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ZENITH, THE FUTURE OF SWISS WATCHMAKING
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Η ολοκλήρωση και της δεύτερης γεώτρησης
της ExxonMobil στο τεμάχιο 10 ουσιαστικά
σηματοδοτεί την έναρξη μιας περιόδου
που οι ρυθμοί εργασιών εντός της ΑΟΖ θα
υποχωρήσουν. Oι γεωτρήσεις σε άλλα τε-
μάχια βρίσκονται στη φάση του προγραμ-
ματισμού με πιθανότερη περίοδο έναρξης

το τέλος του 2019. Η μικρή σχετικά ανά-
παυλα ουσιαστικά εξυπηρετεί και τους
πολιτικούς σχεδιασμούς της Λευκωσίας.
Για το τεμάχιο 10, το ερχόμενο δεκαήμερο
παρουσιάζεται ως περίοδος επίσημων ανα-
κοινώσεων για τα ευρήματα της πρώτης
γεώτρησης στο στόχο «Δελφύνη». Σελ. 4

Μια τεχνολογία που γνωρίζει
αλματώδη ανάπτυξη και φέρ-
νει το μέλλον στην καθημερινή
ζωή, έρχεται να ανακουφίσει
πάσχοντες ακόμη και στις πιο
φτωχές γωνιές της Γης. Η τρισ-
διάστατη εκτύπωση οργάνων,
ιστών, οστών, αγγείων, εμφυ-
τευμάτων, τεχνητών μελών, ια-
τρικού εξοπλισμού εξελίσσε-
ται σε επανάσταση στην υγει-
ονομική περίθαλψη. Σελ. 21

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΒΙΒΛΙΟ

Ο Μπιλ Κλίντον τώρα και συγγραφέας
Ο πρώην πρόεδρος των ΗΠΑ Μπιλ Κλίντον και ο μυθιστοριογράφος Τζέιμς Πά-
τερσον συμπράττουν συγγραφικά, σε ένα πολιτικό θρίλερ με επίκαιρο μήνυμα,
αυτό της προστασία της Δημοκρατίας. Ο τίτλος του βιβλίου που κυκλοφορεί
από τις εκδόσεις Ωκεανίδα έχει τίτλο «Ο πρόεδρος αγνοείται». Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

«Αναφορά στον Γκρέκο» στο Παττίχειο Θέατρο
Ο σκηνοθέτης και ηθοποιός Τάκης Χρυσικάκος υποδύεται τον Νίκο Καζαντζάκη
και άλλους ρόλους, διασκευάζοντας θεατρικά το βιβλίο του κρητικού στοχαστή
«Αναφορά στον Γκρέκο». Ο καλλιτέχνης μιλάει στην «Κ» για την παράσταση, τις
δυσκολίες αλλά και τι σημαίνει να υποδύεται τον Καζαντζάκη. Ζωή, σελ. 4

ΙΔΕΕΣ

Τι κληρονόμησε ο Φίλιπ Ροθ από τον πατέρα του
Ο Σταύρος Ζουμπουλάκης αναπτύσσει τις σκέψεις του γύρω από την εβραϊ-
κότητα και ο τι κληρονόμησε ο συγγραφέας Φίλιπ Ροθ από τον πατέρα του.
Στο βιβλίο του συγγραφέα «Πατρική κληρονομιά» ο Ροθ γράφει πώς βίωσε
τον θάνατο του πατέρα του και τη σχέση πατέρα – γιου. Ζωή, σελ. 8

ΑΤΑΚΤΟ BREXIT

Ασκήσεις για 
το αναπάντεχο 
Αν από το πρωί της 30ής Μαρτίου
απαιτούνται διατυπώσεις, έστω και
ολιγόλεπτες, για τις νταλίκες στα
βρετανικά λιμάνια, ο κίνδυνος να δη-
μιουργηθεί το αδιαχώρητο στο Ντό-
βερ, τη βασική πύλη εισόδου και
εξόδου εμπορευμάτων στη Βρετανία
είναι σίγουρος. Αυτό έχουν δείξει και
οι ασκήσεις που έγιναν σε βρετανικά
λιμάνια, καθότι εταιρείες που ανέλα-
βαν σχετικά συμβόλαια δεν έχουν
πείρα ούτε καν στη μεταφορά εμπο-
ρευμάτων. Σελ. 22 Προτεκτοράτο θέλει

η Τουρκία στη Συρία 
Εκπονεί σχέδιο τύπου «ΤΔΒΚ» 

Σήμερα,στις περιοχές που ελέγχει η Τουρκία
στη Συρία, στις δημόσιες υπηρεσίες κυ-
ματίζει η τουρκική σημαία. Tουρκική γλώσ-
σα και λίρα είναι κομμάτι της καθημερι-
νότητας. Η δημιουργία προτεκτοράτου θα
εξαρτηθεί από τα ανταλλάγματα που θα
λάβει ο Πούτιν από τον Ερντογάν. Σελ. 9

Εντονη κινητικότητα
για ΟΥΝΦΙΚΥΠ
Τι λένε διπλωμάτες για το θέμα 

Σε πλήρη εξέλιξη βρίσκεται το παρασκήνιο
για την ανανέωση της θητείας της ειρη-
νευτικής δύναμης στην Κύπρο. Από τα Κα-
τεχόμενα οι πληροφορίες μεταδίδουν την
πρόθεση Όζερσαϊ για τη μετάβασή του
στην Αμερική, ενώ είναι ξεκάθαρος ο στόχος
της κυπριακής διπλωματίας. Σελ. 10

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η Καθημερινή 
και η Κύπρος 

Η «Κ» μπαίνει στον δεύτερο αιώνα
ζωής της σε μια ιστορική στιγμή που
δεν είναι εύκολη για την Ελλάδα
ούτε και για την Κύπρο, αλλά και
ούτε και για τις εφημερίδες. Στα 100
χρόνια της η «Κ» έχει και την κυ-
πριακή της έκδοση, η οποία συμ-
πλήρωσε τον Νοέμβριο του 2018 τα
δέκα χρόνια κυκλοφορίας. Το κυ-
πριακό στοιχείο πάντα υπήρξε δυ-
νατό στην «Καθημερινή», με κορυ-
φαία μορφή στην ιστορία της,  τον
εκ Λεμεσού Αιμίλιο  Χουρμούζιο
(1904–1973), ο οποίος ανέλαβε αρ-
χισυντάκτης στις αρχές της δεκαετίας
του ’30 και ουσιαστικά διευθυντής
την περίοδο 1951-1967. Ο Χουρμού-
ζιος σε ηλικία 18 ετών έγραφε στη
φιλολογική σελίδα της εφημερίδας
«Σάλπιγξ» της Λεμεσού (1884), με
εκδότη τον παππού του Στυλιανό.
Εκτός από δημοσιογράφος, ο Χουρ-
μούζιος ήταν κριτικός θεάτρου, με-
ταφραστής και δοκιμιογράφος. Στις
σημαντικές παρεμβάσεις του περι-
λαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα κρι-
τικά σημειώματα στους «Προσανα-
τολισμούς» του Ελύτη, στην «Ισπα-
νία» του Καζαντζάκη, στη «Μενεξε-
δένια Πολιτεία» του Τερζάκη, στη
«Χίμαιρα» του Καραγάτση, στην «Εα-
ρινή Συμφωνία» του Ρίτσου και οι
θεατρικές  του κριτικές, ενώ από το
1955 ως το 1964 διετέλεσε και  γε-
νικός διευθυντής του Εθνικού Θεά-
τρου. Ένας αιώνας και συνεχίζουμε! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Στην ίδια γραμμή
βρίσκονται ΔΗΣΥ
και Προεδρικό

Στην ίδια γραμμή βρί-
σκεται ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύ-
του με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη, δηλώνει σε συ-

νέντευξή του στην «Κ» ο εκπρόσω-
πος Τύπου του ΔΗΣΥ Δημήτρης Δημη-
τρίου, διαψεύδοντας ότι ο Πρόεδρος
συζητάει άλλες λύσεις. Χαρακτηρίζει
γλαφυρό τον χαρακτηρισμό του κ.
Νεοφύτου για εθνικό τσουνάμι που
στόχο είχε να καταδείξει την ανησυ-
χία του ΔΗΣΥ για το τι θα επέλθει, αν
δεν επιλύσουμε το Κυπριακό σε αυτή
τη φάση με αυτή τη διαδικασία. Μιλά-
ει και για την ανάγκη επίλυσης του
κυκλοφοριακού, αλλιώς, όπως λέει, η
Λευκωσία θα φρακάρει. Σελ. 6-7

Το 2019 θα είναι το έτος μεταρ-
ρυθμίσεων και εκσυγχρονισμού
του κράτους, έλεγε ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, Νίκος Αναστα-
σιάδης λίγο πριν από την εκπνοή
του 2018. Η αλήθεια είναι πως
το Γενικό Σύστημα Υγείας είναι

το μεγάλο διακύβευμα για τον
ίδιο, καθώς φιλοδοξεί και να κλεί-
σει τα στόματα επικρίσεων που
συνεχώς ενισχύονται, αλλά και
να αποτελέσει τον Πρόεδρο που
υλοποίησε μία ιστορική μεταρ-
ρύθμιση. Το ντόμινο αρνήσεων

που παρατηρείται το τελευταίο
διάστημα από εταιρείες ιατρών
καταδεικνύει πως το εγχείρημα
είναι πολύ δύσκολο, με κάποιους
να ανησυχούν ήδη για άτακτη
υποχώρηση της κυβέρνησης,
όπως άλλωστε έγινε και στην πε-

ρίπτωση της παιδείας το καλο-
καίρι που πέρασε. Το αν ο Πρό-
εδρος καταφέρει να βρει αναί-
μακτα τη χρυσή τομή θα διαφανεί
το επόμενο διάστημα, με την κυ-
βέρνηση να εξετάζει και εναλ-
λακτικές. Σελ. 6-7

Τα μεσάνυχτα της Πρωτοχρονιάς στο Εργαστήριο Εφαρμοσμέ-
νης Φυσικής του Πανεπιστημίου Τζον Χόπκινς έμοιαζαν σαν
οποιοδήποτε άλλο πρωτοχρονιάτικο πάρτι ανά τον κόσμο στην
παρουσία όμως και παιδιών. Η  αντίστροφη μέτρηση ήταν για το
διαστημόπλοιο «Νέοι Ορίζοντες», που προσέγγιζε τον μικρό
παγωμένο κόσμο που ονομάζεται Θούλη η Υστάτη, που  βρίσκε-
ται ένα δισεκατομμύριο χλμ. μακρύτερα από τον Ήλιο από ό,τι ο
Πλούτωνας και που μπορεί να μας αποκαλύψει μυστικά για τον
σχηματισμό του σύμπαντος. Ως ήταν φυσικό τη χαρά του δεν
έκρυβε και ο βασικός ερευνητής των «Νέων Οριζόντων», δρ
Αλαν Στερν (στο μέσον της φωτογραφίας). Σελ. 23

Το πάρτι της NASA για τη Θούλη

Η τρισδιάστατη επανάσταση στην ιατρική είναι εδώ

Ενας χάρτης φιλοτεχνημένος από τον Μποστ κατά παραγγελία της Ελένης Βλάχου, στα τέλη της δεκαετίας του ’50, αποτυπώνει το πλήρες δί-
κτυο αναγνωστών, συνδέσμων και ξένων ανταποκριτών της «Κ» σε όλη την υφήλιο. Εφημερίδα εξωστρεφής από τα γεννοφάσκια της, φιλοδο-
ξεί να περάσει στον επόμενο αιώνα της ζωής της με τις ίδιες αρχές. Ο Μποστ εργάστηκε από το 1952 στο λογιστήριο της εφημερίδας, προτού
γίνει εικονογράφος το 1955. Η διαδρομή της «Κ», από τη γέννησή της το 1919 έως σήμερα, στις σελίδες 18-19.

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Τόλμη και τραγωδία

ΧΡ. ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Σελ. 8
Ολοι κατώτεροι των περιστάσεων

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ Σελ. 11
Ο πράσινος Αϊ Βασίλης

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 16
Νέοι εθνικοί στόχοι

Ο Πρόεδρος κάτω από το νυστέρι του ΓεΣΥ
Μεγάλο διακύβευμα η υγεία με το ενδεχόμενο αποτυχίας του να κρίνει το μέλλον της διακυβέρνησης

Νέες γεωτρήσεις τέλη ’19 αρχές ’20
Σε διαδικασία προγραμματισμού εργασιών βρίσκονται οι εταιρείες 

Ο χάρτης της «Κ» από το χέρι του Μποστ

Ετσι καίγεται
στην Κύπρο 
η ηλιακή ενέργεια
Έγκλημα γραφειοκρατίας 
Εκτός ευρωπαϊκών στόχων κινδυνεύει να
βρεθεί η Κύπρος ως προς τη διείσδυση της
πράσινης ενέργειας (ΑΠΕ). Οι μέχρι στιγμής
επιδόσεις είναι απογοητευτικές, ειδικά
στον τομέα της ηλιακής ενέργειας, όπου
οι γραφειοκρατικές διαδικασίες στις αδει-
οδοτήσεις έχουν εξουδετερώσει επενδύσεις
με αποτέλεσμα μεγάλα ενεργειακά έργα
να έχουν παγώσει. Οικονομική, σελ. 4

ΝΙΚΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ

Στόχος σε 5 μήνες
να αλλάξουμε

τα νοσηλευτήρια 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Αυτός ο τόπος πάντοτε
έπασχε από έλλειψη εμ-
πνευσμένων και τολμη-
ρών ηγετών και πέρα
από ελάχιστες εκλάμ-
ψεις, όσοι ηγήθηκαν της

χώρας υπήρξαν κυρίως πολιτικοί χα-
μηλής εμβέλειας, με εγωπαθή χαρα-
κτήρα και τυχοδιωκτικό DNA. Εξού
και απέτυχαν οικτρά, όπως ομολογούν
οι τραγωδίες που βιώσαμε μέσα σε
58 χρόνια, καθώς και τα δεδομένα
επί του εδάφους σήμερα. Ανάμεσα
στους ηγέτες που από την ανεξαρτη-
σία και εντεύθεν ανέλαβαν το ύπατο
αξίωμα ήταν και ο αυτοαποκαλούμε-
νος μαρξιστής-λενινιστής Δημήτρης
Χριστόφιας.

Την περασμένη Κυριακή σε συνέν-
τευξή του στην τ/κ εφημερίδα «Κίμ-
πρις», είπε ότι στην ε/κ κοινότητα
υπάρχουν κύκλοι που κατηγορούν τον
Νίκο Αναστασιάδη ότι συζητάει με
τον Μεβλούτ Τσαβούσογλου λύση δύο
κρατών και πρόσθεσε: «Άτομα που
βρίσκονται στον κύκλο του κ. Ανα-
στασιάδη (π.χ. ο δημοσιογράφος Διο-
νύσης Διονυσίου από το ΔΗΣΥ), τον
κατηγορούν με το πρόσχημα ότι συζητά
λύση δύο κρατών». Είναι ενδεικτικό
της πολιτικής ένδειας που τους χαρα-
κτηρίζει, να είναι ηγέτες και μέλη του
Εθνικού Συμβουλίου και να μην έχουν
τα… κότσια, να πουν τα πράγματα με
το όνομά τους και προτιμούν να τα
φορτώνουν σε άλλους.

Όπως έγραψα σε αυτή τη στήλη,
ο Αβέρωφ Νεοφύτου που μίλησε για
τσουνάμια, το άκουσε στο Προεδρικό
πολύ πριν από τους άλλους αρχηγούς,
οι αρχηγοί του Ενδιάμεσου το άκουσαν
από τον Πρόεδρο τον περασμένο Φε-
βρουάριο, ενώ ο Άντρος Κυπριανού
που το άκουσε από πολιτικό αρχηγό
και το είπε δημοσίως έγινε στόχος της
κυβερνητικής προπαγάνδας, λόγω του
ότι ο Πρόεδρος δεν έχει τα κότσια να
το πει δημοσίως. Γενικώς η πολιτική
ηγεσία αναζητεί αποδιοπομπαίο τράγο,
εκτός του σιναφιού της, για να φορ-
τώσει αυτά που δεν τολμά η ίδια να
πει. Περί τόλμης, αγαπητέ κ. Χριστόφια,
και μάλιστα επαναστατικής, μίλησε ο
εκ των ηγετών της Γαλλικής Επανά-
στασης Λουί Αντουάν ντε Σαιν-Ζιστ,
ο οποίος πλήρωσε με τη ζωή του την
αφοσίωσή του στην επανάσταση: «Τολ-

μήστε! Αυτή η λέξη περιέχει όλες τις
πολιτικές της επανάστασής μας». Εσείς
όμως την κρίσιμη ώρα όχι μόνο δεν
τολμήσατε, αλλά ακολουθώντας πάλι
οδηγίες της Μόσχας, μέσα σε μια νύχτα,
ανατρέψατε την ολοφάνερη πρόθεση
της συνδιάσκεψης του ΑΚΕΛ, προβάλ-
λοντας το γελοιωδέστατο: «ψηφίζουμε
όχι για να τσιμεντώσουμε το ναι». Δε-
κατέσσερα χρόνια μετά, αντί να έχουμε
επιστρέψει στο Βαρώσι, τη Μόρφου
και 50 χωριά, αντί να έχουν αποχωρήσει
όλα τα κατοχικά στρατεύματα, εσείς
ο ίδιος, λέτε στους Τ/κ δημοσιογράφους
ότι «σε περίπτωση που δεν επιλυθεί
το Κυπριακό, στην πορεία, οι Ε/κ και
Τ/κ θα βρεθούν αντιμέτωποι με ένα
πολύ σκοτεινό μέλλον».

Πού πήγε όμως τόσο τσιμέντο που
ρίξατε το 2004 στον λάκκο του «Όχι»;
Αυτό το καίριο ερώτημα δεν είδα να
το έχετε απαντήσει κ. Χριστόφια. Ο
Καρλ Μαρξ, στην 11η του θέση για
τον Φόιερμπαχ, η οποία αναγράφεται
και στην ταφόπλακά του στο Λονδίνο,
είπε: «Οι φιλόσοφοι έχουν απλά ερμη-
νεύσει τον κόσμο με διάφορους τρό-
πους. Το θέμα είναι να τον αλλάξουμε»,
κι εσείς πρόεδρε Χριστόφια, στην πιο
κρίσιμη ώρα που έπρεπε να τολμήσετε
την επαναστατική αλλαγή, που θα
επανένωνε την πατρίδα μας, ακούσατε
άλλων τα κελεύσματα και κιοτέψατε
να αλλάξετε τον κόσμο. 

Διότι ο κόσμος αλλάζει όχι με τη
φιλοσοφία, αλλά με πράξεις και ο Μαρξ
το είπε εξαιρετικά γλαφυρά κι αυτό:
«Η φιλοσοφία είναι για τον πραγματικό
κόσμο ό,τι είναι ο αυνανισμός για τη
σεξουαλική πράξη». Δυστυχώς, με το
τσιμέντωμα αφήσατε, σύντροφε Χρι-
στόφια, την Κύπρο στον αυνανισμό.
Ενδεχομένως να προγραμματίζατε να
το λύσετε, όταν θα γινόσασταν πρό-
εδρος μετά τον Τάσσο. Όμως οι δυ-
νατότητες για επαναστατικές αλλαγές
δεν προσφέρονται καθημερινά κ. Χρι-
στόφια, και η ζωή. που στην έπαρση
της εξουσίας τυφλώνει σοφούς και μω-
ραίνει υπερφίαλους, μπορεί να σε φέρει
ακόμα και ενώπιον ανείπωτων τρα-
γωδιών, που στο τέλος να εύχεσαι αυτό
που και πάλι είπε, τραγικά, ο Καρλ
Μαρξ: «Καλύτερα ένα άθλιο τέλος παρά
μια αθλιότητα χωρίς τέλος».

Τόλμη και τραγωδία 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στον γιατρό μας. Ο μόνος γιατρός που
παίζει να συμμετέχει στο ΓΕΣΥ αυτο-

βούλως, είναι ο Γιατρός της Πείνας. Είναι
δε και ο μόνος στον οποίο ο ΠΙΣ δεν μπο-
ρεί να του πει να συμμετέχει ή όχι. Ή μή-
πως μπορεί;

2 Στο τζένγκα. Να ρωτήσω βέβαια κάτι,
αν και δεν θα πάρω απάντηση. Αν συν-

ταράσσεται τόσο το τζένγκα του ΓεΣΥ πριν
καν ξεκινήσει, κι αν δεν το εμπιστεύονται
οι γιατροί, πώς θα το εμπιστευτεί ο κό-
σμος; Τώρα θα μου πείτε ο γιατρός έχει
επιλογές, ο ασθενής όχι και τόσες.  

3 Στη ρόδα. Μέσα Ιανουαρίου επίσης,
ξεκινά ο καβγάς για τα λεωφορεία. Μέ-

χρι τότε έχει πληρώσει η κυβέρνηση, μετά
θα σταματήσει η ρόδα να κυλά και θα αρχί-
σει πάλι η κατάσταση να θυμίζει ρόδα,
τσάντα και κοπάνα, Σταμάτη Γαρδέλη και
αξέχαστο κινηματογράφο των 80s. 

4 Στα τριήμερα. Για τους ήδη κουρασμέ-
νους από την άδεια των γιορτών, να

σας πω ότι έξι τριήμερα έχει το 2019. Με
Δευτέρα κουμπωμένη. Μιλάμε ούτε κολ-
λημένο κιβώτιο ταχυτήτων δεν έχει έξι
τριήμερα με Δευτέρα. 

5 Στον διευθυντή. Δεν βρίσκομαι σε
αναζήτηση εργασίας, αλλά να. Όταν

ζητεί διευθυντή η Βουλή, με μισθό
96.500 ευρώ και θα έχεις και άμεσο συ-
νεργάτη τον Συλλούρη, είναι να μην το
σκέφτομαι; Ως προς τα καθήκοντα, λογικά
θα είναι τα ίδια με το day care. 

6 Στην επιστροφή. Μια και το πιάσαμε
το θέμα, και επειδή είναι κρίμα να γυ-

ρίσουν οι βουλευτές με τον κουραμπιέ στο
στόμα αύριο στη Βουλή, μήπως κ. Συλλού-
ρη να τους δώσουμε και τη Δευτέρα; Και

δεν κατάλαβα γιατί σε ρωτάω δηλαδή. Εί-
μαι ή όχι διευθυντής;  

7 Στον Αβέρωφ. Μα πού είναι ο Rain-
man πρόεδρος και κρύωσε το πλευρό

μου; Ελπίζω εκείνος να μην ήταν σε μέρη
κρύα και παγωμένα, που δεν τα βλέπει ο
ήλιος, δεν μιλάνε ελληνικά αλλά μόνο
γερμανικά ή γαλλικά και να πέρασε την
εορταστική περίοδο στην Πάφο. Arkaka
Skiing.  

8 Στη βοή. Εγκρίθηκε ο διορισμός της
Τζούντιθ Γκάρμπερ ως επόμενης

πρέσβειρας των ΗΠΑ στην Κύπρο, στη
θέση της, πως τη λένε ρε; Τέλος πάντως.
Ο διορισμός Γκάρμπερ έγινε διά βοής,
αλλά καμία σχέση με τη βοή που την πε-
ριμένει εδώ μέσα. Βοή βοώντος εν τη
ερήμω.  

9 Στην υγειά μας. Και τώρα που θα
έχουμε ΓΕΣΥ χωρίς γιατρούς, αλλά με

ασθενείς τι θα κάνουμε; Πάντως ένας δεν
έχει ανάγκη το ΓΕΣΥ στα σίγουρα. Αυτός
που είναι Healthy!

10 Στην Στέλλα. Πήγε να γιορτάσει την
πρωτοχρονιά με τον γιό της που δια-

μένει μόνιμα στη Μαδρίτη και ο νέος χρόνος
μπήκε με το αριστερό. Περαστικά και με το
καλό να επιστρέψει στα καθήκοντα της. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
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Θα οδηγήσει η μάχη του Οδυσσέα-Τσακ Νό-
ρις με την Ειρήνη Λοϊζίδου στην πτώση του
άστρου του «μπαμπούλα» κάθε δημόσιου λει-
τουργού; Αναλυτής που μελετάει για χρόνια
την κυπριακή πραγματικότητα θεωρεί πως εί-
ναι πολύ πιθανόν η «ανάρμοστη συμπεριφο-
ρά» του Οδυσσέα, όπως χαρακτηρίζει τις
πρόσφατες δημόσιες τοποθετήσεις του, να
οδηγήσουν τον γενικό ελεγκτή σε απομόνω-
ση και εσωστρέφεια. «Μπορεί τα προηγού-
μενα χρόνια να ήταν οι χρονιές του Οδυσσέα,
το 2019 φαίνεται πως το άστρο του γέρνει πια
προς τη δύση του. Κι αυτή θα είναι μια διπλή
ήττα αφού προέρχεται από έναν αντίπαλο
που θεωρεί ‘εύκολο και αδύναμο’ όπως και ο
ίδιος φέρεται να χαρακτήρισε», μου είπε. Η
αλήθεια είναι πως η στάση που τήρησε ο
Οδυσσέας-Τσακ Νόρις σε μια σειρά από θέ-
ματα, στάση που από ορισμένους χαρακτηρί-
στηκε εμμονική, του στοίχισε μεγάλο μερίδιο
της δημοφιλίας που απολάμβανε. Προκάλεσε
αντιδράσεις σε μεγάλες ομάδες πληθυσμού
και οργανωμένα σύνολα. Από τους δημόσιους
και δημοτικούς υπαλλήλους μέχρι τους εκ-
παιδευτικούς και τους κατοίκους ορεινών κοι-
νοτήτων, ενώ μειώθηκαν αρκετά και τα λάικ
σε Facebook και Τwitter.

Η αντιπαράθεση με την Επίτροπο Προστασίας
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα Ειρήνη
Λοϊζίδου φανερώνει μια αντίδραση που πολλοί
δεν ανέμεναν. Ο γενικός ελεγκτής που ελέγχει
τους πάντες δείχνει να αρνείται να ελεγχθεί ο
ίδιος. Και ενώ είναι θεμιτή η άρνησή του να πα-
ραδώσει τα στοιχεία που του ζητήθηκαν ξένισε
πολύ η αντίδρασή του να επιτεθεί με επίθετα
και χαρακτηρισμούς στην Επίτροπο και να της
υποβάλλει δημόσια ότι δεν γνωρίζει καν τη νο-
μοθεσία που διέπει τον θεσμό που αυτή υπηρε-
τεί. Αντίθετα ο ήπιος τρόπος με τον οποίο αντέ-
δρασε η Νικολαΐδου επέτρεψε στους ακροα-
τές-τηλεθεατές να την παρακολουθήσουν και
να αντιληφθούν πως εκείνο που προσπαθεί να
κάνει είναι τη δουλειά της. Το ερώτημα που τί-
θεται από τον αναλυτή είναι κατά πόσον μετά
την επίθεση του Οδυσσέα κατά της Λοϊζίδου
μπορούν πια οι πολίτες να συνεχίσουν να σέ-
βονται και να εμπιστεύονται την Επίτροπο και
να προσφεύγουν σε αυτήν για να βρουν το δί-
καιό τους. «Γιατί άραγε δεν υποστήριξε, με
σθένος έστω, τη θέση του να αρνείται να παρα-
χωρήσει τα στοιχεία που του ζητάει η Λοϊζίδου
και να μείνει ώς εκεί, αναμένοντας την απόφα-
ση του γενικού εισαγγελέα; Ποια σκοπιμότητα
εξυπηρετεί η ανοίκεια πολεμική εναντίον ενός

θεσμού (όχι του μόνου) μόνο και μόνο επειδή
αυτός τόλμησε να τον ελέγξει;»

Το νήμα για το ευρωψηφοδέλτιο φαίνεται να
κόβει πρώτο το ΔΗΚΟ με δύο γυναικείες πα-
ρουσίες. Η μία είναι η δημοσιογράφος-τηλε-
παρουσιάστρια Κατερίνα Χριστοφίδου που
άφησε τον ΔΙΑ για το ΔΗΚΟ και η άλλη η Ελέ-
νη Θεοχάρους που άφησε την Αλληλεγγύη
για ακόμη μία θητεία στην Ευρωβουλή. Και
ενώ ο πρίγκιπας Νικόλαος έχει κάθε δικαίω-
μα να τρίβει τα χέρια του για τις επιτυχίες του,
κάποιοι στο κόμμα δεν αισθάνονται το ίδιο. Η
ΔΗΚΟαναθρεμμένη Φωτούλα μου έλεγε
προχθές ότι δύο τουλάχιστον υψηλόβαθμα
στελέχη αντιδρούν και μάλιστα έντονα με την
προοπτική ένταξης «ξένων» στο ψηφοδέλτιο
του κόμματος με πιθανό τον εξοστρακισμό
παραδοσιακών στελεχών. Η Φωτούλα υπο-
στηρίζει πως αντιδράσεις αναμένεται σύντο-
μα να βγουν στη επιφάνεια «με όλα τα ενδε-
χόμενα να είναι ανοικτά».

Μαζί με τη Θεοχάρους και τη Χριστοφίδου στο
ψηφοδέλτιο του ΔΗΚΟ θα είναι οι Κώστας
Μαυρίδης και ο Ζαχαρίας Κουλίας, ενώ δεν
έχουν ακόμα ξεκαθαρίσει, αλλά συζητούνται
έντονα τα ονόματα των Αλέκου Τρυφωνίδη,
Μαρίνου Μουσιούττα και Παύλου Μυλωνά.
Στον ΔΗΣΥ από την άλλη, ψάχνουν την προσω-

πικότητα που θα κάνει όχι μόνο τη διαφορά αλ-
λά «τη μεγάλη διαφορά», όπως φαίνεται να
έχει εξομολογηθεί πρόσφατα ο Φούλης. Και
ποια άλλη θα μπορούσε να ταράξει τα νερά και
να φέρει τσουνάμι ψήφων εκτός από την Άννα
Βίσση; Φαίνεται όμως πως δεν έχουν όλα τα
στελέχη της παράταξης την ίδια εντύπωση και
επί του παρόντος ξεψαχνίζουν ξανά την υπο-
ψηφιότητα με δημοσκόπηση και έρευνα μετα-
ξύ στελεχών. Ο Φούλης, συνεχίζοντας τις με-
τεωρολογικές του προβλέψεις θεωρεί πως «η
Άννα θα κυλήσει ως χιονοστιβάδα». Για τη θέ-
ση του αριστίνδην παίζει πολύ και το όνομα του
Τάσου Τρύφωνος χωρίς να υπάρχει επιβεβαί-
ωση ούτε από τον δημοσιογράφο ούτε από τον
ΔΗΣΥ. Τα σίγουρα ονόματα για το συναγερμικό
ψηφοδέλτιο είναι προς το παρόν δύο, αυτά του
Λευτέρη Χριστοφόρου και της Ελένης Σταύρου
και συζητούνται οι συμμετοχές των Νίκου Τορ-
ναρίτη και Χρήστου Στυλιανίδη, οι οποίοι θέ-
τουν τις δικές τους προϋποθέσεις. Η Μάνταμ
του Φούλη επιμένει πως ο Φούλης αναμένει
απάντηση και από ένα άλλο πολύ γνωστό άτο-
μο που έχει προσεγγίσει...

KOYIZ: Θα καταφέρει τελικά ο Healthy να συ-
ναντηθεί τετ α τετ με τον πλανητάρχη τον Μάρ-
τιο; Πληροφορίες μου από απόδημο, σημαντι-
κό παράγοντα λένε πως το 2019 θα είναι «η τυ-
χερή χρονιά του Nicos» σε αυτό τον τομέα.

«Aν δεν δείξω αλληλεγγύη στον Νικόλα σε ποιον θα δείξω;» 

Tα ευρωψηφοδέλτια ΔΗΚΟ, ΔΗΣΥ
και το άστρο του Οδυσσέα

O μόνος γιατρός που θα μείνει στο ΓεΣΥ είναι αυτός της πείνας…. 
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΤΟΥ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ EΛΛΗΝΑ

Φυσικό αέριο ανατολικής Μεσογείου, τι αναμένεται τη νέα χρονιά

Μ ε πολλαπλές εξελίξεις το
2019 υπόσχεται να είναι
ένα άλλο αποδοτικό έτος

για το φυσικό αέριο (Φ.Α.) στη ανα-
τολική Μεσόγειο. Η Αίγυπτος θα
συνεχίσει να αξιοποιεί την επιτυχία
των τριών τελευταίων χρόνων, με
περισσότερες ανακαλύψεις Φ.Α.
και εξαγωγές ΥΦΑ. Η EΝΙ αναμέ-
νεται να ανακοινώσει μια νέα ση-
μαντική ανακάλυψη Φ.Α. στο κοί-
τασμα Noor, που θα υποστηρίξει
τις εξαγωγές ΥΦΑ. Θα αυξήσει επί-
σης την παραγωγή Φ.Α. από το Ζορ
στα 32 δισεκατομμύρια κυβικά μέ-
τρα (bcm), με 5 bcm να προορίζον-
ται για υγροποίηση και εξαγωγή
μέσω του τερματικού Damietta,
κυρίως στην Ιταλία.

Η Shell εξάγει ήδη 5 bcm/yr από
το τερματικό Ιντκου και βρίσκεται
σε προχωρημένες διαπραγματεύ-
σεις με τη Noble Energy για να με-
ταφέρει Φ.Α. από το Αφροδίτη για
εξαγωγή. Υπάρχουν όμως προκλή-
σεις. Η Αίγυπτος θα ξεκινήσει νέους
κύκλους αδειοδότησης στην Ερυ-
θρά Θάλασσα και στο δυτικό τμήμα
της ΑΟΖ της, στη Μεσόγειο. Οι
προσδοκίες και για τα δύο είναι
μεγάλες. Αυτές οι εξελίξεις, και οι
μεταρρυθμίσεις της ενεργειακής
βιομηχανίας που υλοποίησε η κυ-
βέρνηση, ενθάρρυναν νέες επεν-
δύσεις που θα υπερβούν τα $10
δισ. το 2019.

Η Αίγυπτος μπορεί επίσης να
επωφεληθεί από εισαγωγές Φ.Α.
από το Ισραήλ, βοηθώντας την να
επιτύχει τη φιλοδοξία της να γίνει
περιφερειακός ενεργειακός κόμβος
στην ανατολική Μεσόγειο. Αλλά
το έργο εξακολουθεί να αντιμετω-
πίζει προκλήσεις. Η μεγάλη επιτυχία
του Ισραήλ το 2019 θα είναι η ολο-
κλήρωση της φάσης 1A του «Λε-
βιάθαν», που αναμένεται να αρχίσει
παράγωγη Φ.Α. στο τέλος του έτους.
Μια άλλη επιτυχία θα είναι η αξιο-
σημείωτη πρόοδος της Energean
που θα προχωρήσει στη φάση κα-
τασκευών στα κοιτάσματα Tanin
και Karish. Το Ισραήλ θα ανακη-
ρύξει επίσης ένα δεύτερο γύρο
αδειοδότησης. Αλλά χωρίς προφα-

νείς επιλογές εξαγωγής, οι πιθα-
νότητες να προσελκύσει ενδιαφέ-
ρον από σημαντικές διεθνείς εται-
ρείες θα είναι χαμηλές.

Παρά τη διακυβερνητική συμ-
φωνία που εγκρίθηκε τον Δεκέμβριο
για την προώθηση του αγωγού Ea-
stMed, το Φ.Α. θα είναι ακριβό για
να μπορέσει να εξασφαλίσει επεν-
δυτές και αγοραστές στην Ευρώπη
που να επιτρέψουν τη μετατροπή
του από ένα πολιτικό σχέδιο σε
πραγματικότητα. Το 2019 θα δει
επίσης τη δημιουργία ενός Φόρουμ

Συνεργασίας Φ.Α. ανατολικής Με-
σογείου που θα περιλαμβάνει Ισ-
ραήλ, Αίγυπτο και Κύπρο.

Οι ΗΠΑ θα αυξήσουν την πα-
ρουσία τους στην περιοχή, παρέ-
χοντας υποστήριξη σε αμερικανικές
εταιρείες που συμμετέχουν σε έργα
Φ.Α. όπως η ExxonMobil. Ο Λίβανος
ξεκίνησε επιτυχώς την πρώτη φάση
εξερεύνησης με την κοινοπραξία
Total-Eni-Novatec να σχεδιάζει την
πρώτη γεώτρηση στο τεμάχιο 4 το
2019. Ο Λίβανος θα ανακηρύξει
επίσης ένα δεύτερο γύρο αδειοδό-

τησης, με τα αποτελέσματα να ανα-
μένονται στα μέσα 2019. Στην Κύ-
προ πολλά κρέμονται από την επα-
νέναρξη των διαπραγματεύσεων
το 2019 σε μια προσπάθεια να βρε-
θεί λύση στο πολυετές πρόβλημα
της Κύπρου.

Οι ενδείξεις δεν είναι και τόσο
καλές. Οι θέσεις όλων των πλευρών
είναι αρκετά απομακρυσμένες. Ίσως
να χρειάζονται εξωτερικές εξελίξεις
για να εστιαστεί αλλαγή. Αυτό μπο-
ρεί να έρθει με τη μορφή μιας με-
γάλης ανακάλυψης στις αρχές του
2019 στο τεμάχιο 10. Τα σεισμικά
δεδομένα είναι υποσχόμενα και η
εγγύτητα του στόχου «Δελφύνη»
στα κοιτάσματα Ζορ και Καλυψώ
επιβεβαιώνει τις δυνατότητές του.
Σε περίπτωση σημαντικής ανακά-
λυψης, η προτίμηση της ExxonMo-
bil είναι να κατασκευάσει τερματικό
ΥΦΑ στην Κύπρο. Η θέση είναι ιδα-
νική τόσο για εξαγωγές προς την
Ευρώπη όσο και προς την Ασία μέ-
σω της διώρυγας του Σουέζ, εφόσον
αυτές είναι εμπορικά βιώσιμες.
Ωστόσο, αυτό μπορεί να αποδειχθεί
πρόκληση, ανάλογα με τις παγκό-
σμιες αγορές ΥΦΑ. Μια σημαντική
ανακάλυψη από την ExxonMobil,
και το δυναμικό των εξαγωγών ΥΦΑ,
θα μπορούσε να μεταβάλει αμετά-
κλητα τα γεωπολιτικά της Κύπρου
και της περιοχής σαν καταλυτής
αλλαγών για να βρεθεί μια διέξοδος

από το τρέχον πολιτικό αδιέξοδο.
Υπάρχει όμως και μια επιπλέον
απαίτηση.

Πρέπει να βρεθούν τρόποι μεί-
ωσης του περιφερειακού γεωπο-
λιτικού κινδύνου. Είναι σαφές ότι
οι επενδύσεις σε έργα παραγωγής
και εξαγωγής Φ.Α. ανέρχονται σε
δισεκατομμύρια δολάρια, που χρει-
άζονται δεκαετίες για να ανακτη-
θούν. Ως εκ τούτου χρειάζονται
βεβαιότητες. Ο συνεχιζόμενος γε-
ωπολιτικός κίνδυνος μπορεί να
προκαλέσει καθυστερήσεις. Τα
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα συ-
νήθως αποφεύγουν να επενδύουν,
όταν τα ρίσκα θεωρούνται σημαν-
τικά. Εν τω μεταξύ, η Τουρκία θα
συνεχίσει την απειλητική ρητορική
της και ενδέχεται να την κλιμακώ-
σει με πιο τολμηρές ενέργειες για
να επιβάλει τα επιχειρήματά της.
Η Τουρκία είναι σημαντικός πα-
ράγοντας στην περιοχή, αλλά μπο-
ρεί να επιτύχει καλύτερα, εγκατα-
λείποντας τον αντιθετικό ρόλο της,
υιοθετώντας συνεργασία.

Με τη βεβαιότητα ότι οι ενερ-
γειακές εξελίξεις θα συνεχιστούν
με ταχείς ρυθμούς στην Αίγυπτο,
το 2019 υπόσχεται να είναι μια πο-
λυάσχολη χρονιά για το Φ.Α. ανα-
τολικής Μεσογείου.

Ο κ. Χαράλαμπος Έλληνας είναι πρώην
πρόεδρος της ΚΡΕΤΥΚ.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Εν αναμονή ολοκλήρωσης των ερ-
γασιών της πρώτης γεώτρησης στο
τεμάχιο 10, το 2019 θα είναι η χρο-
νιά με τις δραστηριότητες εντός
της κυπριακής ΑΟΖ να μειώνονται
κατακόρυφα. Με εξαίρεση τη δεύ-
τερη γεώτρηση που είναι προγραμ-
ματισμένη, από πλευράς Exxon-
Mobil στο τεμάχιο 10, το 2019 φαν-
τάζει ως χρονιά ενεργειακής νη-
νεμίας. Μια εξέλιξη η οποία επιδέ-
χεται πολλαπλών ερμηνειών, τόσο
σε τεχνοκρατικό όσο και πολιτικό
πεδίο.

Ως μια αβίαστη αιτιολογία για
το ακολουθούμενο «μορατόριουμ»,
δίδεται ο προγραμματισμός από
πλευράς εταιρειών, ωστόσο, πίσω
από την εικόνα που φαίνεται να
διαμορφώνεται, στις γεωτρήσεις
τέλος του 2019 αρχές του 2020 μπο-

ρεί να εντοπιστούν και άλλοι πα-
ράγοντες που δεν έχουν να κάνουν
με ζητήματα προγραμματισμού.
Σε πολιτικό επίπεδο, φαίνεται να
λαμβάνονται σοβαρά υπόψη οι από-
ψεις εκείνες που υποστηρίζουν
σθεναρά τη διαφύλαξη των μέχρι
στιγμής επιτευγμάτων, εντός της
ΑΟΖ έναντι κάποιου «ατυχήματος»
παρόμοιου με αυτού στο τεμάχιο
3. Η συγκεκριμένη θέση είναι αλ-
ληλένδετη με τα αποτελέσματα
της πρώτης και δεύτερης γεώτρη-
σης της ExxonMobil στο τεμάχιο
10. Κυρίως σε διπλωματικό επίπεδο,
αλλά εν μέρει και σε κάποιους τε-
χνοκράτες, η επικρατούσα άποψη
είναι πως εάν τα ευρήματα είναι
τα αναμενόμενα η Δημοκρατία θα
πρέπει να τα χρησιμοποιήσει ως
εργαλείο πίεσης προς την τουρκική
πλευρά, δίνοντας περιθώριο χρό-
νου. Επί του προκειμένου χαρα-
κτηριστικές είναι οι απόψεις που
διατυπώνονται από πηγές με εγ-
γύτητα στο κομμάτι των δραστη-
ριοτήτων, εντός της ΑΟΖ. «Ό,τι
και αν λέγεται ο τουρκικός παρά-

γοντας δεν μπορεί να αγνοείται
εσαεί». 

H Τουρκία
Αυτό που φαίνεται να προβλη-

ματίζει, στην καλύτερη των περι-
πτώσεων, είναι η εκ νέου πρόκληση
τεχνητής έντασης παρόμοια με αυτή
στο οικόπεδο 3. Διπλωματική πηγή
με την οποία μιλήσαμε μας είπε πως
η χειρότερη εξέλιξη για τη Δημο-
κρατία θα ήταν η επανάληψη ενός
ίδιου περιστατικού, εξέλιξη που τη
χαρακτήρισε καταστροφική. Εάν
και εφόσον οι γεωτρήσεις της Ex-
xonMobil είναι επιτυχημένες, υπο-
στηρίζεται πως οι δραστηριότητες
εντός της ΑΟΖ θα πρέπει να περιο-
ρισθούν και να επικεντρωθούν μόνο
στα τεμάχια όπου έχουν εντοπιστεί
εμπορεύσιμα κοιτάσματα. Δηλαδή
στο κοίτασμα «Αφροδίτη», το κοί-
τασμα «Καλυψώ» και στο τεμάχιο
10. Για την υπόλοιπη ΑΟΖ θα πρέπει
να ακολουθεί η πεπατημένη τακτική
πως για να προκληθεί ένταση χρει-
άζονται δύο. Η ανάγνωση που γί-
νεται για την τουρκική συμπεριφορά

δείχνει πως αυτό που ενδιαφέρει
την Άγκυρα, περισσότερο είναι οι
διάδρομοι Φ.Α. της περιοχής και λι-
γότερο τα ενεργειακά αποθέματα.
Και εδώ επανέρχεται από πολιτικούς
κύκλους το σενάριο του τουρκικού
αγωγού το οποίο δεν θεωρείται απί-
θανο. Οι ίδιοι κύκλοι συνδέουν άμε-
σα την προοπτική της Τουρκίας,
αλλά και ενός δεύτερου αγωγού,
π.χ. του EastMed, από τον εντοπισμό
νέων κοιτασμάτων.

Νέα Ζορ
Εν πολλοίς απαντήσεις στα όποια

σενάρια υπάρχουν θα δώσει η πρώτη
γεώτρηση στο τεμάχιο 10 από την
ExxonMobil. Σύμφωνα με κυβερ-
νητικές πηγές, οι επίσημες ανακοι-
νώσεις για τις εργασίες στον στόχο
«Δελφύνη» τοποθετούνται το επό-
μενο δεκαήμερο χωρίς να αποκλεί-
ονται ανακοινώσεις εντός της ερ-
χόμενης εβδομάδας. Όπως είχε γρά-
ψει και η ηλεκτρονική «Κ», στις ανα-
κοινώσεις που αναμένονται δεν θα
γίνεται αναφορά σε συγκεκριμένες
ποσότητες παρά μόνο σε ποσότητες

που δικαιολογούν ή όχι μία νέα γε-
ώτρηση, αυτή τη φορά επιβεβαι-
ωτική. Στη Λευκωσία παρά τη σιγή
ασυρμάτου που έχει επιβληθεί, το
τελευταίο διάστημα οι προσδοκίες
είναι μεγάλες. Το θετικό κλίμα που
φαίνεται να υπάρχει πηγάζει από
την εκτίμηση πως το κοίτασμα Ζορ
είναι ένας αρχαίος ύφαλος, και πα-
ρόμοιοι ύφαλοι υπάρχουν στη γα-
λάζια ζώνη. Η κυπριακή ΑΟΖ τοπο-
θετείται στη γαλάζια ζώνη. Οι δομές
του τεμαχίου 10 είναι νεότερης ηλι-
κίας, αλλά θεωρείται βέβαιο πως η
περιοχή έχει Φ.Α. Σε τεχνοκρατικό
επίπεδο πιστεύεται πως η κυπριακή
ΑΟΖ συγκαταλέγεται στον ενεργει-
ακό κώνο που έχει σχηματιστεί
στην περιοχή (Ζορ, Λεβιάθαν, Τα-
μάρ,Αφροδίτη), όπου έχει εντοπιστεί
Φ.Α. Αν στο «Δελφύνη» εντοπιστεί
ένα κοίτασμα παρόμοιο με το αιγυ-
πτιακό Ζορ θεωρείται βέβαιο πως
δημιουργείται ο διάδρομος της ανα-
τολικής Μεσογείου με πολλαπλές
επιλογές. Εάν η ExxonMobil προ-
χωρήσει με τη δημιουργία τερμα-
τικού υγροποίησης, λέγεται, το κυ-

πριακό LNG μπορεί να διοχετευθεί
προς την Ευρώπη μέσω του σταθμού
αποϋγροποίησης στη Ρεβιθούσα ή
προς την Τουρκία. Με βάση τις αρ-
χικές διεργασίες που γίνονται το
κυπριακό αέριο πιστεύεται πως σε
βάθος δεκαετίας μπορεί να διοχε-
τευθεί στις ευρωπαϊκές αγορές 

Οι σχεδιασμοί
Νοουμένου ότι θα υπάρξει εκ

των πραγμάτων, ένα παράθυρο
ενός έτους εντός της ΑΟΖ, από
πλευράς Λευκωσίας το βάρος ρί-
χνεται κυρίως σε ζητήματα διπλω-
ματικής θωράκισης της ΑΟΖ μέσω
των εταιρειών. Η προσοχή επικεν-
τρώνεται σε ζητήματα διεύρυνσης
των συνεργασιών που υπάρχουν
και σε τεμάχια τα οποία δεν έχουν
παραχωρηθεί. Πέρα από την επέ-
κταση συνεργασίας της ιταλικής
ΕΝΙ με τη γαλλική TOTAL, στο τε-
μάχιο 8 δεδομένη πρέπει να θεω-
ρείται η συνεργασία των δύο εται-
ρειών και στο τεμάχιο 7. Οι δύο
κολοσσοί έχουν υποβάλει και επί-
σημα αίτημα να τους παραχωρηθεί

το τεμάχιο με το σκεπτικό πως επε-
κτείνεται σε αυτό η δομή του τε-
μαχίου 6. Επίσης, μέχρι τέλος Ια-
νουαρίου, η κυβέρνηση θα πρέπει
να διαχειριστεί τις άδειες παραχώ-
ρησης στα τεμάχια 2, 3, και 9 οι
οποίες λήγουν. Το μέγα ζήτημα για
τη Λευκωσία είναι το τεμάχιο 3,
το οποίο, αν και θεωρείται αδιάφορο
από πλευράς υδρογονανθράκων,
μετά τα γεγονότα του περασμένου
Φεβρουαρίου γίνεται προσπάθεια
να απαλειφθεί τελείως το γκριζά-
ρισμα που επιδίωξε η Τουρκία.
Προς αυτή την κατεύθυνση η κυ-
βέρνηση φαίνεται να ποντάρει πολ-
λά προς τη γαλλική πλευρά. Παρα-
σκηνιακά φαίνεται πως η Λευκωσία
είναι έτοιμη για συμφωνία πακέτο
με τους Γάλλους που θα περιλαμ-
βάνει παραχώρηση άλλων τεμαχίων
της ΑΟΖ με την προϋπόθεση εισό-
δου στο τεμάχιο 3. Προοπτική που
φαίνεται να μην αφήνει αδιάφορη
την TOTAL. Χωρίς να έχουν οριστεί
ημερομηνίες, τον επόμενο χρόνο
τοποθετούνται πέντε συνεχόμενες
γεωτρήσεις σε τεμάχια της ΑΟΖ.

Φρένο στις εργασίες στην ΑΟΖ για το 2019
Η δεύτερη γεώτρηση της ExxonMobil στο τεμάχιο 10 θα είναι η αρχή μιας περιόδου προγραμματισμού που θα κορυφωθεί το 2020

<<<<<<

Πρέπει να βρεθούν τρό-
ποι μείωσης του περιφε-
ρειακού γεωπολιτικού
κινδύνου. Είναι σαφές ότι
οι επενδύσεις σε έργα
παραγωγής και εξαγω-
γής Φ.Α. ανέρχονται σε
δισεκατομμύρια δολάρια,
που χρειάζονται δεκαε-
τίες για να ανακτηθούν. 

<<<<<<

Από κυβερνητική πλευ-
ράς αναφορικά με τα
αποτελέσματα της γεώ-
τρησης επικρατεί απόλυ-
τη σιγή, ωστόσο, οι προσ-
δοκίες για εντοπισμό
ενός κοιτάσματος παρό-
μοιου με του αιγυπτια-
κού Ζορ είναι μεγάλες.

Η ολοκλήρωση των εργασιών της πρώτης γεώτρησης στον στόχο «Δελφύνη» από την αμερικάνικη ExxonMobil τοποθετείται το επόμενο δεκαήμερο οπότε και αναμένεται να γίνουν και οι επίσημες
ανακοινώσεις από κυβερνητικής πλευράς. Αμέσως μετά το βρετανικό τρυπάνι θα μετακινηθεί σε άλλο στόχο εντός του τεμαχίου 10.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Στη σκιά των απανωτών αρνητικών
τοποθετήσεων των Επιστημονικών
Εταιρειών, ο Οργανισμός Ασφάλισης
Υγείας και το Υπουργείο Υγείας κα-
λούνται να αντιμετωπίσουν πολλα-
πλές προκλήσεις προκειμένου να
επιτύχουν την εφαρμογή του Γενικού
Σχεδίου Υγείας. Ο ΟΑΥ εμφανίζεται
αισιόδοξος, ανακοινώνοντας επί-
σημα την ημερομηνία έναρξης αι-
τήσεων εγγραφής των προσωπικών
ιατρών στο Σύστημα, καθώς και το
πότε θα διοργανωθούν τα εκπαι-
δευτικά σεμινάρια προκειμένου οι
ιατροί να ενημερωθούν για το πώς
θα συμβληθούν με το ΓεΣΥ.

Από την άλλη, συνεχίζεται η βρο-
χή των αρνητικών απαντήσεων για
ένταξη στο ΓεΣΥ, με την Κυπριακή
Εταιρεία Αγγειακής και Ενδαγγειακής
Χειρουργικής, τη Στοματική και Γνα-
θοπροσωπική Χειρουργική Εταιρεία
Κύπρου, τους ακτινολόγους, τους
εντατικολόγους, τους ρευματολόγους
και τους ουρολόγους, να παροτρύ-
νουν τα μέλη τους να μη συμβληθούν
στο Σύστημα, προτάσσοντας ως κύ-
ριο επιχείρημα πως αν μπει σε εφαρ-
μογή, όπως έχει προγραμματιστεί,
θα καταρρεύσει εξαιτίας του ελλειμ-
ματικού προϋπολογισμού. Υπενθυ-
μίζεται δε, πως τον «χορό» των ανα-
κοινώσεων άρχισε η Παιδιατρική
Εταιρεία Κύπρου στα μέσα Δεκεμ-
βρίου, με την Εταιρεία Πυρηνικής
Ιατρικής, την Ωτορινολαρυγγολογική
Εταιρεία Κύπρου και την Ενδοκρι-
νολογική Εταιρεία Κύπρου, να ακο-
λουθούν. Στο ίδιο μήκος θα κινούνται
και οι ιδιώτες ιατροί εφόσον με ανα-
κοίνωση που εξέδωσαν αναφερό-
μενοι στην εφαρμογή του ΓεΣΥ, δη-
λώνουν πως θα συνεχίσουν να ιδιω-
τεύουν και να λειτουργούν, όπως
λειτουργούσαν εδώ και πολλά χρόνια
σε υψηλό επίπεδο.

Σημειώνουν, μεταξύ άλλων, πως
έχουν στόχο την περαιτέρω ανα-
βάθμιση της προσφοράς υπηρεσιών
προς τους ασθενείς, βασιζόμενοι
στις αρχές της σύγχρονης ιατρικής,
ενώ στοχεύουν και στη δυναμική
εκπροσώπηση των ιδιωτών ιατρών,
στην ανάπτυξη συνεργασίας με

ασφαλιστικές εταιρείες, οργανισμούς
και ιδιωτικά νοσηλευτήρια, ούτως
ώστε έτσι να συμβάλουν στη δια-
τήρηση των σχεδίων ασφάλισης
υγείας των πολιτών. Από εκεί και
πέρα, ο ΟΑΥ παρ’ όλη την πίεση
που δέχεται μέσω των προαναφε-
ρόμενων τοποθετήσεων, παρουσιά-
ζεται αισιόδοξος πως όταν οι γιατροί
ενημερωθούν αναλυτικά για τα όσα
θα τους προσφέρει το Σύστημα θα
συμβληθούν, αφήνοντας την ίδια
στιγμή να εννοηθεί πως μέχρι στιγ-
μής ο ιατρικός κόσμος δέχεται πα-
ραπληροφόρηση από ομάδες οι οποί-
ες είναι κατά του ΓεΣΥ. Κατά πόσο
θα δικαιωθεί στις προβλέψεις του
ο ΟΑΥ, θα διαφανεί το προσεχές τρί-
μηνο, όταν δηλαδή ξεκαθαρίσει σε

μεγάλο βαθμό το τοπίο με τη ολο-
κλήρωση της διαδικασίας εγγραφής
των προσωπικών ιατρών στο Σύ-
στημα και με την ανακοίνωση της
ημερομηνίας έναρξης εισδοχής των
ειδικών γιατρών. 

Τα θέλουν γραπτώς
Στο Προεδρικό μεταφέρεται το

σκηνικό όπου ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης θα
έχει συνάντηση αύριο το πρωί με
τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο
στην παρουσία του Οργανισμού
Ασφάλισης Υγείας και του υπουργού
Υγείας, Κωνσταντίνου Ιωάννου, προ-
κειμένου να διαφανούν τελικώς οι
προθέσεις των γιατρών ενόψει της
πρώτης φάσης εφαρμογής του ΓεΣΥ
την 1η Ιουνίου. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», ο Ιατρικός Σύλ-
λογος ζητάει γραπτώς τις διαβεβαι-
ώσεις του Οργανισμού Ασφάλισης
Υγείας, ενώ παράλληλα εμμένει στη
θέση του για να παραχωρηθεί το δι-
καίωμα στους γιατρούς να ασκούν
ελεύθερα την ιδιωτική ιατρική σε
περιβάλλον ΓεΣΥ, χωρίς, ωστόσο,
όπως αναφέρουν, να έχουν την όποια

πρόθεση να καλέσουν τα μέλη τους
να μη συμμετάσχουν στο Σύστημα.
Από την άλλη πλευρά ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, σε συνέντευξη
που παραχώρησε στο κρατικό κα-
νάλι, είπε πως είναι αποφασισμένοι
να πάνε μέχρι τέλους, καθώς δεν
έχουν επιλογές, αφού το ΓεΣΥ είναι
κτήμα της κοινωνίας και των πολιτών
και πρέπει να δουν ως κυβέρνηση
πώς θα ξεπεραστούν οι δυσκολίες
που φαίνεται να υπάρχουν με τους
γιατρούς του ιδιωτικού τομέα.

Για τη συνάντηση της Δευτέρας,
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης ανέφερε
πως ως αποτέλεσμα των ανακοινώ-
σεων και των δυσκολιών που φέρεται
να έχουν με τους πάροχους υγείας
του ιδιωτικού τομέα, θα δουν τον
ΠΙΣ προκειμένου να διαπιστώσουν
ποια είναι τελικώς τα προβλήματα.
Υπογράμμισε δε, ότι ήδη έχουν γίνει
σημαντικές και βελτιωμένες προ-
τάσεις για να εξευρεθούν συγκλίσεις
με τα όσα ήγειρε ο Ιατρικός Σύλλογος
στη Γενική του Συνέλευση, σημει-
ώνοντας πως κάποια εξ αυτών ευ-
σταθούν και κάποια όχι. Κληθείς να
σχολιάσει το αίτημα των γιατρών

για ελεύθερη άσκηση της ιδιωτικής
ιατρικής, ο Πρόεδρος είπε πως έγινε
μια πρόταση σε μια απόλυτα λογική
βάση, ωστόσο, τόνισε πως το να
υπάρχουν ασθενείς δύο ταχυτήτων
θα είναι μια διάκριση σε βάρος του
κοινού. Για το συγκεκριμένο αίτημα
έχει γίνει ήδη μια πρόταση ώστε να
τους επιτρέπεται να ασκούν την
ιδιωτική ιατρική κατά τα Σαββατο-
κύριακα μετά από κάποιες ώρες,
κάτι το οποίο ο ίδιος θεωρεί λογικό.
«Αυτό», συνέχισε, «θα μελετηθεί
και θα δούμε πώς θα το αντιμετω-
πίσουμε χωρίς να εκφεύγουμε των
προνοιών του νόμου και χωρίς να
δημιουργούμε δύο ταχυτήτων ασθε-
νείς ή και δύο ειδών υπηρεσίες».
Σχετικά με το κάλεσμά του προς
τους γιατρούς να δημοσιοποιήσουν
τις φορολογικές τους δηλώσεις, κάτι
το οποίο είχε προκαλέσει τις αντι-
δράσεις του ιατρικού κόσμου, ο
Νίκος Αναστασιάδης δήλωσε πως
«όταν αναφερόμουν στους γιατρούς
δεν εξαιρούσα βεβαίως τα υπόλοιπα
επαγγέλματα του λευκού κολλάρου,
όπως λέγονται δηλαδή, οι δικηγόροι,
οι δικαστές, οι λογιστές και οι πά-

ροχοι υπηρεσιών». Κατέληξε δε, πως
αυτά είναι φαινόμενα που υπάρχουν
σε κάθε κοινωνία, ωστόσο αλλού
είναι μικρότερα και αλλού μεγαλύ-
τερα. 

Το χρονοδιάγραμμα
Με τη νέα χρονιά σκοπός είναι

να μπει σε εφαρμογή το ΓεΣΥ και
το κάτωθι είναι το χρονοδιάγραμμα,
όπως έχει τεθεί επί τάπητος. 

• Αρχές Ιανουαρίου: Πρώτη φάση
εκστρατείας ενημέρωσης πολιτών
για ΓεΣΥ. 

• 11 Ιανουαρίου: Προθεσμία κατα-
βολής αιτήσεων από τους γιατρούς
χωρίς ειδίκευση, για τα εκπαιδευτικά
σεμινάρια ειδικής ιατρικής που θα
διοργανώσει το Υπουργείο Υγείας
μαζί με τον ΟΑΥ. 

• 17 Ιανουαρίου: Ο Οργανισμός
Ασφάλισης Υγείας θα διοργανώσει
εκπαιδευτικά σεμινάρια προκειμένου
να ενημερώσει τους γιατρούς με
ποιο τρόπο θα μπορούν να εγγρα-
φούν στο Σύστημα.

• 21 Ιανουαρίου: Άνοιγμα καταλό-
γων εγγραφής προσωπικών ιατρών
στο ΓεΣΥ.

• Αρχές Φεβρουαρίου: Έναρξη εκ-
παιδευτικών σεμιναρίων Υπουργείου
Υγείας και ΟΑΥ για τους ανειδίκευ-
τους γιατρούς. 

• 21 Φεβρουαρίου: Πιθανή ημερο-
μηνία ολοκλήρωσης εγγραφών προ-
σωπικών γιατρών και διαδικασία
έναρξης εγγραφής δικαιούχων στο
Σύστημα (Επιλογή συμβεβλημένων
προσωπικών ιατρών από τον κατά-
λογο του ΓεΣΥ). 

• 1 Μαρτίου: Έναρξη πρώτης φά-
σης συλλογής εισφορών. Αναλυτικά,
από τον ερχόμενο Μάρτιο οι μισθω-
τοί, οι συνταξιούχοι, οι εισοδηματίες
και οι αξιωματούχοι θα καταβάλλουν
το 1,70% του ακαθάριστου εισοδή-
ματός τους, οι αυτοτελώς εργαζό-
μενοι το 2,55%, οι εργοδότες το
1,85% για κάθε εργαζόμενο και το
κράτος θα καταβάλλει 1, 65% για
κάθε δικαιούχο.

• Τέλη Μαΐου:Ολοκλήρωση πρώτης
φάσης εκστρατείας ενημέρωσης
ΟΑΥ. 

• 1η Ιουνίου: Έναρξη πρώτης φά-
σης ΓεΣΥ με εξωνοσοκομειακή πε-
ρίθαλψη (εισαγωγή υπηρεσιών προ-
σωπικού ιατρού, ειδικού ιατρού, ερ-
γαστηριακών εξετάσεων και φαρ-
μάκων).

• Αρχές Ιουνίου: Αρχίζει η δεύτερη
φάση της εκστρατείας ενημέρωσης
των δικαιούχων. 

• Τέλη Δεκεμβρίου: Ολοκλήρωση
της εκστρατείας ενημέρωσης πολι-
τών για το ΓεΣΥ. 

• 1 Μαρτίου 2020: Έναρξης κατα-
βολής ολόκληρης της εισφοράς. Συγ-
κεκριμένα, από τον Μάρτιο του 2020,
συνταξιούχοι, εισοδηματίες και αξιω-
ματούχοι, θα καταβάλλουν το 2,65%
του ακαθάριστου εισοδήματός τους,
οι αυτοτελώς εργαζόμενοι το 4,00%,
οι εργοδότες το 2,90% για κάθε ερ-
γαζόμενο και το κράτος θα κατα-
βάλλει 4,70% για κάθε δικαιούχο.

• 1 Ιουνίου 2020: Το ΓεΣΥ εφαρ-
μόζεται πλήρως, με την εισαγωγή
των υπηρεσιών ενδονοσοκομειακής
φροντίδας υγείας, του ΤΑΕΠ, των
ασθενοφόρων, των νοσηλευτών,
των μαιών, άλλων επαγγελματιών
υγείας, της ανακουφιστικής φρον-
τίδας και της ιατρικής αποκατά-
στασης. 

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

«Μέσα σε πέντε μήνες θα προσπα-
θήσουμε να αλλάξουμε τα πάντα,
στη διοίκηση και στην καθημερινό-
τητα των δημοσίων νοσηλευτηρίων
ούτως ώστε από τον Ιούνιο μέχρι
τον Δεκέμβριο να δουν την καλυτέ-
ρευση οι πολίτες», λέει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ», ο γενικός διευ-
θυντής του Οργανισμού Κρατικών
Υπηρεσιών Υγείας, Νίκος Πολύζος. 

–Από το 2019 αναλάβατε επισήμως
τη διοίκηση όλων των δημοσίων
νοσηλευτηρίων και των κέντρων
υγείας. Ποιες οι πρώτες ενέργειες
του Οργανισμού;

–Το πρώτο ζήτημα είναι ο Οργα-
νισμός να πάρει πλήρως τις αρμο-
διότητες που πηγάζουν από αυτό
τον ρόλο. Ήδη ετοιμάζεται το έγ-
γραφο των αρμοδιοτήτων από Υπουρ-
γείο Υγείας ούτως ώστε να ξέρουμε
τι αναλαμβάνουμε για τους προσεχείς
μήνες. Το δεύτερο ζήτημα έχει να
κάνει με τις αποφάσεις του Διοικη-
τικού Συμβουλίου τις οποίες εκτελώ.
Μία από αυτές τις αποφάσεις είναι
τα συμβόλαια τα οποία ολοκληρώ-
νονται εντός της επόμενης βδομάδας.
Το τρίτο ζήτημα αφορά τη διοίκηση
των νοσηλευτηρίων, η οποία δεν
έχει να κάνει μόνο με το να έρθουν
οι αρμοδιότητες στα κεντρικά του
ΟΚΥπΥ αλλά να πάνε και προς τα
κάτω, δηλαδή προς τα νοσηλευτήρια. 
–Ποιο είναι το ύψος του προϋπο-
λογισμού;

–Όσον αφορά τον προϋπολογισμό
της κεντρικής υπηρεσίας αυτή ανέρ-
χεται γύρω στα 50 εκατομμύρια ευρώ,
αλλά προφανώς αυτά τα χρήματα
θα διατεθούν στη συνέχεια στις πε-
ριφερειακές υπηρεσίες, ενώ ο προ-
ϋπολογισμός του συνόλου του κρα-

τικού Συστήματος Υγείας θα είναι
περίπου στα 400 εκατ. ευρώ. Στον
οποίο συμπεριλαμβάνονται τα 8 νο-
σοκομεία, τα 40 Κέντρα Υγείας, τα
200 περίπου υπόκεντρα, τα ασθε-
νοφόρα, οι ψυχιατρικές υπηρεσίες
που σταδιακά μέσα στο πεντάμηνο
έρχονται σε εμάς αλλά και οτιδήποτε
άλλο είναι εντός Συστήματος. 
–Ποιες αλλαγές θα γίνουν στο
πλαίσιο της αυτονόμησης, προ-
κειμένου να βοηθήσουν στην απο-
συμφόρηση των δημόσιων νοση-
λευτηρίων; 

–Οι αλλαγές είναι δύο ειδών. Είναι
αλλαγές προγραμματισμού, οργά-
νωσης, συντονισμού και αξιολόγη-
σης, με τα πάντα να μετριόνται πάνω
σε αυτό το τετράπτυχο, άρα νέος
τρόπος διοίκησης. Το άλλο που προ-
σπαθούμε κάνουμε είναι το να εί-
μαστε κοντά στον κόσμο και κοντά
στο προσωπικό. Εγώ προσωπικά έχω
επισκεφθεί αρκετές μονάδες, νοσο-
κομεία και κέντρα υγείας, προκει-
μένου να είμαστε κοντά στον πολίτη
για να βελτιώσουμε την καθημερι-
νότητά του. Άρα τα δύο που πρέπει
να αλλάξουν είναι οι διοίκηση και η
καθημερινότητα. 
–Γιατί παρατηρείται αυτή η συμ-
φόρηση στα νοσηλευτήρια με
αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται
οι πολίτες; 

–Αυτά πρέπει να καταγραφούν,
και ήδη έχω δώσει εντολή στους και-
νούργιους γενικούς διευθυντές τον
μήνα αυτό να δούμε όλες τις λίστες

αναμονής των εξωτερικών, των εσω-
τερικών ασθενών, καθώς και αυτές
των χειρουργείων, για να διευκρινί-
σουμε τι φταίει πάνω σε αυτό. Εγώ
αυτό που γνωρίζω είναι ότι σε ετήσια
βάση το κρατικό Σύστημα μπορεί
να δεχθεί γύρω στις 75 χιλιάδες νο-
σηλείες αλλά αντέχει να υπερβεί και
τι 80 χιλιάδες ούτως ώστε λιγότερος
κόσμος να πηγαίνει στον ιδιωτικό
τομέα. Εξάλλου, η σύμβαση με τον
ιδιωτικό τομέα είναι κομμάτι που
αφορά τον ΟΑΥ, δική μας δουλειά
είναι να αυξήσουμε τις νοσηλείες
και να αυξήσουμε τη δυνατότητα
όσων μπορούν να προσέλθουν στα
νοσοκομεία. Αυτό δεν είναι μόνο
ποσοτικό, πρέπει ορισμένα νοσο-
κομεία που ίσως η κάλυψή τους να
υπολείπεται των άλλων, όπως τα με-

γάλα νοσοκομεία των τριών περι-
φερειών, και τα μικρότερα τα οποία
έχουν μικρότερη κάλυψη να δούμε
μεταξύ τους τι υπηρεσίες μπορούν
να αλληλοσυμπληρωθούν για να
αποσυμφορηθούν λίγο τα μεγάλα
και αυξηθεί η κάλυψη των μικρών,
και έτσι να κλείσει η χρονιά έχοντας
80 αντί για 75 χιλιάδες νοσηλείες
και αντίστοιχους αριθμούς στους
εξωτερικούς ασθενείς. 
–Μέχρι πότε να αναμένουμε την
ολοκλήρωση της αυτονόμησης; 

–Σχετικά με αυτό, πριν αναλά-
βουμε τα καθήκοντά μας εγώ και ο
πρόεδρος του ΟΚΥπΥ, είχε ξεκαθα-
ριστεί ότι θα κρατήσει κάποιο διά-
στημα η αυτονόμηση. Το βασικό
είναι ότι ξεκινήσαμε τον Γενάρη, θα
είμαστε αυτοδύναμοι εντελώς στις

αρχές Ιουνίου, αλλά και θα κλείσουμε
τη χρονιά με πολύ καλύτερα αποτε-
λέσματα σε όλους τους τομείς. Εμείς
μέσα σε πέντε μήνες θα προσπαθή-
σουμε να αλλάξουμε τα πάντα, στη
διοίκηση και στην καθημερινότητα,
ούτως ώστε από τον Ιούνιο μέχρι
τον Δεκέμβριο να δουν την καλυτέ-
ρευση οι πολίτες. Στις 18 Ιανουαρίου,
αφού εγκριθεί το χρονοδιάγραμμα
από το Διοικητικό μας Συμβούλιο,
θα δώσουμε στη δημοσιότητα όλες
τις λεπτομέρειες.
–Σχετικά με τα ιδιωτικά συμβόλαια
που προσφέρετε, οι Συντεχνίες
Ιατρών και Νοσηλευτών, εξέφρα-
σαν επανειλημμένα ότι αυτά δεν
μπορούν να γίνει αποδεκτά. Ποια
είναι τα σημεία διαφωνίας; 

–Την Παρασκευή σε συνάντηση
που είχα μαζί τους μας εξέφρασαν
τις προτάσεις τους. Αυτές καταγρά-
φηκαν από μένα, τους υπηρεσιακούς
παράγοντες και από τους νομικούς
συμβούλους προκειμένου να γίνει
προσπάθεια τις αμέσως επόμενες
ημέρες να διορθώσουμε ό,τι μπο-
ρούμε με βάση τους κανονισμούς.
Αυτό για μένα σημαίνει πολιτισμένος
διάλογος, ότι έρχεται ο άλλος δίνει
το χαρτί του και συζητάμε πάνω σε
αυτό. Εύχομαι και ελπίζω με τις διορ-
θώσεις τα συμβόλαια να γίνουν απο-
δεκτά. Τα σημεία διαφωνίας είναι
τεχνικά ζητήματα, τα οποία θα προ-
σπαθήσουμε να διορθώσουμε. Εγώ
δεν μπορώ να δώσω αυξήσεις πα-
ραπάνω από αυτές που αποφάσισε
το Υπουργικό Συμβούλιο, αυτό που
μπορώ όμως είναι, στη συνεδρία του
Διοικητικού Συμβουλίου στις 17 Ια-
νουαρίου, να εισηγηθώ επιπλέον κί-
νητρα καθώς είμαι εξουσιοδοτημένος
μαζί με τους υπηρεσιακούς και νο-
μικούς, να διορθώσουμε πάρα πολλά
στο τεχνικό και νομοτεχνικό μέρος

βάσει των όσων ανέφεραν γραπτώς
οι Συντεχνίες. 
–Σχετικά με το εφάπαξ ποσό των
3 χιλιάδων ευρώ το οποίο θα πα-
ραχωρηθεί στους γιατρούς που
θα επιλέξουν τα συμβόλαια, γιατί
προσφέρεται μόνο για τους πρώ-
τους 9 μήνες, εφόσον δίνεται η
δυνατότητα για απάντηση απο-
δοχής του συμβολαίου εντός 18
μηνών; 

–Την αιτιολόγηση την έχουν οι
αποφάσεις του Συμβουλίου. Εγώ το
μόνο που μπορώ να σας πω είναι ότι
δεν μπορείς να περιμένεις 18 μήνες
για να ομαλοποιήσεις αυτή την κα-
τάσταση, άρα κάποιος θα έχει ένα
κίνητρο να μπει στους εννέα μήνες
στο Σύστημα. Δεν νομίζω ότι είναι
κακό αυτό. 
–Πότε αναμένεται να παραδώσετε
την τελική μορφή των συμβολαί-
ων;

–Εντός της εβδομάδας θα δοθούν
τα συμβόλαια. Αρχικά είχαμε ανα-
φέρει ότι θα τα δώσουμε τη Δευτέρα
αλλά μπορεί να καθυστερήσουμε
μία με δύο μέρες ακόμα. 
–Αν τελικώς δεν γίνουν αποδεκτά
από τους παρόχους υγείας του
δημοσίου, θα υπάρξει πρόβλημα
στην πορεία της διοικητικής και
οικονομικής αυτονόμησης των
δημοσίων νοσηλευτηρίων; 

–Δεν θα αποτελέσει κανένα πρό-
βλημα, διότι και οι γιατροί μας και
οι νοσηλευτές μας δουλεύουνε σκλη-
ρά για το Σύστημα Υγείας. Το να
προχωρήσει πιο γρήγορα η αλλαγή,
αν αποφασίσουν οι Συντεχνίες που
εγώ το απεύχομαι, να μην το απο-
δεχτούνε μπορεί να αποτελέσει ένα
πρόβλημα. Από εκεί και πέρα είναι
και ατομικό θέμα του καθενός να
αποφασίσει, αν αφήνει το παλιό κα-
θεστώς για να έρθει στο καινούργιο. 

Ολα τα δύσκολα του ΓΕΣΥ για το 2019
Επαναλαμβανόμενες αρνήσεις και μεταφορά του θέματος γι’ άλλη μία φορά στο Προεδρικό, σχηματοποιούν το σκηνικό 

Χωρίς τελειωμό τα «όχι» των Επιστημονικών Εταιρειών – Εισηγούνται στα μέλη τους να μη συμβληθούν στο Σύστημα.

Προσπαθούμε να είμαστε κοντά στον κόσμο και στο προσωπικό, είπε στην
«Κ» ο Νίκος Πολύζος. 

<<<<<<

Οι γιατροί ζητούν γρα-
πτές βεβαιώσεις των
όσων προτείνει ο ΟΑΥ. 

<<<<<<

Στα €50 εκατ. ανέρχεται
ο προϋπολογισμός
της κεντρικής
υπηρεσίας του ΟΚΥπΥ. 

Στόχος σε πέντε μήνες να αλλάξουμε τα νοσηλευτήρια 
Εντός της εβδομάδας θα δοθούν τα ιδιωτικά συμβόλαια στους γιατρούς, λέει στην «Κ», ο γεν. διευθυντής του ΟΚΥπΥ, Νίκος Πολύζος 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ήταν λίγο πριν από τις γιορτές των
Χριστουγέννων, όταν ο Νίκος Ανα-
στασιάδης σε συνέντευξή του προ-
καλούσε τους γιατρούς να δημο-
σιοποιήσουν τις φορολογικές τους
δηλώσεις, σημειώνοντας πως θα
πρέπει «να προσγειώσουμε όσους
έδωσαν όρκο στον Ιπποκράτη, γιατί
δεν τον έδωσαν μόνο για να πλου-
τίσουν, αλλά για να προσφέρουν
υπηρεσίες». Δηκτική και εμπρη-
στική δήλωση τόσο όσο για να κά-
νει πολλούς να σκεφτούν πως το
πνεύμα του Γιώργου Παμπορίδη
περιέλαβε παροδικά το σώμα του
Νίκου Αναστασιάδη και άλλους να
υποστηρίζουν πως ο Πρόεδρος
είναι έτοιμος να συγκρουστεί μέχρι
τέλους και με όποιον χρειαστεί για
την υλοποίηση των μεταρρυθμί-
σεων. Το υπογράμμισε, άλλωστε,
πριν από την εκπνοή του 2018, δε-
σμευόμενος πως το 2019 θα είναι
έτος μεταρρυθμίσεων και εκσυγ-
χρονισμού του κράτους. Χρειάστη-
κε, όμως, να περάσουν λίγες μόλις
μέρες για να διαφανεί πως η μία
εταιρεία ιατρών (παιδίατροι, ενδο-
κρινολόγοι, ουρολόγοι, πυρηνικοί
ιατροί, ιδιώτες ιατροί κ.ά.) μετά
την άλλη δημοσιοποιούσε την άρ-
νησή της να ενταχθεί στο Γενικό
Σύστημα Υγείας. Απάντηση των
γιατρών στο γάντι που σήκωσε ο
Πρόεδρος με μέρος της κοινωνίας
να διερωτάται ποιοι θα είναι τελικώς
εκείνοι οι γιατροί που θα συμμε-
τέχουν στο ΓεΣΥ. Η κίνηση αυτή
των γιατρών που προμήνυε σύγ-
κρουση γιατρών- κυβέρνησης ενί-
σχυσε την ανησυχία για επανάληψη
του σήριαλ της παιδείας, που έφερε
αφενός την κυβέρνηση αντιμέτωπη
με το πρώτο μεγάλο φιάσκο της
δεύτερης διακυβέρνησής της και
έβαλε αφετέρου για τα καλά στο
συρτάρι την εκπαιδευτική μεταρ-
ρύθμιση.

Την πορεία της παιδείας
Είναι συνεπώς ένα déjà vu των

όσων διαμείφθηκαν στην παιδεία;
Οι τότε οργίλες τοποθετήσεις του
Προέδρου για την Παιδεία, ότι δη-
λαδή, δεν θα επιτρέψει το κράτος
να μετατραπεί σε συνδικαλιστικό
φέουδο, ξεκαθαρίζοντας πως κάνει
υπομονή, η οποία πλέον εξαντλείται
και οι αντιδράσεις που ξεσήκωσε,
έκαναν πολλούς να βρουν κοινά,
στις προεδρικές τακτικές του τότε
με τώρα. 

«Η κρίση στην Παιδεία θα φαν-
τάζει μηδέν στο τι επίκειται με την
υγεία στο ενδεχόμενο που υπάρ-
ξουν ατυχείς χειρισμοί στο ΓεΣΥ»,
λένε πολιτικοί κύκλοι πέριξ του
Προεδρικού, καθώς σε αυτό εμπλέ-
κεται και επηρεάζεται πολύ ευρύ-
τερη ομάδα της κοινωνίας. Σε αν-
τίθεση λένε  με την παιδεία που

απέναντι από το Προεδρικό ήταν
μία καλά μεν οργανωμένη επαγ-
γελματική ομάδα της μεσαίας ωστό-
σο τάξης, αυτή τη φορά η κυβέρ-
νηση ανοίγει ένα κεφάλαιο όπου
διακυβεύονται δισεκατομμύρια ευ-
ρώ και έχουν να κάνουν με αμοιβές,
νοσηλευτήρια και όλα όσα συνο-
δεύουν τον τομέα της υγείας. Η
υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου
Υγείας θα αποτελεί, όπως λέγεται,
το μεγάλο στοίχημα για τον Νίκο
Αναστασιάδη. Το στοίχημα που
στο ενδεχόμενο επιτυχίας θα απο-
δυναμώσει τις επικρίσεις που δέ-
χεται στο Κυπριακό και θα τον στέ-
ψει ως τον Πρόεδρο που κατάφερε
να φέρει εις πέρας μία μεταρρύθ-
μιση που πολλοί προκάτοχοί του
επεδίωξαν αλλά ουδείς υλοποίησε.
Ένας κακός χειρισμός, ωστόσο,
και σοβαρές υποχωρήσεις που νε-
ρώνουν κατά πολύ το ΓεΣΥ, θα απο-
τελέσει, όπως λέγεται, τη χαριστική
βολή για τις μεταρρυθμίσεις, αλλά
και τη δική του αξιοπιστία. 

Η ιστορία
Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο η κυ-

βέρνηση θέλει να αποφευχθούν οι
όποιοι ατυχείς χειρισμοί που υπήρ-
ξαν σε παλαιότερες περιπτώσεις.
Υπενθυμίζεται, άλλωστε, πως το
Γενικό Σχέδιο Υγείας είχε περάσει
από χίλια μύρια κύματα, με εντά-
σεις, διαπληκτισμούς, διαφωνίες
και διαφορετικές θέσεις ακόμα και
εντός της Δεξιάς μέχρι και την τε-
λική ψήφισή του τον περασμένο

Ιούνιο. Σε αυτή την ψήφιση, όπως
παραδέχονται όλοι, καταλυτικό ρό-
λο είχε διαδραματίσει ο τότε υπουρ-
γός υγείας Γιώργος Παμπορίδης.
Όχι μόνο γιατί κατάφερε με την
εναλλαγή του ΓεΣΥ από πολυασφα-
λιστικό σε μονοασφαλιστικό να
κερδίσει τη στήριξη της πλειοψη-
φίας της Βουλής, αλλά και εξαιτίας
του ότι με τη δράση και ενίοτε με
το θερμόαιμο του χαρακτήρα του
κατάφερε να κερδίσει μεγάλη με-
ρίδα της κοινωνίας που πίστεψε
πως μία δημόσια υγεία που συν-
τηρείτο με ασπιρίνες και γάζες θα
λάβει σάρκα και οστά. Αλησμόνητες
οι δηλώσεις του για Ιούδες που
προσπαθούν να πλήξουν το ΓεΣΥ,
φωτογραφίζοντας πολιτικούς αρ-
χηγούς, αλλά και τα «μεγάλα συμ-
φέροντα που πολεμούν τη δημόσια
υγεία» στοχοποιώντας γιατρούς
εταιρείες φαρμάκων κ.ο.κ. Σε αυτό
ακριβώς το πλαίσιο με τον Γιώργο
Παμπορίδη να ενισχύεται σημαν-
τικά πολιτικά και να τυγχάνει σύμ-
φωνα με έρευνες σημαντικής απο-

δοχής και μία κοινωνία να ζητάει
επιτακτικά ΓεΣΥ, κανείς δεν ήθελε
να βρεθεί απέναντί του με αποτέ-
λεσμα πρόσωπα που έφεραν εν-
στάσεις στο εγχείρημα να κλείσουν
το στόμα. 

Οι διαφωνούντες
Ο πρόεδρος του Δημοκρατικού

Συναγερμού για παράδειγμα είχε
δηλώσει και δημοσίως πως ο ίδιος
στήριζε το πολυασφαλιστικό σύ-
στημα και μαζί με αυτόν και άλλα
μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου,
όπως ο υπουργός Οικονομικών Χά-
ρης Γεωργιάδης, αλλά και ο υπουρ-
γός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Πε-
τρίδης. Ο κ. Γεωργιάδης εξέφραζε
μάλιστα την ανησυχία πως το κό-
στος του Γενικού Σχεδίου Υγείας
θα εκτοξευόταν στα ύψη. Όπως
λέγεται σε ένα θερμό Υπουργικό
Συμβούλιο, ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας κάλεσε τους ανησυχούντες
να παρουσιάσουν εν ευθέτω χρόνω
εναλλακτικές. Κίνηση που απέφυ-
γαν, με τον Νίκο Αναστασιάδη να
δίνει το πράσινο φως στον Γιώργο
Παμπορίδη να προχωρήσει με μο-
νοασφαλιστικό σύστημα. Ο ίδιος
κέρδισε εξαρχής τη στήριξη του
ΑΚΕΛ, της Συμμαχίας Πολιτών,
των Οικολόγων, ενώ κατάφερε κόμ-
ματα, όπως το ΔΗΚΟ και την ΕΔΕΚ
που είχαν κάποιες ενστάσεις να
ψηφίσουν ομόφωνα το ΓεΣΥ. 

Πώς, όμως, μπροστά σε όλα όσα
διαδραματιστήκαν την προηγού-
μενη θητεία για την υλοποίηση
του ΓεΣΥ και την ομόφωνη στήριξη
των κομμάτων το όλο εγχείρημα
δέχεται πλήγματα; Σύμφωνα με ια-
τρικούς κύκλους ζήτημα είναι η
απόκλιση στις αμοιβές των γιατρών,
ενώ ζήτημα είναι και η μη αυτο-
νόμηση των δημοσίων νοσηλευ-
τηρίων με την ταυτόχρονη αδυνα-
μία συμμετοχής στο σύστημα των
μεγάλων ιδιωτικών νοσηλευτηρίων
δημιουργούν σοβαρό πρόβλημα
λειτουργικότητας και βιωσιμότητας
του όλου συστήματος με ορατό τον
κίνδυνο κατάρρευσης. Ενδεικτικό
ότι αρκετές εταιρείες έχουν πλέον
ξεκαθαρίσει πως δεν θα συμμετέ-
χουν στο ΓεΣΥ, ασκώντας πιέσεις
με αυτόν τον τρόπο στην κυβέρ-
νηση. Σε αυτό το πλαίσιο αναμέ-
νεται να διαφανεί τι πρόκειται να
διαμειφθεί στη συνάντηση του
Προέδρου Αναστασιάδη, του
υπουργού Υγείας Κωνσταντίνου
Ιωάννου με τον Παγκύπριο Ιατρικό
Σύλλογο τη Δευτέρα. Το σίγουρο
είναι πως και ιατρικοί κύκλοι πα-
ραδέχονται πως η πλήρης άρνηση
θα προκαλέσει σημαντικά πλήγ-
ματα στο προφίλ και θα ενισχύσει
εκείνες τις φωνές που καταγγέλλουν
τους γιατρούς πως βάζουν τις αμοι-
βές και την πλήρη διασφάλιση των
συμφερόντων τους πάνω από τη
δημόσια υγεία. 

Σύννεφα στο Προεδρικό 
από τις εξελίξεις στο ΓεΣΥ
Φόβοι πως η κρίση στην  παιδεία θα  θυμίζει περίπατο σε σχέση με την υγεία 

Όπως λένε πηγές από το Προεδρι-
κό το πρόβλημα έγκειται στο ότι
οι γιατροί ζητούν περισσότερα
χρήματα και αυτό θα πρέπει να
το καταστήσουν σαφές στους πο-
λίτες. Καθόλου τυχαία, και η το-
ποθέτηση του Προέδρου για τη
δημοσιοποίηση των φορολογικών
τους δηλώσεων στην πρόσφατή
του συνέντευξη. Βέβαια δεν είναι
διατεθειμένος ο Πρόεδρος να επι-
μείνει στις αιχμές περί φοροδια-
φυγής των ιατρών, αλλά να διευ-
κρινιστεί με ποιον τρόπο θα ικα-
νοποιηθούν τα αιτήματά τους για
συμμετοχή στο ΓεΣΥ. Κύκλοι στο
Προεδρικό δεν αποκλείουν πάν-
τως κανένα σενάριο εναλλακτι-
κών, υπογραμμίζοντας, ωστόσο,
πως το Προεδρικό δεν είναι δια-
τεθειμένο για άτακτη υποχώρηση,
αλλά ούτε και αύξηση του κό-
στους, καθώς το κράτος, «δεν το
σηκώνει». Για το θέμα τελικού κό-
στους βιωσιμότητας φέρεται πως
έθεσε ζήτημα και ο ίδιος ο Χάρης
Γεωργιάδης σε πρόσφατο Υπουρ-
γικό Συμβούλιο.

Ποιες είναι συνεπώς οι εναλ-
λακτικές επιλογές; Πολιτικοί κύ-
κλοι εκτιμούν πως αν το κενό
δεν καλυφθεί, υπάρχει η σκέψη
για συμμετοχή γιατρών μεγαλύ-
τερης ηλικίας ή νεαρότερων για-

τρών που θα είναι ικανοποιημένοι
με τα εισοδήματα που τίθενται.
Αν και για κάποιους από την κυ-
βέρνηση η κάθοδος γιατρών από
το εξωτερικό αποτελεί ευφάντα-
στο σενάριο για άλλους αποτελεί
μία πιθανή λύση. Στο πλαίσιο
αυτό δεν αποκλείουν τελικώς
είτε τη μετατροπή του ΓεΣΥ σε
πολυασφαλιστικό ούτε βεβαίως
και την αναβολή της έναρξής

του. Προτάσεις που όπως υπο-
γραμμίζεται δεν έχουν λεχθεί
από κανέναν, αλλά δεν πρέπει
να θεωρούνται εκτός πραγματι-
κότητας. Πάντως, οι καλά γνω-
ρίζοντες το ΓεΣΥ επισημαίνουν
πως η μετατροπή του από μονο-
ασφαλιστικό σε πολυασφαλιστικό
θα αποτελέσει και τη χαριστική
βολή, καθώς, όπως λέγεται, δεν
έχει σχεδιαστεί ούτε θα μπορεί
να επιβιώσει, αν μετατραπεί σε
πολυασφαλιστικό μοντέλο.

Εναλλακτικές, η αναβολή
και το πολυασφαλιστικό

Στο Προεδρικό υποστηρίζουν πως
σε αντίθεση με την εκπαιδευτική
μεταρρύθμιση, της οποίας πρό-
νοιες που αφορούσαν τους εκπαι-
δευτικούς εμφανίστηκαν άγαρμπα
την υστάτη από τον υπουργό Παι-
δείας Κώστα Χαμπιαούρη στους
εμπλεκόμενους, το Γενικό Σχέδιο
Υγείας έχει αρκετές διαφορές.
Πρώτα και κύρια ο Κωνσταντίνος
Ιωάννου, σε αντίθεση με τον κ.
Χαμπιαούρη, που είχε απαξιωθεί
από τους χειρισμούς του και από
ένα μερίδιο της κοινωνίας, αλλά
και από τις εκπαιδευτικές οργα-
νώσεις, φαίνεται να διατηρεί έρει-
σμα, καθώς και ανοικτή πόρτα
διαβούλευσης. Σε αυτό το κάδρο
δεν πρέπει να παραλείπεται και
το γεγονός ότι ο πρώην υπουργός
Υγείας μέσω των καθημερινών
του αναρτήσεων στα κοινωνικά
μέσα δικτύωσης βρίσκεται και επί
της ουσίας αλλά και επικοινωνιακά
στο πλευρό του. Πέραν όμως τού-
του, το ΓεΣΥ, όπως λένε στο Προ-
εδρικό είναι ένα νομοσχέδιο που
πέρασε –διαφοροποιημένο από
την αρχική θέση του Προέδρου–
με τη στήριξη όλων των πολιτικών
κομμάτων. Συνεπώς, σύμφωνα
με τα όσα διαρρέει το Προεδρικό,
για την ενδεχόμενη κατάρρευσή
του, κανείς δεν θα είναι άμοιρος
ευθυνών και κυρίως τα πολιτικά
κόμματα. Αυτό άλλωστε είναι και
το αφήγημα που άρχισε να καλ-
λιεργείται τα τελευταία εικοσιτε-
τράωρα με στελέχη τόσο της κυ-
βέρνησης όσο και του ΔΗΣΥ να
ξεκαθαρίζουν πως άλλος ήταν ο
πρώτιστος σχεδιασμός. Το αν με
αυτό τον τρόπο θα ξεκινήσει μία
παρασκηνιακή προσπάθεια ανα-
βολής του είναι βεβαίως ένα ζή-
τημα ανοικτό. 

Τα πυρά φαίνεται να στρέφον-

ται προς το ΑΚΕΛ το οποίο είχε
ξεκαθαρίσει από την αρχή πως
στηρίζει μονοασφαλιστικό σύ-
στημα και όπως λένε συναγερμικά
στελέχη το μονοασφαλιστικό μον-
τέλο έγινε με στόχο να εγκρίνει
το σχέδιο το ΑΚΕΛ. Ήδη στην
Εζεκία Παπαϊωάννου παρακολου-
θούν τις εξελίξεις, αλλά και τις
προσπάθειες συναγερμικών στε-
λεχών να διασυνδεθεί ο πρόεδρος
του ΟΑΥ Θωμάς Αντωνίου με το
κόμμα της Αριστεράς. Η γενική
προσέγγιση είναι πως το ΑΚΕΛ
δεν θα πρέπει να έρθει σε ευθεία
σύγκρουση με τους γιατρούς. Στε-
λέχη του κόμματος ξεκαθαρίζουν
πως σε ένα ενδεχόμενο κατάρ-

ρευσης του εγχειρήματος η ευ-
θύνη βαραίνει αποκλειστικά την
κυβέρνηση, αφού αυτή είχε την
ευθύνη εφαρμογής και υλοποί-
ησής του. Στο ίδιο πλαίσιο φαί-
νεται να κινούνται ΔΗΚΟ και
ΕΔΕΚ. Δεν είναι καθόλου τυχαίο
πως οι ηγεσίες των δύο κομμάτων
είχαν εκφράσει ανησυχίες για την
τροπή που λαμβάνει το Γενικό
Σύστημα Υγείας και σε αυτό ακρι-
βώς το πλαίσιο αναμένεται να
προχωρήσουν σε μετωπική σύγ-
κρουση εναντίον της κυβέρνησης
στο ενδεχόμενο που το όλο εγ-
χείρημα καταρρεύσει. 

Θα ρίξουν ευθύνη και 
στα πολιτικά κόμματα 

<<<<<<<

Στο Προεδρικό αντιλαμ-
βάνονται πως σε κλίμα
γενικού αναβρασμού, 
αλλά και επικρίσεων, 
δεν έχουν περιθώρια
αποτυχίας ούτε αναβο-
λής μεταρρυθμίσεων. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης άφησε πρόσφατα αιχμές για φοροδιαφυγή των γιατρών, θυμίζοντας σε πολλούς τις οργίλες αντιδράσεις του απέναντι στους εκπαιδευτικούς.

<<<<<<<

Η επαναφορά της 
σκέψης πολυασφαλι-
στικού θεωρείται 
η χαριστική βολή 
στο όλο εγχείρημα.

<<<<<<<

Σύμφωνα με τα όσα
διαρρέει το Προεδρικό,
για την ενδεχόμενη 
κατάρρευσή του, κανείς
δεν θα είναι άμοιρος 
ευθυνών και κυρίως 
τα πολιτικά κόμματα. 

Ο Γιώργος Παμπορίδης είχε παίξει καταλυτικό ρόλο για την ομόφωνη ψή-
φιση του ΓεΣΥ, ενώ μέχρι σήμερα φέρεται να στηρίζει τον νέο υπ. Υγείας.

Οι Χάρης Γεωργιάδης και Κωνσταντίνος Πετρίδης είχαν εκφράσει κατά την
προηγούμενη πενταετία τις ενστάσεις τους γύρω από το ΓεΣΥ και το κόστος του.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Στην ίδια γραμμή βρίσκεται ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου
με τον Νίκο Αναστασιάδη, δηλώνει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
εκπρόσωπος Τύπου του ΔΗΣΥ Δη-
μήτρης Δημητρίου. Χαρακτηρίζει
γλαφυρό τον χαρακτηρισμό του κ.
Νεοφύτου για εθνικό τσουνάμι,
απορρίπτοντας ότι ο Πρόεδρος συ-
ζητάει άλλες λύσεις. Αναφορικά με
τις μεταρρυθμίσεις και το ενδεχό-
μενο πολιτικό κόστος σημειώνει
πως «οφείλουμε να διαλέξουμε αν
θα μείνουμε στάσιμοι υπό τον φόβο
του πρόσκαιρου πολιτικού κόστους
ή αν θα προχωρήσουμε στις αλλα-
γές, διασφαλίζοντας κάτι καλύτερο,
κάτι πολύ μεγαλύτερο για την κοι-
νωνία. Εμείς επιλέγουμε το δεύτερο,
επειδή ξέρουμε ότι είναι ο μόνος
δρόμος για να φτιάξουμε τη χώρα
που θέλουμε να ζήσουμε εμείς και
τα παιδιά μας».
–Ο Πρόεδρος δεσμεύτηκε πως
το 2019 θα είναι έτος μεταρρυθ-
μίσεων. Δεδομένων και των αν-
τιδράσεων συγκεκριμένων κύ-
κλων που βλέπουμε π.χ. σε ΓεΣΥ
και τοπική αυτοδιοίκηση μπο-
ρούμε να είμαστε αισιόδοξοι για
την υλοποίησή τους; 

–Είμαστε αισιόδοξοι γιατί ξέ-
ρουμε πως υπάρχει το σημαντικό-
τερο συστατικό για τις μεταρρυθ-
μίσεις που είναι η πολιτική βούληση.
Εκφράζεται εμπράκτως στο ΓεΣΥ,
καθώς βλέπουμε ήδη τα στάδια της
υλοποίησής του να εξελίσσονται
για να εφαρμοστεί τον Ιούνιο όπως
προνοεί το χρονοδιάγραμμα στη
νομοθεσία που ψηφίσαμε τον Ιούνιο
του 2017. Σε ό,τι αφορά τη μεταρ-
ρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης
βρίσκεται σε εξέλιξη ο διάλογος
που κάνει ο υπουργός Εσωτερικών
με τους εμπλεκόμενους και εντός
του 2019 θα προχωρήσουμε και σε
αυτή τη σημαντική υλοποίηση που
αφορά τη βελτίωση της ποιότητας
ζωής των πολιτών, τη μείωση της
γραφειοκρατίας και την αύξηση
της διαφάνειας που είναι απαραί-
τητη για να μειώσουμε τη διαφθορά. 

–Είστε δηλαδή έτοιμοι να τα βά-
λετε με ομάδες που αντιδρούν
στην υλοποίησή τους;

–Είναι φυσιολογικό όταν κάνεις
ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις να
υπάρχουν και οι αντιδράσεις. Σε
ό,τι αφορά το ΓεΣΥ για να έχει ου-
σία θα πρέπει οι πολίτες να έχουν
όσο το δυνατό περισσότερες επι-
λογές ενώπιόν τους, άρα είναι πολύ
σημαντικό να ενταχθούν όσο το
δυνατόν περισσότεροι γιατροί και
όσο το δυνατό περισσότερα νο-
σηλευτήρια. Είναι επ’ αυτού που
πρέπει ο διάλογος να συνεχιστεί
και να καταλήξει θετικά. Στην το-
πική αυτοδιοίκηση χρειάζεται να
γίνει η μεταρρύθμιση που θα αλ-
λάξει δεδομένα δεκαετιών, όπως
έγινε και στο ΓεΣΥ. Δεν είναι μία
μεγάλη μεταρρύθμιση που άλλαξε

τα συμφέροντα και τα δεδομένα
αρκετών ανθρώπων και ομάδων
του πληθυσμού; Το ίδιο και στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Δεν έχουμε
επιλογή να μην κάνουμε τις με-
ταρρυθμίσεις τώρα, γιατί απλού-
στατα, αν δεν προχωρήσουμε, θα
έχουμε μία χώρα που όχι μόνο θα
παραμείνει στάσιμη αλλά θα βυ-
θίζεται. 
–Έστω κι αν προϋποθέτει πο-
λιτικό κόστος και ενόχληση συγ-
κεκριμένων ομάδων που προ-
έρχονται από τη Δεξιά; 

–Το μεγάλο όφελος των πολιτών
και της κοινωνίας είναι σαφώς πολύ
περισσότερο από το πιθανώς πρό-
σκαιρο πολιτικό κόστος που ανα-
φέρετε πως θα προκύψει. Αυτή
είναι η μοίρα των αλλαγών. Οφεί-
λουμε να διαλέξουμε, αν θα μεί-
νουμε στάσιμοι, υπό τον φόβο του
πρόσκαιρου πολιτικού κόστους ή
αν θα προχωρήσουμε στις αλλαγές,
διασφαλίζοντας κάτι καλύτερο,
κάτι πολύ μεγαλύτερο για την κοι-
νωνία. Εμείς επιλέγουμε το δεύτερο,
επειδή ξέρουμε ότι είναι ο μόνος
δρόμος για να φτιάξουμε τη χώρα

που θέλουμε να ζήσουμε εμείς και
τα παιδιά μας. 
–Το προηγούμενο τρίμηνο κυ-
ριάρχησε στην επικαιρότητα η
διάσταση απόψεων μεταξύ Προ-
εδρικού και Πινδάρου με τον
Αβέρωφ Νεοφύτου να προειδο-
ποιεί για εθνικό τσουνάμι και
τον Νίκο Αναστασιάδη να το αν-
τικρούει… 

–Θα σας παραπέμψω στις δη-
λώσεις τόσο του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας όσο και του προέδρου
του ΔΗΣΥ που λένε και οι δύο ότι
και η συνεννόηση είναι πλήρης

και οι σχέσεις ομαλότατες. Από
εκεί και πέρα οι εκτιμήσεις γίνονται
και πρέπει να εξωτερικεύονται δε-
δομένου ότι εξυπηρετούν το εθνικό
και γενικό καλό.
–Ήταν τελικά υπερβολική η αν-
τίδραση του Αβέρωφ Νεοφύτου
για το εθνικό τσουνάμι; 

–Ήταν ένας γλαφυρός χαρακτη-
ρισμός. Έδωσε όμως το στίγμα της
ανησυχίας του για το τι θα επέλθει
αν δεν επιλύσουμε το Κυπριακό σε
αυτή τη φάση με αυτή τη διαδικα-
σία. Δεν μας αρέσει να κινδυνολο-
γούμε, δεν θέλουμε να είμαστε φο-

ρείς φόβου, κάθε άλλο. Θέλουμε
και είμαστε φορείς ελπίδας, αλλά
για να μπορούμε να είμαστε φορείς
ελπίδας χρειάζεται να κάνουμε τις
αναλύσεις στη βάση του πραγμα-
τισμού και του ρεαλισμού.
–Θεωρείτε πως έφερε τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας στη δική
του γραμμή; 

–Ποιος μίλησε για άλλες γραμ-
μές; Στην ίδια γραμμή ήταν και
είναι και ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας και ο πρόεδρος της παρά-
ταξης. 
–Γιατί νιώσατε τότε την ανάγκη
να υπερτονίσετε αυτή την πε-
ρίοδο που φημολογείτο η διά-
σταση την προσήλωσή σας στην
κληριδική σχολή σκέψης; 

–Δεν είχε να κάνει με το ζήτημα
διάστασης, αλλά με τις κρίσιμες
στιγμές που περνάμε. Ο ΔΗΣΥ ιδρύ-
θηκε πριν από 42 χρόνια με στόχο
τη λύση του Κυπριακού. Πάντοτε
ο ΔΗΣΥ κινείται στο πλαίσιο του
πραγματισμού, στη ρεαλιστική
σχολή σκέψης και αυτό θέσαμε
πέντε χρόνια μετά από τον θάνατο
του ιστορικού μας ηγέτη. 
–Υπάρχει διαφοροποίηση των
χειρισμών του Γλαύκου Κληρίδη
στον Κυπριακό από αυτούς του
Νίκου Αναστασιάδη; 

–Δεν μπορεί να γίνει μια τέτοια
συζήτηση, γιατί είναι άλλα τα δε-
δομένα και οι συνθήκες. Το ση-
μαντικό είναι πως ποτέ κανένας
ηγέτης του ΔΗΣΥ δεν απομακρύν-
θηκε από τις βασικές αρχές και
από τη φιλοσοφία της ΔΔΟ. 
–Τα όσα διαδίδονται το τελευ-
ταίο διάστημα περί συζήτησης
λύσης δύο κρατών ή συνομο-
σπονδίας είναι ανυπόστατα δη-
λαδή; 

–Ουδέν αναληθέστερο. Τα γε-
γονότα μιλούν από μόνα τους. Ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης διατρα-
νώνει την πεποίθησή του και την
προσήλωσή του στο πλαίσιο Γκου-
τιέρες, στα ψηφίσματα των Ηνω-
μένων Εθνών και στο πλαίσιο λύσης
ΔΔΟ, στις επαφές του με την κα
Λουτ, στη γενική συνέλευση του
ΟΗΕ τον περασμένο Σεπτέμβρη,
στα διεθνή φόρα, παντού.

Στην ίδια γραμμή Αναστασιάδης και Αβέρωφ
Ουδέν αναληθέστερο ότι ο Πρόεδρος συζητάει άλλες λύσεις, λέει στην «Κ» ο εκπρόσωπος Τύπου του ΔΗΣΥ  Δημήτρης Δημητρίου

Τ ο 2018 τέλειωσε με το χειρό-
τερο τρόπο για τον θεσμό της
Δικαιοσύνης. ο μοναδικός θε-

σμός ο οποίος δεν τελούσε υπό αμ-
φισβήτηση μέσα στην κοινωνία ή
τουλάχιστον το «μικρόβιο» της αμ-
φισβήτησης τον είχε επηρεάσει σε
πολύ λιγότερο βαθμό από όλους
τους άλλους θεσμούς, «δέχθηκε κτυ-
πήματα» από όλες τις πλευρές και
δικαιολογημένα πλέον η κοινωνία
διερωτάται αν η δικαιοσύνη πράγ-
ματι είναι τόσο αδέκαστη και ανε-
πηρέαστη όσο πίστευε. 

Ποιος ευθύνεται; Όλοι οι συν-
τελεστές της, άλλοι σε λιγότερο και
άλλοι σε μεγαλύτερο βαθμό. Το Ανώ-
τατο Δικαστήριο: Δικηγόρος τοπο-
θετήθηκε ότι δικαστές του, τα παιδιά

των οποίων εργοδοτούνται από δι-
κηγορικό γραφείο, επηρεάζονται
από αυτό κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων τους. Λογικά, κατ’ ελά-
χιστο, για να προστατευθεί ο θεσμός
της δικαιοσύνης, όφειλαν αμέσως
να τοποθετηθούν ρητά και απερί-
φραστα. Δεν το έπραξαν. Η σιωπή
σε τέτοιες περιπτώσεις δίνει το δι-
καίωμα στον καθένα να εξαγάγει
τα δικά του συμπεράσματα. 

Ο γενικός εισαγγελέας: Ο δικη-
γόρος, ο οποίος προέβη στον ανω-
τέρω ισχυρισμό, είναι αδελφός του.
Διετέλεσε και ο ίδιος δικαστής, συ-
νάδελφος με τους δικαστές του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου για πάνω από
δύο δεκαετίες. Όταν ήταν δικαστής
δικηγορούσαν ο πατέρας του και ο

αδελφός του. Λογικά, κατ’ ελάχιστο,
για να προστατευθεί ο θεσμός της
δικαιοσύνης, όφειλε αμέσως να το-
ποθετηθεί ρητά και απερίφραστα
σχετικά με τους ισχυρισμούς του
αδελφού του. Δεν το έπραξε. Η σιω-
πή και σε αυτή την περίπτωση δίνει
το δικαίωμα στον καθένα να εξα-
γάγει τα δικά του συμπεράσματα. 

Οι δικηγόροι: Άφησα τελευταία
τη δική μου επαγγελματική «οικο-
γένεια». Ενδεχομένως να έχουμε
και τη μεγαλύτερη ευθύνη. Ο δικη-
γόρος ο οποίος προέβη στο σχετικό
ισχυρισμό είναι ένας από εμάς. Μέ-
λος του Παγκύπριου Δικηγορικού
Συλλόγου. Δεν προβήκαμε αμέσως
σε καμία ενέργεια. Θα ενεργήσει ο
Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος

διότι – από ό,τι λέγεται αφού δεν
υπήρξε επίσημη ανακοίνωση από
το Ανώτατο Δικαστήριο – του το
ζήτησε το τελευταίο. Θα τον καλέσει
να τεκμηριώσει τους ισχυρισμούς
του. Ως Παγκύπριος Δικηγορικός
Σύλλογος, όμως, τι πιστεύουμε; Δεν
έχουμε άποψη; Οφείλαμε άμεσα,
ρητά και απερίφραστα, να τοποθε-
τηθούμε. Η σιωπή και σε αυτή την
περίπτωση δίνει το δικαίωμα στον
καθένα να εξαγάγει τα δικά του
συμπεράσματα. Και επειδή πρόκει-
ται για Σώμα στο οποίο ανήκω εκ-
φράζω και μια δική μου επιπρόσθετη
απορία. Πώς καταντήσαμε, ως Παγ-
κύπριος Δικηγορικός Σύλλογος και
ως δικηγόροι, τόσο ασπόνδυλοι;

Προσωπικά δεν αποδέχομαι τους

ισχυρισμούς του συναδέλφου μου.
Δικηγορώ για σχεδόν τέσσερεις δε-
καετίες. Οι δικαστές δεν μου έχουν
δώσει αφορμή ή ένδειξη ότι δεν
είναι αδέκαστοι. Το ίδιο ήταν και ο
γενικός εισαγγελέας, όταν ήταν δι-
καστής και εξακολουθεί να είναι.
Λάθη κάνουν όλοι, αλλά αυτά δεν
σχετίζονται με το στοιχείο του επη-
ρεασμού. Λάθη κάνουν βέβαια και
οι δικηγόροι όλοι. Όπως λάθος έκανε
και ο συγκεκριμένος συνάδελφος
δικηγόρος που προέβη στους ισχυ-
ρισμούς του χωρίς να τους τεκμη-
ριώσει, περιοριζόμενος στο κλασικό
«θα τεκμηριώσω, εάν και όταν κλη-
θώ να το πράξω». Ο θεσμός της δι-
καιοσύνης, όμως, είναι πολύ ευαί-
σθητος και εύθραυστος για μια τέ-

τοιας μορφής τοποθέτηση. Δυστυ-
χώς, όλοι αποδειχθήκαμε κατώτεροι
των περιστάσεων. Πλήξαμε τον θε-
σμό της δικαιοσύνης αλλά και την
κοινωνία γενικότερα. Πλήξαμε,
όμως, και τη μνήμη όλων εκείνων
που την υπηρέτησαν στο παρελθόν
ως δικαστές, γενικοί εισαγγελείς
και δικηγόροι και που με το επίπεδο
που διατήρησαν ανέβασαν τον θε-
σμό της δικαιοσύνης σε ζηλευτό
επίπεδο αξιοπιστίας. Φανήκαμε,
όλοι, υποδεέστεροί τους. Στο χέρι
όλων μας είναι να επανορθώσουμε.
Απαιτείται να υψώσουμε όλοι ανά-
στημα. Το διαθέτουμε; Μπορούμε;

Ο κ. Χρίστος Μ. Τριανταφυλλίδης είναι δι-
κηγόρος.

Hταν ένας γλαφυρός 
χαρακτηρισμός 
(σ.σ. το εθνικό τσουνάμι).
Έδωσε όμως το στίγμα
της ανησυχίας του για 
το τι θα επέλθει, αν δεν
επιλύσουμε το Κυπριακό
σε αυτή τη φάση 
με αυτή τη διαδικασία.

ΑΡΘΡΟ / Του ΧΡΙΣΤΟΥ Μ. ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗ 

Φανήκαμε όλοι κατώτεροι των περιστάσεων

–Ως βουλευτής Λευκωσίας έχετε
αναπτύξει κάποιες πρωτοβουλίες
για τη Λευκωσία. Βρίσκεται σε
δεύτερη μοίρα η πρωτεύουσα; 

–Η Λευκωσία εκ των πραγμάτων
έχει ζητήματα που πρέπει να αν-
τιμετωπίσει και κάποιες συγκυρίες,
όπως για παράδειγμα το ότι είναι
μοιρασμένη εδώ και 45 χρόνια.
Είναι ένα γεγονός που δημιουργεί
ζητήματα, όπως το κυκλοφοριακό
πρόβλημα και θα πρέπει να ασχο-
ληθούμε επισταμένα. 
–Το κυκλοφοριακό μπορεί να επι-
λυθεί; 

–Αν δεν αντιμετωπίσουμε το
πρόβλημα, το κυκλοφοριακό θα
εντείνεται μέχρι το 2023 που σύμ-
φωνα με μελέτες θα φρακάρει η
Λευκωσία. Χρειάζονται αξιόπιστες
λύσεις στους πολίτες, λύσεις μα-
ζικής μεταφοράς είτε αυτά θα είναι
τα λεωφορεία… 
–Τα λεωφορεία λειτουργούν αλλά

δεν έχουν κερδίσει την εμπιστο-
σύνη του κόσμου.

–Είναι θέμα της συμφωνίας που
δεν βοηθούν στη νοοτροπία. Θα
γίνει νέα συμφωνία το 2020 και σε
αυτή χρειάζεται και ο διαχειριστής
να έχει το κίνητρο να βάλει κόσμο
στα λεωφορεία. Την ίδια στιγμή έχει
γίνει και μια μελέτη για το τραμ που
θα αναβαθμίσει τον τρόπο που αν-
τιμετωπίζουμε τα μέσα μαζικής με-
ταφοράς. Πολλοί λένε πως δεν είναι
βιώσιμο και ισχύει με τον τρόπο που
έχουμε στο μυαλό μας ότι θα γίνει.
Μπορεί βεβαίως να ολοκληρωθεί με
άλλους τρόπους. Έχουμε δει στην
Κύπρο έργα να προχωρούν και να
υλοποιούνται και να είναι βιώσιμα
και επικερδή με σύμπραξη ιδιωτικού
και δημόσιου τομέαγια παράδειγμα.
Το στοίχημα είναι να καταφέρουμε
να αλλάξουμε τη νοοτροπία των πο-
λιτών και να βάζουμε καθημερινά
κόσμο στα μέσα μαζικής μεταφοράς.

Δεν υπάρχει άλλος τρόπος. Όταν
αυξάνουμε ή διαπλατύνουμε τους
δρόμους είναι λες και φωνάζουμε
στα αυτοκίνητα να μπουν μέσα.
Μ΄αυτό τον τρόπο δεν λύνεται το
πρόβλημα αλλά επιτείνεται. 
–Βρίσκεται σε δυσμένεια σε σχέ-
ση με τη Λεμεσό για παράδειγμα; 

–Δεν είναι θέμα σύγκρισης με
άλλες πόλεις τις Κύπρου. Τη Λευ-
κωσία πρέπει να τη συγκρίνουμε
με τις άλλες ευρωπαϊκές πρωτεύου-
σες. Χρειάζεται να δούμε τα πλεο-
νεκτήματα που έχει η Λευκωσία και
να τα αξιοποιήσουμε.Αυτή τη στιγμή
η Λευκωσία είναι ένα ερευνητικό
ζυμωτήρι, καθώς υπάρχουν 4 πανε-
πιστήμια στη Λευκωσία,έχει μεγάλα
ερευνητικά κέντρα μεχιλιάδεςερευ-
νητές και φοιτητές. Χρειάζεται να
αξιοποιήσουμε αυτό το πλεονέκτημα
για να δημιουργήσουμε έναν πόλο
έλξης στη Λευκωσία που να είναι
κίνητρο για περαιτέρω ανάπτυξη.

Να φέρουμε νέες επενδύσεις σε το-
μείς αιχμής που θα δημιουργήσουν
θέσεις εργασίας ανταγωνιστικές.
Από εκεί και πέρα, έχουμε ένα πο-
λιτισμό που δεν αξιοποιείται και
συμβάλλει στη στασιμότητα της πό-
λης. Δεν μπορούμε να συζητάμε για
το νέο αρχαιολογικό μουσείο και οι
καθυστερήσεις να σκοτώνουν αυτό
το έργο. Μπορούμε παράλληλα να
αξιοποιήσουμε την κρατική γη για
να δώσουμε λύσεις στην ανάπτυξη
της Λευκωσίας. Να μετεξελίξουμε
τη Λευκωσία σε μια πραγματική
πρωτεύουσα,μίαπόλη πρότυπο που
να μπορείς να την περπατήσεις,
συνδέοντας βεβαίως τα πολιτιστικά
σημεία της πόλης με τρόπο που να
δημιουργήσουμε και ένα μικρό πόλο
τουρισμού. Αυτό είναι το στοίχημα
για τη Λευκωσία, και θα το κερδί-
σουμε μόνο όταν προχωρήσουμε
αποφασιστικά στην υλοποίηση των
σχεδιασμών που έχουν γίνει. 

Το κυκλοφοριακό και η Λευκωσία που φρακάρειΣτις ευρωεκλογές  θα αξιοποιήσουμε 
τα οφέλη από το κυβερνητικό έργο

–Ποιο είναι το εκλογικό στοίχημα
του ΔΗΣΥ για τις επικείμενες εκλογές; 
–Ο ΔΗΣΥ είναι κατεξοχήν η ευ-
ρωπαϊκή δύναμη του τόπου.
Υπάρχει μάλιστα η παράδοση να
έχουμε στελέχη πρώτης γραμ-
μής στην Ευρωβουλή. Άρα ο στό-
χος είναι να είμαστε η πρώτη δύ-
ναμη με όσο το δυνατόν ψηλότε-
ρο ποσοστό κι αυτό θα προσπα-
θήσουμε να πετύχουμε.
–Σας ανησυχεί ότι θα πληγείτε από
τη φθορά που επιδέχεται η κυβέρ-
νηση;
–Είμαστε κυβερνών κόμμα, όπως
και το 2014, στις προηγούμενες
ευρωεκλογές, όταν περνούσαμε
από τη στενωπό των μνημονίων
άρα εκ των πραγμάτων έχουμε
ένα πολύ σημαντικό έργο μπρο-
στά μας. Οφείλουμε να υποστη-

ρίξουμε και να αξιοποιήσουμε τα
οφέλη από αυτό το κυβερνητικό
έργο. 
–Κάποιοι κυβερνητικοί χειρισμοί
δεν αποτελούν αχίλλειο πτέρνα για
σας; 
–Εσείς θεωρείτε πως ζούμε σε
μία περίοδο που η χώρα μας
πλήττεται από τη διακυβέρνηση
του τόπου; Κοιτάξτε τι γίνεται
στην οικονομία, στους ρυθμούς
ανάπτυξης στην απασχόληση,
πώς αξιοποιούμε την Ε.Ε. Δεν
αρνούμαστε πως υπάρχουν κά-
ποια ζητήματα, ούτε ισχυριζόμα-
στε πως έχουν λυθεί όλα, ούτε
ισχυριζόμαστε πως δεν έχουν γί-
νει λάθη. Είμαστε η κυβερνώσα
παράταξη. Αυτό είναι δεδομένο
και με αυτό το δεδομένο θα κα-
τέβουμε στις εκλογές. 

Δεν έχουμε επιλογή να μην κάνουμε τις μεταρρυθμίσεις τώρα, γιατί απλούστατα αν δεν προχωρήσουμε θα έχουμε μία
χώρα που όχι μόνο θα παραμείνει στάσιμη, αλλά θα βυθίζεται, λέει ο Δημήτρης Δημητρίου.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στροφή 180 μοιρών στις αμερικα-
νοτουρκικές σχέσεις, προκάλεσε
η απόφαση Τραμπ να αποσύρει τα
αμερικανικά στρατεύματα από τη
Συρία, όπως τονίζει ο έμπειρος
Τούρκος δημοσιογράφος Αμντουλ-
καντίρ Σελβί, ο οποίος θεωρεί ότι
πρόκειται για μια εξέλιξη, που έχει
αντίκτυπο στην τουρκική εξωτε-
ρική πολιτική και οικονομία. Την
άποψη του κ. Σελβί συμμερίζονται
και «προπαγανδιστές» της κυβερ-
νητικής παράταξης, οι οποίες σπεύ-
δουν να ανακοινώσουν την έναρξη
της εξομάλυνσης των σχέσεων της
Άγκυρας με τους δυτικούς συμμά-
χους της και την Ουάσιγκτον. Σε
αντίθεση με τις προαναφερόμενες
αισιόδοξες αναλύσεις, κύκλοι του
Προεδρικού, του τουρκικού στρα-
τού και των μυστικών υπηρεσιών
έχουν διαφορετική άποψη. Καλά
ενημερωμένες πηγές, μιλώντας
στην «Κ», κάνουν λόγο για μια «τέ-
λεια καταιγίδα» που αντιμετωπίζει
η Τουρκία στις αρχές του νέου
έτους στα νότια σύνορα της και
συναφώς δεν έχει άλλη επιλογή
παρά να προετοιμαστεί για όλα τα
σενάρια ακόμη και για ένα θερμό
επεισόδιο ανοιχτής αντιπαράθεσης
στην Μεσοποταμία και στην ανα-
τολική Μεσόγειο. 

Οι αισιόδοξες εκτιμήσεις
Για τον κ. Σελβί και τους ομοϊ-

δεάτες του, στο σημείο που έχουν
φτάσει σήμερα οι εξελίξεις σε πολλά
μέτωπα, με βάση τη νέα συνεργασία
και συνεννόηση της Άγκυρας με
τη Δύση και την Ουάσιγκτον, η
Τουρκία διαθέτει όλες τις κατάλ-
ληλες συνθήκες και προϋποθέσεις
για να επιβάλει τη δική της ατζέντα

σε πολλά ανοιχτά μέτωπα. Τον
Οκτώβριο, η απελευθέρωση του
αμερικανού πάστορα άνοιξε τον
δρόμο για την ομαλοποίηση των
σχέσεων και της συνεργασίας της
Άγκυρας με τους νατοϊκούς συμ-
μάχους της. Στην περίπτωση της
Ευρώπης, κοινά συμφέροντα και
κοινές προκλήσεις ενώνουν την
Άγκυρα με τις μεγάλες ευρωπαϊκές
πρωτεύουσες. Η δε, Ουάσιγκτον
δεν επιθυμεί να σπρώξει ολοκλη-
ρωτικά τη σύμμαχό της στις «αγ-
καλιές» της Ρωσίας και εμφανίζεται
έτοιμη για σειρά βημάτων, που έρ-
χονται να ικανοποιήσουν την τουρ-
κική πλευρά.

Έτσι, στη νέα περίοδο, η Ουά-
σιγκτον συζητάει με την Άγκυρα
το μέλλον της Οργάνωσης Γκιουλέν
(κυρίως την επιστροφή του Φετ-
χουλλάχ Γκιουλέν στην Τουρκία)
και λαμβάνει υπόψη της τις ευαι-
σθησίες της Τουρκίας στο κουρδικό
ζήτημα, κυρίως στο βορειοανατο-
λικό κομμάτι της Συρίας. Κατά τον
κ. Σελβί οι εξελίξεις μιλούν από μό-
νες τους. Σε περίπτωση που κα-
τορθώσει το ΑΚΡ να ξεπεράσει το
δύσκολο «εμπόδιο πρόκληση», τότε

μετά τον Απρίλιο, η Τουρκία θα εί-
ναι σε θέση να οδεύσει προς θετικά
αποτελέσματα σε πολλά διαφορε-
τικά μέτωπα, όπως αυτό της οικο-
νομίας και της διπλωματίας. Σε μια
τέτοια περίπτωση, η Άγκυρα θα
είναι σε θέση να επιβάλλει συμβι-
βαστικές λύσεις που εξυπηρετούν
τα δικά της συμφέροντα, σε πολλά
ζητήματα, όπως λ.χ. το Κουρδικό,
το Κυπριακό, τα ελληνοτουρκικά,
το μέλλον της Συρίας κ.ο.κ. Παράλ-
ληλα, η Τουρκία θα είναι σε θέση

να αναλάβει πρωταγωνιστικό ρόλο
σε ό,τι αφορά την προβολή των
δυτικών συμφερόντων στην ευρύ-
τερη περιοχή, λ.χ. τον περιορισμό
της ακτίνας δράσης του Ιράν. 

Οι σκοτεινές δυνάμεις
Για τον Νουχ Αλμπαϊράκ, η προ-

αναφερόμενη αισιόδοξη ανάγνωση
αποτελεί μονάχα τη μία όψη του
νομίσματος. Στην ευρύτερη περιο-
χή, εκτός από μερικές θετικές εξε-
λίξεις ξεχωρίζουν μαύρα σύννεφα,

τα οποία καλείται να λάβει υπόψη
της η Άγκυρα. Ο κ. Άλμπαϊρακ προ-
βάλλει αυτήν την άποψη τόσο με
την ιδιότητα του αναλυτή-δημο-
σιογράφου όσο και του συνεργάτη
των τουρκικών μυστικών υπηρε-
σιών για πολλά χρόνια. Σύμφωνα,
λοιπόν, με τον κ. Άλμπαϊρακ και
το στρατόπεδο της απαισιοδοξίας
στην Άγκυρα, την παρούσα στιγμή,
στα νότια σύνορά της, η Τουρκία
βρίσκεται αντιμέτωπη με μια διπλή
πρόκληση. Πρώτον, στη Συρία και
στο κουρδικό ζήτημα, «σκοτεινές
δυνάμεις» που επιχειρούν να πλή-
ξουν την τουρκική κυβέρνηση από
την περίοδο του αποτυχημένου
πραξικοπήματος, αλλάζουν στρα-
τηγική και δρομολογούν νέα σχέ-
δια-παγίδες.

Συγκεκριμένα, δυνάμεις όπως
η Σαουδική Αραβία, τα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα και την Αίγυπτο
έρχονται να αναλάβουν τα καθή-
κοντα της Ουάσιγκτον στην Συρία.
Αυτός ο άξονας από τη μία στρέ-
φεται κατά του Ιράν και από την
άλλη επιχειρεί να επιβάλλει τα δικά
του σχέδια στη Συρία, στο κουρδικό
ζήτημα και στις σχέσεις της με την
Τουρκία. Χαρακτηριστική είναι η
περίπτωση του φιλοκυβερνητικού
τύπου της Τουρκίας, ο οποίος, την
στιγμή που γραφόταν το συγκε-
κριμένο δημοσίευμα, αναζητούσε
«δάχτυλο» των αραβικών μοναρ-
χιών και της Αιγύπτου στις νέες
εξελίξεις στη Συρία. Την ίδια στιγμή,
ο φιλοκυβερνητικός τύπος της
Τουρκίας εξαπολύει νέα επίθεση
κατά του Ισραήλ, με το σκεπτικό
ότι αποτελεί παράγοντα αστάθειας
και κινδύνου, ο οποίος ανά πάσα
στιγμή μπορεί να παρασύρει την
ευρύτερη περιοχή σε μεγάλη αν-
τιπαράθεση, εξαιτίας του υποτιθέ-

μενου σχεδίου του «Μεγάλου Ισ-
ραήλ». Αυτό είναι μονάχα το ένα
σκέλος της «μεγάλης αντιπαράθε-
σης» στα νότια σύνορα της χώρας.
Το δεύτερο, το «δυτικό μέτωπο»,
αφορά το Αιγαίο και την ανατολική
Μεσόγειο.

Σε αυτές τις περιοχές, η Δύση,
οι αραβικές χώρες και το Ισραήλ
«χρησιμοποιούν» ως «πιόνια» την
Ελλάδα και την Κύπρο, δύο χώρες
που πριν από λίγα χρόνια ήρθαν
στο χείλος της οικονομικής κρίσης
και υποχρεώθηκαν να αναζητήσουν
την οικονομική στήριξη της Ε.Ε.
με πολύ σκληρούς όρους. Σύμφωνα
πάντα με την οπτική γωνία της
απαισιόδοξης σχολής σκέψης στην
Άγκυρα, Ελλάδα και Κύπρος, σή-
μερα επιχειρούν να πληρώσουν
στους «εχθρούς της Τουρκίας» το
αντίτιμο της οικονομικής βοήθειας
που έλαβαν από τη Δύση, πλήτ-
τοντας τη θέση και το γόητρο της
Τουρκίας στο γεωστρατηγικό και
ενεργειακό πεδίο του Αιγαίου και
της Ανατολικής Μεσογείου. Στην
Άγκυρα, πηγές που μίλησαν στην
«Κ», συσχετίζουν τα τελευταία πυρά
του υπουργού Εθνικής Άμυνας
κατά της Αθήνας και της Λευκωσίας
με το προαναφερόμενο σκεπτικό
και τονίζουν ότι στο επιτελείο του
τουρκικού στρατού, έχουν δημι-
ουργηθεί διάφορα επιχειρησιακά
σχέδια που έχουν την έγκριση του
Προεδρικού και αφορούν την τροπή
των εξελίξεων στα ανοιχτά της Κύ-
πρου και των ελληνικών παραλιών
κατά τους επόμενους μήνες. Σε πε-
ρίπτωση που δεν σημειωθεί πρό-
οδος ή μια αναπάντεχη-απρόβλεπτη
εξέλιξη στο Κυπριακό ή στα ελλη-
νοτουρκικά, οι πηγές αυτές προ-
βλέπουν άκρως «ανησυχητικές»
εξελίξεις σε αυτές τις περιοχές. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σχεδόν παράλληλα με την ανακοίνωση
της απόφασης Τραμπ σχετικά με σταδιακή
απόσυρση των αμερικανικών στρατευ-
μάτων από τη Συρία, η οργάνωση των
Τουρκμένων στο Ιράκ, «Μέτωπο του
Τουρκμένελι», προχώρησε στην ανάρτηση
ενός νέου χάρτη, στον λογαριασμό της
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Στον
χάρτη απεικονίζονται με μπλε χρώμα και
τουρκικές ονομασίες, περιοχές πλούσιες
σε ενεργειακά κοιτάσματα σε Ιράκ και
Συρία. Μόλις λίγες εβδομάδες πριν, οι
Τουρκμένοι της Συρίας ανακοίνωσαν τη
δημιουργία δικής τους σημαίας, με άσπρο
και μπλε χρώμα και το μισοφέγγαρο και
το αστέρι σε κόκκινο χρώμα. Προηγου-

μένως, οι Τουρκμένοι της Συρίας χρησι-
μοποιούσαν μια παραλλαγή της σημαίας
της «ΤΔΒΚ» σε μπλε φόντο, την οποία
χρησιμοποιούν εδώ και χρόνια και οι
Τουρκμένοι του Ιράκ. Για τους προσεκτι-
κούς αναλυτές της περιοχής πρόκειται
στην ουσία για κινήσεις ενορχηστρωμένες
από την Άγκυρα και καθόλου τυχαίες.
Σχετίζονται με τα ευρύτερα τουρκικά
σχέδια για τη βόρεια Συρία και το Ιράκ.
Καλά ενημερωμένες πηγές επισημαίνουν
στην «Κ» ότι για Συρία και Ιράκ, στην Άγ-
κυρα εκπονούνται σχέδια στο πρότυπο
της δημιουργίας της «ΤΔΒΚ», αποφεύ-
γοντας ωστόσο τα διεθνή εμπόδια. 

Άφριν του ’18
Η «ΤΔΒΚ» ήταν το «παιδί» της χούντας

του Εβρέν του 1980 στην Τουρκία. Τον
Νοέμβριο του 1983, με απώτερο στόχο
την ενίσχυση του de facto ελέγχου του
βόρειου τμήματος της Συρίας και της ενί-
σχυσης της θέσης της τ/κ ηγεσίας, η Άγ-

κυρα προχώρησε στη δημιουργία ενός
«κράτους», πλήρως ελεγχόμενου από την
ίδια. «Η Άγκυρα κατέληξε σε σημαντικά
συμπεράσματα από την εμπειρία της
ΤΔΒΚ. Η δεύτερη προσπάθεια της σύγ-
χρονης Τουρκίας για τη δημιουργία ενός
προτεκτοράτου στα νότια σύνορα της
χώρας δεν σημείωσε μεγάλη επιτυχία. Η
πρώτη προσπάθεια, κατά την περίοδο
του 1938-1939, ήταν πιο επιτυχημένη,
καθώς η Αντιόχεια εντάχθηκε στον εθνικό
κορμό μέσα σε σύντομο χρονικό διάστη-
μα», σημειώνουν στην «Κ» καλά ενημε-
ρωμένες πηγές που παρακολουθούν τις
κινήσεις της Άγκυρας στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Σύμφωνα με τις ίδιες πηγές μας,
η Άγκυρα θέλει στη Συρία να αποφύγει
το προηγούμενο της κατεχόμενης Κύπρου
στο βόρειο τμήμα της οποίας δημιουρ-
γήθηκε ένα «κράτος» που μέχρι σήμερα
παραμένει αποκλεισμένο από τη διεθνή
κοινότητα. Η Τουρκία κάνει προσεκτικές
κινήσεις σε Ιράκ και Συρία, για να δημι-

ουργήσει ένα «δίκτυο συνεργατών» και
να ανοίξει τον δρόμο για τη σταδιακή
ανάδυση ενός προτεκτοράτου, το οποίο
θα διαμελίσει την επικράτεια που ελέγχουν
οι Κούρδοι. Με το συγκεκριμένο εγχεί-
ρημα, η Τουρκία θα εμπλέκεται ενεργά
στα εσωτερικά δρώμενα των δύο χωρών.
Η προσπάθεια αυτή της Άγκυρας εντα-
τικοποιήθηκε πέρυσι, μετά την κατάληψη
της Τζαράμπλους και του Αλ Μπαπ, όταν
η Τουρκία εισέβαλε στο Άφριν και ανέ-
πτυξε δυνάμεις, σε συμφωνία με τη Ρωσία,
σε σημεία-κλειδιά του Ίντλιπ. Με αυτές
τις κινήσεις, η Άγκυρα παρείχε «ζωτικό
χώρο» σε συντηρητικές ομάδες της Συρίας,
οι οποίες δίχως την υποστήριξή της δεν
ήταν σε θέση να αντισταθούν για μεγάλο
χρονικό διάστημα στις πιέσεις της Δα-
μασκού. 

Την περίοδο της κατάληψης του Άφριν,
η Άγκυρα πραγματοποίησε και ένα άλλο
σημαντικό βήμα. Ξεκίνησε να οικοδομεί
στα κατεχόμενα εδάφη της Συρίας έναν

ξεχωριστό κρατικό μηχανισμό, ο οποίος
ελέγχεται από την ίδια, όπως ακριβώς
συνέβη την περίοδο 1974-1983 στο βόρειο
τμήμα της Κύπρου. 

Σήμερα, στις περιοχές που ελέγχει η
Τουρκία στο βορειοδυτικό κομμάτι της
Συρίας, σε όλες τις δημόσιες υπηρεσίες
κυματίζει η τουρκική σημαία, τα τουρκικά
και η τουρκική λίρα αποτελούν κομμάτι
της καθημερινότητας και όλες οι δημόσιες
υπηρεσίες φέρουν τη σφραγίδα της Τουρ-
κίας. Στην Άγκυρα όλες οι τελευταίες εξε-
λίξεις δείχνουν ότι η τουρκική πλευρά
επιθυμεί να επιβάλλει αυτό το μοντέλο
διακυβέρνησης, το επόμενο διάστημα
στο υπόλοιπο βόρειο κομμάτι της Συρίας
και στο βόρειο τμήμα του Ιράκ. 

Δίκτυο συνεργατών
Ο Μπασσάμ Ισάκ είναι ο πρόεδρος του

Συριακού Εθνικού Συμβουλίου της Συρίας
(SSNC). Επίσης, εκπροσωπεί το Δημοκρα-
τικό Συμβούλιο της Συρίας στις ΗΠΑ.
Σύμφωνα, λοιπόν, με τις πληροφορίες
του κ. Ισάκ, την παρούσα στιγμή, η Τουρ-
κία διαπραγματεύεται με τις εμπλεκόμενες
πλευρές στον πόλεμο της Συρίας, τη δη-
μιουργία μιας ελεγχόμενης ζώνης στη
Συρία που θα έχει βάθος 25 μίλια και
μήκος 400 μίλια. 

Μέχρι στιγμής η Τουρκία δεν έχει επι-
βεβαιώσει την προαναφερόμενη πληρο-
φορία. Παρόλα αυτά, πληροφορίες της
«Κ» θέλουν την Άγκυρα να συζήτησε με
τη Μόσχα το ενδεχόμενο της ανάπτυξης
τουρκικών και φιλοτουρκικών δυνάμεων
σε μεγάλα τμήμα της βόρειας Συρίας με
αντάλλαγμα την είσοδο των συριακών
δυνάμεων στο περικυκλωμένο Ίντλιπ.
Την ίδια στιγμή, ο έμπειρος Τούρκος δη-
μοσιογράφος Μετίν Γκιουρτζάν επικα-
λούμενος σημαντικές πηγές σημειώνει
ότι: «η Άγκυρα σχεδιάζει να χρησιμοποι-
ήσει τον συριακό εναέριο χώρο και κάποιες
βάσεις τις οποίες θα εκκενώσουν οι ΗΠΑ
για την εξάλειψη των στοιχείων IS, που
βρίσκονται 300-350 χλμ. πιο μακριά από
τα τουρκικά σύνορα. Αυτό θα σήμαινε
πτήσεις από τουρκικά F-16 τόσο βαθιά
όσο το Deir ez-Zor στη Συρία». Με άλλα
λόγια, τα νέα τουρκικά σχέδια ξεπερνούν
τα σύνορα των μικρών αστικών κέντρων
που βρίσκονται κατά μήκος των συνόρων
της Τουρκίας με τη Συρία και αφορούν
μια μεγάλη περιοχή που σήμερα ελέγχεται
από τους Κούρδους και το Ισλαμικό Κράτος. 

Προτεκτοράτο θέλει η Τουρκία σε Συρία-Ιράκ 
Εκπονεί σχέδια στο πρότυπο της «ΤΔΒΚ», αλλά χωρίς τα βαρίδια της - Ανταλάγματα από την Αγκυρα αναζητεί ο Ερντογάν

Η δημιουργία τουρκικού προτεκτοράτου στη βόρεια Συρία, αλλά και στο Βόρειο Ιράκ, θα
εξαρτηθεί από τα ανταλλάγματα που θα λάβει ο Βλαντίμιρ Πούτιν από τον Ταγίπ Ερντογάν. 

Από τον Πούτιν
εξαρτώνται τα
τουρκικά σχέδια
«Αν με ρωτήσατε ποιο ήταν το κορυφαίο
δίδαγμα που εξασφάλισε η Τουρκία από
τις δύο μεγάλες επιχειρήσεις της στη Συρία,
την Ασπίδα Ευφράτη και το Κλαδί Ελιάς,
η απάντησή μου χωρίς δισταγμό θα ήταν:
Μην μπείτε στη Συρία αν δεν είστε σίγουροι
για την υπεροχή στον αέρα», σημειώνει
ο Μετίν Γκιουρτζάν, ο οποίος μας πληρο-
φορεί ότι η διεύρυνση της ακτίνας δράσης
της Τουρκίας στο βόρειο τμήμα της Συρίας,
στη νέα περίοδο εξαρτάται σε κύριο βαθμό
από τη Μόσχα: «Η Άγκυρα, από την εμ-
πειρία της στη Συρία, γνωρίζει ότι η Μόσχα
δεν αστειεύεται. Η Τουρκία γνωρίζει καλά
τις επιπτώσεις της κατάρριψης ενός ρω-
σικού Su-24 από τουρκικό F-16 στις 25 Νο-
εμβρίου 2015. Επίσης, οι Τούρκοι δεν έχουν
ξεχάσει ότι τέσσερις Τούρκοι στρατιώτες
σκοτώθηκαν στο al-Bab της Συρίας με πυ-
ρομαχικά που έπεσαν από ρωσικά πολεμικά
αεροσκάφη λόγω σφάλματος συντονισμού»,
προσθέτει ο Τούρκος αναλυτής, ο οποίος
προσθέτει τα εξής: «Θα τολμούσε η Τουρκία
να χρησιμοποιήσει τον εναέριο χώρο στη
βορειοανατολική Συρία παρά την αντίθεση
της Μόσχας; Όχι. Εάν η Άγκυρα είχε σκε-
φτεί μια αεροπορική επιχείρηση παρά τη
ρωσική αντιπολίτευση, η υψηλού επιπέδου
τουρκική αντιπροσωπεία δεν θα είχε φτάσει
στη Μόσχα στις 29 Δεκεμβρίου». Με άλλα
λόγια, η δημιουργία του τουρκικού προ-
τεκτοράτου στο βόρειο τμήμα της Συρίας
δεν είναι μια δεδομένη και εύκολη υπόθεση.
Τα τουρκικά σχέδια εξαρτώνται από τα
ανταλλάγματα που θα λάβει ο Βλαντίμιρ
Πούτιν από τον Ταγίπ Ερντογάν. Το ίδιο
ισχύει και για την περίπτωση του βόρειου
τμήματος του Ιράκ. Εκεί, η περικύκλωση
των κουρδικών εδαφών θα εξαρτηθεί μα-
κροπρόθεσμα από πολύ λεπτές ισορροπίες,
οι οποίες αφορούν σειρά παραγόντων,
όπως η Βαγδάτη, η Τεχεράνη, οι αραβικές
χώρες και οι ΗΠΑ. Παρόλα αυτά, για τον
κ. Γκιουρτζάν και τους έμπειρους Τούρκους
αναλυτές, πλέον οι προθέσεις της Τουρκίας
σε Συρία και Ιράκ έχουν ξεκαθαρίσει. Η
Τουρκία τρέχει να προλάβει τις εξελίξεις
και να αναπληρώσει το κενό που θα αφήσει
πίσω της η Ουάσιγκτον μετά την απόσυρσή
της από αυτές τις περιοχές.

<<<<<<

Σήμερα, στις περιοχές που
ελέγχει η Τουρκία στο βορει-
οδυτικό κομμάτι της Συρίας,
στις δημόσιες υπηρεσίες
κυματίζει η τουρκική ση-
μαία, τα τουρκικά και η τουρ-
κική λίρα αποτελούν κομμάτι
της καθημερινότητας.

<<<<<<

Μετά τον Απρίλιο, η
Τουρκία θα είναι σε θέση
να επιβάλλει συμβιβα-
στικές λύσεις που εξυ-
πηρετούν τα συμφέροντά
της, σε ζητήματα, όπως
το Κουρδικό, το Κυπρια-
κό, τα ελληνοτουρκικά,
το μέλλον της Συρίας κ.ά. 

Η Άγκυρα προετοιμάζεται για πολεμική θύελλα
Προεδρικό, τουρκικός στρατός και μυστικές υπηρεσίες κάνουν λόγο για μια «τέλεια καταιγίδα» στα νότια σύνορα της χώρας

Η Ουάσιγκτον δεν επιθυμεί να σπρώξει ολοκληρωτικά τη σύμμαχό της στις
«αγκαλιές» της Ρωσίας και εμφανίζεται έτοιμη για σειρά βημάτων, που έρχον-
ται να ικανοποιήσουν την τουρκική πλευρά. Στη φωτογραφία συνάντηση Πομ-
πέο-Τσαβούσογλου στο περιθώριο Συνόδου του ΝΑΤΟ.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Όπως έγινε γνωστό μέσα στην εβδο-
μάδα, στην έδρα των Ηνωμένων
Εθνών, στη Νέα Υόρκη, η Ελίζαμπεθ
Σπέχαρ θα έχει συναντήσεις με
ανώτερους αξιωματούχους των
Ηνωμένων Εθνών για τις Πολιτικές
Υποθέσεις και τις Ειρηνευτικές
Επιχειρήσεις, και συγκεκριμένα
με τη βοηθό γ.γ. του ΟΗΕ αρμόδια
για Πολιτικές Υποθέσεις, Ρόζμαρι
ΝτιΚάρλο, και τον βοηθό γ.γ. του
ΟΗΕ αρμόδιο για τις Ειρηνευτικές
Επιχειρήσεις, Ζαν Πιέρ Λακρουά.
Επίκεντρο των συναντήσεων αυτών
θα είναι η ΟΥΝΦΙΚΥΠ εξού και των
προαναφερόμενων έπονται και
επαφές με αξιωματούχους χωρών
που έχουν συνεισφορά στη στρα-
τιωτική και στην αστυνομική δύ-
ναμη του Σώματος, καθώς και μό-
νιμων αντιπροσωπειών μελών του
Συμβουλίου Ασφαλείας. Επιπρό-
σθετα και στον ίδιο άξονα, οι συ-
ναντήσεις της κ. Σπέχαρ θα έχουν
συνέχεια και στην Ουάσιγκτον
όπου στο αμερικανικό ΥΠΕΞ θα
συζητήσει με τους Αμερικανούς
τόσο για το Κυπριακό όσο και για
το θέμα της ανανέωσης της θητείας
της ειρηνευτικής δύναμης των
Ηνωμένων Εθνών. Τα προαναφε-
ρόμενα αποτελούν ένα μέρος των
κύκλων των συζητήσεων που έχει
ήδη ανοίξει για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
και που σύμφωνα με το προκαταρ-
κτικό πρόγραμμα των εργασιών
του Συμβουλίου Ασφαλείας, θα κο-
ρυφωθεί στις 22 Ιανουαρίου. Τότε
θα λάβει χώρα η συζήτηση για την
ΟΥΝΦΙΚΥΠ και το ψήφισμα θα τε-
θεί προς υιοθέτηση στις 30 του μή-
να. Το άλλο μέρος είναι το να γίνει
αντιληπτό εκτός Κύπρου το γιατί
απαιτείται η παρουσία της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ στη χώρα και ώς πότε.  

Αλλάζει η διπλωματία 
Σύμφωνα με τα όσα υποστηρί-

ζουν διπλωμάτες οι αλλαγές ανά
το παγκόσμιο όσο αφορά τις ειρη-
νευτικές αποστολές των Η.Ε., ση-
ματοδοτούν μια εν γένει αλλαγή
πορείας από τη μεταπολιτευτική
περίοδο και εντεύθεν. Αλλάζει αυτό
που ως σήμερα ονομάζεται πολυ-
μερής διπλωματία, με την Κύπρο
όπως είναι φυσιολογικό να επηρε-
άζεται. «Ήδη γίνονται σοβαρές συ-

ζητήσεις και εκτός Κύπρου και αν-
τιμετωπίζονται προβλήματα με την
ανανέωση της ειρηνευτικής δύνα-
μης. Η μη ύπαρξη εξελίξεων στο
Κυπριακό το επόμενο διάστημα,
θ’ αυξήσει τις δυνάμεις που αμφι-
σβητούν τη διατήρηση της κατά-
στασης πραγμάτων και είναι ένα
ζήτημα που θα το βρούμε μπροστά
μας», τόνισε πηγή στην «Κ». Αυτό,
σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες,
δεν σημαίνει πως θα πρέπει να επι-
κρέμονται σαν δαμόκλειος σπάθη
στις εξελίξεις του Κυπριακού, αλλά
το ότι θα δεσπόζει το επιχείρημα
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, αυτό δεν μπορεί
να το αμφισβητήσει κανείς. 

Με αλλαγές ή όχι;
Ένα από τα βασικά ζητήματα

όσα αφορά το Σώμα έχει να κάνει
με το αν οι αλλαγές, οι οποίες έπον-
ται, θα είναι ριζικές ή όχι. Διπλω-
μάτες στη Λευκωσία είπαν στην
εφημερίδα πως ακόμη δεν έχουν
λάβει σχετική ενημέρωση και πως
θα πρέπει ν’ αναμένεται η συζή-

τηση αυτή καθαυτή για να διαφανεί
η κατάληξη. Ωστόσο, υπάρχουν
και εκείνες οι πληροφορίες που
επιμένουν ότι αλλαγές θα επέλθουν
στην επόμενη εντολή ανανέωσης
της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ το κα-
λοκαίρι και όχι τώρα. «Θέμα αλλα-
γών έχει τεθεί, λένε πηγές, και τέ-
θηκε αλλαγή των όρων εντολής,
του τρόπου λειτουργίας, έχουν
τεθεί διάφορα πράγματα. Για την
ώρα κανείς δεν ξέρει πού θα οδη-
γήσει η συζήτηση, πάντως δίνει
τροφή σε εκείνους που δεν επιθυ-
μούν την παρουσία του Σώματος

στην Κύπρο». Το τελευταίο απο-
σκοπεί κυρίως στο ότι στα Κατε-
χόμενα πληθαίνουν οι φωνές κατά
του Σώματος, με τον Κουντρέτ
Οζερσάι και για λόγους εσωτερικής
πολιτικής κατανάλωσης να προ-
ΐσταται των απόψεων αυτών, γε-
γονός που έχουν καυτηριάσει επα-
νειλημμένως αξιωματούχοι της Δη-
μοκρατίας. Το σημαντικό, πάντως,
εφόσον θεωρείται δεδομένη η αλ-
λαγή στη σύνθεση του Σώματος,
είναι ότι η κυπριακή διπλωματία
έχει ένα στόχο μπροστά της για το
επόμενο διάστημα. Να πείσει βάσει
της δικής της λογικής πως είναι
απαραίτητη η παρουσία της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ στην Κύπρο, και αν και εφό-
σον υπάρξουν εξελίξεις στο Κυ-
πριακό να διαφανεί τότε το τι μέλλει
γενέσθαι. 

Η εσωστρέφεια των ΗΠΑ
Ακόμη και στην τελευταία του

συνέντευξη, μιλώντας για το κλεί-
σιμο της Ομοσπονδιακής κυβέρ-
νησης των ΗΠΑ, ο Πρόεδρος της

χώρας Ντόναλντ Τραμπ ανέλυσε
δύο δεδομένα. Αφενός γιατί πάρ-
θηκε η απόφαση του να φύγουν τα
αμερικανικά στρατεύματα από τη
Συρία, αφετέρου πως αυτή η από-
φαση επέρχεται της στάσης που
τηρεί η Αμερική προς χώρες, συμ-
φωνίες και θεσμούς του εξωτερικού.
Η επιχειρηματολογία του προέδρου
των ΗΠΑ μοιάζει έτσι να είναι μια
και ενιαία και άπτεται των ποσών
που δαπανά η χώρα στα προανα-
φερόμενα. Από την εμπλοκή σε πο-
λεμικές συρράξεις όσο και σε ειρη-
νευτικές αποστολές. Αυτή η γραμμή
ως βάση, λειτούργησε καταλυτικά
στο να ανοίξει η συζήτηση περί
του περιορισμού των ειρηνευτικών
αποστολών των Η.Ε., εφόσον η συ-
νεισφορά των ΗΠΑ ήταν η μεγα-
λύτερη προς το Σώμα. Ενώ όμως
καταγράφεται αυτή η αλλαγή, με
έντονα σημεία εσωστρέφειας και
με επιπτώσεις γεωπολιτικής και όχι
μόνο φύσεως και στην ανατολική
Μεσόγειο, την ίδια ώρα Κύπριοι δι-
πλωμάτες σε επαφές τους στην

Ουάσιγκτον έρχονται αντιμέτωποι
με ένα άλλο παράδοξο. Το ότι οι
συνομιλητές τους αναφέρονται στις
αποφάσεις αυτές σαν να παίρνονται
από ένα κέντρο μακριά από την
Ουάσιγκτον. «Κρατάνε αποστάσεις
που είναι απαγορευτικές ως προς
τις συζητήσεις που γίνονται. Αυτή
δεν είναι εύκολη κατάσταση. Μπο-
ρείς να ακούσεις οτιδήποτε, χωρίς
αρχή μέση και τέλος και το χειρό-
τερο είναι χωρίς ποτέ κανένας να
δεσμεύεται για τίποτα. Αφήνουν
όλοι να εννοηθεί ότι η εξουσία και
οι αποφάσεις είναι κάπου αλλού,
διάχυτα», είπε διπλωμάτης στην
εφημερίδα. Με εφαρμογή, μάλιστα,
και στα όσα συμβαίνουν στην ανα-
τολική Μεσόγειο «ο αμερικανικός
απομονωτισμός έχει δημιουργήσει
χώρο, και στην περιοχή μας και αλ-
λού, που χωράει αυταρχικά καθε-
στώτα. Αυτό οφείλεται σε μεγάλο
βαθμό στο κενό που αφήνει η αμε-
ρικανική εξουσία. Σαν να μην τους
νοιάζει τι πρόκειται να συμβεί» το-
νίζεται.

Ο καιρός γαρ εγγύς για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
Κύπριοι διπλωμάτες, όταν συζητούν για το ζήτημα, αλλά και για την περιοχή, έρχονται αντιμέτωποι με παράδοξες συμπεριφορές 

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ  

Η επερχόμενη κάθοδος της Τζέιν
Χολ Λουτ στην Κύπρο και η διακοπή
που θα επέλθει στις εργασίες στην
κυπριακή ΑΟΖ μετά και τη δεύτερη
γεώτρηση της Exxonmobil, δημι-
ουργεί ένα παράθυρο εξελίξεων
που θα αφορούν το εθνικό θέμα,
όπως είπαν πηγές στην εφημερίδα.
Το παράθυρο αυτό θα είναι χρονικά
αρκετό ώστε να διαφανεί σε μεγάλο
βαθμό το πώς θα κινηθεί το ζήτημα.
Σε αυτό άλλωστε το σημείο είχαν
επενδύσει στο παρασκήνιο και δι-
πλωμάτες στη Λευκωσία. Να υπάρ-
ξει δηλαδή χρόνος ώστε οι Νίκος
Αναστασιάδης και Μουσταφά Ακιν-
τζί να επενδύσουν πάνω στο Κυ-
πριακό, και σε δεύτερο χρόνο να
ασχοληθούν άπαντες στην Κύπρο
με τους υδρογονάνθρακες. Επίσης,
αποτελούσε σημείο εστίασης και
από κυβερνητικής πλευράς, που
έβλεπε τη συζήτηση να συγκλίνει
μεταξύ Κυπριακού και ενεργειακών.
Αυτό, όμως, δεν σημαίνει πως έστω
και μελλοντικά αυτή η συζήτηση
δεν θα γίνει, εφόσον στο θέμα επα-
νέρχεται και μέσα από δημόσιες
τοποθετήσεις του ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης. 

Έτσι διαφαίνεται πως η ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ και η συζήτηση στις 30 του
μήνα μαζί με την κάθοδο της κ.
Λουτ θα αποτελέσουν τα σημεία
συζήτησης. Για την άφιξη της τε-
λευταίας δεν υπάρχει μέχρι στιγμής
καμία συναφής ενημέρωση προς
την κυβέρνηση, οπότε και δεν είναι
γνωστό αν θα φέρει μαζί της και
κείμενο ως προς τους όρους ανα-

φοράς. Συνάγεται από πηγές πως
εφόσον έχει ολοκληρώσει τις επαφές
της και έχει διαπιστώσει και κατα-
γράψει θέσεις και προθέσεις, πως
θα κατέλθει με κείμενο για τους
όρους αναφοράς. Αυτή είναι η πι-
θανότερη εξέλιξη των πραγμάτων,
νοουμένου και το ότι δεν έχει αφήσει
η ίδια η κ. Λουτ σκιές και χώρο για
σενάρια. Φαίνεται όμως, όπως προ-
κύπτει από συναφείς πληροφορίες,
ότι το θέμα που κατέγραψε η «Κ»
ως βασικό πλέον δηλαδή η αποτε-
λεσματική συμμετοχή, πως γίνεται
κατανοητό από την Αμερικανίδα
διπλωμάτη. Και δη το ότι δεν θα
λειτουργήσει θετικά προς τη λει-
τουργικότητα του κράτους η θετική

ψήφος των Τ/κ σε όλα τα ομοσπον-
διακά σώματα. Εδώ υπάρχουν δύο
δεδομένα. Το μεν πρώτο είναι πως
όντως οι Τ/κ αλλά και η Τουρκία
έχουν αναγάγει το ζήτημα της απο-
τελεσματικής συμμετοχής ως μείζον
όχι μόνο για τους όρους αναφοράς,
αλλά για όλη τη συνέχεια του Κυ-
πριακού. Το δεύτερο είναι πως το
συγκεκριμένο σημείο, αλλά και οτι-
δήποτε άλλο αφορά το περιεχόμενο

των όρων αναφοράς, για την ώρα
κινείται στη σφαίρα της υπόθεσης
εργασίας. 

Ο Οζερσάι
Στα Κατεχόμενα από την άλλη,

και με πρόταγμα την ΟΥΝΦΙΚΥΠ,
στα τέλη της προηγούμενης εβδο-
μάδαςτα τουρκοκυπριακά μέσα ενη-
μέρωσης μετέδωσαν την πληροφο-
ρία ότι ο αντιπρόεδρος της «κυβέρ-

νησης» και «υπουργός Εξωτερικών»,
Κουντρέτ Όζερσαϊ μεταβαίνει εκτά-
κτως στη Νέα Υόρκη, εν όψει της
κρίσιμης συνεδρίασης του Συμβου-
λίου Ασφαλείας για το μέλλον της
Ειρηνευτικής Δύναμης του ΟΗΕ
στην Κύπρο. Το «ΥΠΕΞ» δεν έδωσε
στη δημοσιότητα τις λεπτομέρειες
των επαφών του κ. Όζερσαϊ, κυρίως
λόγω των πιθανών «παρεμβολών»
της ε/κ πλευράς. Ωστόσο, τ/κ δημο-

σιογραφικές πηγές θεωρούν σίγουρο
το γεγονός ότι στη Νέα Υόρκη, ο κ.
Όζερσαϊ θα καταβάλλει προσπάθειες
για να πείσει τόσο τους κύκλους των
ΟΗΕ, όσο και ξένων κυβερνήσεων,
κυρίως των ΗΠΑ, για την αναγκαιό-
τητα του τερματισμού του έργου
της Ειρηνευτικής Δύναμης. Ως γνω-
στόν, ο κ. Όζερσαϊ προσεγγίζει ως
σημαντικό βήμα τους ενδεχόμενους
τίτλους τέλους της ειρηνευτικής δύ-
ναμης, με το σκεπτικό ότι μια τέτοια
εξέλιξη θα αλλάξει τα δεδομένα στο
Κυπριακό, θα τροποποιήσει το στά-
τους κβο και θα υποχρεώσει τις δύο
πλευρές να αναζητήσουν νέες οδούς
συνεργασίας. Αξίζει να σημειωθεί
ότι πριν από λίγο καιρό, μιλώντας
στην «Κ», είχε αποκλείσει το ενδε-
χόμενο ενός «θερμού επεισοδίου»
στην πράσινη γραμμή, μετά την εν-
δεχόμενο απόσυρση της ειρηνευ-
τικής δύναμης και είχε προβάλει
την άποψη ότι ο τουρκικός στρατός
και η τ/κ πλευρά δεν έχουν «επε-
κτατικές βλέψεις». Από την άλλη
πλευρά, είναι γνωστή η διάσταση
απόψεων μεταξύ Οζερσάι και Ακιντζί
και για το Κυπριακό και την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Ενώ έχει γίνει γνωστό την
ίδια ώρα πως θα κατέλθει στα Κα-
τεχόμενα ο Μεβλούτ Τσαβούσογλου,
η απουσία Οζερσάι φαίνεται πως
αποτελεί παράγοντα καθυστέρησης
για την ώρα. Η επίσκεψη, όμως, του
Τούρκου ΥΠΕΞ παρουσιάζει ενδια-
φέρον εφόσον αφενός θα καταγρά-
ψει όπως έλεγαν πληροφορίες από
τη μία με την πλευρά Ακιντζί τα επό-
μενα βήματα στο Κυπριακό, από
την άλλη όμως θα έχει και επαφές
με τον Κουντρέτ Όζερσαϊ. 

<<<<<<<

«Μπορείς να ακούσεις
οτιδήποτε, χωρίς αρχή
μέση και τέλος και 
το χειρότερο είναι 
χωρίς ποτέ κανένας να
δεσμεύεται για τίποτα»,
λένε διπλωμάτες.

Στις 30 Ιανουαρίου θα συζητηθεί το ψήφισμα για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ, στην ανοιχτή συνεδρίαση του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.

Ανάσα στο Κυπριακό δίνει το ενεργειακό 
Τα επόμενα βήματα ξεκινούν με την κάθοδο της Τζέιν Λουτ στην Κύπρο, καμία ενημέρωση για το αν θα κατέλθει με κείμενο 

Το ταμείο 

Την ίδια ώρα διπλωματικές
πηγές στη Λευκωσία λένε
πως ενώ θα καταγραφεί προ-
σωρινή παύση στις γεωτρή-
σεις και θα υπάρξει χρόνος
για το Κυπριακό, το τρέχον
διάστημα δίνει κατάλληλο χώ-
ρο και για να εξεταστεί ακόμη
ένα ζήτημα που για την ώρα
βρίσκεται στις ελληνικές Κα-
λένδες. Κι αυτό δεν είναι άλ-
λο από τη δημιουργία Ταμείου
Υδρογονανθράκων. Οι ίδιες
πηγές εκτιμούν πως θα έπρε-
πε βάσει και πληροφόρησης
που είχε δοθεί στις πρεσβεί-
ες, το θέμα να είχε ήδη καρ-
ποφορήσει. «Αυτό άλλωστε
είχε ειπωθεί και αμέσως μετά
τις εκλογές. Δεν έγινε ακόμη»
είπε στην εφημερίδα διπλω-
μάτης. «Τόσο σε επίπεδο επι-
κοινωνίας όσο και ρεαλισμού,
η δημιουργία ταμείου υδρο-
γονανθράκων θα εξουδετέ-
ρωνε πολλά από τα επιχειρή-
ματα της Τουρκίας» τόνισε η
ίδια πηγή. Κι αυτό την ώρα
που έτερες πηγές λένε πως
και να είχε πάρει σάρκα και
οστά το ταμείο, πάλι η Τουρ-
κία δεν θα ήταν ικανοποιημέ-
νη. Επί της παρούσης πάντως,
προκύπτει από πληροφορίες
πως έχει ετοιμαστεί ως νομο-
σχέδιο αλλά βρίσκεται στη
Βουλή και σε αναμονή.

<<<<<<<

Τι μέλλει γενέσθαι 
με την αποτελεσματική
συμμετοχή, αλλά και 
εν γένει με τους όρους
αναφοράς, αποτελούν
αντικείμενο υπόθεσης
πριν κατέλθει η κ. Λουτ.

Διπλωμάτες «δείχνουν» το ταμείο υδρογονανθράκων ως μια ρεαλιστική και
επικοινωνιακή διέξοδο, αλλά το νομοσχέδιο βρίσκεται σε αναμονή στη Βουλή.
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Της ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑΣ 
ΧΑΤΖΗΑΝΔΡΕΑ

Με τους καλύτερους οιωνούς μπήκε
η νέα χρονιά όσον αφορά τη βρο-
χόπτωση και την εισροή νερού στα
φράγματα. Το 2018 έφυγε με τις
βροχές του Δεκέμβρη να αποδει-
κνύονται ευεργετικές, στέλνοντας
αισιόδοξα μηνύματα για τους επό-
μενους μήνες. Σύμφωνα με στοιχεία
της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας,
ο Δεκέμβριος, ήταν ο δεύτερος κα-
λύτερος μήνας όσον αφορά τη βρο-
χόπτωση, μετά τον Δεκέμβριο του
2012. Συγκεκριμένα, η βροχόπτωση
τον Δεκέμβριο του 2018 έφτασε
τα 178,3 mm σε σύγκριση με το
Δεκέμβριο του 2012 που η βροχό-
πτωση έφτασε τα 209,4 mm. Όπως
αναγράφεται στα στοιχεία της Με-
τεωρολογικής Υπηρεσίας, η μέση
ποσότητα βροχόπτωσης που έπεσε
στις ελεύθερες περιοχές για τον
μήνα Δεκέμβριο, ανήλθε στο 169%
της κανονικής. Από την 1η Οκτω-
βρίου 2018 μέχρι και το πρωί της
1ης Ιανουαρίου 2019, η συνολική
βροχόπτωση ανήλθε στα 284,2 χι-
λιοστά, που αντιστοιχεί στο 148%
της κανονικής ποσότητας βροχό-
πτωσης για την ίδια περίπτωση. Η
μέση ολική ποσότητα βροχόπτωσης
από την 1η Δεκεμβρίου 2018 μέχρι
και το πρωί της 1ης Ιανουαρίου
2019, ανήλθε στα 178,3 χιλιοστά.
Μέχρι και την 4η Δεκεμβρίου η μέ-
ση ολική ποσότητα βροχόπτωση
ανήλθε στα 42,3 χιλιοστά.

Ουσιαστική ροή
Όπως κατέγραψε σε ρεπορτάζ

της η «Κ», μέχρι και την 7η Δεκεμ-
βρίου η πληρότητα των φραγμάτων
έφτανε μόλις το 11,6%. Ένα μήνα
μετά, σημειώνοντας αύξηση πέραν
του 8%, η πληρότητα έφτασε το
20%, ποσοστό το οποίο αφήνει ικα-
νοποίηση με την εισροή νερού στα
φράγματα να αυξάνεται μέρα με
την μέρα. Την αντίστοιχη περσινή
περίοδο η πληρότητα στα φράγ-
ματα έφτασε μόλις το 13,1%. Σε
δηλώσεις του ο κ. Φαίδρος Ρουσσής
Α΄ τεχνικός μηχανικός του Τμήμα-
τος Αναπτύξεως Υδάτων, χαρακτή-

ρισε καλή την εισροή στα φράγ-
ματα, ωστόσο για να είμαστε πλή-
ρως ικανοποιημένοι για το 2019,
η πληρότητα θα πρέπει να φτάσει
μέχρι και το 50%. Συνολικά στα
φράγματα του Νότιου Αγωγού (Κού-
ρης, Καλαβασός, Λεύκαρα, Διπό-
ταμος, Γερμασόγεια, Αρμίνου, Πο-
λεμίδια, Άχνα) που υδροδοτούν τις

περισσότερες περιοχές, η πληρό-
τητα έφτασε το 15,3%, με την απο-
θηκευμένη ποσότητα να είναι
28,984 ε.κ.μ. νερού. Η πληρότητα
στα τρία φράγματα της Πάφου
έφτασε το 24,6%, στα τέσσερα της
Πόλης Χρυσοχούς το 38,4% και
στα τρία της επαρχίας Λευκωσία
το 44,6%. Για το μεγαλύτερο φράγμα
της Κύπρου, αυτό του Κούρη, έχον-
τας συνολική πληρότητα 115.000
ε.κ.μ. μέχρι και τις 4 Ιανουαρίου η
αποθηκευμένη ποσότητα έφτασε
τα 16,349 ε.κ.μ. ενώ στο φράγμα
του Ασπρόκρεμμου που είναι το
δεύτερο μεγαλύτερο, έχοντας χω-
ρητικότητα 52.375 ε.κ.μ., η απο-
θηκευμένη ποσότητα έφτασε στα
13,462 ε.κ.μ.

ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΕΡΔΙΚΗ 

Ο πράσινος Αϊ Βασίλης 
ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΓΟΥΛΑΤΟΥ*

Τέσσερα ζητούμενα για την Ελλάδα το 2019

Με τη βοήθεια του Θεού απο-
χαιρετήσαμε το 2018. Τι να
πούμε γι’ αυτό τον χρόνο που

πέρασε; Προσωπικές απώλειες, άν-
θρωποι αγαπημένοι που έφυγαν
κτυπημένοι από την αρρώστια και
τον πόνο… Συλλογικές απώλειες,
όπως ο εξευτελιστικός θάνατος του
Συνεργατισμού. Ένας και πλέον αι-
ώνας προσφοράς στον αγρότη, τον
εργαζόμενο, τον βιοτέχνη, θυσιά-
στηκε στον βωμό των ίδιων συμφε-
ρόντων, σε περιτύλιγμα με συστατικά
τις απειλές, τον φόβο και την επί-
κληση του δημοσίου συμφέροντος. 

Πάει ο παλιός ο χρόνος, λοιπόν!
Τώρα τι μπορούμε όμως να γιορτά-
σουμε παιδιά; Τίποτα. Η κυβέρνηση
πήρε ψήφο εμπιστοσύνης από τον
λαό λόγω κυρίως των τραγικών επι-
λογών τις αντιπολίτευσης και συ-
νεχίζει με τις ίδιες επιδώσεις το έργο
της. Η ελπίδα για να καλύτερο μέλλον
φαίνεται να αναβάλλεται. «Φτώχεια
είναι να μην υπάρχει μέλλον, αυτή
είναι η χρεωκοπία μιας χώρας». Αυτό
δήλωσε πρόσφατα ο γνωστός σκη-
νοθέτης Κώστας Γαβράς. Η χώρα
μας βρίσκεται σήμερα μια τέτοια
κατάσταση. Η φτώχεια ως έλλειψη
των βασικών αγαθών για μια στοι-
χειώδη ποιότητα ζωής μπορεί να
περιορίζεται σε συγκεκριμένες ομά-
δες του πληθυσμού και να βρίσκεται
– στατιστικά – κοντά στον μέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όμως η
φτώχεια, όπως την καθορίζει ο κ.
Γαβράς είναι σχεδόν καθολική. Ρω-
τήστε τους νέους ανθρώπους αυτής
της χώρας αν αισθάνονται ή πι-
στεύουν ότι αυτή η χώρα έχει μέλλον
και ποιο είναι αυτό το μέλλον. 

Στο Κυπριακό σειρά διαχρονιών
υποχωρήσεων απέναντι στο άδικο
μας φέρνει σε απροχώρητο σημείο.
Έχουμε να διαλέξουμε ανάμεσα στα
απαράδεκτα και τα ανυπόφορα ή
καλύτερα μεταξύ των θανατηφόρων

και των μοιραίων. Η διζωνική, δι-
κοινοτική ομοσπονδία που τείνει
στη συνομοσπονδία, απέκτησε πλέ-
ον και όνομα: αποκεντρωμένη ή χα-
λαρή ομοσπονδία. Κάτι δηλαδή χει-
ρότερο και από τη διχοτόμηση. Πλή-
ρης εφαρμογή του οράματος Νιχάτ
Έριμ (1956).

Όσον αφορά την ποιότητα ζωής,
το περιβάλλον, την υγεία μας, το
άμεσο μέλλον μας δεν προοιωνίζεται
πράσινο. Οι ειδήσεις ακούγονται ως
καρφιά πάνω στο φέρετρο του μέλ-
λοντος της χώρας μας και του λαού
μας. Τα στατιστικά για την παραγωγή
σκουπιδιών, των επιπτώσεων των
κλιματικών αλλαγών, για την αδυ-
ναμία της Κύπρου να ανταποκριθεί
στις περιβαλλοντικές της υποχρε-
ώσεις, αποτελούν οιωνούς ενός μέλ-
λοντος που δεν μας εμπνέει και δεν
είναι καλοδεχούμενο. Τι κάνουμε,
λοιπόν, αυτή τη φορά; Αποφασίζουμε
ότι φέτος ο Χριστός δεν θα γεννηθεί;
Ότι ο Άγιος Βασίλης έχει πεθάνει;
Υπάρχει, άκουσα, και Κίνημα στις
ΗΠΑ κατά του Άγιου Βασίλη. Και
τα Θεοφάνια δεν θα αποκαλυφθεί
το Άγιο Φως «εν είδει περιστεράς»; 

Κι όμως εγώ πιστεύω ότι υπάρχει
Άγιος Βασίλης. Μάλιστα, η στολή
του δεν είναι αυτή που μας επέβαλε
η διαφημιστική καμπάνια της Coca
Cola. Όχι, φοράει πράσινη στολή,
φέρνει την ελπίδα και στη σακούλα
του τα «δώρα των εθελοντών». Όσοι
από εμάς συνεχίζουν να πιστεύουν
ότι «κατά βάθος όλοι οι άνθρωποι
είναι καλοί», ακόμα και στην πιο με-
γάλη πτώση της ανθρωπότητας (ημε-
ρολόγιο Άννας Φρανκ), οφείλουν να
καλωσορίζουν τη νέα χρονιά με τη
βεβαιότητα της ελπίδας. Θα πάμε
καλύτερα.

Ο κ. Γιώργος Περδίκης είναι πρόεδρος
του Κινήματος Οικολόγων – Συνεργασία
Πολιτών.

Τ ο 2019 είναι έτος προκλήσεων,
λόγω και της διαφαινόμενης
επιδείνωσης του διεθνούς

κλίματος έπειτα από μια ευνοϊκή
περίοδο (2015-18) ισχυρής ανά-
πτυξης για την Ευρωζώνη αλλά
χαμένων ευκαιριών για την Ελ-
λάδα. Τέσσερα κύρια ζητούμενα:
Θεσμική σταθερότητα. Μια εκλο-
γική χρονιά ανοίγεται. Ενώ η προ-
οπτική μιας κυβέρνησης Μητσο-
τάκη φαίνεται να αντιμετωπίζεται
θετικά από τους επενδυτές, την
προοπτική σκιάζει η πιθανότητα
πολλαπλών εκλογών ενόψει της
εκλογής Προέδρου της Δημοκρα-
τίας τον Μάρτιο 2020. Η κυβέρ-
νηση Τσίπρα φρόντισε να ναρ-
κοθετήσει την κυβερνητική επαύ-
ριο υιοθετώντας την απλή ανα-
λογική, για τις μεθεπόμενες εκλο-
γές. Η ανάδειξη Προέδρου δεν
πρέπει να χρησιμοποιηθεί για
νέες εθνικές κάλπες. Είναι γνωστή
η παραλυτική επίδραση που ασκεί
σε μια αδύναμη οικονομία μια
παρατεταμένη προεκλογική πε-
ρίοδος.

Θεσμική σταθερότητα επίσης
σημαίνει η δικαιοσύνη να αφεθεί
ελεύθερη να κάνει τη δουλειά της.
Το βαρύ σκάνδαλο της διαχρονι-
κής δημόσιας δαπάνης για την
υγεία πρέπει να διαλευκανθεί,
επιφέροντας κάθαρση και απο-
νομή ευθυνών, χωρίς την κομμα-
τική εργαλειοποίηση που απρο-
σχημάτιστα επιδιώκει η κυβέρ-
νηση Τσίπρα.
Πολιτική αυτοσυγκράτηση. Οι ερ-
χόμενες εκλογές θα διεξαχθούν
υπό ακραία πόλωση. Στην υπό-
θεση Novartis η κυβέρνηση χει-
ραγωγεί με τρόπο κατάφωρα αν-
τιθεσμικό εκκρεμείς ποινικές υπο-
θέσεις, στήνοντας προεκλογικό
σκηνικό. Υπουργοί φτάνουν να
απειλούν ονομαστικά δικαστές.

Η ακατάσχετη σκανδαλολογία εί-
ναι λάσπη στον ανεμιστήρα που
εκτοξεύεται προς όλο το πολιτικό
σύστημα. Η αντιπολίτευση, από
πλευράς της, πρέπει να συγκρα-
τήσει ορισμένα θερμοκέφαλα στε-
λέχη από εκδηλώσεις ρεβανσισμού
και ακραίες αντιδράσεις στη συμ-
φωνία των Πρεσπών. Οπως σωστά
έγραψε ο Ν. Μαραντζίδης («Κα-
θημερινή», 30.12.2018), πρέπει
να περιοριστούν οι φωνές περί
«προδοτών», «συμμοριτών» και
«ακροδεξιών».
Μεταρρυθμιστική συνέχεια. Η χώρα
δεν θα επεκτείνει την παραγωγική
της δυνατότητα χωρίς γενναία αύ-
ξηση επενδύσεων και απασχόλη-
σης, και χωρίς τη συνέχιση με-
ταρρυθμίσεων που βελτιώνουν
την ανταγωνιστικότητα της οικο-
νομίας και την αποδοτικότητα του
κράτους. Κρίσιμο είναι να αποκα-
τασταθεί η λειτουργία του τραπε-
ζικού συστήματος, με την εξυγίαν-
ση των χαρτοφυλακίων κόκκινων
δανείων και την ίδρυση ενός μη-
χανισμού «προστασίας ενεργητι-
κού», στη βάση των προτάσεων
κυβέρνησης και Τράπεζας της Ελ-
λάδος.

Οι μεταρρυθμιστικές δεσμεύσεις
πρέπει να τηρηθούν (ανάδειξη ανώ-
τερων στελεχών δημόσιας διοίκη-
σης, e-justice, αποκρατικοποιήσεις,
κ.λπ.). Το μεταρρυθμιστικό πρό-
ταγμα να επεκταθεί και σε άλλους
τομείς όπως η ανώτατη εκπαίδευση,

στη βάση των προτάσεων της Ν.Δ.
και του Ποταμιού. Αυτό περιλαμ-
βάνει την αποκατάσταση λειτουρ-
γίας του κράτους δικαίου (φιλόδοξος
μεταρρυθμιστικός στόχος στην Ελ-
λάδα της κατάλυσης του αυτονόη-
του!) στις μαύρες τρύπες της ανο-
μίας (πανεπιστήμια, Εξάρχεια) που
έχουν αφεθεί απροσπέλαστες από
την προστατευτική παρουσία του
κράτους.

Η συνέχεια πολιτικής του κρά-
τους περιλαμβάνει την προστασία
του δημοσιονομικού κεκτημένου
από ανατροπές, συνεπεία δικα-
στικών αποφάσεων που απειλούν
με ακύρωση περικοπών συντάξε-
ων και δώρων, δυνητικού κόστους
ακόμα και 17 δισ. ευρώ (Ειρ. Χρυ-
σολωρά, «Καθημερινή»
30.12.2018). Η αποτροπή της δη-
μοσιονομικής υποτροπής είναι
αναγκαία αλλά όχι επαρκής για
την αποφυγή ακραίων σεναρίων,
όπως μια μελλοντική προσφυγή
σε νέο πρόγραμμα του ESM, εάν
η πρόσβαση στις αγορές καταστεί
αδύνατη. Ο ορατός κίνδυνος είναι
η Ελλάδα να παγιώσει μια εικόνα
«μη επενδύσιμης» οικονομίας, κα-
ταδικασμένης να παραπαίει με-
ταξύ προγραμμάτων διάσωσης,
υποτονικής μεγέθυνσης και στα-
σιμοχρεοκοπίας. O όρος «basket
case» επιστρέφει όλο και συχνό-
τερα στις διεθνείς αναφορές –
τραγικά παραπέμποντας στους
βαριά ακρωτηριασμένους τραυ-
ματίες του Α΄ Παγκοσμίου Πολέ-
μου που μεταφέρονταν σε καλά-
θι...
Οικονομική και πολιτική εξωστρέ-
φεια. Πρέπει να αυξάνονται ξένες
επενδύσεις και εξαγωγές, με έμ-
φαση στους κλάδους υψηλής προ-
στιθέμενης αξίας. Αυτό θα είναι
δύσκολο σε συνθήκες ευρωπαϊκής
οικονομικής επιβράδυνσης, υπό

το φάσμα σταδιακής σύσφιγξης
της νομισματικής πολιτικής, κλι-
μάκωσης εμπορικών πολέμων,
και κρίσης κλάδων όπως η γερ-
μανική αυτοκινητοβιομηχανία.

Η εξωστρέφεια είναι αναγκαία
ως πλοηγός αξιοπιστίας της ελ-
ληνικής οικονομίας. Κυβέρνηση
και πολιτικό σύστημα οφείλουν
να φιλτράρουν τις πράξεις τους
με κριτήριο την επίπτωση στην
εικόνα της χώρας προς διεθνείς
επενδυτές και αγορές. Είναι ήδη
εμφανές ένα ευρύ έλλειμμα εμ-
πιστοσύνης. Η ελληνική οικονο-
μία εξακολουθεί να θεωρείται
υψηλού κινδύνου, όπως αποτυ-
πώνεται στο επιτόκιο του δεκαε-
τούς ομολόγου. Για το υψηλό
ασφάλιστρο κινδύνου δεν φταίει
η Ιταλία, αφού η απόδοση του
ιταλικού ομολόγου μειώθηκε μετά
την επίτευξη συμβιβασμού για
τον προϋπολογισμό, ενώ το ελ-
ληνικό έμεινε καθηλωμένο στα
επίπεδα του 4,4%.

Εξωστρέφεια τέλος και με την
έννοια της ενεργού εμπλοκής στη
διακυβέρνηση και τις διεργασίες
μεταρρυθμίσεων της Ε.Ε. και της
Ευρωζώνης. Η αμοιβαιοποίηση
βαρών στο μεταναστευτικό απο-
τελεί στρατηγικό στόχο χωρών
εισδοχής, όπως η Ελλάδα και η
Ιταλία. Σε ό,τι αφορά τις μεταρ-
ρυθμίσεις στο ευρώ, το παράθυρο
έκλεισαν οι άτολμες αποφάσεις
του Δεκεμβρίου. Ομως η συζήτηση
πρέπει να μείνει ζωντανή και φι-
λόδοξη, προς αναζήτηση της αμέ-
σως επόμενης ευκαιρίας.

* Ο κ. Γιώργος Παγουλάτος είναι κα-
θηγητής Ευρωπαϊκής Πολιτικής και
Οικονομίας στο Οικονομικό Πανεπι-
στήμιο Αθηνών, επισκέπτης καθηγη-
τής στο Κολέγιο της Ευρώπης, αντι-
πρόεδρος του ΕΛΙΑΜΕΠ.
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Στο 20% η πληρότητα των φραγμάτων 
Ποσοστό που αφήνει ικανοποιημένους τους αρμόδιους - Tι έπεται και ποια η σύγκριση με πέρυσι 

«Χτύπησε» 
την Κύπρο
η κακοκαιρία

Ένα χαμηλό βαρομετρικό
που δημιουργήθηκε στην
Ελλάδα και κινήθηκε ανατο-
λικά, είναι το τελευταίο και-
ρικό σύστημα που επηρέα-
σε και την Κύπρο φέρνον-
τας στο νησί χαμηλές θερ-
μοκρασίες, έντονη βροχό-
πτωση αλλά και χιόνια στα
ορεινά. Όπως εξηγεί ο
ανώτερος λειτουργός της
Μετεωρολογικής Υπηρε-
σίας Φίλιππος Τύμβιος, για
τον Δεκέμβριο η βροχή
ήταν στα 47 χιλιοστά μέσο
όρο, ωστόσο υπήρχαν πε-
ριοχές με πιο υψηλό και άλ-
λες με πιο χαμηλό ποσοστό.
Συγκεκριμένα, η Πάφος πή-
ρε αρκετά υψηλά ποσοστά,
περίπου 294 χιλιοστά, που
αντιστοιχεί στο 300% της
κανονικής βροχόπτωσης.
Στον αντίποδα, το Φρένα-
ρος για ολόκληρο τον Δε-
κέμβριο πήρε περίπου 100
χιλιοστά. 
Τα στατιστικά στοιχεία των
τελευταίων 118 χρόνων δεί-
χνουν ότι στο θέμα της βρο-
χόπτωσης, ο Δεκέμβριος
του 2018 κατατάσσεται στη
18η θέση. Όπως εξήγησε ο
κ. Φίλιππος Τύμβιος, αυτό
μεταφράζεται ως εξής: στα
120 χρόνια, κάθε έξι χρόνια
έχουμε ποσότητες βροχό-
πτωσης μεγαλύτερες από
αυτές που ήδη έχουμε πά-
ρει. Οι εκτιμήσεις της Μετε-
ωρολογικής Υπηρεσίας ανα-
φέρουν πως ο Ιανουάριος
αναμένεται να είναι «πλού-
σιος» σε βροχόπτωση,
ωστόσο, αυτό ελέγχεται επί
καθημερινής βάσεως, κα-
θώς τα καιρικά συστήματα
εμπεριέχουν αβεβαιότητα.

<<<<<<<

Στο 169% της κανονικής
η μέση ποσότητα 
βροχόπτωσης που 
έπεσε στις ελεύθερες 
περιοχές τον Δεκέμβριο. 

Το πυκνό
χιόνι κατέ-
κλυσε και τις
περιοχές
Τροόδους,
με το σκηνι-
κό να παρα-
μένει ως έχει
τουλάχιστον
μέχρι την
Τρίτη.
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Απόλυτη παράνοια
Ένας παλιός συνάδελφος πριν από δύο-τρια
χρόνια είχε πει ότι σε αυτό τον τόπο μπήκα-
με στην εποχή της απόλυτης παράνοιας. Το
θυμήθηκα τις προάλλες – κι αποδεικνύεται
από τα γεγονότα ότι είχε δίκαιο – όταν πρωί
ξημέρωμα άκουγα από το ραδιόφωνο στο
Τρίτο του ΡΙΚ τον Οδυσσέα να φωνάζει σε
μια κυρία που μιλούσε εκείνη τη στιγμή, «εί-
σαι ψεύτρα, είσαι ψεύτρα». Λέω κι εγώ σαν
σε παραμιλητό, ο Τζακ Νόρις πήρε πρωί-
πρωί τη μηχανή και κουρεύει από αέρος μια
κυρία που κάτι προσπαθεί να πει. Αντιλαμ-
βάνεστε ότι στη δική μου αντίληψη η κυρία
είχε κερδίσει πριν ακόμα καταλάβω για ποια
μιλάμε. Όπως αντιλαμβάνεστε ήταν η Επί-
τροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπι-
κού Χαρακτήρα κ. Ειρήνη Λοϊζίδου. Και είναι
η παράνοια ανθρώπων που απέκτησαν
εξουσία και συνδυαστικά με την «άνοιξη»
των μέσων κοινωνικής δικτύωσης, θεωρούν
ότι μπορούν να γίνουν κάποια μέρα Χαϊλέ
Σελασιέ ή Χιροχίτο. Τουτέστιν αυτοκράτο-
ρες. Κι όμως είναι παράγωγα μιας εποχής
που ξεκινά από αφήνει πίσω της του αγράμ-
ματους παππούδες μας, μπαίνει στην έλλει-
ψη παιδείας και αγωγής και καταλήγει στη
βαρβαρότητα. Είναι θεωρώ κατάντια να
ακούει κανείς υψηλά ιστάμενους πολιτει-
ακούς λειτουργούς να προσπαθούν να κατα-
δείξουν ότι είναι διά του νόμου τιμητές των
πάντων, ενώ στην ουσία πλήττουν το πολί-
τευμα και μια τέτοια συμπεριφορά να περνά
απαρατήρητη ή και να μαζεύει πόντους στο
παιχνίδι του λαϊκισμού. 

••••
Του γιαλού 
Και δεν το λέω με χαρά πολυμήχανε φίλε
μου αλλά με μεγάλη θλίψη γιατί κατάντησε
το ζήτημα να φαίνεται πως εσύ ο αδέκα-
στος, παίρνεις τον ένα Επίτροπο μετά τον
άλλο και τους βγάζει στο μεϊντάνι ή τον ένα
Συνεργατιστή μετά τον άλλο και τους εξευ-
τελίζεις ως να είσαι ο υπέρτατος άρχων.
Στην εποχή που στο Ενωσικό Δίκαιο, στο
Σύνταγμα και στους Νόμους υπερισχύει ο
«νόμος» του πολυμήχανου Οδυσσέα που ως
ο καθ’ ύλην αρμόδιος (παρόλο που είναι πο-
λιτικός μηχανικός) ερμηνεύει τους νόμους,
το σύνταγμα και όλα όσα περνούν από την
αντίληψή του και αποφαίνεται ότι κανείς
δεν κάνει καλά τη δουλειά του πλην του ιδί-
ου είναι προφανές ότι ή στραβός είναι ο για-
λός ή στραβά αρμενίζουμε…

••••
Άγρια Δύση 
Και για να μην είμαστε και εμείς γραφικοί
σαν τον ίδιο τον πολυμήχανο φίλο μας, εξη-

γούμαστε: Υπάρχει ή δεν υπάρχει ο περί πι-
στωτικών ιδρυμάτων νόμος ο οποίος ορίζει
ως ποινικό αδίκημα την αποκάλυψη πληρο-
φοριών από υπάλληλο της τράπεζας σε τρί-
το; Και για να μην ακούμε τους λαϊκισμούς,
δεν είπαμε να μη διωχθεί το μαύρο χρήμα,
αλλά με τις σωστές διαδικασίες τουτέστιν να
παραπεμφθεί όταν περιέλθει στην αντίλη-
ψη του υπαλλήλου στον ανώτερο του και
μετά στην ΜΟΚΑΣ. Εκτός και εάν ο Οδυσσέ-
ας θέλει να κλείσουν οι τράπεζες και να γί-
νουμε άγρια Δύση; 

••••
Να διδάξει 
Εξάλλου εάν ο Οδυσσέας Νόριτς μπορεί να
κάνει τον δικαστή, τον συνταγματολόγο, τον
ωτορινολαρυγγολόγο, τον ζαπτιέ, τον δή-
μαρχο, τον Επίτροπο, τον υπουργό, τον σω-
φρονιστικό υπάλληλο και ό,τι άλλο ανθρώπι-

νος νους μπορεί να σκεφτεί γιατί δεν τους
διώχνουμε όλους και να τον αφήσουμε να
τα ρυθμίσει όλα; Εξάλλου όλοι οι άλλοι:
πρόεδρος, υπουργοί, δήμαρχοι, βουλευτές
(εκτός από Ειρήνη, Κουλία και Περδίκη) εί-
ναι ψεύτες λένε ψέματα και δεν ξέρουν να
διαβάζουν νόμο, μόνο ο πολιτικός μηχανικός
τα ξέρει όλα και όταν τύχει διδάσκει και ερ-
μηνεία του δικαίου στο Harvard. 

••••
Να τον νουθετήσει 
Πάντως, μετά την κατά συρροή ανάρμοστη
συμπροφορά που έχει επιδείξει σε κάθε θε-
σμό και κάθε άνθρωπο, δολοφονώντας χα-
ρακτήρες και παρακτρεπόμενος να παρανο-
μεί κατ’ εξακολούθηση οφείλει η Πολιτεία
τουλάχιστον να τον νουθετήσει. Αν δηλαδή
θέλουμε να ονομαζόμαστε Δημοκρατία και
εάν θέλουμε να λέμε ότι έχουμε κράτος δι-

καίου διαφορετικά δυστυχώς οδηγούμαστε
σε επικίνδυνες ατραπούς. 

••••
Έρευνα για διαφθορά 
Στο ψευδοκράτος φαίνεται ότι υπάρχει αι-
δώς σε βαθμό που θα πρέπει να κάνει το νό-
μιμο κράτος να ντρέπεται. Κι αυτό γιατί ένα
κόμμα αυτό του Λαού και του Κουντρέτ
Οζερσάι κατέθεσε στη λεγόμενη εισαγγελία
φακέλους για υποθέσεις διαφθοράς. Ο «γε-
νικός εισαγγελέας» Μπεχίτς Οζτούρκ, ο
οποίος διορίσθηκε μόλις πρόσφατα, δήλω-
σε ότι βαίνουν προς ολοκλήρωση οι εξετά-
σεις των φακέλων. Ο Τ/κ Τύπος λέει ότι
«υπάρχει η προοπτική να οδηγηθούν ενώ-
πιον της δικαιοσύνης κρατικοί και πολιτικοί
αξιωματούχοι για ατασθαλίες, χρηματισμό
και άλλα». Μάλιστα, σημειώνεται ότι σε 15
μέρες θα ανακοινωθεί εάν πρόκειται να

οδηγηθούν οι υποθέσεις στα «δικαστήρια».
Στο κέντρο του κυκλώνα βρίσκεται ως γνω-
στόν ο τέως πρόεδρος του Κόμματος Εθνι-
κής Ενότητας και «πρωθυπουργός» Χουσεΐν
Οζγκιουργκιούν, ο οποίος εξ αυτού έχασε
και την αρχηγία του κόμματος, από τον Ερσίν
Τατάρ. 

••••
Μπήκαν σε προεκλογικό 
Η τ/κ κοινότητα, μια και μιλάμε γι’ αυτή,
μπαίνει σιγά-σιγά σε προεκλογικό κλίμα
ενόψει των «προεδρικών» το 2020, αν και
απομένουν 16 ολόκληροι μήνες μέχρι τον
Απρίλη του 2020, οπότε και τελειώνει η πα-
ραμονή του Μουσταφά Ακιντζί στη ηγεσία
της τ/κ κοινότητας. Έτσι, σε αυτό το πνεύμα
και με αφορμή τη νέα χρόνια, ο πρώην
«πρόεδρος» Μεχμέτ Αλί Ταλάτ σε συνέντευ-
ξή του στη «Γενί Ντουζέν», ανακοίνωσε στην
ουσία την υποψηφιότητα του ηγέτη του Ρε-
πουμπλικανικού Κόμματος και νυν «πρωθυ-
πουργού» Τουφάν Ερχιουρμάν, λέγοντας ότι
«στον Τουφάν ταιριάζει η προεδρία». Ξέ-
ρουμε ακόμα ότι και ο αρχηγός του κόμμα-
τος του Λαού Κουντρέτ Οζερσάι θα είναι
επίσης υποψήφιος, ενώ ο Ερσίν Τατάρ θα
αναμένει προφανώς να δει αν θα πιάσει το
κόμματου η εισαγγελική έρευνα για τη δια-
φθορά και μετά θα αποφασίσει αν θα πάει
αυτόνομα στις εκλογές ή θα στηρίξει τον
Οζερσάι. 

Από την αγραμματοσύνη στη βαρβαρότητα και πιο πέρα… 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Ειρήνη Λοϊζίδου

Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων
Προσωπικού Χαρακτήρα κ. Ειρήνη
Λοϊζίδου, για την υπομονή και την ευ-
γένεια που επέδειξε έναντι της –επιει-
κώς– ανάρμοστης συμπεριφοράς του
γενικού ελεγκτή Οδυσσέα Μιχαηλίδη,
στην παρουσία τους στα ΜΜΕ.

Διαβάζοντας στις εφημερίδες τα
άρθρα για όσα ενδέχεται να συμ-
βούν το 2019 θυμήθηκα τη διάκριση
που έκανε ο Καρλ Πόπερ ανάμεσα
σε «προφητικές» και «τεχνολογι-
κές» προβλέψεις: «Μπορεί να προ-
βλέψουμε: (α) την έλευση ενός τυ-
φώνα, πρόβλεψη που μπορεί να
έχει μεγάλη πρακτική αξία γιατί δί-
νει τη δυνατότητα στους ανθρώπους
να βρουν καταφύγιο έγκαιρα, και
μπορεί επίσης να προβλέψουμε (β)
ότι για να αντέξει στον τυφώνα ένα
καταφύγιο, θα πρέπει να έχει κατα-
σκευαστεί με ορισμένο τρόπο, π.χ.
να έχει αντιστήριγμα από σκυρόδε-
μα στη βορινή πλευρά». Στα θεω-
ρούμενα έγκυρα μέσα ενημέρω-
σης, τόσο στην Ελλάδα όσο και στις
μεγάλες δυτικές χώρες, οι αρθρο-
γράφοι κινούνται ανάμεσα στην
απαισιοδοξία και στην αβεβαιότητα.
Κύρια θέματα η άνοδος των ακραί-
ων ή λαϊκιστικών πολιτικών δυνάμε-
ων, η μετανάστευση από φτωχές
χώρες με πολύ διαφορετικό πολιτι-
σμό, η οικονομική στασιμότητα. Σε
πιο μακρύ ορίζοντα, η δημογραφική
γήρανση, η κλιματική αλλαγή, οι πο-
λωτικές επιπτώσεις των νέων τε-
χνολογιών. Τι από αυτά μοιάζει με
τυφώνα, που δεν μπορούμε να απο-
τρέψουμε, και τι μοιάζει με κατα-
σκευαστικό ζήτημα, που μπορούμε
να επηρεάσουμε;

Τα όρια δεν είναι ξεκάθαρα. Μεταξύ
αυτών, π.χ., που ανησυχούν για τη
μετανάστευση, άλλοι θεωρούν ότι
μπορεί να αποτραπεί, χωρίς μεγάλο
κόστος για τις χώρες υποδοχής, κι
άλλοι ότι αυτό είναι ανέφικτο και
προτείνουν καλύτερη πολιτική εν-
σωμάτωσης. Για την ανεργία που θα
προκαλέσει η τεχνολογία, άλλοι τη
θεωρούν αναπόφευκτη, και προτεί-
νουν περισσότερα επιδόματα για

τους ανέργους (ή το Βασικό Εισόδη-
μα για όλους), άλλοι προτείνουν νέ-
ους θεσμούς που θα κάνουν την τε-
χνολογία εργαλείο για τους πολλούς
(νέες μορφές κοινωνικής οικονο-
μίας και συνεργατικής παραγωγής),
κι άλλοι πιστεύουν ότι η ελεύθερη
αγορά μπορεί να δώσει νέες δου-
λειές σε όλους.

Μέσα σε τόσες αβεβαιότητες και σε
τόσο διαφορετικές προτάσεις,
υπάρχουν στην πολιτική δύο βασι-
κές στάσεις, που αντιστοιχούν στα
δύο είδη πρόβλεψης του Πόπερ. Η
μία θεωρεί ότι η ιστορία έχει μια
προβλέψιμη γενική κατεύθυνση,
και ότι η σωστή πολιτική είναι αφε-
νός να επιταχύνεις τις εξελίξεις και
αφετέρου να ανακουφίσεις βραχυ-
πρόθεσμα όσους υποφέρουν σήμε-
ρα, μέχρι να πραγματωθεί το επόμε-
νο στάδιο της προόδου. Δογματικοί
χριστιανοί, ισλαμιστές, ακραίοι εθνι-
κιστές, κομμουνιστές, μερικοί λαϊκι-
στές, πολλοί ριζοσπάστες αριστεροί
ενεργούν με βάση μια τέτοια πυξί-
δα. Η άλλη θεωρεί πως η ποιότητα
της ζωής μας δεν ορίζεται από τους
τυφώνες, αλλά από τα καταφύγια.
Κάθε τάση του κλίματος, της δημο-
γραφίας, της ιδεολογίας των ξένων

απαιτεί μια μελετημένη αντίδραση
δική μας, με την προσέγγιση του μη-
χανικού μάλλον, παρά του ναυαγο-
σώστη ή του ιεροκήρυκα. Οσοι αυ-
τοχαρακτηριζόμαστε πραγματιστές
και κεντρώοι αυτή τη στάση προκρί-
νουμε. Ο πραγματισμός στην πολιτι-
κή έχει, όμως, δύο μεγάλες αδυνα-
μίες. Αφενός, δεν συνεπαίρνει όσο
η μεγάλη αφήγηση. Αφετέρου, δεν
είναι εύκολο να σχεδιάσεις λύσεις
για ένα μέλλον αβέβαιο. Και στην
εποχή μας το μέλλον μοιάζει πολύ
πιο αβέβαιο από ό,τι πριν από δεκα-
πέντε χρόνια. Η απάντηση στην
αβεβαιότητα είναι η ευελιξία. Στα
δημόσια πράγματα, αυτό σημαίνει
ευέλικτους θεσμούς, αντίβαρα και
πολυμορφία.

Στο πολιτειακό, τη διάκριση των
εξουσιών, που μπορούν να περιορί-
σουν τον εγωπαθή Τραμπ και τον
αυταρχικό Μπολσονάρο. Στο κοινω-
νικό κράτος, συνδυασμούς βασικών
παροχών και στοχευμένων δράσε-
ων, με λογοδοσία, χωρίς συντεχνια-
κές αγκυλώσεις. Στην Παιδεία, πολ-
λά είδη σχολών, δημόσια και ιδιωτι-
κά ιδρύματα, αυτοδιοίκηση με κυ-
ρώσεις και κίνητρα. Στην οικονομία,
συμβίωση, συνεργασία και ανταγω-
νισμό μεταξύ ιδιωτικών επιχειρήσε-
ων, δημόσιων φορέων και πειραμά-
των κοινοχρησίας.

«Πάρτε μαζί σας νερό. Το μέλλον
μας θα έχει πολλή ξηρασία», έγρα-
φε ο Μιχάλης Κατσαρός. Κι αν έχει
πλημμύρες; Οταν δεν ξέρεις τι από
τα δύο, καλύτερα να μην κουβαλάς
μπουκάλια, αλλά εργαλεία. Είτε για
να σκάψεις πηγάδια είτε για να
φτιάξεις βάρκες.

Ο Αρίστος Δοξιάδης είναι εταίρος στο κε-
φάλαιο επενδύσεων τεχνολογίας Big Pi.

ΑΡΘΡΟ / Του ΑΡΙΣΤΟΥ ΔΟΞΙΑΔΗ

Οι τυφώνες και τα καταφύγια Τιμές στους πλούσιους
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Στον Λίβανο οι πλα-
τείες και οι δρόμοι
διακοσμούνται και
στολίζονται από με-
γάλες επιχειρήσεις,
έλεγε τις προάλλες

φίλος από τον Λίβανο, ο οποίος πέ-
ρασε τις διακοπές των Χριστουγέν-
νων στην Κύπρο. Υπάρχει ένας άτυ-
πος διαγωνισμός, έλεγε, ποια εται-
ρεία θα κάνει την καλύτερη και την
πιο εντυπωσιακή διακόσμηση και το
αποτέλεσμα είναι κατά κανόνα εκ-
πληκτικό. Υπάρχουν κανόνες, για το
μέγεθος της πινακίδας με το όνομα
της φίρμας και για πόσες ημέρες θα
βρίσκεται στη συγκεκριμένη πλα-
τεία ή στον συγκεκριμένο δρόμο.
Ταυτόχρονα, οι επιχειρήσεις κατα-
θέτουν και τον οβολό τους, στην το-
πική αυτοδιοίκηση και έτσι όλοι εί-
ναι ευχαριστημένοι. Ωστόσο, τα με-
γαλύτερα κέρδη των επιχειρήσεων
προέρχονται από τις φωτογραφίες
στα έντυπα και τις ταινίες στις τηλε-
οράσεις, τα οποία δεν μένουν αμέ-
τοχα σε αυτό το πανηγύρι των γιορ-
τών. Ο καλός φίλος από τον Λίβανο,
διερωτήθηκε, γιατί δεν τηρείται αυ-
τή η πρακτική και στην Κύπρο. Και
γιατί όχι, να τιμούνται οι πλούσιοι οι
οποίοι προσφέρουν. Εξάλλου «πολ-
λοί τον πλούτο εμίσησαν, την δόξαν
ουδείς.» 

Είμαστε «λεβεντομαλάκες» ήταν η
σκωπτική απάντηση συνδαιτυμόνα
της παρέας του καφενέ, ο οποίος
θύμισε την περίπτωση κύπριου δι-
σεκατομμυριούχου, ο οποίος θέ-
λησε, πριν από πολλές δεκαετίες,
να κατασκευάσει τον αυτοκινητό-
δρομο Λευκωσίας Λεμεσού με δι-
κά του χρήματα, αλλά ζητούσε ο
δρόμος να φέρει το όνομά του.
Φυσικά, οι «περήφανοι» Κύπριοι
ακόμη κλαίνε με τα χάλια του ελι-

κοειδούς δρόμου, τον οποίο χρυ-
σοπληρώσαμε και χρυσοπληρώ-
νουμε και θα χρυσοπληρώνουμε,
όπως φαίνεται για πολλά ακόμη
χρόνια. Οι Κύπριοι δεν είναι «λε-
βεντομαλάκες» ήταν η απάντηση
με πονηρό βλέμμα, ένας άλλος φί-
λος της παρέας, ο οποίος επεσή-
μανε το πολύ απλό. Αν πλήρωνε ο
πλούσιος, θα χάνονταν οι μίζες και
πολλοί μεγαλόσχημοι θα έκλαιγαν.
Έτσι πλήρωσαν τα «κορόιδα» και
γέμισαν τότε οι τράπεζες με «μαύ-
ρους» λογαριασμούς χωρίς όνομα,
λογαριασμοί, οι οποίοι «λευκάνθη-
καν» και απέκτησαν όνομα και επί-
θετο, πολλά χρόνια αργότερα, με
τη φορολογική αμνηστία. 

Υπάρχουν και οι φωτεινές εξαιρέ-
σεις, με καλύτερο παράδειγμα το
Πανεπιστήμιο Κύπρου, το οποίο
υιοθέτησε τον θεσμό των χορηγών
και έτσι έχουμε το σπουδαιότατο
αρχιτεκτονικό έργο, την Βιβλιοθή-
κη του Πανεπιστημίου, έχουμε αί-
θουσες και κτίρια, τα οποία φέ-
ρουν τα ονόματα και τα φωτογρα-
φίες ευεργετών και χορηγών, ενώ
καθιερώθηκαν και υποτροφίες εις
μνήμη πλούσιων ανθρώπων. Τον

δρόμο των χορηγών ακολούθησαν
πρώτα οι αρχαίοι Έλληνες, με τους
χορηγούς στις τραγωδίες και τις
κωμωδίες, καθώς και άλλα μεγάλα
έργα στην Αθήνα, ακολουθούν
εδώ και αιώνες οι εκκλησιαστικοί
ταγοί, κτίζοντας εκκλησίες και μο-
ναστήρια και άλλα ιδρύματα, ακο-
λουθούν εδώ και αιώνες, πολλοί
πολιτικοί ταγοί, οι οποίοι μοιρά-
ζουν τίτλους τιμής, σε ανθρώπους
οι οποίοι πρόσφεραν πολλά για το
δημόσιο. 

Η ηθική και θεολογική άποψη λέει
ότι οι χορηγίες αποτελούν κατά κα-
νόνα, πρακτικές «κλεπταποδοχής»
αποτελέσματα νομιμοποίησης
πλούτου, ο οποίος αποκτήθηκε με
το αίμα και τις θυσίες, χιλιάδων αν-
θρώπων και από ανθρώπους, οι
οποίοι «πάτησαν επί πτωμάτων»
για να γίνουν πλούσιοι. Ωστόσο,
πάντα υπάρχουν στιγμές, όπου η
συνείδηση εξεγείρεται και ο φό-
βος του θανάτου ανατρέπει πορεί-
ες ζωής. Αλλά και πάντα υπάρχει
και η διάσταση της υστεροφημίας.
Ωστόσο, η Πολιτεία θα πρέπει να
στηρίξει τις γενναιοδωρίες των
πλουσίων και να μην κρύβεται πί-
σω από ηθικισμούς ή άλλες πονη-
ρές επιδιώξεις. Στο τέλος της ημέ-
ρας, με τις χορηγίες επιστρέφον-
ται «ψίχουλα» στους φτωχούς και
τους καταφρονεμένους, πλην τίμι-
ους ανθρώπους, οι οποίοι δεν μπο-
ρούν ούτε να κλέψουν τον φόρο,
ούτε να καταπατήσουν την συνεί-
δησή τους. Η «θεία δίκη» δεν
εξαρτάται από νόμους και κανόνες,
τους οποίους ψηφίζουν οι άνθρω-
ποι, αλλά από τον άγραφο θεϊκό
νόμο της συνείδησης, ο οποίος δεν
ξεχωρίζει πλούσιους και φτωχούς,
ούτε ισχυρούς ταγούς και σίγουρα
ούτε τους σύγχρονους Μίδες.

“H Πολιτεία θα πρέπει να
στηρίξει τις γενναιοδω-
ρίες των πλουσίων και
να μην κρύβεται πίσω
από ηθικισμούς ή άλλες
πονηρές επιδιώξεις.

“Η απάντηση στην αβε-
βαιότητα είναι η ευελιξία.
Στα δημόσια πράγματα,
αυτό σημαίνει ευέλικτους
θεσμούς, αντίβαρα
και πολυμορφία.

Λοιπόν, βγάλτε κόλλα. Απρόοπτο διαγώνισμα στο κεφάλαιο νομικές γνώσεις και άλλες εφαρμογές. 
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Είναι, λοιπόν, το 2019 το έτος των μεταρρυθ-
μίσεων και των ρηξικέλευθων αλλαγών;
Μέσα Δεκεμβρίου του 2018 ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης έριχνε το γάντι στους γιατρούς,
προκαλώντας τους να δημοσιοποιήσουν τις
φορολογικές τους δηλώσεις και έλεγε δηκτικά

σε συνέντευξή του στο OMEGA TV πως θα πρέπει «να
προσγειώσουμε όσους έδωσαν όρκο στον Ιπποκράτη, γιατί
δεν τον έδωσαν μόνο για να πλουτίσουν, αλλά για να προ-
σφέρουν υπηρεσίες» πολλοί ήταν εκείνοι που αναθάρρησαν,
υποστηρίζοντας πως ο Πρόεδρος είναι έτοιμος για ρηξι-
κέλευθες αλλαγές. Προηγήθηκε, άλλωστε, η ετοιμότητά
του σε συνέντευξή του στον «insider» να συγκρουστεί για
την υλοποίηση των μεταρρυθμίσεων, αλλά και η δέσμευσή
του λίγο πριν από την εκπνοή του 2018, για μία χρονιά
μεταρρυθμίσεων και εκσυγχρονισμού του κράτους με επί-
κεντρο τον άνθρωπο. Χρειάστηκε να περάσουν βεβαίως
λίγες μόλις μέρες για να διαπιστώσουμε ένα ντόμινο
άρνησης να ακολουθεί, καθώς η μία εταιρεία γιατρών (παι-
διάτρων ουρολόγων, ενδοκρινολόγων ρευματολόγων κ.λπ.)
μετά την άλλη ψήφιζαν κατά της συμμετοχής τους στο
ΓεΣΥ και καλούσαν τα μέλη τους να μη συμμετέχουν σε
αυτό. Κίνηση που έκανε και τους πιο αισιόδοξους να διε-
ρωτούνται ποιοι τελικώς θα συμπεριλαμβάνονται στο ΓεΣΥ
πλην των ασθενών και τους πιο καχύποπτους να διαβλέπουν
ένα deja vu των όσων διαμείφθηκαν το καλοκαίρι στον
τομέα της Παιδείας. Τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας δηλαδή
να στοχοποιεί σε συνέντευξή του τους εκπαιδευτικούς
για τα μαντολίνα και τα θεατράκια, εκείνους προσβεβλη-
μένους να οδηγούνται μαζικά έξω από το Προεδρικό, τον
Κώστα Χαμπιαούρη απαξιωμένο να κάνει το ένα λάθος
μετά το άλλο και να ακολουθεί μία θεαματική αναδίπλωση
της κυβέρνησης. Αναδίπλωση που πλήγωσε και την αξιο-
πρέπεια και την αλαζονεία των κυβερνώντων αλλά αποτέλεσε
για πολλούς κυρίως τον ενταφιασμό της εκπαιδευτικής
μεταρρύθμισης.Θυμόμαστε, άλλωστε, πως και εκείνη η
μεταρρύθμιση ξεκίνησε με ανάλογες μαγκιές. Ήταν το
αμίμητο «δεν θα επιτρέψω να μετατραπεί το κράτος σε
συνδικαλιστικό φέουδο. Θα πρέπει να συνειδητοποιήσουν
όλοι ότι υπάρχει Σύνταγμα, υπάρχουν Νόμοι και πρέπει
να τους σεβόμαστε. Δεν διανοούμαι να ακούω ότι αίρουν
την εμπιστοσύνη συνδικαλιστικές οργανώσεις, σε αξιω-
ματούχους του κράτους που δεν τους διορίζουν. […] Κάνω
πολλή υπομονή, αλλά κάποτε η υπομονή εξαντλείται» και
είδαμε βέβαια τα θεαματικά αποτελέσματα. Δεν θέλουμε
να είμαστε άδικοι με τον κ. Αναστασιάδη. Τα φέουδα, τα
πολιτικά και οικονομικά κατεστημένα είναι βαθιά ριζωμένα
από την ίδρυση του κράτους, συντηρούνται όμως και δια-
κλαδώνονται. Ο Πρόεδρος είχε έξι χρόνια και να τα πολεμήσει
και να τα αποδομήσει αποτελεσματικά. Χωρίς σπασμωδικές
κινήσεις, οργίλα τσιτάτα και εξάρσεις που θα αναιρούσε
μπροστά στο πολιτικό κόστος. Θα μπορούσε να δρομολογήσει
τη μεταρρύθμιση, αξιοποιώντας το μοναδικό ίσως αποτε-
λεσματικό χαρτί που δεν ήταν άλλο από το μνημόνιο. Γιατί
όταν η οικονομία καταρρέει από τη μία στιγμή στην άλλη,
όταν η δική μας μέχρι τώρα θεώρηση των πραγμάτων κλο-
νίζεται ανεπανόρθωτα, είναι η καταλληλότερη στιγμή για
επανίδρυση του κράτους και μία νέα αρχή βασισμένη στην
αξιοκρατία, την πάταξη της ασυδοσίας, της διαπλοκής και
της διαφθοράς. Προτίμησε όμως να κλείσει τα μάτια στη
φοροδιαφυγή γιατρών, των μεγάλων δικηγορικών γραφείων
και γύρισε την πλάτη στις χρυσές επιχειρήσεις που στήνουν
κάποιοι πίσω από τα παράνομα φροντιστήρια. Έδωσε
στον Γλαύκο Χατζηπέτρου όσα ανεκδιήγητα ζητούσε σε
μία δύσκολη περίοδο και επέτρεψε σε δημάρχους να το
παίζουν απαραίτητοι τοπικοί άρχοντες και βασιλείς. 

Και σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο ξεκινά η δική μας αυ-
τοκριτική. Γιατί παρά τις συνεχείς μας κρούσεις για
υλοποίηση των μεταρρυθμίσεων, οι πράξεις μας δεν συ-
νάδουν με τα λόγια μας. Όσες φορές βάζουμε τη βόλεψη
της δικής μας επαγγελματικής ή κοινωνικής ομάδας, πάνω
από όλα ανεξαρτήτως αν έτσι πλήγονται συμφέροντα
άλλων, παίρνουμε τη μεταρρύθμιση ένα βήμα πίσω. Όσες
φορές κτυπάμε την πόρτα ενός κόμματος για διευκολύνσεις
και ζητούμε από τον δήμαρχο και τον βουλευτή της επαρχίας
μας εξυπηρέτηση εις βάρος άλλων, όσες φορές στρέφουμε
το βλέμμα καραμπινάτες διαπλοκές, λανθασμένους διο-
ρισμούς και την αναξιοκρατία, γιατί ίσως επωφεληθούμε
κι εμείς, ενισχύουμε όλο αυτό το πολιτικό και οικονομικό
σύστημα που επιβιώνει και παρουσιάζεται αναγκαίο για
τη διαβίωσή μας. Και κάπως έτσι βάζουμε ακόμα λίγα
καρφιά στο φέρετρο των μεταρρυθμίσεων. 

Περισσότερες
μεταρρυθμίσεις
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Μπροστά στο κακό,
χωρίς νέες θεραπείες

Π ολλοί φέτος χτύπησαν δυνατά την «καμπάνα».
Ισως με τη σκέψη ότι αν μιλήσεις όταν ανοίγουν
«νέοι ισολογισμοί», μπορεί τα λόγια να γίνουν

οδηγοί και παράγοντες σοφότερων πράξεων. Θύμισαν
τον ακραίο ρατσισμό που ενθαρρύνουν κυβερνήσεις,
τον πολυπρόσωπο φανατισμό, την προσφυγιά, την αβε-
βαιότητα. Τα μισαλλόδοξα παραληρήματα σε Γαλλία, Ολ-
λανδία, Αυστρία, Ιταλία, Ουγγαρία, Γερμανία, Βρετανία,
ΗΠΑ, Βραζιλία. Βιώνουμε μια εποχή οπισθοδρόμησης,
εθνικής περιχαράκωσης, διακρατικών ανταγωνισμών,
εμπορικών πολέμων, ακραίου ριζοσπαστισμού, έναν νέο
Μεσοπόλεμο, είπαν. «Βλέπουμε να παρουσιάζονται ξανά,
σχεδόν μεθοδικά, όλα εκείνα που κυριάρχησαν στην ευ-
ρωπαϊκή ζωή μετά τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και έως
την κρίση του 1929» (Εμανουέλ Μακρόν). Οταν «οι φρι-
καλεότητες δεν υπάρχουν στη μνήμη των ζώντων, η αν-
θρωπότητα κάνει ξανά τα ίδια λάθη» (Ντάνιελ Μέντελσον).
Δεν έχει ληφθεί κάποια απόφαση, όπως τον Σεπτέμβριο
του 1939 από τον Χίτλερ και το επιτελείο του, για τη
φυσική εξόντωση των Εβραίων της Γερμανίας και των
κατακτημένων περιοχών, όμως ο Τραμπ άναψε το «πράσινο
φως» στον στρατό για πυρ, αν «χαθεί ο έλεγχος στα
σύνορα με το Μεξικό», κατά των κεντρο-Αμερικανών με-
ταναστών· τους χαρακτήρισε «κτήνη» που «εγκληματούν»
και κατηγόρησε τους Δημοκρατικούς για τον θάνατο των
δύο παιδιών σε κέντρα κράτησης – «αν είχαμε ένα τείχος,
δεν θα προσπαθούσαν καν», είπε. Ο Ορμπαν χαρακτήρισε
την Ε.Ε. «σύμβολο αποτυχίας» και ποινικοποίησε την
παροχή ασύλου σε μετανάστες. Τα πρώτα βήματα προς
μια νέα κατάρρευση του
πολιτισμού; Σίγουρα έρ-
χονται να προστεθούν
σε ένα διευρυνόμενο σύ-
νολο βιωμάτων που κλο-
νίζουν την εικόνα για τις
«πολιτισμένες» κοινωνίες
μας. Αποσιωπούμε τα κί-
νητρα της φρίκης, εκκε-
νώνουμε υπερβολικά εύ-
κολα το τερατώδες, έλεγε
ο Καστοριάδης. Συσκο-
τίζουμε τις συνθήκες που οδηγούν στην ενδυνάμωση
της ανθρώπινης ροπής προς τη βαρβαρότητα. Αίσθηση
του χάους, λαϊκισμός με διαφορετικά χρώματα, αγανα-
κτισμένοι χωρίς σχέδιο και όραμα, βανδαλισμοί, ανομία,
αλλά και ανεκδήλωτη δυσφορία, διχασμοί και διαιρέσεις,
υποσχέσεις που ακυρώνονται στην πράξη προκαλώντας
απάθεια. Και στην προναζιστική Γερμανία, «οι στόχοι
της καθημερινής ζωής έδειχναν ανιαροί και οι κανόνες
της αβέβαιοι, υπήρχε ένα μεγάλο χάσμα ανάμεσα στο
ιδανικό και την πραγματικότητα. Η προσμονή για μια
ιδανική κοινότητα συνοδευόταν από αισθήματα κενότητας,
απάθειας ή κυνισμού· αν το ιδανικό ήταν άπιαστο, ελάχιστη
σημασία είχε τι έκανε κανείς ή πώς το έκανε» (Νόρμπερτ
Ελίας). Και αναζητούσαν ως μέσο ικανοποίησης ορισμένες
έκτακτες καταστάσεις, που θα τους απελευθέρωναν από
την απομονωτική σκλαβιά του εγωισμού τους, θα τους
επέτρεπαν να αφοσιωθούν σε κάποια κοινά ιδανικά. Και
η αφοσίωση ήρθε «με την ακραία και επικίνδυνη μορφή
ενός “μαύρου ιδεαλισμού” που τους τύφλωσε».

Το ίδιο και σήμερα... Πολλοί θεωρούν αναγκαίο έναν
νέο Διαφωτισμό, αυτή τη φορά πολιτικό, κατά των εθνι-
κιστικών ακροτήτων, του μηδενισμού και των ολοκλη-
ρωτικών καθεστώτων (οι Διαφωτιστές πολεμούσαν τον
θρησκευτικό φανατισμό). Μόνο που εκείνοι ήταν σε ευ-
νοϊκότερη θέση. Ως θεραπεία είχαν την πάλη ενάντια
στα σκοτάδια της άγνοιας και της προκατάληψης, τη διά-
δοση μιας γνώσης βασισμένης στον λόγο και στην εμπειρία.
«Εμείς, έπειτα από την πιο τρομερή έκρηξη συλλογικού
φανατισμού που υπήρξε ποτέ, τον ναζισμό, είμαστε λι-
γότερο βέβαιοι για τις αιτίες και λιγότερο ήσυχοι σχετικά
με τις θεραπείες» (Νορμπέρτο Μπόμπιο).

Ακόμη κι αν κατέχουμε μια άνευ προηγουμένου ευκολία
διάδοσης της γνώσης. Διότι το Διαδίκτυο, που έχει υπο-
καταστήσει κάθε άλλο τρόπο αλληλεπίδρασης, έχει ευ-
νοήσει ένα ανεπανάληπτο μοίρασμα πληροφοριών, εμ-
πειριών, απόψεων, ιδεών, σοφίας. Σήμερα οι άνθρωποι
δεν μένουν πια στο σκοτάδι. Ομως αυτό δεν αρκεί. Μοιάζει
να χρειάζεται μια περισσότερο πολυεπίπεδη μάχη ενάντια
στα αρνητικά παραληρήματα. Και πάλι, με μικρές προσ-
δοκίες να οδηγηθούμε οριστικά και διά παντός σε διεξόδους
που δεν εμφυσούν την ιδέα του αίματος, δεν εκκολάπτουν
πάθη, δεν αφαιρούν από τις επιθυμίες τη δύναμη να γεν-
νήσουν λαμπερά, ειρηνικά, ενδεχόμενα...

Διαγωνισμός για τον καλύτερο Έλβις, αν και Έλβις ήταν μόνο ένας…

Είναι αδύνατο πλέον να παρα-
κολουθήσει κανείς όλο αυτό
το πόλεμο που έχει ξεσπάσει
για το ΓΕΣΥ. Και ο λόγος που
είναι αδύνατον είναι επειδή η
γεύση που αφήνει όλο αυτό το

σούρτα-φέρτα των αντιπαραθέσεων είναι
το λιγότερο πικρόξινη στον ουρανίσκο του
κάθε απλού πολίτη. Διάφορες ειδικότητες
γιατρών ανακοινώνουν ότι δεν θα συμμε-
τέχουν στο σχέδιο αν αυτό παραμείνει ως
έχει. Από την άλλη ο Παγκύπριος Ιατρικός
Σύλλογος επιμένει ότι δεν έχει σχέση μ’
αυτές τις ανακοινώσεις και πως αυτός θα
στηρίξει την εφαρμογή του ΓΕΣΥ. Παράλληλα,
η κυβέρνηση συγκαλεί σύσκεψη στο Προ-
εδρικό μεταξύ του Οργανισμού Ασφάλισης
Υγείας και Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου
για να ακούσει τις διαφωνίες μεταξύ των
δύο αλλά την ίδια ώρα και για να ξεκαθαρίσει
την αποφασιστικότητά της να προχωρήσει

στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ, όπως αυτό σχε-
διάστηκε. Με απλά λόγια επικρατεί ένα μπά-
χαλο. Και μόνο έτσι μπορεί να το εισπράξει
και να το ερμηνεύσει ο πολίτης. Ως ένα μπά-
χαλο, το οποίο επί της ουσίας δυναμιτίζει
την όποια ελπίδα διατηρούμε πως αυτό το
κράτος θα είναι σε θέση να προσφέρει στον
πολίτη εκείνο το οποίο εδώ και χρόνια δι-
καιούται. Μια αξιοπρεπή δημόσια υγεία.
Εδώ έγκειται η ουσία κύριοι. Και όλο αυτό
το σούρτα-φέρτα των ανακοινώσεων και
των αντιπαραθέσεων και των συσκέψεων
και παρασυσκέψεων δεν πείθει κανένας μας
ότι αφορά στην ουσία, αλλά μας προκαλεί
σοβαρότατες υποψίες ότι εκείνο που προέχει
και πάλι είναι τα συμφέροντα. Από την απο-
χώρηση του πρώην υπουργού Υγείας κ. Παμ-
πορίδη και μετά, κανείς ο οποίος εμπλέκεται
στο θέμα ΓΕΣΥ (από Κυβέρνηση μέχρι ορ-
γανώσεις και παραοργανώσεις) δεν κατάφερε
να μας πείσει πως εκείνο το οποίο πρωτίστως

τον ενδιαφέρει είναι να έχει ο πολίτης ένα
σύστημα υγείας το οποίο να μην του διαλύει
την αξιοπρέπεια και την ίδια τη ζωή. Κανένας
απολύτως δεν μας έχει πείσει πως νοιάζεται,
με τη βαθύτερη έννοια της λέξης «έγνοια»
για όλους αυτούς που χάνουν χρόνια και
χρόνο περιμένοντας στις ουρές των νοσο-
κομείων μας, που υπόκεινται όλο αυτό τον
εξευτελισμό του συστήματος, που αναγκά-
ζονται να μετατρέψουν τον εαυτό τους σε

νούμερο μιας λίστας αναμονής την ίδια ώρα
που ενδεχομένως αυτή η αναμονή να τους
στοιχίσει την ίδια τη ζωή… Κανείς, λοιπόν,
δεν μας πείθει ότι έχει επίγνωση του εξευ-
τελισμού που υπόκειται ο πολίτης, ο οποίος
σέρνεται σ’ αυτό το σύστημα υγείας, για το
οποίο θα έπρεπε όλοι όσοι συμμετέχουν να
ντρέπονται ήδη.
Και όλοι όσοι συμμετέχουν θα έπρεπε ήδη
να έχουν εδώ και χρόνια εξεγερθεί ζητώντας
και απαιτώντας να αλλάξουν δομές και νο-
μοθεσίες και πρόνοιες προκειμένου να σωθεί
ο άνθρωπος και η ανθρωπιά μας. Αντ’ αυτού
εκείνο το οποίο ζούμε εδώ και χρόνια είναι
τα μικροκομματικά και άλλα συμφέροντα
τα οποία δεν επέτρεψαν να συμβεί αυτή η
αλλαγή, μήπως και κάποιοι χάσουν τα κε-
κτημένα τους ή μήπως και υποστούν κάποιες
θυσίες για το δημόσιο συμφέρον. Έτσι κι
αλλιώς η φράση «δημόσιο συμφέρον» είναι
επί της ουσίας κενή σ’ αυτό το κράτος που

παραβλέπει συστηματικά τη λέξη «δημόσιο»,
και μένει προσκολλημένο στην λέξη «συμ-
φέρον» προκειμένου να συντηρήσει τη δια-
πλοκή των συμφερόντων. Και στο μεταξύ
άνθρωποι περιμένουν στις ουρές, στις λίστες,
στα κρεβάτια των νοσοκομείων, στα δημόσια
φαρμακεία για να σώσουν την υγεία τους,
αφού την αξιοπρέπειά τους τη χάνουν κα-
θημερινά μέσα στα αλισβερίσια όσων δεν
είναι διατεθειμένοι να χάσουν τη βολή τους.
Με απλά λόγια έχουμε βαρεθεί, κύριοι, να
σας βλέπουμε και να σας διαβάζουμε και να
ακούμε τις αντιπαραθέσεις σας, γιατί όλα
αυτά σε ένα και μόνο συμπέρασμα μας οδη-
γούν: Πως κανείς σας δεν νοιάζεται πραγ-
ματικά για τον συνάνθρωπο του που σέρνεται
μέσα σε ένα εξευτελιστικό σύστημα υγείας
απλώς και μόνο γιατί είχε την ατυχία να γεν-
νηθεί σε ένα παράλυτο κράτος. 

Φτάνει πια με το ΓΕΣΥ
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Συνήθως στεκόμαστε ως άνθρω-
ποι σε επετείους και ημερομηνίες
ορόσημα για να μνημονεύσουμε
γεγονότα που επηρέασαν ή καθό-
ρισαν τη ζωή μας. Σε προσωπικό
και εθνικό επίπεδο, εξού και δια-

φόρων ειδών εκδηλώσεις λαμβάνουν χώρα.
Είτε θα κλείσουν δρόμοι για μια παρέλαση είτε
μια αίθουσα για μια δεξίωση. Έχω δύο ημερο-
μηνίες εμπρός μου και κάμποσους δράκους.
Μία το 2019 και μία το 2021. Ας ξεκινήσω από
την τελευταία για να έρθω στην
πρώτη. Σε δύο χρόνια η Ελλάδα
θα «κλείσει» 200 χρόνια σύγ-
χρονης ιστορίας. Δεν ξέρω αν
θα τα γιορτάσει και με ποιον
τρόπο, εξού και το θα κλείσει
που είναι δεδομένο, ωστόσο,
είναι επίσης δεδομένο πως
υπάρχουν εκατοντάδες ή και
χιλιάδες θέματα που θα μπορούν
να μπουν κάτω από τη ματιά
του αναλυτή. Από τα πρώτα στα
ύστερα χρόνια, η χώρα δοκιμά-
στηκε σε πολλά επίπεδα με τα
αποτελέσματα να είναι δισυπό-
στατα, αμφιλεγόμενα αλλά και θριαμβευτικά
σε άλλες περιπτώσεις.

Σε αυτή την ανάλυση, η οποία θα γίνει κάποια
στιγμή, θα τεθούν αναπόφευκτα και κάποιο
στόχοι για το μέλλον. Για το μακρινό ή το κον-
τινό; Ίσως για το τι θα γίνει μέσα στο 2019,
εφόσον αυτή η χρονιά στην Ελλάδα θα είναι
μια χρονιά εκλογών. Δεν μπορούμε από την
άλλη να μπούμε στη διαδικασία να θέσουμε
στόχους για τα επόμενα 200 χρόνια. Δεν το
επιτρέπει και το case study μας αυτό καθαυτό,
εφόσον μπορεί η χώρα να ωρίμασε, αλλά δείχνει
από καιρό σε καιρό σημάδια εφηβικής αμέλειας.
Το 2021, ποια Κύπρο θα έχουμε από την άλλη
πλευρά; Δύσκολο και αυτό ν’ απαντηθεί. Το
2019 θα μπουν κάποιες βάσεις λόγω Κυπριακού.
Ήδη φορτώνουμε προσδοκίες, σαν τα στολίδια
πάνω στα κλαδιά στο δέντρο των Χριστουγέν-

νων. Ωστόσο, ποιες θα είναι αυτές και πού θα
οδηγήσουν τη χώρα; Ποια κατάσταση πραγ-
μάτων θα έχουμε το 2021; Αυτά τα ερωτήματα
δεν μπορούν ν’ απαντηθούν, αλλά μπορούν να
προετοιμαστούν σφαιρικά ως προθάλαμος των
όσων έπονται. Δεν είναι η τύχη που καθορίζει
τη μοίρα μας, αλλά εμείς οι ίδιοι. Εμείς που στε-
κόμαστε και θα στεκόμαστε σε διορισμούς και
βγάζουμε δράκους από τα στήθη μας, επειδή
δεν μας ωφέλησαν ή δεν μας άρεσαν.

Εμείς, που θα έρθει μια λύση και πάλι θα
ψάχνουμε για τον δράκο σε αυτή
ή θα κατηγορήσουμε τον δράκο
που μας την έφερε πως θέλει
το κακό του βασιλείου μας. Στο
ενδιάμεσο, φαντάζομαι, θα πε-
ριμένουμε ακόμη την κατάληξη
των άλλων παραμυθιών και των
άλλων δράκων που αυτά είχαν
ως πρωταγωνιστές. Δεν θα το
κουράσω, θα πω μόνο ένα, έρευ-
νες για την κατάρρευση της οι-
κονομίας. Πάμε παρακάτω, εφό-
σον και να θέλω να σταθώ εδώ
δεν έχει κάτι να πω παραπάνω.
Τα δομικά στοιχεία που μας χα-

ρακτηρίζουν ως χώρα, εφόσον εκπηγάζουν από
την κοινωνία δεν πρόκειται να αλλάξουν. Θα
παραμείνουμε αυτοί που είμαστε και το 2021,
εφόσον αυτό επιτάσσουμε εμείς για εμάς, για
τα παιδιά μας και πάει λέγοντας. Αν με ρωτάτε
τι θα ήθελα για το 2021 πια, είναι να ξεκινήσουμε
από το 2019 να αφήνει πίσω ο καθένας τον
εαυτό του. Μια κοινωνία στο πλαίσιο ενός κρά-
τους δικαίου, με παραδείγματα τέτοια από την
πολιτική και πολιτειακή ηγεσία, που να κάνουν
το twitter να αναρωτιέται τι πράγματι έχει γί-
νει… Δεν θα γίνει. Θα αναλωθούμε στα μεγάλα,
όπως είναι η λύση του Κυπριακού, αλλά είπαμε
περιμένουμε τον επόμενο δράκο, την επόμενη
μάχη. Έστω κι αν τα εφόδιά μας, τα όπλα μας,
εμείς οι ίδιοι, δεν πρόκειται να αλλάξουμε.  

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Οι δράκοι του 2019 και 2021 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Ήδη φορτώνουμε
προσδοκίες, σαν τα
στολίδια πάνω στα
κλαδιά στο δέντρο
των Χριστουγέννων.
Ωστόσο, ποιες θα εί-
ναι αυτές και πού θα
οδηγήσουν τη χώρα;

<<<<<<

Κανένας δεν μας έχει πείσει
πως νοιάζεται, με τη βαθύτερη
έννοια της λέξης «έγνοια» για
όλους αυτούς που χάνουν χρό-
νια και χρόνο περιμένοντας
στις ουρές των νοσοκομείων.

<<<<<<

Οσο ανεβαίνουμε
επίπεδα πολιτισμού,
τόσο πολυπλοκότερη
και δυσκολότερη γί-
νεται η μάχη κατά
της βαρβαρότητας.
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Κυπριακό: Φως,
η απάντηση στο σκότος

Του ΓΙΩΡΓΟΥ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Kυριακή 6 Ιανουαρίου 2019

Κ άθε χρόνο, κάθε μεγάλη
γιορτή ή επέτειο, κυριαρ-
χούν στις ευχές όλων η δι-

καίωση της Κύπρου, η λύση και
ειρηνική επανένωση της πατρίδας
μας. Οι διακηρύξεις και επαγγελίες
όλων, κυβέρνησης και πολιτικής
ηγεσίας, τονίζουν την ανάγκη για
τερματισμό της διαίρεσης και της
κατοχής.

Έχουν ήδη παρέλθει 45 χρόνια
από το δίδυμο έγκλημα του 1974,
του προδοτικού πραξικοπήματος
και της βάρβαρης τούρκικης ει-
σβολής. Έκτοτε άλλαξαν πολλά,
τίποτα δεν είναι το ίδιο, όπως το
χθες και το προχθές. Τα Κατεχό-
μενα ανακήρυξαν κράτος δημι-
ουργώντας ένα παράνομο μόρ-
φωμα, η Τουρκία όλο και περισ-
σότερο ενσωματώνει τα κατεχό-
μενα με επενδύσεις τεράστιες,
όπως η μεταφορά νερού, ηλεκτρι-
σμού και την πλήρη εξάρτηση
του λεγόμενου προϋπολογισμού
της κυβέρνησης του Ψευδοκρά-
τους. Η δημιουργία πανεπιστη-
μίων, οι επενδύσεις μαμούθ σε
οικονομικό επίπεδο τα τελευταία
χρόνια, άλλαξαν άρδην τα δεδο-

μένα και τις πραγματικότητες επί
του εδάφους. Παράλληλα, αλλάζει
ο δημογραφικός χαρακτήρα των
Κατεχομένων. Οι Τουρκοκύπριοι
ως εθνοτική ύπαρξη σιγά-σιγά
εξαφανίζονται, αλλοιώνεται η συ-
νείδησή τους στο πέρασμα των
χρόνων.Παρακολουθώντας το
διάγγελμα του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας κ. Νίκου Αναστασιάδη
και τις τοποθετήσεις του σε στρα-
τόπεδα ή άλλα ευαγή ιδρύματα
αυτές τις γιορτινές μέρες, εύλογα
μπορεί να συμπεράνει κάποιος
ότι δεν διδαχθήκαμε από τα λάθη
και τον κακό μας αυτό. 

Το Κυπριακό, η ίδια η ζωή, απέ-
δειξε ότι δεν θα λυθεί ούτε με ευ-
χολόγια ούτε με τη ρητορική των
όρων και των προϋποθέσεων που
θυμίζουν στην ουσία και την πρά-
ξη, περίοδο πρόταξης. Αν προ-
σθέσουμε και τις δηλώσεις του
Αρχιεπισκόπου, τόσο τα Χριστού-
γεννα όσο και την Πρωτοχρονιά,
δίκαια μπορεί να καταλήξει ο κα-
θένας πως το μήνυμα που εκπέμ-
πουν Προεδρικό και Εκκλησία,
είναι καμία ελπίδα, καμία προσ-
δοκία, ζήτω η στασιμότητα.

Όταν κοντά μισό αιώνα κατο-
χής δεν συνειδητοποιούμε τα τε-
τελεσμένα της κατοχής, ότι η
Τουρκία βολεύεται με το στάτους
κβο, το οποίο γίνεται καθημερινά

ντε φάκτο διχοτόμηση, ότι κά-
νουμε δώρα στην Τουρκία, τότε
ειλικρινά είναι να αναρωτιέται
κανένας αν ο Πρόεδρος Ν. Ανα-
στασιάδης και οι συνεργάτες του
συνειδητοποιούν εν έτει 2019
την κρισιμότητα των στιγμών.

Η Κύπρος κινδυνεύει οριστικά
να οδηγηθεί στη διχοτόμηση και
μαζί κινδυνεύουν οι ενεργειακοί
σχεδιασμοί της χώρας. Απουσιάζει
παντελώς το όραμα μιας ενωμένης
και ειρηνικής Κύπρου, παίζουμε
με τη φωτιά, το υποσχόμενο φυ-
σικό αέριο κινδυνεύουμε να κάψει
ελπίδες και προσδοκίες στα ενερ-
γειακά της Κύπρου.

Το Κυπριακό δεν θα λυθεί ποτέ
με τη στασιμότητα και την πολι-
τική απραξία. Κανένας Τούρκος
στρατιώτης δεν θα αποχωρήσει,
αν δεν αποδείξουμε με αποφασι-
στικότητα και έργα ότι μόνο με
συνομιλίες υπό την αιγίδα των
Ηνωμένων Εθνών, μπορούμε να
ελπίζουμε σε ένα καλύτερο μέλ-
λον.Ανησυχούμε και αγωνιούμε
πλέον για το ενδεχόμενο πολιτικοί
κύκλοι της Κύπρου και του εξω-
τερικού να βολεύονται με την κα-
τοχική πραγματικότητα που πα-
ρελθόντος του χρόνου, θα φέρνει
την Τουρκία στην Κύπρο ακόμα
πιο κοντά. Ούτε καν το ιστορικό
ρηθέν «πάλι με χρόνια με καιρούς,
πάλι δικά μας θα ’ναι», δεν μας
σώζει! Γιατί ακριβώς δεν θα πα-
ραμείνει τίποτε δικό μας με την
επιθετική Τουρκία να πατά πλέον
και με τα δύο πόδια στην πατρίδα
μας. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
Ν. Αναστασιάδης και ο ΔΗΣΥ
έχουν πλέον ασήκωτες ευθύνες
για το μέλλον της Κύπρου. Ή θα
εργαστούν για ανατροπή των κα-
τοχικών δεδομένων, για λύση του
Κυπριακού ή η περαιτέρω διαιώ-
νιση της διαίρεσης ενέχει τον
κίνδυνο της καταστροφής και της
διχοτόμησης με το ενδεχόμενο
να καταλήξουμε σε μια νέα προ-
δοσία.Τώρα είναι η ώρα των με-
γάλων αποφάσεων, των τολμηρών
αποφάσεων. Ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας οφείλει να πάρει την
τύχη της Κύπρου στα χέρια του
και να εγκαταλείψει συμφέροντα,
υπολογισμούς και καιροσκοπισμό.
Δεν συμφέρουν στην Κύπρο άλλοι
τυχοδιωκτισμοί. Όλη η πολιτική
ηγεσία οφείλει να πράξει το χρέος
και το καθήκον της, γιατί αύριο
θα είναι πολύ αργά, όταν θα κλαίμε
επί ερειπίων.

Το ΑΚΕΛ και η κυπριακή Αρι-
στερά θα διαδραματίσει τον πρω-
ταγωνιστικό της ρόλο. Γιατί μια
ζωή, στην ιστορική της διαδρομή
έθετε πάνω από όλα την Κύπρο
και τον λαό μας. Ο αγώνας για
ένα φωτεινό μέλλον για την Κύπρο
είναι η καλύτερη απάντηση στο
σκότος των αμαρτιών του παρελ-
θόντος.

Ο κ. Γιώργος Τ. Γεωργίου είναι
βουλευτής και μέλος του Πολιτικού
Γραφείου του ΑΚΕΛ.

Στο Κατμαντού ο ήλιος πέφτει, αλλά τα παιδιά εξακολουθούν να παίζουν κρίκετ. 

Α υτή η συνήθεια είναι πλέον πέρα από
επικίνδυνη, είναι κωμική. Μόνο στην
Κύπρο θεωρούμε ότι μια Navtex και μια

παράνομη Navtex στη διεθνή πολιτική μετρούν
περίπου το ίδιο. Γνωρίζουμε ότι στην πολιτική
μετράει η δυνατότητα να κάνεις πράγματα,
αλλιώς διεκδικείς να υλοποιήσεις την πολιτική
σου χρησιμοποιώντας άλλα μέσα – διπλωματικά,
συμμαχίες κ.λπ. Η Κύπρος βρήκε μια νέα πα-
τέντα στις διεθνείς σχέσεις. Επειδή ανακοι-
νώσαμε ότι μια Navtex είναι παράνομη, αυ-
τόματα αυτό δημιουργεί δίκαιο και έτσι «κα-
θαρίσαμε» το σκηνικό. Ποιος θα ρωτήσει τι
γίνεται στην πραγματικότητα; Την εκδίδουμε.
Μετά; Πώς μπορούμε να εποπτεύσουμε την
εφαρμογή της; Με τις βάρκες στο λιμανάκι
της Αγίας Νάπας; 

Στη συνέχεια στήνουμε νέα σενάρια για
να κοροϊδεύουμε την κοινή γνώμη, μέχρι την
επόμενη αστοχία. Λοιπόν, οι ΗΠΑ ανακάλυψαν
τη μεγάλη γεωπολιτική αξία της νήσου, και
έτσι μπορούμε να αντικαταστήσουμε την από
τις 8 μ.μ. μέχρι τις 9 μ.μ.  παραπαίουσα σχέση
ΗΠΑ-Τουρκίας. Έτσι ξαφνικά η Κύπρος έγινε
η νέα μεγάλη λύση στις ανάγκες των ΗΠΑ
στην ανατολική Μεσόγειο. Δεν μετράει η αμε-
ρικάνικη βάση στο Ιντσιρλίκ, δεν μετράει η
συνεργασία ΗΠΑ-Τουρκίας κατά του ISIS, δεν
μετρούν τα κοινά συμφέροντα ανάμεσα στις
δύο χώρες για 60 χρόνια, δεν μετρά η κατά-
σταση στη Συρία, μετράει μόνο η διαφωνία
γύρω από την αγορά του ρωσικού πυραυλικού
συστήματος S-400 από την Άγκυρα.  Τα ΜΜΕ,
είτε από άγνοια είτε από συνήθεια καλύπτουν
τις κυβερνητικές φαντασιώσεις, προβάλλοντας
μια στρεβλή εικόνα στα πράγματα σε βαθμό
που ένας μέσος τηλεθεατής μπορεί να νομίζει
ότι έχουμε καταστεί υπερδύναμη στην περιοχή,
με ικανότητα να είμαστε «φάρος» σταθερότητας
στην περιοχή. Αλλά «φάρος» με τη μισή Κύπρο
υπό στρατιωτική κατοχή δεν μπορεί να υπάρχει,
καθώς το ίδιο μέρος είναι μέρος ενός μεγαλύ-
τερου προβλήματος. 

Δυστυχώς, η τάση να αγνοούμε το γύρω
μας περιβάλλον έχει γίνει συνήθεια, καθώς
τίποτε δεν μαθαίναμε και σε ελάχιστα ζητήματα
προοδεύουμε. Δυστυχώς, όλη η προσπάθεια

βρίσκεται στο να ελέγχουμε το εσωτερικό
ακροατήριο, με «χειραγώγηση» των ειδήσεων,
αδιαφορώντας για το μακροπρόθεσμο συμφέ-
ρον της Κύπρου. 

Ποιο είναι το ζητούμενο για κάθε χώρα; 
Πρώτο, να αναζητήσει τα σημεία με τα οποία

μπορεί να προκύψει σύμπτωση συμφερόντων
με χώρες κλειδιά στην προσπάθεια για την
προώθηση συγκεκριμένων στόχων της.  

Δεύτερο, να δημιουργεί συμμαχίες μόνο
όταν εργάζεται για την επίλυση του Κυπριακού,
κερδίζει πόντους αν είναι συνεπής και σοβαρή,
αν εννοεί αυτά που λέει, αν έχει επεξεργαστεί
τα πιο κατάλληλα επιχειρήματα για να προβάλει
τις πολιτικές της, «είναι προς το συμφέρον
σας να μας βοηθήσετε», διδάσκει ο Θουκυδί-
δης

Τρίτο, με συνεπή συμμετοχή στις εξελίξεις
στην Ε.Ε. και το μεγάλο στόχο την ολοένα και
περισσότερη ευρωπαϊκή ενοποίηση, με φωνή
και ρόλο στις κεντρικές προκλήσεις της Ε.Ε.
(λ.χ. οικονομική ολοκλήρωση, ενίσχυση της
αμυντική δυνατότητας, θέσεις εργασίας, ανερ-
γία των νέων, μείωση του χάσματος ανάμεσα
στις πιο πλούσιες και τις περιφερειακές χώρες). 

Τέταρτο, το Κυπριακό μπορεί να αποκτήσει
νέο μομέντουμ μόνο αν το θέτει στην Ε.Ε.
(Επιτροπή, Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, Συμβούλιο
Υπουργών), όχι ως μια διένεξη του παρελθόντος,
αλλά ως ένα άλυτο ευρωπαϊκό πρόβλημα για
το οποίο εμείς πρώτοι επιδιώκουμε να το λύ-
σουμε, γιατί υπηρετεί τα μείζονα κυπριακά
και ευρωπαϊκά συμφέροντα.

Πέμπτο, αν έχει ρεαλιστική πρόταση, κινη-
τοποιεί το τρίγωνο Βρυξέλλες-Βερολίνο-Παρίσι,
πείθει πως θέλει να αλλάξει πράγματα για να
συμβάλει στην επίλυση προβλημάτων που
επηρεάζουν την περιφερειακή ασφάλεια, αν
έχει ρόλο για άλλους παίκτες με ειδικό ενδια-
φέρον για το Κυπριακό, αν επεξεργάζεται πο-
λιτικές που ενσωματώνουν την Ε.Ε. στις πο-
λιτικές για την επίλυση (όπως ασφάλεια, ανά-
πτυξη, σταθερότητα, υποδομές, ευρώ, συμφι-
λίωση). 

Έκτο, τα πιο πάνω ορίζουν ότι η συμμετοχή
στην Ε.Ε. δίνει απαντήσεις στα μείζονα, συ-
νεπώς η προσπάθεια για τη δημιουργία αξόνων
στην ανατολική Μεσόγειο είναι μια αντιπα-
ραγωγική πολιτική, μια προσπάθεια δημιουρ-
γίας εντυπώσεων στο εσωτερικό ακροατήριο,
μια επιφανειακή πολιτική χωρίς ουσιαστικό
μέλλον. Συνιστά μια θεωρία που ανήκει σε μια
ξεπερασμένη εποχή, αυτήν του Ψυχρού Πο-
λέμου. Η θεωρία των αξόνων αντίκειται στις
επικρατούσες τάσεις στον σύγχρονο κόσμο
ειδικότερα στα ζητήματα ενεργειακής ασφά-
λειας στις οποίες παίζουν τον καταλυτικό ρόλο
οι εταιρείες. 

Έβδομο, μια χώρα-μέλος της Ε.Ε., χωρίς
στρατιωτικές δυνατότητες, δουλεύει διαφο-
ρετικά, θέτει στην πρώτη της προτεραιότητα
τη διπλωματία και την πολιτική των συμμαχιών
με στόχο να κινητοποιήσει τους εταίρους της
για μια νέα, καλά σχεδιασμένη πολιτική με
στόχο τη μία και ευρωπαϊκή Κύπρο. Η συνερ-
γασία ΟΗΕ-Ε.Ε. στο Κυπριακό, υπόσχεται πρό-
οδο μόνο αν το ενδιαφερόμενο μέρος διαθέτει
τη θέληση να αλλάξουν τα πράγματα. 

Όγδοο, η αβάσταχτη ελαφρότης κτυπάει
κόκκινο όταν η Κύπρος νομίζει ότι παίζει
ρόλους μεγαλύτερους από το μέγεθός της,
όταν με φανφάρες βεβαιώνει ότι δεν έχει επί-
γνωση των ορίων της. Μπορεί στη διάρκεια
των τηλεοπτικών δελτίων ειδήσεων να κατα-
σκευάζουμε έναν φανταστικό κόσμο γεμάτο
από επιτυχίες, ωστόσο, η επαφή με τον πραγ-
ματικό κόσμο αποτελεί τη μέγιστη αρετή για
κάθε λαό. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η αβάσταχτη ελαφρότης...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Της ΚΟΡΑΛΙΑΣ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

«Μ έρα χωρίς γέλιο, είναι
μέρα χαμένη», Τσάρλυ
Τσάπλιν. Το γέλιο μπο-

ρεί να θεωρείται επιπόλαιο. Κατ’
ακρίβεια όμως συνιστά μηχανισμό
επιβίωσης και συναντάται στη συμ-
περιφορά διάφορων ειδών του ζωι-
κού βασιλείου. Είναι στοιχείο επι-
κοινωνίας και εξυπηρετεί πολλούς
σκοπούς, όπως την πρόληψη συγ-
κρούσεων, την προώθηση συνερ-
γασίας, την καλλιέργεια οικειότητας
και την πρόσκληση για παιχνίδι.
Εργαστηριακές παρατηρήσεις έδει-
ξαν ότι οι αρουραίοι γελούν εν ανα-
μονή παιχνιδιού ή ανταμοιβής.
Χρησιμοποιούν το γέλιο για να
εκτονώσουν τις μεταξύ τους εντά-
σεις και να συμφιλιωθούν. Οι επι-
στήμονες παρατήρησαν στα πον-
τίκια νευρικό γέλιο στις περιπτώσεις
κατά τις οποίες τα τοποθέτησαν
σε νέο περιβάλλον ή τα χειρίστηκε
καινούριο προσωπικό. Οι χιμπαν-
τζήδες έδειξαν επίσης να γελούν
για να κατευνάσουν τους ανώτε-
ρους τους στην ιεραρχία της κοι-

νότητάς τους. 
Στους ανθρώπους, το γέλιο συ-

νιστά δείγμα συναισθηματικής
υγείας. Στα βρέφη είναι αντανα-
κλαστικό. Ως νήπια γελούμε κατά
μέσο όρο 300 φορές την ημέρα,
ενώ ως ενήλικες 17. Στην ενήλικη
ζωή μας συχνά ξεχνάμε τι θα πει
γέλιο και μπορούμε να διανύσουμε
εβδομάδες χωρίς να γελάσουμε
ούτε μία φορά. Διαχρονικά, διάφο-
ρες κουλτούρες έδιναν και δίνουν
διαφορετική σημασία και ορισμό
στο γέλιο, αλλά σε όλες τις περι-
πτώσεις υπάρχουν άνθρωποι των
οποίων ο ρόλος είναι να κάνουν
τους άλλους να γελούν: κωμικοί,
γελωτοποιοί, κλόουν, δημιουργοί
κινούμενων σχεδίων, συντελεστές
σατιρικών εκπομπών. Από τα αρ-
χαία χρόνια, ο επαγγελματίας «πα-
ραγωγός» γέλιου είχε σημαντική
κοινωνική θέση, πολλές φορές στην
αυλή του βασιλιά ή αυτοκράτορα
(αρχαία Κίνα). 

Το γέλιο μπορεί να οφείλεται σε
αντιφάσεις, απροσδόκητες εξελίξεις

σε μια ιστορία (ανέκδοτο), ασυ-
ναρτησίες με την έννοια της έλ-
λειψης λογικής σειράς και ειρμού.
Παράδειγμα το κλασικό ανέκδοτο
του κωμικού Groucho Marx: «Ένα
πρωί πυροβόλησα έναν ελέφαντα
με τις πιτζάμες μου. Πώς βρέθηκε
να φορά τις πυτζάμες μου, δεν έχω
ιδέα!» Ο εγκέφαλός μας διαβάζει
ή ακούει την πρώτη πρόταση και
φαντάζεται τον Groucho Marx σε
σαφάρι φορώντας τις πιτζάμες του.
Στη συνέχεια η φανταστική σκηνή
ανατρέπεται βάζοντας τον ελέφαν-
τα στις πιτζάμες του Marx. Αυτή
η ανατροπή οδηγεί στην παραγωγή

ντοπαμίνης, του νευροδιαβιβαστή
που σχετίζεται με τα αισθήματα
της απόλαυσης και της καλής διά-
θεσης. Τη δεύτερη φορά που ακού-
με την ίδια ιστορία, ο παράγοντας
του αιφνιδιασμού έχει χαθεί γι’
αυτό και δεν είναι τόσο αστεία πια. 

Το γέλιο είναι προϊόν χαράς, έκ-
πληξης, αμηχανίας, εύθυμης διά-
θεσης, καλής προαίρεσης ή ακόμα
σινιάλο συνεργασίας. Άντρες και
γυναίκες γελούν με διαφορετικό
τρόπο και για διαφορετικά θέματα.
Η Joanne Backoroski μελέτησε
ηχητικά το γέλιο και τη μοναδικό-
τητα του ήχου που παράγει ο κα-
θένας, την «υπογραφή γέλιου» του.
Ηχητικά εντόπισε χάχανα, τσιτσι-
ρίσματα, καγχασμούς, κακαρίσμα-
τα, ρουθουνίσματα, γρυλλίσματα
και ένα σωρό διαφορετικά ηχητικά
εφέ, τα οποία ανάλογα με το άτομο,
το θέμα και την περίσταση, απο-
τελούν εκφράσεις του γέλιου. 

Παρόλα τα διάφορα είδη γέλιου,
το γέλιο προκύπτει από τον ίδιο
μηχανισμό – μερικές εκπομπές

αέρα από τα λαρύγγια μας – και
έχει πολλά οφέλη για τον άνθρωπο.
Το θετικό χιούμορ είναι ευεργετικό,
ενώ το σαρδόνιο όχι: 

Υγεία: ηρεμεί το καρδιαγγειακό
σύστημα, μειώνει την αρτηριακή
πίεση, ενισχύει το ανοσοποιητικό
σύστημα. Για τους γηραιότερους,
μειώνει την κατάθλιψη, βελτιώνει
τον ύπνο, μειώνει τον χρόνιο πόνο
και βελτιώνει την υγεία γενικότερα.
Οι ευεργετικές ιδιότητες του γέλιου
συγκρίνονται με αυτές της σωμα-
τικής άσκησης.

Ευεξία: βελτιώνει τη ψυχολογική
κατάσταση, μειώνει το άγχος, αυ-
ξάνει την προσαρμοστικότητα και
βελτιώνει τις σχέσεις.

Σχέσεις: φέρνει κοντά ρομαντι-
κούς συντρόφους, οικογένειες, φί-
λους, συνάδελφους ακόμα και αν-
ταγωνιστές και μας βοηθά να επι-
λύσουμε συγκρούσεις και διαπλη-
κτισμούς. Η ντοπαμίνη που απε-
λευθερώνεται στον εγκέφαλο όταν
βρίσκουμε κάτι αστείο, αποσυμ-
φορεί την ένταση. 

Εργασία και μάθηση: βελτιώνει
την απόδοση και τη δημιουργικό-
τητα. Αυξάνει το ενδιαφέρον για
εξερεύνηση, διερεύνηση και μά-
θηση, τη συγκέντρωση και τη μνή-
μη.

Το χιούμορ αποτελεί την κυριό-
τερη πηγή γέλιου. Η λέξη χιούμορ
πηγάζει από τη θεωρία του Ιππο-
κράτη «Περί των χυμών του σώ-
ματος», με βάση την οποία όταν
οι «χυμοί» (εκκρίσεις) του οργανι-
σμού είναι σε ισορροπία, ο άνθρω-
πος είναι υγιής και με καλή διάθεση.
Ο καθένας από μας έχει διαφορε-
τική αίσθηση του χιούμορ, διαφο-
ρετική θεματολογία ενεργοποίησής
του και διαφορετική «ευαισθησία»
στην ευκολία με την οποία το εκ-
φράζει. Μπορούμε, ωστόσο, να εν-
τοπίσουμε τα στοιχεία εκείνα που
θα μπορούσε να αποτελέσουν κοινό
έδαφος για τη συν-έκφραση γέλιου
με τον κάθε συνομιλητή μας. Γε-
λάστε! Κάνει καλό. Είναι μεταδο-
τικό. Είναι το καλύτερο και το φτη-
νότερο γιατρικό.

Λίγο γέλιο την ημέρα... τον γιατρό τον κάνει πέρα

<<<<<<

Στην ενήλικη ζωή μας
συχνά ξεχνάμε τι θα πει
γέλιο και μπορούμε να
διανύσουμε εβδομάδες
χωρίς να γελάσουμε
ούτε μία φορά. 

<<<<<<

Τα ΜΜΕ, είτε από άγνοια είτε
από συνήθεια καλύπτουν τις κυ-
βερνητικές φαντασιώσεις, προ-
βάλλοντας μια στρεβλή εικόνα
στα πράγματα σε βαθμό που ένας
μέσος τηλεθεατής μπορεί να
νομίζει ότι έχουμε καταστεί
υπερδύναμη στην περιοχή.

<<<<<<

Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας οφείλει να πά-
ρει την τύχη της Κύ-
πρου στα χέρια του και
να εγκαταλείψει συμφέ-
ροντα, υπολογισμούς
και καιροσκοπισμό. 
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  ρισκόμαστε στις πρώτες ημέ-
ρες μιας χρονιάς που προμη-
νύεται ταραχώδης και σημα-

διακή. Οσο καθυστερεί η προεκλο-
γική περίοδος, τόσο θα εντείνεται
η πόλωση. Αλλά και μετά τις εκλο-
γές θα βρεθούμε σε περίοδο πα-
ρατεταμένης αναμπουμπούλας,
καθώς νικητές και ηττημένοι θα
συνεχίσουν τη διαμάχη τους αλ-
λιώς. Τέτοιες στιγμές είναι καλό
να θυμόμαστε πώς ήταν τα πράγ-
ματα πριν από λίγα χρόνια· να διε-
ρευνήσουμε γιατί υπάρχει τέτοια
ένταση μεταξύ μας και εάν μπο-
ρούμε να επιστρέψουμε σε μια
εποχή μεγαλύτερης συναίνεσης
– εάν τέτοια υπήρξε ποτέ.

Τι σημαίνει να είναι κανείς Ελ-
ληνας; Ως παιδί της Διασποράς,
για εμένα Ελληνες ήταν οι συγ-
γενείς και φίλοι (στα απόμακρα
μέρη της Γης, για ένα παιδί όλοι
οι Ελληνες είναι «θείοι» και «θεί-
ες»), η γλώσσα και η Εκκλησία.
Η γλώσσα με την οποία επικοι-
νωνούσαμε στο σπίτι μάς καθι-
στούσε «διαφορετικούς» απ’ όλους
τους άλλους στην κοινωνία. Η εκ-
κλησία ήταν το σημείο όπου συ-
ναντιόμασταν σε γιορτές, σε χαρές

και σε λύπες, και σηματοδοτούσε
άλλο ένα όριο ανάμεσα σε εμάς
και τους άλλους. (Και αν κάποιοι
είχαν ενταχθεί στην ντόπια κοι-
νωνία στον βαθμό που να μιλού-
σαν ελληνικά με δυσκολία, όσο
έρχονταν στην εκκλησία παρέ-
μεναν κομμάτι της παροικίας.) Οι
συγγενείς, οι φίλοι και δάσκαλοι
(όπου υπήρχε κοινοτικό σχολείο)
συμπλήρωναν τα στοιχεία της
ταυτότητάς μας με διηγήσεις για
το χωριό τους στην Ελλάδα, με
τα επιτεύγματα των αρχαίων προ-
γόνων και με ιστορίες από τους
πολλούς και πάντα ηρωικούς αγώ-
νες των Ελλήνων. Οσο και αν
υπήρχαν πολιτικές διαφωνίες με-
ταξύ των ενήλικων μελών της κοι-
νότητας, για τους μικρούς σταθερό
κομμάτι της ταυτότητάς μας ήταν
ότι είμαστε Ελληνες και ότι αυτό
σήμαινε αγώνας για την ελευθερία
και τη δημοκρατία. Οσο μεγαλώ-
ναμε, βεβαίως, μαθαίναμε και για
τους ξένους –είτε εχθρούς είτε
συμμάχους– που, κατά την προ-
σφιλή αφήγηση, πάντα μας εμ-
πόδιζαν ή μας πρόδιδαν.

Κάπως έτσι πρέπει να λειτούρ-
γησε η «συγκολλητική» ουσία του

ελληνισμού πριν από την Επανά-
σταση και σε όλη τη διάρκεια της
Μεγάλης Ιδέας, έως τη συντριβή
του 1922: είμαστε διαφορετικοί
από τους άλλους λαούς, καταγό-
μαστε από σπουδαία φυλή, μας
ένωναν η γλώσσα, η θρησκεία και
το όραμα να επανακτήσουμε όσα
μας πήραν οι Τούρκοι πριν από
500 χρόνια. Στις κοινότητες των
αποδήμων, όμως, υπήρχε μια πο-
λύπλοκη αίσθηση της ανάγκης
συνύπαρξης με άλλους λαούς. Γνω-
ρίζαμε ότι δεν είμαστε μόνο εμείς
οι Ελληνες στον κόσμο, ότι άλλοι
μας ανέχονταν στην πατρίδα τους,
ότι όλοι οι λαοί είχαν τα δικά τους
καλά και τις δικές τους δυσκολίες.
Για τους Ελληνες της Διασποράς,
η διαμάχη μεταξύ αυτοχθόνων και
ετεροχθόνων που βασάνιζε το νε-
οσύστατο κράτος των Ελλήνων
είχε άλλη σημασία: και στην ξενιτιά
και στην Ελλάδα ήταν ετερόχθονες.
Στην Ελλάδα, όμως, είχαν την αί-
σθηση ότι βρίσκονταν στην πα-
τρίδα, μεταξύ φίλων, συγγενών,
συντοπιτών (όπως και αν τους
έβλεπαν οι «αυτόχθονες»).

Στην Ελλάδα, με την κρίση, η
«συγκολλητική» ουσία της μετα-

πολίτευσης –η απέχθεια προς τη
δικτατορία, η ανάγκη για ενότητα
εναντίον της Τουρκίας, η ευημερία
των χρόνων της ένταξης στην
ΕΟΚ– άρχισε να αδρανεί. Η Ελλα-
δίτες απέκτησαν την ποιότητα
ζωής των Ελλήνων των πιο προ-
ηγμένων χωρών, χωρίς να υπο-
στούν τη δοκιμασία του να είναι
ετερόχθονες και χωρίς να μάθουν
την τέχνη της συνύπαρξης και του
συμβιβασμού. Εμαθαν να μιλούν
για ανοχή χωρίς να δοκιμάζονται
στην πράξη. Εδώ η γλώσσα και η
θρησκεία είναι δεδομένες: ούτε
μας ενώνουν ούτε μας χωρίζουν.
Ετσι, με τη νέα στέρηση και την
οργή, επανακάμπτουν διαχωρι-
στικές γραμμές που βασίζονται
στο προσωπικό συμφέρον, σε ρο-
μαντικές αντιλήψεις περί ιδεολο-
γικών διαφορών, στο θυμικό μας.
Χωρίς ουσιαστικές διαφορές, επι-
κεντρωνόμαστε στο χάσμα μεταξύ
μας. Τρωγόμαστε σε ανόητες έρι-
δες, πιστεύοντας ότι νικώντας ο
ένας τον άλλον νικούμε τους πάν-
τες. Οσοι, όμως, επενδύουν στην
ένταση θα χρεωθούν την ήττα που
φέρνει η έλλειψη συναίνεσης και
ενότητας.

Β

Αυτόχθονες έριδες
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Νέοι εθνικοί στόχοι
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ριν από τριάντα χρόνια και
κάτι, στις 12 Ιουνίου 1987, ο
τότε πρόεδρος των ΗΠΑ Ρό-

ναλντ Ρέιγκαν, σε ομιλία του στο
Βερολίνο, εμπρός από την Πύλη
του Βραδεμβούργου, διατύπωσε
μία μνημειώδη έκκληση, απευθυ-
νόμενος στον τότε σοβιετικό ηγέτη:
«Κύριε Γκορμπατσόφ, κατεδαφίστε
αυτό το Τείχος».

Σήμερα ένας άλλος πρόεδρος,
ο Ντόναλντ Τραμπ, δίνει μία μάχη
στο Κογκρέσο, για να εξασφαλίσει
πόρους, ώστε να υψώσει τείχος
στα σύνορα των ΗΠΑ με το Μεξικό,
σε μία προσπάθεια να αναχαιτίσει
την είσοδο παράνομων μεταναστών
στη χώρα του. Εχει όντως ο καιρός

γυρίσματα, αλλά βεβαίως οι δια-
φορές είναι τεράστιες ανάμεσα
στις δύο περιπτώσεις.

Το θέμα ασφαλώς δεν περιορί-
ζεται στις ΗΠΑ, αλλά διχάζει σο-
βαρότατα την ενωμένη ούτως ειπείν
Ευρώπη. Απειρες οι αναλύσεις περί
του μεταναστευτικού τα τελευταία
χρόνια, διαρκής η συνθηματολογία
που εκπέμπουν οι πολιτικοί ηγέτες.
Ωστόσο, εάν κανείς αποσυνδέσει
τη ρητορεία περί λαϊκιστών, ακρο-
δεξιών, φασιστών και τα παρόμοια,
το πρόβλημα σε τελευταία ανάλυση
είναι η έλλειψη εναρμονίσεως με-
ταξύ της κυριάρχου τάσεως στον
οικονομικό τομέα –η περίφημη
παγκοσμιοποίηση– και των αντι-
στάσεων που δημιουργούνται στις
κοινωνίες των εθνικών κρατών.

Ο λόγος για τον οποίο η καγκε-
λάριος Αγκελα Μέρκελ προσκάλεσε
ένα εκατομμύριο πρόσφυγες στη
χώρα της, λόγου χάρη, δεν ήταν
ανθρωπιστικός, όπως διαφημίσθηκε
από μεγαλόσχημους αφελείς, αλλά

είχε ως στόχο να καλύψει ένα δι-
πλάσιο σε αριθμό κενό εργατικού
δυναμικού στη Γερμανία.  

Το ενδιαφέρον είναι ότι οι χώρες
της Κεντρικής Ευρώπης, που εναν-
τιώθηκαν στη μεταναστευτική πο-
λιτική της κ. Μέρκελ, αντιμετωπί-
ζουν πλέον οξύ πρόβλημα ελλεί-
ψεως εργατικού δυναμικού. Στην
Ουγγαρία λόγου χάρη το 93% των
βιομηχανιών θεωρεί ότι οι ελλείψεις
εργατικού δυναμικού θα περιορί-
σουν την παραγωγή. Το αντίστοιχο
ποσοστό στην Πολωνία είναι 51%,
στην Τσεχία 46% και στη Σλοβακία
37%. Εν ολίγοις, ανεξαρτήτως των
όσων ισχυρίζονται ηγέτες –ασκούν-
τες ή φιλοδοξούντες να ανέλθουν
στη εξουσία–, ο οικονομικός αν-
ταγωνισμός, όπως ασκείται σήμερα
σε παγκόσμιο επίπεδο, θα οδηγήσει
σε αλλοίωση της κοινωνίας των
εθνικών κρατών. Παγκοσμιοποίηση
στην οικονομία και κοινωνίες πο-
λυπολιτισμικές και πολυεθνείς, ως
προς τη σύνθεσή τους, είναι αντι-
λήψεις απόλυτα συνυφασμένες με-
ταξύ τους. Τα υπόλοιπα είναι για
ψηφοθήρες ή για πολιτικούς με
διανοητική υστέρηση.

Συγκρούσεις ή διλήμματα της
μορφής αυτής δεν είναι καινοφανή.
Η διαπάλη μεταξύ των «οικουμε-
νικών» και «εθνικιστικών» αντιλή-
ψεων είναι μακρά και απέληξε στην
Ευρώπη υπέρ του εθνικισμού, πολύ
πριν από τη Γαλλική Επανάσταση,
όταν τα διάφορα τευτονικά φύλα
κατακερμάτιζαν τα εδάφη του δυ-
τικού ρωμαϊκού κράτους. Από την
άποψη αυτή, είναι ενδιαφέρον ότι
την πύλη της μαζικής μεταναστεύ-
σεως στην Ευρώπη, που αναμένεται
να την καταστήσει ήπειρο ενός
«χάους εθνοτήτων» –κατά τους
εθνικιστές–, άνοιξε μία Γερμανίδα
καγκελάριος, η ηγέτιδα μιας χώρας
που διατηρεί έντονα τευτονικά χα-
ρακτηριστικά. Οπως επίσης ότι ο
κ. Τραμπ, ηγέτης μιας χώρας από
συστάσεώς της πολυεθνούς και
πολυπολιτισμικής, εγείρει νέο τεί-
χος, θέτοντας το εθνικό συμφέρον
υπεράνω των αντιλήψεων της παγ-
κοσμιοποιήσεως – πλην όμως, πάν-
τα για λόγους οικονομικούς.

Π
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  ίναι κάποια χρόνια τώρα που
έχω παραμελήσει μια καλή συ-
νήθεια, άλλοτε αυτονόητη μια

φορά τον χρόνο: Να κοινωνώ με
τους αναγνώστες της επιφυλλίδας
μου τίτλους βιβλίων, κυρίως λογο-
τεχνίας, ξεχωριστής για μένα ποι-
ότητας και αξίας. Χωρίς την παρα-
μικρή αξίωση βιβλιοκριτικής εγκυ-
ρότητας, μόνο για την αμοιβαιότητα
της χαράς που γεννιέται με την κοι-
νοποίηση μιας απόλαυσης. Μέρες
γιορτινές, και αμνηστεύεται, ελπίζω,
αυτή η παρένθεση φυγής από το
πνιγερό αδιέξοδο της χώρας, την
ανικανότητα, νηπιότητα και τυ-
φλότητα του πολιτικού μας προσω-
πικού, κυρίως.

Μυθιστόρημα, από αυτά που
σημαδεύουν έναν αιώνα και όχι
μια δεκαετία, νομίζω, είναι «Ο Στό-
ουνερ» του John Williams, σε θαυ-
μάσια μετάφραση της Αθηνάς Δη-
μητριάδου, στις Εκδόσεις Guten-
berg. Θα τολμούσα να παρατηρή-
σω ότι η αποκαλυπτική δυναμική
και ποιότητα του έργου δεν εξαντ-
λείται στο περιγραφικό ταλέντο
ή στην ανατομία χαρακτήρων. Εν-
τοπίζεται στον φωτισμό «νοήμα-
τος», στόχου και πυξίδας της αν-
θρώπινης ύπαρξης, μέσα από μια
κοινότοπη περίπτωση ανθρώπου,
καταγωγικά παγιδευμένη στη με-
τριότητα, που όμως λειτουργεί με
την αυθεντικότητά της σαν κατα-
λύτης αποκαλύψεων αλήθειας. «Ο
Στόουνερ» μπορεί να αξιολογηθεί
με μέτρο τον ντοστογιεφσκικό
«Ηλίθιο» ή τον «Ξένο» του Αλμπέρ
Καμύ, νομίζω.

Ενα δεύτερο αριστουργηματικό,
κατά τη γνώμη μου, μυθιστόρημα
είναι του Γερμανού Bodo Kirchhoff,
με τίτλο: «Οταν δεν το περιμένεις»

– σε επίσης εξαίρετη μετάφραση της
Δέσποινας Κανελλοπούλου, στις Εκ-
δόσεις «Αιώρα». Δεν έχει τη ρωμαλέα
ανατομία της υπαρκτικής περιπέτειας
που κατορθώνει να αποτυπώσει στον
«Στόουνερ» ο John Williams, αλλά
είναι το βιβλίο αυτό έκπληξη και συ-
ναρπαγή για την αφηγηματική δει-
νότητα και ποιητική αισθαντικότητα
του συγγραφέα – κορύφωμα μυθι-
στορηματικής γλωσσικής εκφραστι-
κής. Για μένα προσωπικά, ήταν το
μόνο ώς τώρα μυθιστόρημα που, μό-
λις το τέλειωσα, ξανάρχισα αμέσως
να το διαβάζω, δεύτερη φορά, μόνο
για τη γλωσσική του μαγεία.

Μεγάλη γοητεία ασκεί στον ανα-
γνώστη και η μυθιστορηματική γρα-
φή του Theodore Dreiser, στο βιβλίο
του «Η Κάρι μας» («Sister Carrie»),
πρωτοεκδεδομένο στην Αμερική, το
1900, και για πρώτη φορά σε ελληνική
μετάφραση, της Ελλης Φιλοκύπρου,
το 2018. Είναι αφήγημα περιγραφικό,
χωρίς φιλοδοξίες υψηλών προβλη-
ματισμών, αλλά σαγηνευτικό κορύ-
φωμα αφηγηματικής τέχνης, που σε
παρασύρει απολαυστικά – δεν το
αφήνεις από τα χέρια σου.

Θα μου επιτραπεί να παρεμβάλω
εδώ προσωπική και πάλι εκτίμηση
- κρίση, χωρίς την αρμοδιότητα του
ειδικού, για το επίπεδο, σήμερα,
των ελληνικών μεταφράσεων ξένης
λογοτεχνίας. Είναι επίσης μια έκ-
πληξη. Και αν συγκρίνει κανείς την
ποιότητα των έντυπων μεταφρά-
σεων με την ανοσιότητα και τον
γραμματικο-συντακτικό πρωτογο-
νισμό υποτίτλων σε τηλεοπτικές
προβολές ταινιών (χώρια η ανατρι-
χιαστική γλωσσική αγραμματοσύνη
εκφωνητών, σχολιαστών, κομματι-
κών εκπροσώπων – οδυνηρότατη
ντροπή και θλίψη) η ποιότητα των

λογοτεχνικών μεταφράσεων είναι
βάλσαμο.

Να προσθέσω, με αυτή την ευ-
καιρία, ότι κάποτε η μετάφραση
μπορούσε να εξασφαλίζει βιοπορι-
σμό. Σήμερα, τα επαγγέλματα του
μεταφραστή, του διορθωτή-επιμε-
λητή κειμένων, του έκτακτου συ-
νεργάτη εντύπων, έχουν στην πράξη
απαγορευθεί από το παρανοϊκό (κυ-
ριολεκτικά) «σύστημα» φορολόγησης
της εργασίας.

Ενα συναρπαστικό βιβλίο, στις
Εκδόσεις «Αγρα», συγκροτεί η με-
τάφραση τριών κειμένων του κορυ-
φαίου οικονομολόγου John Maynard
Keynes: «Δυο αναμνήσεις από το
Μπλούμσμπερυ στο Παρίσι» – «Δρ
Μέλχιορ, ένας ηττημένος εχθρός»
– «Τα νεανικά μου πιστεύω». Ο Κέινς
δεν ήταν μόνο το δυνατότερο μυαλό
και η πιο καλλιεργημένη ανθρώπινη
ευαισθησία που λάμπρυνε το πεδίο
της Οικονομίας. Ηταν και ένα εκ-
πληκτικό συγγραφικό ταλέντο, άφθα-
στο στην περιγραφική δεινότητα
και στην αποτύπωση χαρακτήρων
και ιδιοσυγκρασιών. Στο πρώτο κεί-
μενο καταγράφει την εμπειρία από
τη συμμετοχή του στη διάσκεψη
για την υπογραφή της «Συνθήκης
των Βερσαλλιών», το 1919. Στο δεύ-
τερο επικεντρώνεται στη μυστική
συνάντησή του με τον Γερμανό τρα-
πεζίτη Καρλ Μέλχιορ, σημαντικό
μέλος της γερμανικής αντιπροσω-
πείας. Και στο τρίτο κείμενο κατα-
γράφει συζητήσεις και την ατμό-
σφαιρα μιας φοιτητικής συντροφιάς
στο Κέμπριτζ, αρχές του 20ού αιώνα,
που την κοσμούσαν χαρισματικές
προσωπικότητες, παγκοσμίως διά-
σημες αργότερα για το έργο τους:
D.H. Lawrence, Bertrand Russell,
G.E. Moore.

Πολλαπλά σημαντικό ήταν για
μένα και το βιβλίο του Μαροκινού
Μάχι Μπινμπίν, πολυτάλαντου και
πολυβραβευμένου μυθιστοριογρά-
φου, «Τα Αστέρια του Σιντί Μουμέν»,
στις Εκδόσεις «Αγρα». Είναι η ιστο-
ρία δυο παιδιών, που γεννήθηκαν,
επέζησαν και μεγάλωσαν στην πιο
άθλια χωματερή και παραγκούπολη
της Καζαμπλάνκας, για να επιστρα-
τευθούν στη συνέχεια εθελοντές
στον «ιερό πόλεμο» του Ισλάμ, να
τιναχτούν ζωσμένοι εκρηκτικά,
ζωντανές βόμβες της Τζιχάντ. Μα-
θαίνει κανείς από αυτό το βιβλίο
πολλά. Κυρίως πόσο εξόφθαλμα δυ-
τικογενής είναι ο τυφλός φανατισμός
της ιδεοληψίας.

Τα υπόλοιπα βιβλία που θα ήθελα
να συστήσω στον αναγνώστη, τα
παραθέτω σε τίτλους: Της θαυμα-
στής Φλάνερυ Ο’ Κόνορ, «Σπάνιο
να σου τύχει καλός άνθρωπος», Εκδ.
«Γράμματα». «Η ώρα του αστεριού»,
της Κλαρίσε Λισπέκτορ («Αντίπο-
δες»). «Ιώβ, η ιστορία ενός απλού
ανθρώπου», του Joseph Roth
(«Αγρα»), «Νέα Φινλανδική Γραμ-
ματική», του Diego Marani («Αι-
ώρα»), «Ο σκλάβος», του Ισαάκ Μπά-
σεβιτς Σίνγκερ («Καστανιώτης»).
Προσωπικές επιλογές, που δεν το
έβρισκα γόνιμο να κριθούν, όχι για
να δικαιωθούν οι αξιολογήσεις, αλλά
για να πλουτιστεί και διευρυνθεί ο
προβληματισμός.

Θα προσθέσω κι ένα παλαιότερο
βιβλίο, όχι όμως δυσεύρετο (εκδό-
θηκε το 1995): Το ημερολόγιο του
Φίλιππου Δραγούμη (1916-1919),
πολύτιμο για να συνειδητοποιήσου-
με τη στρεβλή ιστορική συνείδηση
που έχει επιβληθεί στον λαό μας
από την αυθαιρεσία των κομματικών
σκοπιμοτήτων.

Ε
Κοινωνούμενη βιβλιοφιλία

  ο 2021 δεν είναι πια πολύ μα-
κριά. Σε δύο χρόνια η Ελλάδα
θα κλείσει διακόσια χρόνια

ως σύγχρονο κράτος. Οπως σε κά-
θε επέτειο-ορόσημο, είναι σημαν-
τικός ο εθνικός αναστοχασμός.
Να δούμε ποια διαδρομή καλύψα-
με, τι πετύχαμε και πού αποτύχα-
με. Και στη συνέχεια, να βάλουμε
στόχους για το μέλλον. Τα χρει-
αζόμαστε επειγόντως και τα δύο.
Κλείνουμε δέκα χρόνια κρίσης,
που δεν ήταν μόνο οικονομική.
Χάσαμε την εμπιστοσύνη στους
εαυτούς μας, ξεχάσαμε τις δυνα-
τότητες της χώρας, κουραστήκαμε.

Αν αφεθούμε πολύ καιρό ακόμη
στη μοίρα μας, η παρακμή θα επι-
δεινώνεται με ραγδαίο τρόπο.

Κοιτώντας πίσω, δεν τα έχουμε
πάει και τόσο άσχημα. Η φτωχή,
βαλκανική Ελλάδα του 1821 μεγά-
λωσε κατά τρόπο εντυπωσιακό.
Πέρασε πολέμους, κατοχές, εμφυ-
λίους, οικονομικά κραχ, αλλά κάθε
φορά στάθηκε στα πόδια της. Οι-
κονομικά αναπτύχθηκε εντυπω-
σιακά μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο και έγινε μέλος στα πιο κλει-
στά κλαμπ της Δύσης. Υπέστη ήτ-
τες, αλλά μπόρεσε να τις ξεπερά-
σει.

Από τη γέννησή της μέχρι σή-
μερα έκανε όλες τις σωστές γεω-
πολιτικές επιλογές. Ποτέ δεν βρέ-
θηκε στη λάθος πλευρά της Ιστο-
ρίας, γεγονός που εξαργύρωσε από
τον πόλεμο της Ανεξαρτησίας και
μετά. Αυτό δεν ήταν κάτι αυτο-
νόητο, ούτε τυχαίο. Πέρα από το
προφανές διαχρονικό ενδιαφέρον
των Μεγάλων Δυνάμεων για το ελ-

ληνικό «οικόπεδο», έπαιξε ρόλο
το γεγονός ότι οι Ελληνες επέλεξαν
σε κρίσιμες στιγμές στιβαρούς και
συνετούς ηγέτες που δεν λαΐκισαν,
αλλά οδήγησαν τον τόπο εκεί που
έπρεπε. Λοιδορήθηκαν, έγιναν
στόχοι δολοφονιών, πήγαν εξορίες,
αλλά επιτέλεσαν την αποστολή
τους. Και εν πάση περιπτώσει, ο
ιστορικός τούς φέρεται με πολύ
μεγαλύτερο σεβασμό από ό,τι ο
μέσος ψηφοφόρος της εποχής
τους...

Πότε πήγε πολύ στραβά ο τόπος;
Οταν ο ελληνικός λαός σαγηνεύ-
θηκε από τα λόγια και αγνόησε τα
έργα. Συνέβη πολλές φορές γιατί,
ως βαθύτατα μεσογειακός λαός,
θέλουμε μια ικανή δόση «παραμυ-
θιού» από τους ηγέτες μας. Μερικές,
φορές όμως, το παρακάνουμε.

Ο τόπος κινδύνευσε, επίσης,
όταν διχάστηκε. Και αυτό το βιώ-
σαμε πολλές φορές, σε πολύ κρί-
σιμες στιγμές. Πάθαμε επίσης ζη-
μιές όταν δεν ζυγίσαμε καλά τις
δυνάμεις μας, τις προθέσεις του
αντιπάλου και τη γεωπολιτική συγ-
κυρία. 1897, 1922, 1974 είναι ημε-
ρομηνίες καταστροφών που οφεί-
λονταν στα παραπάνω.

Σήμερα ατενίζουμε το μέλλον
έχοντας ένα σαφές κενό ηγεσίας
και όντας βαθιά διχασμένοι. Η
ασυμμετρία με την Τουρκία είναι
ανησυχητική, παρά τα εσωτερικά
της προβλήματα. Είναι καιρός να
σκεφθούμε πώς θα γίνουμε πάλι
μια ισχυρή χώρα, με πρωταγωνι-
στικό ρόλο στη γειτονιά της, η
οποία θα αξιοποιεί τα ταλέντα και
τις δυνατότητες της Ελλάδας στο
έπακρον. Σήμερα κοιτάξαμε πίσω
διαπιστώνοντας ότι δεν τα έχουμε
πάει και τόσο άσχημα στη «μεγάλη
εικόνα». Για να μη συρθούμε όμως
άλλο προς τα πίσω, θα χρειασθούν
μεγάλοι εθνικοί στόχοι για τη μι-
κρή αλλά και τη μεγάλη Ελλάδα,
η οποία συμπεριλαμβάνει τη Δια-
σπορά, που διαδραμάτισε πάντοτε
σπουδαίο ρόλο.

Τ
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Ο οικονομικός ανταγω-
νισμός, όπως ασκείται
σήμερα σε παγκόσμιο
επίπεδο, θα οδηγήσει σε
αλλοίωση της κοινωνίας
των εθνικών κρατών.

<<<<<<

Ο τόπος πήγε στραβά
όποτε ο ελληνικός 
λαός σαγηνεύθηκε 
από τα λόγια και 
αγνόησε τα έργα.



Φώτα,Κάμερα,Πάμε!

Tην Κυριακή 13 Ιανουαρίου μαζί με την Καθημερινή 
μη χάσετε τον 6ο τόμο!

Μεγάλοι Έλληνες Ηθοποιοί
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[…] Κατά τα είκοσι αυτά χρόνια, κατά
τα οποία έγραφε [το άρθρον του Δι-
ευθυντού] δι’ όλους και όλα και εκά-
κισε και ύμνησε και παρέσυρε και
παρεσύρθη, δεν ήλθε μία ημέρα,
δεν εστάθη μία στιγμή κατά την
οποίαν να δηλώση αδυναμίαν. Και
η στιγμή αυτή φαίνεται ότι έφθασε:
Σήμερον καλείται να γράψη δι’ εαυ-
τήν, να ενθυμηθεί την ιστορίαν της,
την δράσιν της, τους αγώνες της,
να υμνήση τους καλούς καιρούς της
νεότητος που επέρασαν, να υπο-
στηρίξη τον εαυτόν της. Και το
έργον δεν είναι απλώς δυσχερές,
είναι αδύνατον. Επάνω εις το δη-
μοσιογραφικόν χαρτί, το οποίον
προεκάλει άλλοτε εύκολον την σκέ-
ψιν, και εύρισκε πλήθος λέξεων,
φράσεων, ιδεών διά να το παραδό-
σουν εις ολίγην ώραν χειρόγραφον,
σταματά τώρα ο νους αδρανής και
αργός.

Η «Καθημερινή»!...
Πώς να την ενθυμηθή κανείς και

πώς να γυρίση οπίσω εις τα τρομα-
κτικά και θαυμάσια, εις τα χαρμό-
συνα και τα πένθιμα χρόνια που
έχουν περάσει, πώς να συλλάβη κα-
νείς το πλήθος των σκιών αι οποίαι
περιπλανώνται εδώ, γύρω εις το
ίδιον γραφείον και ν’ ακούση κανείς
το πλήθος τας ιαχάς και τους θριάμ-
βους και τα χειροκροτήματα που
βοούν ακόμη ως μακρινός αντίλαλος
κάποιου κόσμου νεκρού, κάποιας
υπό τους ωκεανούς μυθικής Ατλαν-
τίδος; Ωσάν καθρέπτης του οποίου
εθάμβωσε το κρύσταλλον ο καιρός
και δεν γνωρίζει αν υπάρχη διά να
κατοπτρίζη το παρόν ή να ενθυμίζη
τα περασμένα η στήλη αυτή αισθά-
νεται σήμερον, διά πρώτην φοράν,
την αδυναμίαν της: Να ενθυμηθή;
Να ελπίση; Να γράψη τι υπήρξε; Να
παρουσιάση τι είναι;… Δύσκολα τα
πράγματα.

Την ιδίαν ιστορίαν, καλά τουλά-
χιστον, δεν έχει γράψει κανείς και
κανείς δεν έχει εκφωνήσει τον πα-
νηγυρικόν του σπουδαίον. Ας σταθή
λοιπόν σήμερον και, όπως ο κατά-

κοπος οδοιπόρος ο οποίος νομίζει
ότι αποτελεί σταθμόν κάποια καμπή
της οδού, ας αναπαυθή. Σήμερον
άρθρον δεν έχει, ούτε των δέκα,
ούτε των δώδεκα, ούτε των τριών
στηλών, ούτε των δύο. Εχει αργίαν.

Εις το γραφείον όπου είκοσι έτη έγι-
νεν πόλεμος, άρθρον, εργασία, αγών,
θ’ αναφθούν φώτα, θα ευτρεπισθούν
τα έπιπλα με στοργήν, και θα γίνη
υποδοχή.

Θα έλθη πάλιν ευθυτενής και,

ωχρός, ο Δημήτριος Γούναρης, θα
καθήσουν δίπλα του ο Νικόλαος Θε-
οτόκης, ο Πρωτοπαπαδάκης, ο
Μπαλτατζής, θα χτυπήση νευρικά
τα χέρια του επάνω στο τραπέζι ο
Στράτος, θα θυμώση ο Στάης, θα
ακουσθή του Τσαλδάρη ήρεμος η
φωνή, θα υψωθεί ιδεολόγος υπέρ
τους ανθρώπους και τους καιρούς
ο Δραγούμης, θ’ αναπαυθή κάπου,
κολοσσός καλωσύνης και ευφυΐας,
ο Δεμερτζής, και μαζύ των ο Χατζη-
ανέστης, ο Εξαδάκτυλος, ο Στρα-
τηγός, τόσοι φίλοι, τόσοι άνθρωποι,
τόσαι σκιαί! Και θα γίνη έτσι, μεταξύ
μας, υποδοχή.

Φύλλα του φθινοπώρου
Θα ενθυμηθώμεν τα παλαιά, τα

βάσανά μας, τους αγώνας μας, την
Ελλάδα. Θα συζητήσωμεν, θα δια-

φωνήσωμεν, θα ελπίσωμεν όπως
άλλοτε και θα σκορπίσωμεν έπειτα
γύρω μας, ωσάν τα φύλλα του φθι-
νοπώρου, τας χιλιάδας των φύλλων
της εφημερίδος αυτής που περιέ-
λαβαν άλλου ολόκληρον την νεότητα
και άλλου ολόκληρον την ζωήν…

Και από σήμερον, όντας ενήλιξ
και στρατεύσιμος πλέον η «Καθη-
μερινή» –αφού εισέρχεται εις το ει-
κοστόν πρώτον έτος της ηλικίας
της– κληθή υπό τα όπλα διά νέους
δρόμους και νέους αγώνας, με το
σφρίγος της ιδικής της ακμής και
την ορμήν των χρόνων των ιδικών
της, θα προσπαθήση να υπηρετήση,
όπως άλλοτε, όπως πάντοτε, την
Ελλάδα. […]

Γ. Α. Βλάχος,
«Η Καθημερινή», 15/9/1939

Εις τα 1918, εις την παραλίαν της Σκο-
πέλου, κοντά εις το «παληό καράβι»
–ήτο ένα καράβι το οποίον επεσκευά-
ζετο κάπου εκεί– ενώ οι εξόριστοι,
ο Σπυρίδων Λάμπρος, ο Τσαλδάρης,
ο Τριανταφυλλάκος, ο Καλλιμασιώ-
της, ο Ράλλης, ο Ζαλοκώστας, ο Υψη-
λάντης, έκαμναν τον μελαγχολικόν
νυκτερινόν τους περίπατον, ο Γε-
ώργιος Μπαλτατζής έλεγε προς τον
συνοδόν του:

– Αμα με το καλό γυρίσσουμε, να
βγάλετε εφημερίδα, θα σας βοηθή-
σωμε όλοι, θα είναι η εφημερίς του
αγώνος, θα υποστηριχθή από όλον
τον κόσμον, θα σταθή…

Ητο η πρώτη ιδέα, η πρώτη σκέψις,
ο θεμέλιος λίθος της «Καθημερινής».

«Η Καθημερινή», 15/9/1939

Τα πρώτα φύλλα
Η «Καθημερινή» εστεγάσθη από

του Σεπτεμβρίου του 1919 μέχρι του
Νοεμβρίου του 1925 εις την επί της
οδού Μαυρομιχάλη οικίαν Τσαλδάρη.
Το πρώτον της φύλλον εξετυπώθη
εις τα πιεστήρια του «Αστέρως», του
μακαρίτου Μπουλαχάνη και επώλη-
σε, παρ’ όλην την προηγηθείσαν
διαφήμισιν και τους φίλους οι οποίοι
ηγόρασαν και πενήντα και εκατόν
φύλλα μαζί, 6.700 φύλλα εν όλω. Εις
το τέλος της πρώτης εβδομάδας η
κυκλοφορία της είχε πέσει εις τα
1.600 φύλλα και μόνο μετά τον τρίτον,
τέταρτον μήνα, χάρις εις τα πρακτικά
της γινομένης τότε δίκης του Επι-
τελείου, έφθασε τας 4.000. Τον Οκτώ-
βριον του 1920 κατέκτα την πρώτην
κυκλοφορίαν, την οποίαν εκράτησε
μέχρι της 14 Σεπτεμβρίου 1922, ότε
επεκράτησε η Επανάστασις.

«Η Καθημερινή», 15/9/1939

Ο πρώτος μήνας
Η «Καθημερινή» έκλεισε χθες τον

πρώτον μήνα του δημοσιογραφικού
της βίου· αν ο πρώτος αυτός μην
υπήρξεν ο τραχύτερος εις προσπα-
θείας και κόπους, υπήρξεν όμως και
δημιουργός των πρώτων δεσμών, οι

οποίοι ασφαλίζουν το μέλλον της.
Ούτω θα χωρήση προς το μέλλον
αυτό διά μέσου όλων των πολλών
δυσχερειών, τας οποίας σπείρει προ
των βημάτων της εδώ μεν άμιλλα
ευγενής, εκεί δε ο φθόνος. Και χωρίς
να κάμη χρήσιν ουδενός εκ των μέ-
σων τα οποία δημιουργούν θόρυβον
επικερδή εις βάρος του κύρους και
των αρχών της, θα προσπαθήση ημέ-
ρα τη ημέρα να κερδίση την κοινήν
εκτίμησιν και να συνδεθή προς το
ελληνικόν δημόσιον με δεσμούς αρ-
ρήκτους, δεσμούς των οποίων τους
πρώτους κρίκους εσφυρηλάτησε το
βραχύ παρελθόν της.

«Η Καθημερινή», 16/10/1919

1919: Μια νέα εφημερίδα γεννιέται 
Στο πρώτο φύλλο δημοσιεύεται κύριο άρθρο, το οποίο ο Γεώργιος Α. Βλάχος υπογράφει με τα θρυλικά αρχικά Γ.Α.Β.

Του ΜΙΧΑΛΗ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ*

Το 1919 ο Γεώργιος Α. Βλάχος ήταν
33 ετών. Γιος του διπλωμάτη και
συγγραφέα Αγγελου Βλάχου, είχε
γεννηθεί και μεγαλώσει στην Αθή-
να. Η μόρφωσή του ήταν εκείνη
ενός φιλομαθούς νέου που έλαβε
–κατά τη συνήθεια ευπόρων οικο-
γενειών της εποχής– μαθήματα
κατ’ οίκον, χωρίς να σπουδάσει,
παρά τα μετέπειτα γραφέντα, σε
Πανεπιστήμιο. Oντας δημόσιος
υπάλληλος, άρχισε να στέλνει άρ-
θρα σε εφημερίδες, ενώ το 1914
ανέλαβε για λίγο την έκδοση του
περιοδικού «Παναθήναια». Δύο
χρόνια αργότερα, πεπεισμένος βα-
σιλόφρων, εντυπωσίασε με την
ανοικτή επιστολή του, από την
εφημερίδα «Χρόνος», προς τον Γάλ-

λο ναύαρχο Φουρνέ (ο οποίος ζη-
τούσε από την κυβέρνηση των Αθη-
νών να του παραδοθεί ο βαρύς οπλι-
σμός)· τίτλος της επιστολής: «Μο-
λών λαβέ!».

Oταν οι Αγγλογάλλοι κατέλυσαν
το κράτος των Αθηνών και επεκρά-
τησε ο Ελευθέριος Βενιζέλος, ο

Βλάχος εξορίστηκε στη Σκόπελο.
Η εξορία του έληξε δύο χρόνια αρ-
γότερα και στις 15 Σεπτεμβρίου
1919, ενώ κυριαρχούσε ο Βενιζέλος
και ίσχυε ο στρατιωτικός νόμος,
μια νέα εφημερίδα γεννιόταν, «Η
Καθημερινή». Ο τίτλος δεν ήταν
καινούργιος, ήταν όμως εμπορικός.
Μια βραχύβια εφημερίδα με τίτλο
«Καθημερινή» (χωρίς το άρθρο)
είχε προϋπάρξει στην Αθήνα το
1887-88. Ευτυχώς για τη νέα εφη-
μερίδα, ο Βλάχος επέλεξε τελικά
αυτόν τον ουδέτερο τίτλο και όχι
τον ιδεολογικά βεβαρημένο «Δικέ-
φαλος αετός», τον οποίο σκεπτόταν
αρχικά να της δώσει.

Στο πρώτο φύλλο της νέας εφη-
μερίδας δημοσιεύεται κύριο άρθρο,
το οποίο ο Βλάχος υπογράφει με
τα καταστάντα θρυλικά αρχικά

Γ.Α.Β. Τίτλος του άρθρου: «Ενώ αρ-
γούν αι συνταγματικαί ελευθερίαι».
Το περιεχόμενο του άρθρου εκείνου
δεν ορίζεται μόνο από όσα γράφει,
αλλά και από τα λευκά κενά αράδων
που αφαίρεσε η λογοκρισία. Ρεα-
λιστής δημοσιογράφος ο Βλάχος
και με πολιτική κρίση, γνώριζε ότι
σε κάθε αυταρχικό καθεστώς πάν-
τοτε θα υπάρχουν ρωγμές ή μετα-
πτώσεις στη χαλαρότητα, οι οποίες
θα επιτρέπουν σε μια εφημερίδα
να δώσει τη μάχη και να επηρεάσει
τις εξελίξεις· άλλωστε, μια εφημε-
ρίδα αντιπαλεύει τον αυταρχισμό
και με την ποιότητα του λόγου της,
αλλά και με την ποιότητα του μη
καθαρά πολιτικού περιεχομένου
της· κάτι που δεν φαίνεται να υπο-
λόγισε η κόρη του Ελένη Βλάχου
όταν έκλεισε τις εφημερίδες της

το 1967, καθώς την εξουσία κατέ-
λαβαν οι «άξεστοι επαρχιώται συν-
ταγματάρχαι».

Γράφει, λοιπόν, ο Γεώργιος Α.
Βλάχος σ’ εκείνο το υπόδειγμα ρε-
αλισμού πρώτο άρθρο της «Καθη-
μερινής»: «Εμφανιζόμενοι εν ημέ-
ραις πλήρους αργίας των συνταγ-
ματικών ελευθεριών έχομεν σαφή
την επίγνωσιν των δυσχερειών
προς ας έχομεν να παλαίσωμεν.
Θα διατηρήσωμεν το δικαίωμα του
ελέγχου των κυβερνητικών πρά-
ξεων, εφ’ όσον η εξάσκησις του δι-
καιώματος αυτού είναι δυνατή και
θ’ αποφύγωμεν κατά δύναμιν την
διαρκή και τόσω συνήθη παράταξιν
των λευκών στηλών, αι οποίαι αν-
τιπροσωπεύουν εις τα όμματα εν-
θουσιώντος κοινού το θάρρος των
προς την Κυβέρνησιν αντιφρο-

νούντων. […] Και θα προτιμήσωμεν
μάλλον, υποβάλλοντες εαυτούς εις
δυσβάστακτον μαρτύριον υπομονής
να παρουσιάζωμεν την εφημερίδα
ταύτην αρτίαν». Και καταλήγει,
αναφέροντας ότι πρόγραμμα της
εφημερίδας του θα ήταν η Αλήθεια.
«Αλλ’ η Αλήθεια, αφ’ ότου έγινεν
υπάλληλος του Κράτους, δεν επι-
τρέπεται να δημοσιογραφή. Ανευ
προγράμματος λοιπόν, και εν ανα-
μονή ημερών περισσοτέρας ελευ-
θερίας και ολιγωτέρων φιλελευθέ-
ρων θα ζήση, μίαν έχουσα την Ελ-
πίδα και εν διατηρούσα το Ονειρον:
Να συμβάλη κάποτε, με όσας δη-
μιουργήση δυνάμεις εις την ευτυ-
χίαν της Ελλάδος».

* Το κείμενο γράφτηκε τον Σεπτέμβριο
του 2016.

<<<<<<

Εις το γραφείον όπου εί-
κοσι έτη έγινεν πόλεμος,
άρθρον, αγών,
θ’ αναφθούν φώτα, θα
ευτρεπισθούν τα έπιπλα,
και θα γίνη υποδοχή.

1939: «Ενήλιξ και στρατεύσιμος πλέον»Η «πρώτη σκέψις» 
των συνεξόριστων

Η πρώτη γελοιογραφία της «Κ» (22
Σεπτεμβρίου 1919) σατίριζε τις αρά-
δες που αφαιρούσε η λογοκρισία.

Η τελευταία φωτογραφία του Γ. Α. Βλάχου (15/7/1951): Στον Ιππόδρομο
του Φαλήρου, συνομιλώντας με την κ. Ριτς (Πρακτορείον Ηνωμένων Φωτο-
ρεπόρτερ - Ν. Ε. Τόλης).
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Επιτυχία; Η νέα «Καθημερινή»; Μα
αστειεύεσθε; Τι επιτυχία! Θρίαμβος!
Θα τους σαρώσετε όλους! Αρκεί
να μην...

Στο γραφείο μου, στο πέμπτο
πάτωμα της «Καθημερινής», σχεδόν
τίποτα δεν έχει αλλάξει. Μόνο που
όλα τα χαρτιά, οι εφημερίδες, τα
περιοδικά, τα ημερολόγια, τα Αλ-
μανάκ και τα βιογραφικά λεξικά,
ελληνικά και ξένα, είναι όλα στα-
ματημένα στο 1967. Αποκόμματα,
σημειώσεις, φωτογραφίες, γράμ-
ματα, όλα είναι σφραγισμένα με
την ίδια ημερομηνία, 1967, 1967...

Μόνο η Πούπσυ, η μαύρη γάτα
του γραφείου, είναι αγνώριστη. [...]

Ο «θρίαμβος» της νέας «Καθη-
μερινής» –προφητεύουν όλοι, φίλοι,
γνωστοί, άγνωστοι, συνάδελφοι,
συνεργάται– είναι απόλυτα εξα-
σφαλισμένος, αρκεί να μην...

Να μην παρουσιασθή ούτε Δεξιά,
ούτε Αριστερά, ούτε Κεντρώα. Αρκεί
να μην εκτεθή ούτε υπέρ, ούτε κατά
της νομιμοποιήσεως του ΚΚΕ. Αρκεί
να μη μιλήση για την πιθανότητα
επανόδου του Κωνσταντίνου. Αρκεί
να υποστηρίξη τον Καραμανλή,

αλλά να μην είναι κυβερνητική. Αρ-
κεί να μην αγνοήση το ρεύμα που
υπάρχει υπέρ του Ανδρέα. Αρκεί
να μη δώση προσοχή στο ρεύμα
που υποτίθεται ότι υπάρχει υπέρ
του Ανδρέα. Αρκεί, προς Θεού, να
μη βοηθήση τους αποστάτας. Τους
μισεί ο κόσμος. Αρκεί να μη γλι-
στρήση στη χυδαία δημοτική, αρκεί
να μη γυρίση πίσω στην καθαρεύου-
σα. Η «Καθημερινή» πρέπει να μείνει
η ίδια, όπως ήταν, αλλά και ν’ αλλάξη,
να γίνη διαφορετική. Και προσοχή!
Ας αποφύγη την πολλή χουντολογία,
τα Πολυτεχνεία και τα βασανιστή-
ρια. Αρκεί να μη ξεχάση, να μη σβή-
ση, να αμνηστεύση τα εγκλήματα
της επταετίας...

Ε, λοιπόν, φίλοι μου και προ-
στάται της «Καθημερινής», αυτό
που ζητάτε δεν γίνεται. Κρίμας!
Το ωραίο όραμα μιας εκπληκτικής
εκδοτικής επιτυχίας σβήνει από
στιγμή σε στιγμή. Θα μου το εξα-
σφάλιζε ένα ποσοστό πονηρής
αυτολογοκρισίας, μια διακριτικό-
της, τυλιγμένη σ’ ένα κομψό μαν-
δύα αντικειμενικότητος. Η συν-
ταγή δεν είναι δύσκολη, αλλά,
ομολογώ ότι ύστερα από τόσα χρό-
νια σιωπής, σκοπός μου και διά-
θεση είναι να μιλάω για όλα. Οπως
είπε ο Σολζενίτσιν, η «σωτηρία
της ανθρωπότητος εξαρτάται από
το ν’ ανακατεύωνται όλοι οι άν-
θρωποι, σε όλα τα θέματα». (Τι
τον θέλατε τώρα τον Σολζενίτσιν:
Δεν ξέρετε ότι είναι μαύρο πανί
για τους αριστερούς;).

Το ξέρω
Ξέρω ότι πολλοί φοβούνται τον

κομμουνισμό σαν βαρειά ασθένεια,
αλλ’ εν τούτοις, δεν θέλουν να τον
μετρήσουν. Φοβούνται το θερμό-
μετρο πάρα πάνω από την αρρώ-
στια. Γιατί να μη λάβουν μέρος

στις προσεχείς εκλογές όλοι οι Ελ-
ληνες, όλων των αποχρώσεων, να
μάθωμε ποιοι είμαστε και πόσοι;

Και το άλλο θέμα, που προκαλεί
τα περισσότερα «αρκεί μην», το
θέμα του Βασιλέως, πώς να μείνη
βουβό, «ταμπού», αφού πρόκειται
κάποτε να πάμε σε Δημοψήφισμα;

Θα κληθή, μας λένε, ο ελληνικός
λαός ν’ αποφασίση ελεύθερα, ει-
λικρινά, ανεπηρέαστα, πώς θέλει
να κυβερνάται και από ποιους.

Σύμφωνοι. Αλλά και απληροφό-
ρητα; Πώς θ’ αποφασίση αυτός ο
άμοιρος ελληνικός λαός αν δεν του
εξηγηθή απλά, καθαρά, τίμια η δια-
φορά μεταξύ της Αβασιλεύτου ή
Βασιλευομένης Δημοκρατίας; Πώς
θα διαλέξη τι είδους Δημοκρατία
θέλει, όταν δεν ξέρη τα τρωτά της
μιας και της άλλης. […] Τον μονό-
λογο θα τον διαδεχθή η σιωπή και
όχι ο διάλογος;

«Πούπσυ, λέω στη μαύρη γάτα
που με κοιτάζει με τα μισόκλειστα
χρυσά μάτια, πάμε χαμένοι. Από
αύριο δεν θα μας θέλη κανείς».

Ελένη Βλάχου, στήλη «Επίκαι-
ρα», «Η Καθημερινή», 15/9/1974

Η «Καθημερινή» συνεπλήρωσε προχ-
θές σαράντα χρόνια ζωής […]. Από
τα 40 αυτά χρόνια, τα τριάντα δύο
ανήκουν εις τον ιδρυτήν της, τον
Γεώργιον Βλάχον. Αλλ’ όλα, και αυτά
που διηνύθησαν κατά την απουσίαν
του από την ζωήν, του ανήκουν,
διότι η «Καθημερινή» δεν απέστη
ποτέ των αρχών επί των οποίων
Εκείνος εβάσισε το δημοσιογραφι-
κόν λειτούργημα [...].

Η εφημερίς, όπως έλεγεν ο αεί-
μνηστος ιδρυτής της, δίδει καθη-
μερινώς τας εξετάσεις της ενώπιον
του κοινού της και οι αναγνώσται
της είναι μοιραίως εξετασταί και
βαθμολογηταί. Ισως μία μακρά,
ανελλιπής και πλούσια σταδιοδρο-
μία να αποτελεί, κατά τινα τρόπον,
και ένδειξιν περί της δημοσιογρα-
φικής επιδόσεως και περί της εκτι-

μήσεως της επιδόσεως αυτής εκ
μέρους του αναγνωστικού κοινού...
Εν τούτοις, θα ήτο ίσως επιτετραμ-
μένον εις την εφημερίδα αύτην να
υπομνήση ότι κατά την τελευταίαν
δεκαπενταετίαν υπήρξε σταθερώς
εις την πρωτοπορίαν του ελληνικού
Τύπου [...], διότι από των στηλών
της παρήλασαν αι σοβαρότεραι και
παγκοσμίου ενδιαφέροντος μαρτυ-
ρίαι ανδρών εξόχων, οι οποίοι υπήρ-
ξαν οι αρχιτέκτονες της μεταπολε-
μικής Ευρώπης, και δημοσιογραφικαί
έρευναι που εχαράχθησαν εις την
μνήμην του διεθνούς κοινού διά την
αποκλειστικότητά των.

Τα «Πολεμικά Απομνημονεύματα»
του Ουίνστον Τσώρτσιλ, δηλαδή η
εγκυροτέρα αφήγησις του Β΄ Παγ-
κοσμίου Πολέμου, η «Σταυροφορία

εις την Ευρώπην» του Αϊζενχάουερ,
τα« Απομνημονεύματα» του Τζαίημς
Μπερνς, δυναμικού υπουργού των
Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολι-
τειών κατά τη διάρκειαν του πολέ-
μου, τα «Πολεμικά Ημερολόγια» του
Τζαίημς Φόρεσταλ, Αμερικανού
υπουργού των Ναυτικών κατά την
αυτήν περίοδον, τα «Πολεμικά Απο-
μνημονεύματα» του στρατηγού Ζιρώ
με τα άγνωστα επεισόδια της σκλη-
ράς μάχης εις την Γαλλικήν Αφρικήν,
το «Ρωσικόν Ημερολόγιον» του
Στάινμπεκ, δηλαδή η πρώτη ελευ-
θέρα περιγραφή της Ρωσίας πολύ
πρωτού ανοίξη το Σιδηρούν Παρα-
πέτασμα, το εξίσου αποκαλυπτικόν
ρεπορτάζ περί της χώρας του Στάλιν
από τον παγκοσμίου φήμης δημο-
σιολόγον κ. Τζων Γκάνθερ, το προ-
καλέσαν διεθνήν θόρυβον βιβλίον
του Αμερικανού στρατιωτικού σχο-
λιαστού Τζωρτζ Φίλτινγκ Ελιοτ: «Εάν
η Ρωσία επιτεθή...», αι διεθνούς
απηχήσεως αποστολαί της «Καθη-
μερινής» εις την Κορέαν εν πλήρει
εμφυλίω πολέμω, εις την ανατολικήν
Γερμανίαν κατά την περίοδον των
εργατικών εξεγέρσεων […], αι συ-
νεχείς πολιτικαί έρευναι των αδελ-
φών Αλσοπ και Ουώλτερ Λίππμαν
και αι τακτικαί συνεργασίαι των Αν-
τονυ Ηντεν και λόρδου Βάνσιτταρτ,
αλλά και σωρεία άλλων δημοσιο-
γραφικών επιτυχιών (μεταξύ των
οποίων η δημοσίευσις του πολύ-
κροτου «Δόκτορος Ζιβάγκο» του
Παστερνάκ και της βιογραφίας του
Αλεξάνδρου Φλέμιγκ υπό του κ. Αν-
τρέ Μωρουά κατά παγκόσμιον προ-
τεραιότητα), εμφανίζουν, αν μη τι
άλλο, την συνεχή μέριμναν της εφη-
μερίδος να ικανοποιή τα αξιώσεις
του αναγνωστικού της κοινού, ενώ
η σύνδεσις και η συνεργασία της
με δύο εγκυρότατους δημοσιογρα-
φικούς οργανισμούς, τους «Τάιμς»
του Λονδίνου και τον «Κήρυκα –
Βήμα της Νέας Υόρκης» ασφαλίζουν
εις τους αναγνώστας της την πλη-
ρεστέραν δυνατήν ενημέρωσιν επί
των διεθνών θεμάτων. […]

«Η Καθημερινή», 15/9/1959

<<<<<<

Πώς θα διαλέξη 
ο ελληνικός λαός
τι είδους Δημοκρατία
θέλει, όταν δεν ξέρη 
τα τρωτά της μιας 
και της άλλης;

<<<<<<

Η εφημερίς δίδει καθη-
μερινώς τας εξετάσεις της
ενώπιον του κοινού της
και οι αναγνώσται της
είναι μοιραίως εξετασταί
και βαθμολογηταί.

Ο Κωνσταντίνος Καραμανλής ψηφίζει στο δημοψήφισμα για το πολιτειακό, στις 8 Δεκεμβρίου 1974.

AP

Δεν απέστη ποτέ 
των αρχών 
του ιδρυτή της

Η «Καθημερινή» ανήκει πρωτίστως
στην ιστορία της και «Καθημερι-
νή» είναι τα στελέχη της, οι συν-
τάκτες της, οι συνεργάτες της, οι
άνθρωποι που κάθε μέρα τη ζουν
και τη φτιάχνουν, δεμένη με τη
μακρά δημοσιογραφική της πα-
ράδοση. «Καθημερινή» είναι οι
αναγνώστες της. Η Σύνταξη της
«Καθημερινής», όλοι μαζί, Διεύ-
θυνση, στελέχη, συντάκτες, έχουν
σαφώς από καιρό διαχωρίσει τη
θέση τους από τη «Γραμμή Α.Ε.».
Οπως είναι γνωστό, πριν από την
παραπομπή του Γ. Κοσκωτά, ζή-
τησαν από αυτόν την εκχώρηση
χρήσεως του τίτλου της εφημερί-
δος στoυς συντάκτες. Και μετά
την άρνησή του, προσέφυγαν σε

δικαστικές ενέργειες, ακριβώς για
να τους παραχωρηθεί η χρήση
του τίτλου, ώστε η ιστορική εφη-
μερίδα να αποκολληθεί της ιδιο-
κτησίας της «Γραμμής Α.Ε.» και
τύποις, αφού δημοσιογραφικά είχε
ήδη αποδεσμευθεί στην πράξη.

Στην κρίσιμη στιγμή εξεδηλώθη
το άμεσο ενδιαφέρον του κ. Αρ.
Αλαφούζου, ο οποίος ανταποκρί-
θηκε στο ομόθυμο αίτημα των
συντακτών όπως η εφημερίδα ανε-
ξαρτητοποιηθεί και συνεχίσει την
πορεία της, συνεπής στους προ-
σανατολισμούς της. Γι’ αυτό από
την πρώτη επαφή διαπραγματεύ-
σεως με τους εκπροσώπους της
«Γραμμής Α.Ε.», έθεσε ως βασική
και απαραίτητη προϋπόθεση αγο-

ράς εκ μέρους του της «Καθημε-
ρινής» τη σύμφωνη γνώμη και
την προσωπική αποδοχή του εκ
μέρους της Διευθύνσεως των στε-
λεχών και όλων των συντακτών
της εφημερίδος. Προς επιβεβαίωση
τούτου, ο κ. Αλαφούζος ζήτησε
και συναντήθηκε με τον διευθυντή
της «Καθημερινής» και εν συνε-
χεία με στελέχη της εφημερίδος,
συμμετέχοντος του εκλεγμένου
αντιπροσώπου των συντακτών.
Πέραν της αναληφθείσης υπ’ αυ-
τού υποχρεώσεως καλύψεως των
νομίμων δικαιωμάτων των εργα-
ζομένων (συντακτών, τεχνικών
κ.λπ.) στην «Καθημερινή», ο κ.
Αλαφούζος ανέλαβε και τη δέ-
σμευση να σεβασθεί την πολιτική

φυσιογνωμία της εφημερίδος και
το δικαίωμα εκφράσεως ελευθέρως
της γνώμης των δημοσιογράφων.
Δεσμεύσεις που καλύπτονται ήδη
και συμβατικώς, καταγραφείσες
λεπτομερώς στο υπογραφέν εν
ισχύι προσύμφωνο.

Επί πλέον, ο κ. Αλαφούζος έχει
αποδεχθεί τη δημοσιογραφική
αυτοτέλεια της Συντάξεως της
«Καθημερινής» στη διαμόρφωση
της πολιτικής και της εκφράσεως
της εφημερίδος στο δεδομένο
πλαίσιο των παραδόσεών της, χω-
ρίς να παρεμβάλει εμπόδια στο
έργο της Συντάξεως, που είναι να
υπηρετεί την αλήθεια, την ελευ-
θερία, τον πλουραλισμό, τη Δη-
μοκρατία και τα συμφέροντα του

Ελληνισμού. Οι προθέσεις και οι
διαβεβαιώσεις του κ. Αρ. Αλαφού-
ζου ετέθησαν σαφώς υπόψη του
συνόλου των συντακτών της «Κα-
θημερινής» σε γενικές συνελεύ-
σεις και έτυχαν της ομοθύμου
επιδοκιμασίας των. Στις γενικές
συνελεύσεις των συντακτών της
«Καθημερινής» ετέθη υπ’ όψιν –
και έγινε ομοθύμως αποδεκτή–
και πρόταση του κ. Αλαφούζου
όπως η Διεύθυνση και επιτελικά
στελέχη της Συντάξεως της «Κα-
θημερινής» συμμετέχουν ενεργά
και κατά πλειοψηφία και στη δι-
οίκηση της εφημερίδος, ενδυνα-
μώνοντας έτσι το έργο του δημο-
σιογράφου και της Συντάξεως.

«Η Καθημερινή», 25/11/1988

Αλλαγή σελίδας: «Η Καθημερινή» στον Αριστείδη Αλαφούζο

Ο Αριστείδης Αλαφούζος έφυγε
από τη ζωή στις 17 Μαΐου 2017, σε
ηλικία 93 ετών. Φωτ. από την κηδεία
στη γενέτειρά του Οία, στη Σαντορίνη.

Εξασφαλισμένος ο θρίαμβος! Αρκεί να μην...
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Των ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ,
ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Τον πιο καυτό πολιτικά Ιανουάριο
της θητείας του έχει μπροστά του
ο κ. Τσίπρας. Πέρα από την επίσκε-
ψη Μέρκελ στην Αθήνα –την ερ-
χόμενη Πέμπτη και Παρασκευή–
το Μαξίμου θα βρεθεί αντιμέτωπο
με τις απειλές αποχώρησης του κ.
Καμμένου αμέσως μετά την ψήφιση
στη Βουλή των Σκοπίων της συμ-
φωνίας των Πρεσπών. Αποχώρηση
που ενδέχεται να συμπέσει με την
επίσκεψη της καγκελαρίου στην
Αθήνα, καθώς η συμφωνία των Πρε-
σπών είναι πιθανόν να κυρωθεί
στην ΠΓΔΜ ακόμη και στις 9 Ια-
νουαρίου.

Η κ. Μέρκελ θα πραγματοποιήσει
στις 10 και 11 Ιανουαρίου την τέταρτη
επίσκεψή της στην Ελλάδα –τη χώρα
η κρίση της οποίας σημάδεψε τη δια-
κυβέρνησή της– και θα συναντηθεί
με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
Προκόπη Παυλόπουλο, τον πρωθυ-
πουργό Αλέξη Τσίπρα και τον αρχηγό

της αξιωματικής αντιπολίτευσης Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Επιπλέον, ενδέ-
χεται να συναντηθεί με Ελληνες επι-
χειρηματίες και να συμμετάσχει σε
συζήτηση για την Ευρώπη με μαθητές
της Γερμανικής Σχολής Αθηνών.

Η επίσκεψη θα λάβει χώρα στον
απόηχο ενός εξαιρετικά δύσκολου
τελευταίου τριμήνου του περασμέ-
νου έτους για την καγκελάριο, κατά
το οποίο παραιτήθηκε από την ηγε-
σία του CDU αλλά πέτυχε τελικά να
τη διαδεχθεί η Ανεγκρέτ Κραμπ-
Καρενμπάουερ που είναι πιο πιθανό
να βαδίσει στα πολιτικά της χνάρια.
Η κ. Μέρκελ επέλεξε, σύμφωνα με
διπλωματικές πηγές, να επισκεφθεί
την Αθήνα για δύο κυρίως λόγους:
να παράσχει στήριξη στον Αλέξη

Τσίπρα ενόψει της πολιτικά επώ-
δυνης για τον ίδιο διαδικασίας κύ-
ρωσης της συμφωνίας των Πρεσπών·
αλλά και για να στείλει το μήνυμα
ότι η ελληνική οικονομία ανακάμ-
πτει, και άρα ότι η γερμανική συν-
ταγή, παρά τις αναταραχές και τις
εντάσεις των περασμένων ετών,
αποδείχθηκε επιτυχής.

Την ίδια στιγμή η αποχώρηση
του Πάνου Καμμένου –ένα σίριαλ
με πολλά μέχρι τώρα επεισόδια– εί-
ναι πλέον θέμα χρόνου, με το τέλος
της συνεργασίας ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
να πυροδοτεί σενάρια. Το επικρα-
τέστερο τούτη την ώρα, σύμφωνα
με όσα είπε εντός της εβδομάδας ο
Δημήτρης Τζανακόπουλος, είναι η
κυβέρνηση να ζητήσει ψήφο ανοχής

και όχι εμπιστοσύνης όπως λεγόταν
παλαιότερα, κάτι που βάσει των
όσων προβλέπει το Σύνταγμα ση-
μαίνει πως μπορεί να συνεχίσει τον
βίο της εφόσον εξασφαλίσει τη στή-
ριξη 120 βουλευτών.

Μία τέτοια κυβέρνηση είναι δε-
δομένο όμως πως θα ισορροπεί σε
τεντωμένο σκοινί –καθώς θα αυξηθεί,
όπως ήδη έχει διαφανεί, η πίεση από
πλευράς αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης– κάνοντας το πολιτικό σκηνικό
κινούμενη άμμο και τις εκλογές ανά
πάσα ώρα και στιγμή πιθανές. Εν-
δεικτικό μάλιστα του σκηνικού που
θα διαμορφωθεί το επόμενο διάστημα
είναι πως μετά την τοποθέτηση περί
ψήφου ανοχής, ο Δημήτρης Τσιό-
δρας, εκπρόσωπος του Ποταμιού,

υπενθύμισε τη δήλωση του Σταύρου
Θεοδωράκη ότι η χώρα πρέπει να
πάει σε εκλογές σε περίπτωση απο-
χώρησης Καμμένου.

Μήνυμα βεβαιότητας
Από πλευράς της Ηρώδου Αττικού

εκπέμπεται μήνυμα βεβαιότητας
πως οι Πρέσπες θα περάσουν από
την εθνική αντιπροσωπεία με 151
και πλέον βουλευτές και η κυβέρ-
νηση θα συνεχίσει την πορεία της.
Κανείς όμως δεν μπορεί να προεξο-
φλήσει ότι το κλίμα που θα διαμορ-
φωθεί σε συνδυασμό με τα άλλα
δύο μεγάλα εκκρεμή ζητήματα –
συνταγματική αναθεώρηση και σχέ-
σεις Κράτους και Εκκλησίας– θα
εξελιχθούν ομαλά ή θα προκληθεί

κάποιο «ατύχημα» που θα επιταχύνει
τις πολιτικές εξελίξεις. Ενδεικτικοί
είναι οι κραδασμοί που προκαλούν-
ται στην κυβέρνηση από τις ανα-
τροπές στην υπόθεση Novartis και
τις αποκαλύψεις του προστατευό-
μενου μάρτυρα Μανιαδάκη που με-
τατράπηκε σε κατηγορούμενο. Η
σκανδαλολογία εξάλλου θα είναι
ένα βασικό χαρτί του ΣΥΡΙΖΑ που
θα ρίξει στην προεκλογική αρένα
με στόχο να κλείσει την ψαλίδα.

Στην περίπτωση «ατυχήματος»
για τον κ. Τσίπρα οι κάλπες θα στη-
θούν τον Μάρτιο. Πρόκειται για ένα
απευκταίο για την κυβέρνηση σε-
νάριο γιατί πρώτον δεν θέλει να
πάει σε εκλογές με τις Πρέσπες νω-
πές, αλλά και γιατί ο κ. Τσίπρας

θέλει να έχει την πρωτοβουλία των
κινήσεων και να μη «σέρνεται» από
τις εξελίξεις. Το άλλο σενάριο, που
σύμφωνα με τα κόμματα της αντι-
πολίτευσης είναι το επικρατέστερο,
είναι πολλαπλές εκλογές τον Μάιο.
Οι Πρέσπες θα έχουν απομακρυνθεί
αρκετά, ενώ θα έχει περάσει και
ένα «γεμάτο» δίμηνο από την ολο-
κλήρωση των θετικών μέτρων, ώστε
αυτά να έχουν φανεί στις τσέπες
των πολιτών. Παράλληλα, όπως έχει
ξαναγράψει η «Κ», η ταυτόχρονη
διεξαγωγή εθνικών και αυτοδιοι-
κητικών εκλογών θεωρείται πως
μπορεί να αποδυναμώσει την ισχυρή
κομματική βάση της Ν.Δ., καθώς
εικάζεται πως «γαλάζιοι» υποψήφιοι
στις αυτοδιοικητικές θα αναζητούν
υπερκομματική ψήφο στις τοπικές
κοινωνίες και θα αφήσουν σε δεύ-
τερη μοίρα τις εθνικές εκλογές.

Οι τελικές αποφάσεις
Το τρίτο σενάριο λέει εκλογές τον

Οκτώβριο. Το επανέλαβε προσφάτως
και ο πρωθυπουργός, κατά τη διάρ-
κεια συνομιλίας με δημοσιογράφους
στο Μέγαρο Μαξίμου, αν και είναι
μάλλον ανέφικτο μία κυβέρνηση
που στηρίζεται σε ψήφο ανοχής,
να κρατήσει σχεδόν εννέα μήνες.
Σε κάθε περίπτωση οι τελικές απο-
φάσεις αναμένεται να ληφθούν εν-
τός του Ιανουαρίου, όταν στο Μα-
ξίμου θα φτάσουν και οι πρώτες με-
τρήσεις που θα δείχνουν την απή-
χηση των παροχών.

Ανεξάρτητα από τον χρόνο των
εκλογών ο κ. Τσίπρας εξετάζει πι-
θανό ανασχηματισμό, τον τελευταίο
πριν από τις εκλογές σε μια προ-
σπάθεια να βελτιώσει την κακή –
όπως δείχνουν οι δημοσκοπήσεις–
εικόνα της κυβέρνησης. Προσφάτως
ο κ. Τζανακόπουλος αρνήθηκε πως
υπάρχει τέτοιο πλάνο, αλλά και μόνο
η αποχώρηση των υπουργών των
ΑΝΕΛ, καθώς και των κ.κ. Ηλιόπου-
λου και Νοτοπούλου, που είναι ήδη
υποψήφιοι δήμαρχοι σε Αθήνα και
Θεσσαλονίκη, τον καθιστούν απα-
ραίτητο. Ενδιαφέρον έχει πάντως
τι θα πράξουν οι υπουργοί των
ΑΝΕΛ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη, Βα-
σίλης Κόκκαλης και Νίκος Μαυρα-
γάνης αναμένεται να βρεθούν εκτός
κυβέρνησης, ενώ ο –εκτός ΑΝΕΛ
πλέον– Τέρενς Κουίκ ίσως παρα-
μείνει στο υπουργικό. Ερωτηματικό
παραμένει η Eλενα Κουντουρά.

Ο καυτός Ιανουάριος του Αλέξη Τσίπρα
Η επίσκεψη Μέρκελ, η κύρωση των Πρεσπών από τα Σκόπια και το πιθανό «διαζύγιο» με τους ΑΝΕΛ, βαρόμετρο εξελίξεων

<<<<<<

Η κυβέρνηση υποστηρί-
ζει ότι δεν κινδυνεύει
από την αποχώρηση
Καμμένου διότι θα ζητή-
σει ψήφο ανοχής, κοινώς
θα συνεχίσει εφόσον 
εξασφαλίσει τη στήριξη
120 βουλευτών. Σύμφωνα με διπλωματικές πηγές, η καγκελάριος Μέρκελ επισκέπτεται την Αθήνα κυρίως για να παράσχει στήριξη στον Αλέξη Τσίπρα ενόψει της επώδυνης

πολιτικά κύρωσης της συμφωνίας των Πρεσπών από την ελληνική Βουλή.

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Την πρώτη φορά ήταν «πρωτοφα-
νές». Τις επόμενες, όταν τα όρια
και οι κόκκινες γραμμές καταπα-
τήθηκαν και, μάλιστα, με επιδει-
κτικό τρόπο, όπως με τις επίμαχες
αναρτήσεις του Παύλου Πολάκη,
η Πειραιώς θύμισε ότι δεν υπάρχει
αντίστοιχο προηγούμενο. Δεν υπάρ-
χει προηγούμενο σε κράτος δικαίου
υπουργός μιας κυβέρνησης να κα-
ταγγέλλει δημοσίως και να απειλεί
ονομαστικά εισαγγελείς και ανα-
κριτές, επιχειρώντας να χειραγω-
γήσει τη Δικαιοσύνη. Το κατέστησε
σαφές με αιχμηρή παρέμβαση ο
Κυριάκος Μητσοτάκης πριν από
δύο 24ωρα, κάνοντας λόγο για από-
πειρα «θεσμικής εκτροπής» που
πρέπει να αποτραπεί.

Η πρώτη προειδοποίηση
Αυτή είναι μόνο η αρχή. Οι κυ-

βερνητικές παρεμβάσεις στη Δι-
καιοσύνη με αιχμή τις ενδείξεις
«σκευωρίας» στην υπόθεση της
Novartis είναι ένα από τα μέτωπα
που θα αναδείξει η Ν.Δ. τις επόμενες
μέρες. Η σύμπλευση του κ. Μητσο-
τάκη με την θέση της Ενωσης Δι-
καστών και Εισαγγελέων περί «θε-
σμικής εκτροπής» ήταν η πρώτη
προειδοποίηση, καθώς αναμένεται
να κλιμακωθεί και με άλλες κινήσεις
και πρωτοβουλίες στο μέτωπο της
Δικαιοσύνης.

Δεν είναι το μόνο, καθώς όσο θα
πλησιάζει η ώρα που η συμφωνία
των Πρεσπών θα περάσει σε ελλη-
νικό τερέν, τόσο θα κλιμακώνεται
η πίεση της Ν.Δ. προς τον Αλέξη

Τσίπρα, εφόσον η ενδεχόμενη κύ-
ρωση της συμφωνίας οδηγήσει σε
απώλεια της δεδηλωμένης, να ανα-
ζητήσει ψήφο εμπιστοσύνης από
τη Βουλή. Η Πειραιώς διαμηνύει
σε όλους τους τόνους ότι μια κυ-
βέρνηση μειοψηφίας δεν διαθέτει
πολιτική νομιμοποίηση και επιμένει
ότι ο μόνος δρόμος για τον Αλέξη
Τσίπρα είναι η αναζήτηση επιβε-
βαίωσης στη Βουλή ή οι εκλογές.
Εξάλλου, είναι προφανές ότι αν ο
πρωθυπουργός δεν ζητήσει τέτοια
ψήφο στη Βουλή, θα το κάνει η
Ν.Δ., καταθέτοντας πρόταση δυ-
σπιστίας έναντι της κυβέρνησης.

«Η χώρα ζει σε μια θεσμικά πρω-
τοφανή κατάσταση με μια κυβέρ-
νηση που καταρρέει και παρ’ όλα
αυτά έχει το θράσος να δηλώνει
ότι θα μείνει στην εξουσία ακόμη
κι αν χάσει τη δεδηλωμένη», έλεγαν
από την Πειραιώς. Η Ν.Δ. από την
πλευρά της επαναλαμβάνει σε όλους
τους τόνους ότι δεν θα ψηφίσει
την κύρωση της συμφωνίας, ούτε
το πρωτόκολλο ένταξης της ΠΓΔΜ
στο ΝΑΤΟ που θα ακολουθήσει.
Αυτό, μάλιστα, προς απάντηση
στην προσπάθεια της κυβέρνησης
να το αναδείξει σε χωριστό ζήτημα
φιλοδοξώντας ότι θα τη φέρει σε
δύσκολη θέση σε μία ακόμη ψη-

φοφορία. Ελεγαν από την Πειραιώς
ότι είναι επακόλουθο της συμφω-
νίας και, άρα, η Ν.Δ. δεν θα μπο-
ρούσε να έχει διαφορετική στάση.

Μείζον ζήτημα θεωρεί η Ν.Δ. αυτό
των κυβερνητικών παρεμβάσεων
στη Δικαιοσύνη, με αιχμή του δό-
ρατος αυτή τη φορά τις αναρτήσεις

του Παύλου Πολάκη, αλλά και το
«φιάσκο» με τον πρώην προστα-
τευόμενο μάρτυρα, για το οποίο η
Πειραιώς δείχνει προς την εισαγ-
γελέα Ελένη Τουλουπάκη που του
απέδωσε την ιδιότητα του προστα-
τευόμενου μάρτυρα. Η δήλωση του
κ. Μητσοτάκη της περασμένης
Πέμπτης, που υιοθέτησε τα περί
«θεσμικής εκτροπής» της Ενωσης
Δικαστών και Εισαγγελέων, ενώ
απηύθυνε μήνυμα τόσο προς τα
κόμματα του δημοκρατικού τόξου
όσο και προς τους δικαστικούς λει-
τουργούς – στους μεν πρώτους να
αποτρέψουν την επιχειρούμενη
εκτροπή, στους δε δεύτερους να
αποκαταστήσουν το κύρος και την
ανεξαρτησία της Δικαιοσύνης, ήταν
εμμέσως και διαπίστωση που αφορά
τους δεύτερους, ότι υπάρχουν δι-
καστές που λειτουργούν σε παρα-
δικαστική λογική, δεν τιμούν το
κύρος και την ανεξαρτησία της Δι-
καιοσύνης. Η παρέμβαση αυτή,
πάντως, είναι ενδεικτική των προ-
θέσεων του κ. Μητσοτάκη να ανα-
δείξει το ζήτημα και με άλλες κι-
νήσεις και πρωτοβουλίες, χρησι-
μοποιώντας όλα τα μέσα που έχει
στη διάθεσή του. Αυτά προφανώς
δεν εξαντλούνται σε μια ενδεχό-
μενη πρόκληση σχετικής συζήτη-
σης στη Βουλή και η επίθεση μπορεί
να κλιμακωθεί με άλλα εργαλεία
που αγγίζουν τον πυρήνα της λει-
τουργίας της Δικαιοσύνης.

Επικοινωνιακή αντεπίθεση
Ταυτόχρονα, πιστή στην απόφα-

ση να εμμείνει στο θετικό αφήγημα
και στις δικές της προτάσεις η Πει-

ραιώς περνά από την ερχόμενη
εβδομάδα σε επικοινωνιακή και
προγραμματική αντεπίθεση. Ορό-
σημο αυτής είναι η 10η Ιανουαρίου,
ημέρα που συμπληρώνονται τρία
χρόνια από τη μέρα που ο κ. Μη-
τσοτάκης ανέλαβε την ηγεσία της
Ν.Δ. και κατά την οποία αναμένεται
να ανακοινωθούν τα πρώτα ονόματα
στις λίστες του κόμματος, προσώπων
από ολόκληρη την Ελλάδα, τα οποία
προέρχονται κυρίως από το μητρώο
στελεχών και κατέρχονται για πρώτη
φορά σε εκλογές. Η ημερομηνία
που επελέγη δεν είναι τυχαία, καθώς
ο τρίτος όροφος της Πειραιώς επι-
διώκει να εκπέμψει το μήνυμα της
διαρκούς ανανέωσης, παρά τις γκρί-
νιες παλαιότερων υποψηφίων στις
λίστες. Εξάλλου, οι ανακοινώσεις
των ονομάτων σηματοδοτούν και
τη διάθεση στην Πειραιώς, η οποία
είναι απόλυτα προεκλογική, όπως
φαίνεται και από το πρόγραμμα του
πρώτου μήνα του νέου έτους. Στις
10 Ιανουαρίου ο κ. Μητσοτάκης
μιλά σε ειδική εκδήλωση για την
4η Βιομηχανική Επανάσταση, ενώ
εντός του Ιανουαρίου παρουσιάζει
το πρόγραμμα της Ν.Δ. για την
Υγεία. Η Πειραιώς βρίσκεται σε
απόλυτη εκλογική εγρήγορση, κα-
θώς οι λίστες κλείνουν σταδιακά,
ενώ συνεχίζονται οι περιοδείες του
κ. Μητσοτάκη ανά την Ελλάδα.
Πρώτος σταθμός για το 2019 το
Ηράκλειο της Κρήτης στις 18 Ια-
νουαρίου, όπου σε εκδήλωση των
τοπικών ΝΟΔΕ θα δηλώσει τη στή-
ριξή του στον υποψήφιο περιφε-
ρειάρχη Αλέξανδρο Μαρκογιαννάκη
και επόμενη στάση η Λαμία.

Αντεπίθεση της Νέας Δημοκρατίας σε όλα τα μέτωπα
Οι κινήσεις της Πειραιώς για Δικαιοσύνη, δεδηλωμένη και συμφωνία των Πρεσπών – Στις 10 Ιανουαρίου τα νέα πρόσωπα

Η σύμπλευση του κ. Μητσοτάκη με την θέση της Ενωσης Δικαστών περί «θε-
σμικής εκτροπής», ήταν η πρώτη προειδοποίηση προς την κυβέρνηση.

<<<<<<

«Η χώρα ζει σε μια θεσμι-
κά πρωτοφανή κατάστα-
ση με μια κυβέρνηση
που καταρρέει».
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Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Μια τεχνολογία που γνωρίζει αλμα-
τώδη ανάπτυξη και φέρνει το μέλ-
λον στην καθημερινή ζωή, έρχεται
να ανακουφίσει πάσχοντες ακόμη
και στις πιο φτωχές γωνιές της Γης.
Η τρισδιάστατη εκτύπωση οργά-
νων, ιστών, οστών, αγγείων, εμ-
φυτευμάτων, τεχνητών μελών, ια-
τρικού εξοπλισμού εξελίσσεται σε
επανάσταση στην υγειονομική πε-
ρίθαλψη. Διότι μειώνει εντυπωσιακά
τον χρόνο παραγωγής και το κόστος
οργάνων, προσθετικών μελών και
εργαλείων, επιταχύνοντας τις θε-
ραπείες και την ίδια στιγμή περιο-
ρίζοντας τις ανισότητες. Παράλ-
ληλα, βελτιώνει το αποτέλεσμα
αφού κάθε προϊόν σχεδιάζεται με
εξαιρετική ακρίβεια πάνω στον με-
μονωμένο ασθενή, ακόμη και στον

αναπτυσσόμενο κόσμο, όπου μέχρι
πρότινος ήταν αδύνατη η υιοθέ-
τηση νέων τεχνικών.

Για παράδειγμα, στην Αϊτή η ομά-
δα iLab Haiti εκτυπώνει προηγμένο
ιατρικό εξοπλισμό για τα τοπικά
νοσοκομεία, προσφέροντας το έως
χθες αδιανόητο. Στις εμπόλεμες ζώ-
νες στην Ασία και στην Αφρική, τα
φθηνά, απόλυτα εξατομικευμένα
τεχνητά μέλη που εκτυπώνονται
σε μια μέρα, έχουν αποκαταστήσει
μέσα στο 2017 εκατοντάδες ακρω-
τηριασμένους από νάρκες. Ενώ η
βιο-εκτύπωση, που βρίσκεται σή-
μερα σε πειραματικό στάδιο, θα αλ-
λάξει ριζικά τις θεραπείες στο μέλ-
λον, καθώς θα εκτυπώνονται από
ζωντανά κύτταρα, ζωντανά όργανα
και ιστοί...

Η έκρηξη
«Τον πρώτο τρισδιάστατο εκτυ-

πωτή κατασκεύασε το 1984 ο Αμε-
ρικανός μηχανικός Τσαρλς Χαλ και
η τρισδιάστατη εκτύπωση σταδιακά
μπήκε στη βιομηχανία, στην τεχνο-
λογία, στην ιατρική, στην εκπαί-
δευση, στην αεροδιαστημική, στην
αυτοκινητοβιομηχανία», εξηγεί στην
«Κ» ο κ. Τάσος Λαζαρίδης, ηλεκτρο-
λόγος μηχανικός και μηχανικός υπο-

λογιστών, ο οποίος έχει ειδικευθεί
και πραγματοποιεί τρισδιάστατες
εκτυπώσεις για ιατρική χρήση. «Στην
Ευρώπη εμφανίστηκε το 1990, αλλά
οι εκτυπωτές ήταν πάρα πολύ ακρι-
βοί, ενώ δεν υπήρχαν και τα υλικά.
Οι πρώτες ύλες των εκτυπωτών είναι
κυρίως τα θερμοπλαστικά και οι ρη-
τίνες, τα οποία αποτέλεσαν προϊόν
της αγοράς τα τελευταία 10 χρόνια.
Η έκρηξη έγινε αρχικά στη βιομη-
χανία, κυρίως στη ρομποτική και
μετά στην ιατρική, γύρω στο 2000,
όταν πρωτοχρησιμοποιήθηκε για
τη κατασκευή οδοντιατρικών εμ-
φυτευμάτων και προσθετικών με-
λών. Το πρόβλημα με την ιατρική
είναι ότι το υλικό που θα χρησιμο-
ποιηθεί θα πρέπει να είναι βιοσυμ-
βατό –ώστε να μην απορριφθεί από
τον οργανισμό, να μην προκληθούν
μολύνσεις ή τραυματισμοί– και να
έχει λάβει τις κατάλληλες εγκρίσεις»,
λέει ο ίδιος.

Το μεγαλύτερο πλεονέκτημα της
τρισδιάστατης εκτύπωσης στην ια-
τρική είναι η γρήγορη και φθηνή
κατασκευή προσθετικών μελών,
ανατομικών τμημάτων, αλλά και ια-
τρικών εργαλείων για κάθε ασθενή
ξεχωριστά. Οποιο μέρος του ανθρώ-
πινου σώματος φαίνεται σε τρισ-
διάστατη απεικόνιση (γνάθος, γό-
νατο, κρανίο, αγγεία, καρδιά κ.λπ.)
«μπορεί να ανασυντεθεί και να εκτυ-
πωθεί άμεσα με εντυπωσιακή ακρί-
βεια, για προεγχειρητική ή διεγχει-
ρητική χρήση.

Προεγχειρητικά η τρισδιάστατη
εκτύπωση εφαρμόζεται σε κάθε το-
μέα της ιατρικής, στην οδοντιατρική,
γναθοπροσωπική χειρουργική, ορ-
θοπεδική χειρουργική, νευροχει-
ρουργική, καρδιοχειρουργική, αγ-
γειοχειρουργική, ογκολογία κ.λπ.
και συμβάλλει στη μείωση του χρό-
νου και του ρίσκου της επέμβασης,
τη γρήγορη ανάρρωση του ασθε-
νούς», τονίζει ο κ. Λαζαρίδης. Με
δεδομένα που λαμβάνονται από την
αξονική ή μαγνητική τομογραφία
εκτυπώνεται τρισδιάστατα ένα ανα-
τομικό μοντέλο, στο οποίο φαίνονται
καθαρά με κάθε λεπτομέρεια τα
πάντα στο εσωτερικό και στο εξω-
τερικό του οργάνου ή του μέλους,
ιστοί, νεύρα, αρτηρίες, αγγεία, ρίζες
δοντιών, καρκινικοί όγκοι κ.λπ.

«Το μοντέλο διευκολύνει τη διά-
γνωση και στη συνέχεια τον σχε-
διασμό, με απόλυτη ακρίβεια, ακόμη
και εξαιρετικά περίπλοκων επεμ-
βάσεων. Για παράδειγμα, ένας καρ-
διολόγος μπορεί να κάνει ευκολό-
τερα διάγνωση σε μια καρδιά που
έχει στα χέρια του παρά από εικόνες
στον υπολογιστή, να επιτύχει προ-

σομοίωση της ενδοκαρδιακής ροής,
να μελετήσει με ακρίβεια τις ανα-
τομικές λεπτομέρειες και τα σημεία
που χρειάζονται αποκατάσταση
κ.λπ. Ακόμη, πάνω στο εκτυπωμένο
μοντέλο –και όχι κατευθείαν στον
ασθενή– μπορεί να δοκιμαστεί και
ένα νέο ιατρικό μηχάνημα. Επίσης,
με τα απτά μοντέλα οι γιατροί μπο-
ρούν να επικοινωνήσουν καλύτερα
με τους ασθενείς, αλλά και να εκ-
παιδεύσουν τους φοιτητές.

Για την εγχείρηση εκτυπώνονται,
από υλικά που αντέχουν τις υψηλές
θερμοκρασίες της αποστείρωσης,
τα απαιτούμενα ανατομικά τμήματα
αλλά και φθηνά χειρουργικά εργα-
λεία εξατομικευμένης χρήσης (η

τρισδιάστατη εκτύπωση είναι η οι-
κονομικότερη μέθοδος κατασκευής
πρότυπων προϊόντων – οι παραδο-
σιακές μέθοδοι κατασκευής εργα-
λείων απαιτούν παραγωγή μεγάλης
κλίμακας, πάνω από 10.000 κομμά-
τια). Την προηγούμενη εβδομάδα,
ένας καρδιοχειρουργός χρειαζόταν
ένα διαστολέα αορτικής βαλβίδας
για συγκεκριμένο ασθενή – ως χει-
ρουργικό εργαλείο υπάρχει στην
αγορά, απλώς η συγκεκριμένη αορτή
είχε μικρότερες διαστάσεις από τις
κοινές. Με βάση τη μαγνητική το-
μογραφία του ασθενούς, κατασκεύα-
σα ένα και μόνο εργαλείο για τη
συγκεκριμένη επέμβαση. Ενα νεο-
γέννητο παιδί έπρεπε να χειρουρ-

γηθεί, αλλά δεν υπήρχε τόσο μικρή
μάσκα παροχής οξυγόνου. Κλήθηκε
ένας μηχανικός να την κατασκευά-
σει άμεσα», περιγράφει ο ίδιος.

Νέες τεχνικές
Στην οδοντιατρική, οι 3D εκτυ-

πωτές «είναι από τα πιο ευέλικτα
εργαλεία. Κάθε οδοντική τεχνική
έχει και διαφορετικές απαιτήσεις
σε υλικά. Ορισμένα πρέπει να είναι
μακροχρόνια βιοσυμβατά, άλλα
βραχυχρόνια βιοσυμβατά και άλλα
διάφανα, για λόγους αισθητικής.
Η δυνατότητα τρισδιάστατης σά-
ρωσης και εκτύπωσης οδοντο-
στοιχιών, ορθοδοντικών μοντέλων
και συσκευών βοηθάει τον οδον-

τοτεχνίτη να δουλέψει με ακρίβεια
και να εφαρμόσει νέες τεχνικές.
Μία από τις εφαρμογές που χρη-
σιμοποιούνται καθημερινά είναι
η εκτύπωση ενός και μόνο χει-
ρουργικού νάρθηκα από διάφανη
ρητίνη για την προσθήκη εμφυ-
τευμάτων στον συγκεκριμένο
ασθενή. Με βάση τον νάρθηκα,
ο οδοντίατρος γνωρίζει επακριβώς
το σημείο που θα τρυπήσει με μία
και μόνη συγκεκριμένη κλίση, σε
ένα και μόνο συγκεκριμένο ύψος,
για το καλύτερο δυνατό αποτέλε-
σμα, μείωση του μετεγχειρητικού
πόνου, του οιδήματος, του χρόνου
επούλωσης», σημειώνει ο κ. Λα-
ζαρίδης.

Τα τεχνητά μέλη «σχεδιάζονται πάνω
στον κάθε μυ του ασθενούς για πε-
ρισσότερη λειτουργικότητα και ζων-
τανή αίσθηση σε κάθε κίνηση –
στην αγορά είναι διαθέσιμα μόνο
τρία μεγέθη. Τα υλικά που χρησι-
μοποιούνται, μεγάλης αντοχής και
διάρκειας, είναι τιτάνιο, άνθρακας
και πλαστικό ABS. Το κόστος είναι
μικρότερο, όπως και ο χρόνος κα-
τασκευής. Πριν από τρία χρόνια
σχεδίασα και εκτύπωσα έναν πλα-
στικό νάρθηκα για το χέρι έπειτα
από ένα στραμπούληγμα στον καρ-
πό, καθώς ο νάρθηκας που μου έδω-
σε ο ορθοπεδικός δεν μπορούσε να
μπει στο νερό. Μου πήρε δύο ώρες
ο σχεδιασμός και τρεις ώρες η εκτύ-
πωση. Το κόστος του ήταν ελάχιστο,
2-3 ευρώ. Η εκτύπωση προσθετικών
μελών εξελίσσεται σε μια αγορά
που θα αγγίξει το 1,1 δισ. δολάρια
το 2020», λέει ο κ. Λαζαρίδης.

Και τα άλματα σε όλους τους το-
μείς της ιατρικής συνεχίζονται, με
τις παλιές μεθόδους να αντικαθί-
στανται από ψηφιακές σαρώσεις

και τεχνικές μέσω υπολογιστών, με
πλήθος βιολογικά ενεργά εμφυτεύ-
ματα για ανακατασκευή μερών του
σώματος όπως τα εμφυτεύματα από
τιτάνιο, που έχουν επικαλυφθεί με
βιοδραστικούς παράγοντες για την
αναδημιουργία οστών. Οι δυνατό-
τητες των τρισδιάστατων εκτυπω-
τών, που χρησιμοποιούν πληθώρα
υλικών, από συγκεκριμένα είδη πλα-
στικών και κεραμικών έως κράματα
τιτανίου ή κοβαλτίου-χρωμίου, φαν-
τάζουν απεριόριστες.

«Στη φαρμακευτική βιομηχανία,
οι τρισδιάστατοι εκτυπωτές, που
μοιάζουν με ρομποτάκια, δοκιμάζουν

νέες δοσολογίες φαρμάκων, εκτυ-
πώνουν σκευάσματα για να ελεγχ-
θούν οι συστατικές ουσίες κ.λπ.
Στο μέλλον, θα μπορεί ο εκτυπωτής
φαρμάκων να βρίσκεται μέσα σε
κάθε σπίτι και το κάθε μέλος της
οικογένειας να πληκτρολογεί στον
φορτωμένο με τα κατάλληλα δε-
δομένα εκτυπωτή, ανάλογα με την
ασθένεια και με τη χρήση ψηφιακής
συνταγής, το κατάλληλο εξατομι-

κευμένο φάρμακο, που θα αυξάνει
την αποτελεσματικότητα και θα
μειώνει τις παρενέργειες», επιση-
μαίνει ο κ. Λαζαρίδης.

Το πρώτο 3D εκτυπωμένο φάρ-
μακο που έχει εγκριθεί από την Αμε-
ρικανική Υπηρεσία Τροφίμων και
Φαρμάκων είναι ένα σκεύασμα κατά
των επιληπτικών κρίσεων. Η τρισ-
διάστατη εκτύπωση επιτρέπει την
κατασκευή χαπιών με πολύ υψηλή
δόση δραστικής ουσίας, αλλά και
περαιτέρω με βάση τις ανάγκες του
εκάστοτε ασθενούς – μια εξατομι-
κευμένη προσέγγιση, η οποία έως
τώρα ήταν εξαιρετικά ακριβή.

<<<<<<

Οποιο μέρος του 
σώματος φαίνεται σε
τρισδιάστατη απεικόνιση
μπορεί να εκτυπωθεί
άμεσα με ακρίβεια, 
για προεγχειρητική 
ή διεγχειρητική χρήση.

Η τρισδιάστατη
επανάσταση
στην ιατρική
είναι εδώ
Πώς οι 3D εκτυπωτές σώζουν ζωές

Πιο γρήγορα και πιο φθηνά
<<<<<<

«Στο μέλλον θα μπορεί 
ο εκτυπωτής φαρμάκων
να βρίσκεται μέσα 
σε κάθε σπίτι – θα
λειτουργεί με τη χρήση
ψηφιακής συνταγής».

Στο όχι πολύ μακρινό μέλλον, η τρισ-
διάστατη εκτύπωση θα προσφέρει,
με την εναπόθεση στρώσεων κυτ-
τάρων, ζωντανές, πλήρως λειτουρ-
γικές εκδόσεις ανθρώπινων οργάνων.
Οι ερευνητές στα εργαστήρια πει-
ραματίζονται πάνω στην εκτύπωση
ζωντανού ανθρώπινου δέρματος και
αιμοφόρων αγγείων, ενώ οραματί-
ζονται τη δημιουργία νεφρών, συ-
κωτιού, καρδιάς και άλλων οργάνων
και ιστών, έτσι ώστε ένας ασθενής
που χρειάζεται μεταμόσχευση να
μην αναζητεί δότη, αλλά τρισδιά-
στατο εκτυπωτή...

«Στο εξωτερικό υπάρχουν ήδη
χειροπιαστά αποτελέσματα της έρευ-
νας προς αυτή την κατεύθυνση.
Εδώ και τουλάχιστον μία δεκαετία
ο αμερικανικός στρατός χρησιμο-
ποιεί συνθετικό δέρμα σε σπρέι για
την επούλωση εγκαυμάτων. Από
τότε που οι τρισδιάστατοι εκτυπωτές
βγήκαν στην αγορά, το σπρέι αυτό
τοποθετήθηκε σε έναν 3D εκτυπωτή,
ο οποίος σκανάρει το τραύμα και
εκτυπώνει επιδερμίδα κατευθείαν

πάνω στην πληγή, υπολογίζοντας
πόσες στρώσεις κυττάρων θα πρέπει
να εναποθέσει και σε ποιο ακριβώς
σημείο. Ο χρόνος επούλωσης μει-
ώθηκε σε ποσοστό 70% με 80%»,
εξηγεί ο κ. Λαζαρίδης.

Σε ποιο σημείο βρίσκεται αυτή
τη στιγμή η προσπάθεια εκτύπωσης
ζωντανών οργάνων; «Η πρώτη ύλη,
τα ζωντανά κύτταρα υπάρχουν.
Αυτό που πρέπει να εξασφαλίσουμε
είναι ότι μετά την εκτύπωση, το
όργανο που κατασκευάστηκε θα
καταφέρει να επιβιώσει. Η εκτύ-
πωση γίνεται όχι στο εξωτερικό
περιβάλλον αλλά μέσα σε υδρογέλη.

Αρχικά το εκτυπωμένο όργανο κα-
τάφερε να επιβιώσει για πέντε με
έξι ημέρες. Στη συνέχεια για 30 με
40 ημέρες. Στόχος, να μπορέσει να
επιβιώσει για περισσότερο από ένα
χρόνο».

Βέβαια, έχουμε καταφέρει να
εκτυπώσουμε εξωτερικά όργανα,
όπως αυτιά – όχι μόνο βοηθήματα
ακοής (η τρισδιάστατη εκτύπωση
γνωρίζει ευρεία χρήση στη βιομη-
χανία παραγωγής βοηθημάτων
ακοής· παλιότερα χρειαζόταν μία
εβδομάδα για να κατασκευαστεί
ένα ακουστικό βοήθημα, σήμερα
μόνο λίγες ώρες). «Καλούπι ανθρώ-
πινου αυτιού, που σχεδίασε τρισ-
διάστατος εκτυπωτής, γέμισε με
πήκτωμα από κύτταρα χόνδρου βο-
οειδών, το οποίο διατήρησε το αρ-
χικό σχήμα και αναπτύχθηκε σε
ανθρώπινο αυτί με ζωντανά κύτ-
ταρα. Ερευνητές στο Πρίνστον
έχουν ενσωματώσει σε αυτί που
κατασκευάστηκε με τον ίδιο τρόπο
ηλεκτρονικά εξαρτήματα για υπερ-
φυσική ακοή».

<<<<<<

«Ζωντανά κύτταρα
υπάρχουν, όμως πρέπει
να εξασφαλίσουμε 
ότι μετά την εκτύπωση
το όργανο 
θα επιβιώσει».

Η εκτύπωση ζωντανών οργάνων
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Το σοβαρότεροσχίσμα στον χριστια-
νισμό εδώ και αιώνες ετοιμάζεται
να προκαλέσει η Ουκρανία, επιδιώ-
κοντας την αυτοκεφαλία της Ου-
κρανικής Εκκλησίας και των δεκά-
δων εκατομμυρίων πιστών της. Τις
τελευταίες εβδομάδες, οι ουκρανικές
υπηρεσίες ασφαλείας έχουν ανα-
κρίνει ιερείς, πιστούς στο Πατριαρ-
χείο Μόσχας, έχουν πραγματοποι-
ήσει έρευνες σε ενοριακά γραφεία
καταφέρνοντας να εξοργίσουν τη
Ρωσία. «Θέλουν να μας εκφοβίσουν»,
λέει ο πατέρας Βασίλι Νάτσεφ, που
παραμένει πιστός στο Πατριαρχείο
Μόσχας και εκλήθη για ανάκριση
στα γραφεία της Ουκρανικής Υπη-
ρεσίας Ασφαλείας SBU.

Η νέα αυτοκέφαλη Ουκρανική
Εκκλησία αναμένεται να εξασφα-
λίσει αύριο την ανεξαρτησία της,
ανήμερα των ρωσικών Χριστουγέν-
νων, σύμφωνα με το παλαιό ημε-
ρολόγιο. Ο νεοεκλεγείς επικεφαλής
της, μητροπολίτης Επιφάνιος, θα
ταξιδέψει τη Δευτέρα στην Κων-
σταντινούπολη για να λάβει την ευ-
λογία του Οικουμενικού Πατριάρχη.
Η προοπτική νέας αυτοκέφαλης Ου-
κρανικής Εκκλησίας έχει προκαλέσει
την οργή της ρωσικής πολιτικής
και εκκλησιαστικής ηγεσίας, ενι-
σχύοντας τα σενάρια που θέλουν
τη Μόσχα να επιδιώκει –ακόμη και
διά της βίας– το ναυάγιο του σχεδίου
της ουκρανικής αυτοκεφαλίας. Ο
Βασίλ Χριτσάκ, επικεφαλής της SBU,
προειδοποίησε τον Δεκέμβριο ότι
το σχίσμα «μπορεί να σταθεί αφορμή
για στρατιωτική εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία». Τους ουκρανικούς
φόβους ενισχύει η στάση ορισμένων
Ουκρανών ιερέων, οι οποίοι παρα-
μένουν πιστοί στο Πατριαρχείο Μό-
σχας και στηρίζουν την προσάρτηση
της Κριμαίας στη Ρωσία.

Την ίδια στιγμή, ο ελάχιστα δη-
μοφιλής Ουκρανός πρόεδρος Πο-
ροσένκο στηρίζει τις ελπίδες επα-
νεκλογής του στην αναβίωση του
ουκρανικού εθνικισμού, υπό το σύν-
θημα «στρατός, γλώσσα, πίστη».

O Πούτιν
Από την άλλη, ο Ρώσος πρόεδρος

Πούτιν, που εμφανίζει εδώ και χρό-
νια τον εαυτό του ως υπερασπιστή
της ρωσικής ορθοδοξίας, έχει επεν-
δύσει πολλά στη διατήρηση της Εκ-
κλησίας του Κιέβου υπό τη σκέπη
του Πατριαρχείου Μόσχας. Μιλών-
τας τον Δεκέμβριο στην ετήσια συ-
νέντευξη Τύπου της προεδρίας, ο
Βλαντιμίρ Πούτιν υπογράμμισε την
πρόθεση της Μόσχας να αντιταχθεί
στο σχίσμα, προειδοποιώντας ότι
κάθε αναδιανομή εκκλησιαστικής
περιουσίας «μπορεί να καταλήξει
σε διένεξη, ακόμη και σε αιματο-
χυσία». Πίσω από τις δογματικές
διαφωνίες κρύβεται η διανομή κε-
φαλαίων, ακινήτων και πολιτικής

ισχύος, που πηγάζουν από την εκ-
μετάλλευση της εκκλησιαστικής
περιουσίας. Η Ουκρανική Ορθόδοξη
Εκκλησία ανήκει στην αρμοδιότητα
της Μόσχας από το 1686, όταν –
υπό την πίεση της Ρωσίας– απομα-
κρύνθηκε από το Οικουμενικό Πα-
τριαρχείο. Τον Δεκέμβριο, ο Ουκρα-
νός πρόεδρος Ποροσένκο και 200
επίσκοποι συγκεντρώθηκαν στον
καθεδρικό ναό της Αγίας Σοφίας
του Κιέβου για να εκλέξουν τον προ-
καθήμενο της νέας αυτόνομης Ου-
κρανικής Εκκλησίας.

Η διατήρηση της Ουκρανίας στο
Πατριαρχείο Μόσχας θεωρείται ανα-
γκαία από τη Ρωσία, για τη διατή-
ρηση του αφηγήματος της χιλιό-

χρονης ιστορίας της χώρας. Ο Μέγας
Βλαδίμηρος, πρίγκιπας του Κιέβου
του 10ου αιώνα, που ασπάστηκε
τον χριστιανισμό, θεωρείται εθνικός
ήρωας της Ρωσίας και ένας από τους
ιδρυτές του ενιαίου ρωσικού κρά-
τους. Για την Ουκρανία, όμως, η εκ-
κλησιαστική πρωτοκαθεδρία της
Μόσχας αντιβαίνει στις εθνικιστικές
επιδιώξεις του Κιέβου. «Η Ουκρανική
Εκκλησία δεν αποτελεί μέρος της
ρωσικής ιστορίας, αλλά ανήκει στη
διακριτή ουκρανική εθνική ταυτό-
τητα», λέει ο Αντρέι Γιουράς, διευ-
θυντής του τμήματος θρησκευτικών
θεμάτων του υπουργείου Πολιτισμού
της Ουκρανίας. Η ουκρανική υπη-
ρεσία ασφαλείας SBU, ουδέποτε κα-
ταδίωξε πιστούς, οι οποίοι έχουν
εκφράσει την πρόθεση να παραμεί-
νουν υπό τη σκέπη του Πατριαρ-
χείου Μόσχας, προσπαθώντας μόνο
να διασφαλίσει «πραγματική θρη-
σκευτική ισότητα» με τις διώξεις
εναντίον ιερέων, ανοικτά προσκεί-
μενων στους εχθρούς της Ουκρα-
νίας, εξηγεί ο κ. Γιουράς.

Οι ανακριθέντες ιερείς φαίνεται
ότι σχετίζονται με την έκδοση φυλ-
λαδίου, με εμπρηστικό 12σέλιδο
περιεχόμενο, από την άγνωστη μέ-
χρι στιγμής οργάνωση «Ενωση για
την Προστασία της Ορθοδοξίας».
Το φυλλάδιο καταγγέλλει την Εκ-
κλησία του Κιέβου ως αιρετική, χα-
ρακτηρίζοντας τον πατριάρχη Μό-
σχας Κύριλλο τον μόνο νόμιμο επι-
κεφαλής της Ορθοδοξίας στη Ρωσία
και στην Ουκρανία.

Το πρωί της Πέμπτης, μηχανήματα
εκσκαφής έπιασαν δουλειά στο
μικρό λιμάνι Ράμσγκεϊτ της νότιας
Αγγλίας. Το λιμάνι είναι πολύ ρη-
χό για τα περισσότερα σύγχρονα
οχηματαγωγά, αλλά αυτό δεν εμ-
πόδισε τη βρετανική κυβέρνηση
να το συμπεριλάβει στους σχε-
διασμούς εκτάκτου ανάγκης σε
περίπτωση εξόδου από την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση χωρίς συμφωνία.
Αν από το πρωί της 30ής Μαρτίου
απαιτούνται διατυπώσεις, έστω
και ολιγόλεπτες, για τις νταλίκες
στα βρετανικά λιμάνια, ο κίνδυ-
νος είναι να δημιουργηθεί το
αδιαχώρητο στο Ντόβερ, τη βα-
σική πύλη εισόδου και εξόδου
εμπορευμάτων στη Βρετανία.

Οι προετοιμασίες για το ενδε-
χόμενο εξόδου χωρίς συμφωνία
θα ενέπνεαν περισσότερη εμπι-
στοσύνη σε περίπτωση που η
εταιρεία Seaborne Freight, που
ανέλαβε το συμβόλαιο για το
Ράμσγκεϊτ, διέθετε έστω και ένα
καράβι ή είχε ασχοληθεί ξανά με
τη ναύλωση οχηματαγωγών ή τη
μεταφορά εμπορευμάτων. Η εται-
ρεία που πήρε το συμβόλαιο των
14 εκατ. στερλινών φαίνεται ότι
στήθηκε τόσο πρόχειρα, που οι
όροι χρήσης των υπηρεσιών της
αντιγράφηκαν από εταιρεία εστία-
σης χωρίς καν τις απαραίτητες
αλλαγές στην ορολογία. Η απάν-
τηση του αρμόδιου υπουργού
στις επικρίσεις ήταν ότι δεν υπάρ-
χει τίποτα κακό στο να ευνοείται
η νεοφυής επιχειρηματικότητα
– στην πραγματικότητα όμως, η
απάντηση είναι ότι η βρετανική
κυβέρνηση ενδιαφέρεται λιγότερο
να προετοιμαστεί και περισσό-
τερο να φανεί ότι προετοιμάζεται.
Στόχος της προετοιμασίας είναι
να ασκηθεί πίεση στους Ευρω-
παίους, που επίσης χάνουν από
μια έξοδο χωρίς συμφωνία.

Εκστρατεία ενημέρωσης
Το θέμα θα λάβει περισσότερη

δημοσιότητα από μεθαύριο, με
διαφημιστικές καταχωρίσεις και
εκστρατεία στα βρετανικά μέσα
ενημέρωσης, ώστε να γνωρίζουν
οι ιδιώτες, οι επιχειρήσεις αλλά
και οι πολίτες της Ε.Ε. που κα-
τοικούν στη Βρετανία τι μπορούν
να περιμένουν σε περίπτωση εξό-
δου χωρίς συμφωνία. Πάντως τα
σενάρια καταστροφής, του τύπου
«δεν θα πετούν αεροπλάνα»,
έχουν φύγει από το τραπέζι, μετά
την πρόταση της Κομισιόν για
παράταση 12 μηνών στο ισχύον
καθεστώς πτήσεων, ακόμη και
σε περίπτωση εξόδου χωρίς συμ-
φωνία. Επίσης, οι Βρετανοί του-
ρίστες προχωρούν κανονικά στα

σχέδια για διακοπές στην Ε.Ε.
το καλοκαίρι, αφού σε κάθε πε-
ρίπτωση η Ε.Ε. έχει αποφασίσει
ότι δεν θα χρειάζονται βίζα για
διαμονή έως 90 ημέρες.

Την ίδια στιγμή όμως, οι βρε-
τανικές επιχειρήσεις αγοράζουν
περισσότερες πρώτες ύλες και
υλικά από όσα χρειάζονται, γε-
μίζοντας τις αποθήκες λόγω της
αβεβαιότητας του νέου καθεστώ-
τος των συνόρων, ενώ ο υπουργός
Περιβάλλοντος Μάικλ Γκόουβ
ενημερώνει τους Βρετανούς γε-
ωργούς ότι η Ε.Ε. μπορεί να επι-
βάλει δασμούς έως και 40% στα
προϊόντα τους και να καθυστερεί
τις εξαγωγές με αυστηρούς φυ-
τοϋγειονομικούς ελέγχους. Εν
μέσω σφιχτών προϋπολογισμών,
τα κονδύλια που διατίθενται για
την προετοιμασία μιας άτακτης
εξόδου ανέρχονται σε δύο δισ.
στερλίνες, ενώ η κυβέρνηση έχει
διατάξει να τεθούν σε επιφυλακή
3.500 στρατιώτες, κίνηση όχι ιδι-
αίτερα καθησυχαστική.

Η έξοδος την 29η Μαρτίου χω-
ρίς συμφωνία είναι μία από τις
τρεις πιθανές εκδοχές και αυτή
στην οποία η χώρα θα καταλήξει
de facto σε περίπτωση που δια-
τηρηθεί το παρόν πολιτικό αδιέ-
ξοδο στη Βουλή των Κοινοτήτων.
Οι πολυήμερες διακοπές της Βου-
λής δεν φαίνεται να άλλαξαν τί-

ποτα στους συσχετισμούς, που
παραμένουν απαγορευτικοί για
τη συμφωνία που διαπραγματεύ-
τηκε η πρωθυπουργός Τερέζα
Μέι με τις Βρυξέλλες. Η Μέι ανέ-
βαλε ήδη μία φορά την ψηφοφο-
ρία, στις 11 Δεκεμβρίου, για να
αποφύγει τη βέβαιη ήττα, ενώ
το μεγάλο ερώτημα είναι τι θα
συμβεί την επόμενη εβδομάδα
(14-18 Ιανουαρίου) όταν θα το
επιχειρήσει εκ νέου.

Αυτό το δεύτερο σενάριο, η
έγκριση της συμφωνίας, προ-
ϋποθέτει να αλλάξουν γνώμη οι
Συντηρητικοί βουλευτές που
βρίσκουν τη συμφωνία υπερβο-
λικά «ενδοτική» και οι βουλευτές
του βορειοϊρλανδικού DUP που
θεωρούν ότι δημιουργεί αόρατα
σύνορα ανάμεσα στη Βόρεια Ιρ-
λανδία και το υπόλοιπο Ηνωμένο
Βασίλειο. Αν η εσωκομματική
«ανταρσία» είναι έτοιμη να ξε-
φουσκώσει, τότε οι αντάρτες
κάνουν πολύ καλή συνωμοτική
δουλειά, γιατί κανείς δεν έχει
αντιληφθεί κάτι τέτοιο. Αντιθέ-
τως, οι προσδοκίες ότι όσο πλη-
σιάζει ο καιρός, τόσο περισσό-
τεροι θα πιεστούν να αλλάξουν
στάση δεν φαίνεται μέχρι στιγ-
μής να υλοποιούνται.

Το ενδεχόμενο εκλογών
Η πίεση υποτίθεται ότι θα

προέλθει από το τρίτο σενάριο,
που δεν είναι άλλο από τη διά-
λυση της Βουλής και την προ-
κήρυξη εκλογών. Αν η Μέι απο-
τύχει και την ερχόμενη εβδο-
μάδα, μπορεί να κάνει άλλη μία
προσπάθεια τον επόμενο μήνα
και εν συνεχεία να απειλήσει
ότι θα στήσει πρόωρες κάλπες.
Με τη δυναμική που παρουσιάζει
το Εργατικό Κόμμα, το τελευταίο
που θα επιθυμούσαν πολλοί Συν-

τηρητικοί βουλευτές θα ήταν
να προκαλέσουν εκλογές και να
χάσουν την έδρα τους. Και αυτό
το σενάριο φαίνεται «τραβηγ-
μένο», γιατί ακόμη και στη χει-
ρότερη περίπτωση, που η συμ-
φωνία της ενταφιαστεί οριστικά,
η Μέι το πιθανότερο είναι ότι
θα προτιμήσει να παραμείνει
στην εξουσία για όσο χρόνο οι
βουλευτές δεν την ανατρέπουν.

Οι Εργατικοί
Από την άλλη πλευρά, οι ίδιοι

οι Εργατικοί είναι βαθύτατα δι-
χασμένοι. Ενώ ο επικεφαλής Τζέ-
ρεμι Κόρμπιν κάνει τα πάντα
για να πάει τη χώρα σε εκλογές,
μερίδα στελεχών θεωρεί ότι ο
στόχος του κόμματος θα έπρεπε
να είναι η προκήρυξη νέου δη-
μοψηφίσματος, ώστε να αντι-
στραφεί το Brexit. Ερευνα του
ινστιτούτου YouGov μεταξύ
1.000 στελεχών του κόμματος
έδειξε ότι το 72% επιθυμεί νέο
δημοψήφισμα, μείωση 14 μονά-
δων σε σχέση με την αντίστοιχη
έρευνα του Σεπτεμβρίου, στην
οποία το ποσοστό των Εργατικών
που επιθυμούσε νέο δημοψήφι-
σμα ήταν 86%. Κατά πλήρη αν-
τιστοιχία με τα όσα συμβαίνουν
στο Συντηρητικό Κόμμα, όπου
το σκληρό Βrexit έχει μετατραπεί
σε εργαλείο στα χέρια όσων θέ-
λουν να ανατρέψουν την Τερέζα
Μέι, στους Εργατικούς το αίτημα
για νέο δημοψήφισμα που θα
ακυρώσει το Brexit χρησιμοποι-
είται ως ακόμη ένας μοχλός στις
απόπειρες ανατροπής του Τζέ-
ρεμι Κόρμπιν.

O Κόρμπιν παρουσιάζεται ως
το μοιραίο πρόσωπο, που θα μπο-
ρούσε να σταματήσει το Brexit
ζητώντας νέο δημοψήφισμα, αλλά
δεν το κάνει. Στην πραγματικό-
τητα, το νέο δημοψήφισμα δεν
βρίσκεται στην ατζέντα της βρε-
τανικής Βουλής και οι επιλογές
που έχουν όλοι οι βουλευτές, με-
ταξύ αυτών και ο Κόρμπιν, είναι
Brexit με τη συμφωνία της Τερέζα
Μέι ή Brexit χωρίς αυτήν.

Η στρατηγική του Κόρμπιν, να
απευθύνεται τόσο στο 52% που
ψήφισε Brexit όσο και στο 48%
που ψήφισε Remain, εξακολουθεί
να εγκρίνεται από τους υποστη-
ρικτές του κόμματός του. Ομως
η στρατηγική αυτή πλησιάζει στο
τέλος της, καθώς μια ομάδα βου-
λευτών που υποστηρίζουν την
παραμονή στην Ε.Ε. ετοιμάζεται,
μετά την ψηφοφορία, να κατα-
θέσει τροπολογία για νέο δημο-
ψήφισμα. Τότε θα είναι η στιγμή
των ιστορικών αποφάσεων.

REUTERS, A.P.

Αρχισαν προετοιμασίες για
ενδεχόμενο άτακτο Brexit
Το «σόου» στο λιμάνι του Ράμσγκεϊτ, οι συσχετισμοί και τα τρία σενάρια

<<<<<<

Οι βρετανικές επιχει-
ρήσεις αγοράζουν 
περισσότερες πρώτες
ύλες από όσες 
χρειάζονται, γεμίζοντας
τις αποθήκες λόγω 
της αβεβαιότητας.

Ο νεοεκλεγείς επικεφαλής της νέ-
ας αυτοκέφαλης Ουκρανικής Εκκλη-
σίας μητροπολίτης Επιφάνιος.

Ουκρανική Εκκλησία,
αντίστροφη μέτρηση
για την αυτοκεφαλία 
Αντιδράσεις ιερέων πιστών στη Μόσχα

Το λιμάνι του Ντόβερ (φωτ.) αποτελεί τη βασική πύλη εισόδου και εξόδου εμπορευμάτων στη Βρετανία. Αν από το πρωί της 30ής Μαρτίου απαιτού-
νται διατυπώσεις, έστω και ολιγόλεπτες, για τις νταλίκες στα βρετανικά λιμάνια, υπάρχει μεγάλος κίνδυνος το Ντόβερ να υποστεί... έμφραγμα.
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Η σύγκρουση απόψεων στο εσωτερικό του Εργατικού Κόμματος εν-
διαφέρει το σύνολο της Ευρώπης, καθώς από αυτήν μπορεί να προ-
κύψει επιβεβαίωση ή αντιστροφή του Brexit. Οι οπαδοί της παραμο-
νής της Βρετανίας στην Ευρωπαϊκή Ενωση υποστηρίζουν ότι αν το Ερ-
γατικό Κόμμα επιβάλει νέο δημοψήφισμα, πρέπει να κρατήσει σαφή
στάση υπέρ της παραμονής, υπενθυμίζοντας ωστόσο στους ψηφοφό-
ρους ότι για το νέο δημοψήφισμα ευθύνονται οι Συντηρητικοί, που
δεν κατόρθωσαν να διαπραγματευθούν ένα επωφελές Brexit. Το
στρατόπεδο αυτό υποστηρίζει ότι μια τέτοια στάση στο επιδιωκόμενο
δημοψήφισμα του καλοκαιριού 2019 θα ανοίξει τον δρόμο για την
εκλογική νίκη στις επόμενες βουλευτικές εκλογές. Οι δισταγμοί του
Κόρμπιν για ένα δεύτερο δημοψήφισμα αφορούν την αίσθηση θυμού
που θα προκληθεί σε ένα εκλογικό σώμα που θα νιώσει ότι η απόφα-
ση του 2016 ακυρώνεται από τους πολιτικούς. Επίσης, ο Κόρμπιν θεω-
ρεί ότι αν κυβερνήσει μια χώρα που θα έχει ήδη αποδεσμευθεί από
τις επιταγές των Βρυξελλών, θα έχει μεγαλύτερη ελευθερία στην
άσκηση πολιτικών που ξεφεύγουν από τα νεοφιλελεύθερα πρότυπα.

Οι δισταγμοί του Τζέρεμι Κόρμπιν

Αυτομόλησε διπλωμάτης
της Βόρειας Κορέας
Υψηλόβαθμος διπλωμάτης της Βόρειας Κορέας στην Ιταλία διέφυγε
και κρύβεται, δήλωσε χθες Νοτιοκορεάτης βουλευτής έπειτα από
συνάντηση που είχε με υπευθύνους των νοτιοκορεατικών υπηρεσιών
πληροφοριών. «Η αποστολή του ασκούντος προσωρινώς χρέη πρε-
σβευτή Τζο Σονγκ Γκιλ θα ολοκληρωνόταν περί τα τέλη του περασμένου
Νοεμβρίου και αυτός διέφυγε από το διπλωματικό συγκρότημα στις
αρχές Νοεμβρίου» μαζί με τη σύζυγό του, δήλωσε ο Νοτιοκορεάτης
βουλευτής Κιμ Μιν-Κι σε δημοσιογράφους. Η κεκλεισμένων των θυρών
σύνοδος μεταξύ των αξιωματούχων νοτιοκορεατικών υπηρεσιών πλη-
ροφοριών και βουλευτών έγινε μετά τη δημοσίευση από τη νοτιοκορεατική
εφημερίδα JoongAng Ilbo της πληροφορίας ότι ο Τζο ζήτησε άσυλο για
τον ίδιο και την οικογένειά του σε μια δυτική χώρα. «Ζήτησε άσυλο στις
αρχές του περασμένου μήνα», δήλωσε διπλωματική πηγή την οποία επι-
καλείται η εφημερίδα. Η περίπτωσή του προκαλεί, σύμφωνα με την
πηγή αυτή, πονοκέφαλο στις ιταλικές αρχές, οι οποίες ωστόσο «τον προ-
στατεύουν σε ασφαλή τοποθεσία». Πηγή προσκείμενη στο ιταλικό υπουρ-
γείο Εξωτερικών ανέφερε ότι η Ιταλία δεν είναι ενήμερη για αίτημα χο-
ρήγησης ασύλου από τον υψηλόβαθμο Βορειοκορεάτη διπλωμάτη. «Δεν
είμαστε ενήμεροι» για ένα τέτοιο αίτημα χορήγησης ασύλου, δήλωσε η
πηγή στο AFP, διευκρινίζοντας ότι το υπουργείο είχε δεχθεί μόνο ένα
αίτημα «αντικατάστασης» του Βορειοκορεάτη διπλωμάτη στη Ρώμη.

Ο 48χρονος Τζο ασκούσε προσωρινώς χρέη πρεσβευτή στη Ρώμη
από τον Οκτώβριο του 2017, όταν η Ιταλία ζήτησε από τον πρεσβευτή
της Βόρειας Κορέας Μουν Τζονγκ-Ναμ να εγκαταλείψει τη χώρα.
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Του KENNETH CHANG 
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Τα μεσάνυχτα της Πρωτοχρονιάς
στο Εργαστήριο Εφαρμοσμένης
Φυσικής του Πανεπιστημίου Τζον
Χόπκινς έμοιαζαν σαν οποιοδή-
ποτε άλλο πρωτοχρονιάτικο πάρτι
ανά τον κόσμο. Οι επιστήμονες,
μηχανικοί και άλλοι παρευρισκό-
μενοι μέτρησαν αντίστροφα και
ζητωκραύγασαν την άφιξη του
2019. Τριάντα εννέα λεπτά αρ-
γότερα, ξαναέκαναν την αντί-
στροφη μέτρηση, αυτή τη φορά
για τον πραγματικό λόγο της συγ-
κέντρωσής τους.

Το διαστημόπλοιο «Νέοι Ορί-
ζοντες» (New Ηorizons), που κα-
θοδηγείτο από το εργαστήριο
για την αμερικανική Υπηρεσία
Διαστήματος, τη NASA, προσέγ-
γιζε τον μικρό παγωμένο κόσμο
που ονομάζεται Θούλη η Υστάτη,
ο οποίος βρίσκεται ένα δισεκα-
τομμύριο χιλιόμετρα μακρύτερα
από τον Ηλιο από ό,τι ο Πλού-
τωνας και που μπορεί να μας
αποκαλύψει μυστικά για τον σχη-
ματισμό του σύμπαντος όπως το
γνωρίζουμε. 

«Είστε ενθουσιασμένοι;» ρώ-
τησε ο δρ Αλαν Στερν, ο βασικός
ερευνητής των «Νέων Οριζόντων»
που ήταν περικυκλωμένος από
παιδιά τα οποία κράδαιναν αμε-
ρικανικές σημαίες. Τη στιγμή που
ο δρ Στερν επισήμανε την πιο
κοντινή προσέγγιση του διαστη-
μοπλοίου, το πλήθος ζητωκραύ-
γασε πιο ενθουσιωδώς από ό,τι
για την έλευση του νέου χρόνου.

Αναμονή πολλών ωρών
Αν και σύμφωνα με τους υπο-

λογισμούς των επικεφαλής της
αποστολής, το διαστημόπλοιο
επρόκειτο να διέλθει 3.520 χιλιό-
μετρα από αυτόν τον μικρό κόσμο,
που είναι γνωστός και ως
2014 MU69, στις 7.33 το πρωί της
Τρίτης, οι επιστήμονες χρειάστηκε
να περιμένουν πολλές ώρες προ-
κειμένου να μάθουν ότι η απο-
στολή ήταν επιτυχής. 

«Είμαστε βέβαιοι ότι το σχέδιο
που έχουμε για την εξερεύνηση
της Θούλης της Υστάτης θα ευο-

δωθεί», τόνισε ο δρ Στερν τη Δευ-
τέρα. Τη στιγμή της κοντινότερης
προσέγγισης το διαστημόπλοιο
έκανε ήδη επιστημονικές παρα-
τηρήσεις. Μόνο μερικές ώρες αρ-
γότερα επρόκειτο να στρέψει την
κεραία του προς τη Γη προκειμέ-
νου να επιβεβαιώσει ότι όλα είχαν
πάει σύμφωνα με το πρόγραμμα.
Το δεκαπεντάλεπτο μήνυμα, το
οποίο δεν περιέχει εικόνες ή άλλα

επιστημονικά δεδομένα, θα χρει-
αζόταν έξι ώρες για να ταξιδέψει
τα 6,56 δισεκατομμύρια χιλιόμε-
τρα με την ταχύτητα του φωτός
και να φτάσει στη Γη. 

Η δουλειά που είχαν να κάνουν
οι επιστήμονες, ακόμη και τη νύ-
χτα της Πρωτοχρονιάς, ήταν πολ-
λή. Κατά πολλούς τρόπους, αυτή
η προσέγγιση στη Θούλη την
Υστάτη ήταν πιο δύσκολη από
αυτήν στον Πλούτωνα το 2015,
από την οποία συγκεντρώθηκε
πλήθος εντυπωσιακών φωτογρα-
φιών και επιστημονικών δεδομέ-
νων. Η Θούλη η Υστάτη έχει πε-
ρίπου το ένα εκατοστό της δια-
μέτρου του Πλούτωνα και είναι
πολύ λιγότερο φωτεινή. Αν και οι
επιστήμονες μελετούν τον Πλού-
τωνα επί δεκαετίες, η Θούλη η
Υστάτη ανακαλύφθηκε μόλις πριν

από τεσσεράμιση χρόνια από το
διαστημικό τηλεσκόπιο Χαμπλ.
Κανένα από τα τηλεσκόπια που
βρίσκονται στη Γη δεν κατάφερε
να τη δει καθαρά. 

Αν η Θούλη η Υστάτη δεν βρι-
σκόταν εκεί όπου πίστευαν οι
ερευνητές ότι βρίσκεται, οι κά-
μερες και τα υπόλοιπα όργανα
μπορεί να είχαν προσανατολιστεί
προς το κενό Διάστημα.

Η επιβεβαίωση
Στην εγγύτερη προσέγγιση, οι

«Νέοι Ορίζοντες» έλαβαν ένα πλή-
θος περίπου 900 φωτογραφιών
υψηλότατης ευκρίνειας για να επι-
βεβαιώσουν ότι αυτό το ουράνιο
σώμα εμφανίζεται σε κάποιες από
αυτές. Ωστόσο η ομάδα των «Νέων
Οριζόντων» ήταν βέβαιη πως είχε
καταφέρει να προσδιορίσει τη θέ-

ση του. «Πιστεύω ότι πάμε καλά»,
είπε ο Μαρκ Μπουί, αστρονόμος
που εργάζεται στον καθορισμό
της θέσης της Θούλης της Υστάτης
σε συνέντευξη Τύπου.

Τα τελευταία δύο χρόνια, πολλές
φορές η Θούλη η Υστάτη πέρασε
μπροστά από ένα μακρινό άστρο,
προκαλώντας το αστρικό φως να
χαθεί για λίγο, αυτό που οι αστρο-
νόμοι ονομάζουν απόκρυψη. Αυτό
τους αποκάλυψε ότι η Θούλη η
Υστάτη βρισκόταν πάνω στη
γραμμή ανάμεσα στη Γη και στο
αστέρι. «Χρησιμοποιώντας τις
πληροφορίες από τις αποκρύψεις,
οι πλοηγοί του διαστημοπλοίου
κατάφεραν να υπολογίσουν τον
χρόνο της εγγύτερης προσέγγισης
με ένα περιθώριο λάθους έξι ή
επτά δευτερολέπτων», δήλωσε ο
δρ Μπουί.

NASA, πάρτι για τη Θούλη την Υστάτη
Το διαστημόπλοιο «Νέοι Ορίζοντες» προσέγγισε το μυστηριώδες ουράνιο σώμα, που βρίσκεται 6,6 δισ. χιλιόμετρα από τη Γη

Του PAUL GREENBERG
THE NEW YORK TIMES

Τα τρία τέταρτα των Αμερικανών
είναι κάτοχοι κινητού τηλεφώνου.
Το 2018, αυτά τα 253 εκατομμύρια
των Αμερικανών ξόδεψαν 1.380
δολάρια και 1.460 ώρες στα κινητά
τους τηλέφωνα και τις υπόλοιπες
φορητές συσκευές τους. Αυτό ση-
μαίνει ότι δαπάνησαν 91 ημέρες
χωρίς ύπνο. Συνδυαστικά αυτό
σημαίνει ότι έμειναν 370 δισ. ώρες
ξύπνιοι και σπατάλησαν 349 δισ.
δολ. Το 2019 μπορούμε να κάνου-
με τα εξής:

«Φυτέψτε»
Στις περισσότερες δυτικές πο-

λιτείες, τα 1.380 δολάρια που δα-
πανάτε στο κινητό σας, μπορούν
να σας αγοράσουν μία έκταση δύο
στρεμμάτων, όπου υπό φυσιολο-
γικές συνθήκες θα μπορούσατε
να φυτέψετε 150 δένδρα. Κάθε
δένδρο αιχμαλωτίζει 24 κιλά άν-
θρακα τον χρόνο. Χρειάζεται πε-
ρίπου τριάντα λεπτά ένας ερασι-
τέχνης για να φυτέψει ένα δέντρο.
Αν κάθε Αμερικανός κάτοχος κι-
νητού τηλεφώνου χρησιμοποιούσε
τον χρόνο και το χρήμα για να φυ-
τέψει δύο στρέμματα με δένδρα,
θα μπορούσε να αιχμαλωτίσει 886
εκατομμύρια τόνους άνθρακα ετη-
σίως, αρκετά για να εξουδετερώσει
περισσότερο από το 10% των ετή-
σιων εκπομπών άνθρακα των ΗΠΑ.
Αν δεν θέλετε να φυτέψετε, η Εθνι-

κή Δασική Υπηρεσία αναφέρει ότι
θα μπορούσε να πραγματοποιήσει
όλους τους στόχους φύτευσης που
διαθέτει, αν κάθε χρήστης έξυπνου
κινητού της έδινε 60 σεντς. 

«Αγαπήστε»
Μία πρόσφατη μελέτη των ερω-

τικών σχέσεων μεταξύ φοιτητών,
η οποία δημοσιεύθηκε στο Psych-
ology of the Popular Μedia Culture,
διαπίστωσε ότι «η εξάρτηση από

τα έξυπνα κινητά, συνδέεται με
την αβεβαιότητα στις σχέσεις» και
ότι «η εξάρτηση των συντρόφων
από τα κινητά» προοιωνίζεται μι-
κρότερη ικανοποίηση από τη σχέ-
ση. Σύμφωνα με μία άλλη πρόσφα-
τη μελέτη, περισσότερο από το
29% των Αμερικανών θα προτι-
μούσε να πει όχι στο σεξ για τρεις
μήνες, παρά να εγκαταλείψει το
έξυπνο κινητό για μία εβδομάδα.
Αν παρατήσετε τη συσκευή σας
για ένα έτος, θα έχετε χρόνο να
κάνετε έρωτα πολλές φορές (με δε-
δομένο ότι είσαστε σαν τους πε-

ρισσότερους Αμερικανούς και η
ερωτική πράξη κρατά, κατά μέσον
όρο 5,4 λεπτά χωρίς τα προκαταρ-
κτικά). Αν όλο αυτό το σεξ δεν σας
φέρει κοντύτερα με τον σύντροφό
σας μπορείτε να πληρώσετε για
τέσσερις ώρες θεραπεία ζευγαριών.
Δεν έχετε αρκετό χρόνο; Η διάσημη
θεραπεύτρια ζευγαριών Εσθερ Πε-
ρέλ έχει καταφέρει να φτιάξει τα
προβλήματα κάποιων ζευγαριών
σε τρεις ώρες. Κάθε χρόνο δέκα
εκατομμύρια πλαστικών αποβλήτων
καταλήγει στον ωκεανό. Σύμφωνα
με τον Τζορτζ Λεόναρντ της Ocean

Conservancy,αν οι Αμερικανοί έδι-
ναν τα χρήματα που δαπανούν για
το κινητό στην επίλυση του προ-
βλήματος, «θα υπήρχαν αρκετά
χρήματα για να πληρωθούν οι ανα-
γκαίες βελτιώσεις στη διαχείριση
των αποβλήτων στις ασιατικές χώ-
ρες για 70 χρόνια». Αν ο χρόνος
που αφιερώνουν στα κινητά δινόταν
για τον καθαρισμό των ωκεανών,
με ρυθμό 2,5 κιλών πλαστικών ανά
άτομο την ώρα, «η εθελοντική προ-
σπάθεια μπορούσε να καθαρίσει την
ποσότητα πλαστικού που ρυπαίνει
τους ωκεανούς κατά 118 φορές».

1.460 ώρες στo κινητό του τηλέφωνο και στις υπόλοιπες φορητές συσκευές
του ξόδεψε κατά μέσον όρο ο κάθε Αμερικανός το 2018.

EP
A 

/ 
ER

N
ES

TO
 M

AS
TR

AS
CU

SA

<<<<<<

Αν κάθε Αμερικανός κά-
τοχος κινητού φύτευε
δύο στρέμματα με δέν-
δρα, θα μπορούσε να αιχ-
μαλωτίσει 886 εκατ. τό-
νους άνθρακα ετησίως.

To 2019 θα αρχίσει στις ΗΠΑ η με-
τάβαση στα ασύρματα δίκτυα 5ης
γενιάς (5G), επηρεάζοντας όχι μόνο
τα κινητά τηλέφωνα αλλά και τα
βιομηχανικά ρομπότ, τις κάμερες
ασφαλείας, τα drones και τα αυ-
τόνομα οχήματα. Οταν η μετάβαση
ολοκληρωθεί, το δίκτυο κινητής
τηλεφωνίας θα είναι ώς και 100
φορές ταχύτερο από το σημερινό
– αλλά και οι κεραίες κινητής τη-
λεφωνίας θα είναι πολύ πιο πυκνά
τοποθετημένες. Οι εταιρείες κι-
νητής τηλεφωνίας στις ΗΠΑ υπο-
λογίζουν ότι θα πρέπει να εγκα-
ταστήσουν περίπου 300.000 νέες
κεραίες στη χώρα, περίπου τόσες
όσες εγκαταστάθηκαν τις τελευ-
ταίες τρεις δεκαετίες μαζί. Το υπάρ-
χον δίκτυο κινητής τηλεφωνίας
(4G) λειτουργεί σε συχνότητες που
κυμαίνονται από τα 790 MHz ώς
τα 2,6GHz. Το δίκτυο πέμπτης γε-
νιάς θα λειτουργεί σε συχνότητες
από 3,5 GHz και άνω, με στόχο
τελικά να φθάσει τα 100 GHz.
Ομως, όσο αυξάνονται οι συχνό-
τητες και μικραίνει το μήκος κύ-
ματος (millimeter wave), τόσο πιο
εύκολα το κύμα μπλοκάρει και
«χάνεται το σήμα». Για τον λόγο
αυτό, τα δίκτυα 5ης γενιάς θα χρει-
αστεί να τοποθετήσουν πολλές
κεραίες παντού, αν και αυτές θα
είναι μικρότερες από τους υπάρ-
χοντες πύργους. 

Οι κολόνες φωτισμού
«Θα χρησιμοποιήσουμε την

υπάρχουσα υποδομή, π.χ. τις κο-
λόνες φωτισμού» είπε η Μελίσα
Αρνόλντι, υπεύθυνη για την ανά-
πτυξη του δικτύου 5G της εται-
ρείας AT&Τ. «Λένε ότι οι κεραίες
θα είναι μικρές, αλλά δεν είναι
και τόσο μικρές αν βρίσκονται

μπροστά στην αυλή σου», σημεί-
ωσε η Ντόνα Μπάρον που δια-
μαρτύρεται για τη σχεδιαζόμενη
μετατροπή των κολόνων φωτι-
σμού στην κομητεία Μοντγκόμερι
του Μέριλαντ σε μικρές κεραίες
κινητής τηλεφωνίας.

«Δεν έχουν υπάρξει ακόμη καλές
μελέτες για τις επιπτώσεις των δι-
κτύων 5ης γενιάς. Ετσι δεν έχουμε
αρκετές πληροφορίες για να ανη-
συχούμε ή για να μην ανησυχούμε»,
δήλωσε ο Μάρτιν Ρέεσλι του Ελ-
βετικού Ινστιτούτου Δημόσιας Υγεί-
ας. Η AT&T έχει ήδη θέσει σε λει-
τουργία δίκτυο 5G σε 12 αμερικα-
νικές πόλεις, αλλά τα κινητά τη-

λέφωνα δεν είναι ακόμη έτοιμα να
συνδεθούν σε αυτό. Η Verizon που-
λάει υπηρεσίες 5G για ασύρματες
συνδέσεις σε σπίτια σε τέσσερις
πόλεις, ενώ προβλέπει ότι θα μπο-
ρέσει να προσφέρει την υπηρεσία
στους χρήστες κινητών τηλεφώνων
ώς τα μέσα του 2019. Επειδή τα
milimeter waves μεταφέρουν με-
γάλο όγκο δεδομένων αλλά δεν τα-
ξιδεύουν πολύ μακριά, οι δύο εται-
ρείες αρχικά σκοπεύουν να περιο-
ρίσουν την υπηρεσία σε κάποια
τμήματα πυκνοκατοικημένων πό-
λεων. H Sprint και η T-Mobile σχε-
διάζουν να αρχίσουν με χαμηλό-
τερες συχνότητες, με αποτέλεσμα
χαμηλότερες αρχικές ταχύτητες
αλλά μεγαλύτερη κάλυψη.

ΤΗΕ NEW YORK TIMES

Στις ενθουσιώδεις εκδηλώσεις για τη μεγάλη επιτυχία της NASA συμμετείχαν και παιδιά κρατώντας αμερικανικές σημαίες, ενώ τη χαρά του δεν έκρυβε
και ο βασικός ερευνητής των «Νέων Οριζόντων», δρ Αλαν Στερν (στο μέσον της φωτογραφίας με υψωμένο το χέρι).
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To βράδυ της Πρωτο-
χρονιάς, επιστήμονες 
και μηχανικοί περίμεναν
με αγωνία στο Εργαστή-
ριο Εφαρμοσμένης Φυ-
σικής του Τζον Χόπκινς.

Τρεις δραστηριότητες
πιο... έξυπνες 
από τα έξυπνα κινητά
To σεξ, τα πλαστικά και τα δέντρα

Οι ΗΠΑ περνούν
στην εποχή των 5G

Πώς, όμως, μοιάζει η Θούλη η
Υστάτη; Οπως προαναφέρθηκε,
τα γήινα μεγάλα τηλεσκόπια δεν
έχουν καταφέρει να τη δουν κα-
λά. Ωστόσο οι επιστήμονες κα-
τέληξαν στο σχήμα της με τη
βοήθεια των αποκρύψεων. Οι
αποκρύψεις έδειξαν ότι το ου-
ράνιο σώμα δεν είναι σφαιρικό
αλλά επιμηκυμένο και μοιάζει
με πατάτα ή πιθανώς να είναι
δύο σώματα που αγγίζονται. Οι
«Νέοι Ορίζοντες» κατάφεραν
να εντοπίσουν τη Θούλη την
Υστάτη τον Αύγουστο σαν ένα
απειροελάχιστο φωτεινό ση-
μείο. Καθώς το διαστημόπλοιο
την προσέγγισε, οι επιστήμονες
περιμέναν να δουν μια ρυθμική
ενίσχυση και αποδυνάμωση του
φωτός της Θούλης της Υστάτης,
το οποίο θα αποκάλυπτε με
ποια ταχύτητα περιστρέφεται.
Ωστόσο, όπως φαίνεται, η φω-
τεινότητά της παρέμεινε σταθε-
ρή. «Είναι πραγματικά μυστη-
ριώδες, γιατί γνωρίζουμε ότι το
σχήμα της είναι ακανόνιστο»,
τόνισε ο δρ Στερν. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι ο παγωμένος κό-
σμος της Θούλης της Υστάτης
βρίσκεται στη λεγόμενη ζώνη
Κάιπερ, όπου υπάρχουν και χι-
λιάδες άλλοι αστεροειδείς, πλα-
νήτες νάνοι, παγωμένα συν-
τρίμμια και λίθινοι όγκοι που
απέμειναν εκεί μετά τη δημι-
ουργία του σύμπαντος πριν από
4,6 δισεκατομμύρια χρόνια, και
περιστρέφονται γύρω από τον
Ηλιο. Τις επόμενες ημέρες από
την προσέγγιση οι «Νέοι Ορί-
ζοντες» αναμενόταν να στεί-
λουν πίσω στη Γη εντυπωσιακές
φωτογραφίες της Θούλης της
Υστάτης, αλλά θα πρέπει να πε-
ράσουν είκοσι μήνες προτού οι
επιστήμονες λάβουν επακρι-
βείς μετρήσεις, τις οποίες περι-
μένουν με ενθουσιασμό. Τώρα,
για τους ειδικούς έχει αρχίσει
το παιχνίδι της υπομονής μέχρι
να λάβουν στα χέρια τους τα
επιστημονικά δεδομένα.

Το σχήμα της

<<<<<<

Οι δυνατότητες των νέ-
ων δικτύων και οι επι-
πλέον 300.000 κεραίες 
που είναι απαραίτητες.
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Τον χειμώνα 
αλλάζει η ιστορία

ΑΠΟΨΕΙΣ

Δεν είναι μυστικό. Σχεδόν κατάν-
τησε εθιμοτυπικό. Εμείς απλώς
το υπενθυμίζουμε. Όπως το κα-
λοκαίρι είναι η χρονική περίοδος
που χτίζονται οι ομάδες, ο χειμώ-
νας δίνει την ευκαιρία να επιδιορ-
θωθούν οι όποιες κακοτεχνίες. 

Είναι όπως ένα σπίτι. Τα έργα
του οποίου ολοκληρώνονται και
όταν έρθει ο χειμώνας, οι βροχές,
η κακοκαιρία παρατηρείς τη δυσ-

λειτουργία και ακολούθως προβαίνεις σε διορθωτικές
κινήσεις. Κάπως έτσι είναι το πράγμα. Και το πρό-
σφατο παρελθόν αν δεις, εύκολα θα διαπιστώσεις
ότι ομάδες, κυρίως ο ΑΠΟΕΛ, εκμεταλλεύτηκε τη
χειμερινή ευκαιρία και στο τέλος πανηγύρισε το
πρωτάθλημα. 

Φυσικά, το σημαντικότερο κομμάτι είναι το οι-
κονομικό. Και ο ΑΠΟΕΛ ακριβώς επειδή δεν αντι-
μετώπιζε κανένα τέτοιο πρόβλημα, δαπανούσε τα
λεφτά που χρειαζόντουσαν για να φέρει παίκτες
που θα βοηθήσουν την προσπάθειά του να κόψει
πρώτος το νήμα. 

Το χαρακτηριστικότερο παράδειγμα ήταν η πε-
ρίπτωση του Ντε Βινσέντι. Υπάρχουν και άλλα πα-
ραδείγματα, αλλά η μεταγραφή του Αργεντινού τον
χειμώνα του 2014 έπαιξε καταλυτικό ρόλο για να
μπορέσουν οι Λευκωσιάτες να πάρουν ένα ακόμη
τρόπαιο. 

Βέβαια, η αλήθεια είναι και το επαναλαμβάνουν
συνεχώς, προπονητές και παράγοντες, ότι το χειμερινό
μεταγραφικό παζάρι, δεν είναι και τόσο εύκολο,
αφού δύσκολα μπορείς να βρεις ελεύθερους ποιοτι-
κούς ποδοσφαιριστές.Aυτή είναι μια όψη, στην
οποία μάλιστα βολεύονται οι αρμόδιοι. Από την
άλλη όμως, είναι τόσο μεγάλη η δεξαμενή ακόμη
και τον χειμώνα που αν έχεις τις απαραίτητες δια-
συνδέσεις τότε κάτι μπορεί να βρεις. 

Για σκάουτινγκ δυστυχώς ούτε λόγος. Οι ομάδες
μας ακόμη αρκουδίζουν σ’ ένα τέτοιο σοβαρό θέμα,
όπως είναι το σκάουτινγκ. Ακόμη και μέχρι τώρα,
η εξάρτησή τους από τους διάφορους μάνατζερ
είναι πέρα για πέρα εμφανής. 

Το θέμα και η ουσία είναι ότι οι μεταγραφές του
χειμώνα μπορεί να βοηθήσουν στο να ολοκληρώσει
κανείς τον στόχο του. Ένας, δύο μέχρι και τέσσερις
παίκτες, όσο δηλαδή είναι το όριο που θέτει η Ομο-
σπονδία, μπορεί ν’ αλλάξουν τον ρου της ιστορίας.
Εμείς απλώς το υπενθυμίζουμε. Τώρα τι σκέφτονται
και πώς μετρούν τα κουκιά τους οι παράγοντες…
ο απολογισμός θα γίνει το καλοκαίρι.

Κάθε μεταγραφική περίοδος συ-
νοδεύεται από ελπίδες και προσ-
δοκίες, σε σχέση με το ενδεχό-
μενο οι κινήσεις να αποδειχθούν
πετυχημένες και κυρίως ουσια-
στικές ως προς το ζητούμενο.
Την ενίσχυση δηλαδή και κατ’
επέκταση την αγωνιστική βελ-
τίωση μιας ομάδας. Πολύ περισ-
σότερο, κατά την καλοκαιρινή
περίοδο, όταν οι μεταγραφικές

κινήσεις, ποσοτικά, κυμαίνονται σε διψήφιους
αριθμούς και οι περιορισμοί έχουν να κάνουν μόνο
με τις επιτρεπόμενες θέσεις ξένων ή κοινοτικών. 

Με επιτρεπτό όριο τις τέσσερις (μόνο) κινήσεις,
η λογική λέει, πως κατά την τρέχουσα μεταγραφική
περίοδο του μήνα αυτού, διορθωτικές περισσότερο
μπορεί να είναι οι κινήσεις για τις κυπριακές ομάδες.
Αν, μάλιστα, αναλογιστεί κάποιος τον βαθμό δυ-
σκολίας, τέτοια εποχή, στην προσπάθεια να εντο-
πιστούν ποιοτικοί ποδοσφαιριστές, στην ουσία
χωρίς συμβατικές υποχρεώσεις με άλλες ομάδες
ή έστω με δυνατότητα να αποδεσμευθούν από
αυτές χωρίς ιδιαίτερο κόστος, τότε η προσδοκία
για υψηλό ποσοστό επιτυχίας στις μεταγραφές,
φυσιολογικά μειώνεται.

Τις τελευταίες μέρες, ωστόσο, εύκολα διαπιστώνει
κάποιος, ακούγοντας ή διαβάζοντας τοποθετήσεις
από πλευράς κυπρίων παραγόντων και γενικότερα
εκπροσώπων ομάδων, πως η προσδοκία για τις με-
ταγραφικές κινήσεις Ιανουαρίου είναι πολύ πιο
μεγάλη. Άσχημες εμφανίσεις, μαζεμένες απώλειες
βαθμών, μακριά από τον στόχο που είχε τεθεί στο
ξεκίνημα του πρωταθλήματος και μουρμούρα από
τον κόσμο; Η απάντηση είναι απλή. Μεταγραφές!
Θα εξαντληθεί το περιθώριο των τεσσάρων κινή-
σεων, θα έρθουν τέσσερις νέοι ποδοσφαιριστές
και η ομάδα θα βρει τον δρόμο της. Τόσο απλά.
Ξεχνώντας αυτοί που τα λένε και αυτοί που τα
ακούνε και τα πιστεύουν, πως οι ομάδες το καλοκαίρι
φτιάχνονται και τον Ιανουάριο διορθώνονται απλά
κάποια λάθη ή συμπληρώνονται κάποια κενά.
Αγνοώντας οι περισσότεροι πως τον Ιανουάριο κα-
λούς ποδοσφαιριστές δύσκολα βρίσκει χωρίς ομάδα
και συμβόλαιο και ακόμη πιο δύσκολα και σπάνια
προκύπτει δυνατότητα για μια κυπριακή ομάδα
να πληρώσει για να «σπάσει» ένα καλό συμβόλαιο.

Γι’ αυτό χαμηλά ο πήχης και κάτω η μπάλα.
Όπως έτσι θα έπρεπε να λειτουργούσαν τα πράγματα
και το καλοκαίρι. Τότε που όλες οι μεταγραφές βα-
φτίζονται πετυχημένες, όλοι οι νεοφερμένοι είναι
παικταράδες, σε  μια περίοδο που πρέπει να… χαϊ-
δέψουν κάποιοι τα αφτιά του κόσμου, προσδοκώντας
στο ανάλογο κέρδος…

Ιανουάριος και 
δυνατότητες

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Η περσινή σεζόν είχε αφήσει γλυκόπικρη
γεύση στην ομάδα του Κλοπ. Η ήττα
στον τελικό του Champions League
από τη Ρεάλ και ειδικότερα ο τρόπος
με τον οποίο χάθηκε (βλ. τραγικά λάθη
του Κάριους), έδειξε πως επιβαλλόταν
η απόκτηση ενός top-class τερματοφύ-
λακα. Η απόκτηση του τρομερού Φαν
Ντάικ και η μετέπειτα άφιξη του Άλισον
έφεραν αξιοπιστία και σιγουριά στην
άμυνα, κάτι το οποίο η Λίβερπουλ είχε
στερηθεί τα προηγούμενα χρόνια. Από
το ξεκίνημα της σεζόν και με τις προ-
σθήκες των Κεϊτά, Σακίρι και Φαμπίνιο,
οι οποίοι έδωσαν βάθος στο ρόστερ, οι
περισσότεροι πίστευαν πως η μοναδική
ομάδα που θα μπορούσε να κοντράρει
στα ίσα την ομαδάρα του Γκουαρντιόλα,
ήταν η Λίβερπουλ. 

Από τον Αύγουστο ξεκίνησε να απο-
δεικνύει αυτό ακριβώς, με 7 νίκες σε 7
αγώνες, δείχνοντας μεγάλες αρετές,
αλλά και αποφασιστικότητα. Η συνέχεια
τη βρήκε να φέρνει ισοπαλίες με Τσέλσι
και Σίτι, οι οποίες απέδειξαν πως μπορεί
να αντεπεξέλθει και στα πολύ δύσκολα.
Μετά την ισοπαλία με την Άρσεναλ,
τις πρώτες μέρες του Νοέμβρη, ακο-
λούθησε ένα εξαιρετικό σερί 9 συνε-
χόμενων νικών (!) στο οποίο η Λίβερπουλ
επιβεβαίωσε το καλύτερο ξεκίνημά της,
όχι μόνο στα χρονικά της Premier Le-
ague, αλλά γενικά σε ολόκληρη την
ιστορία της. Νίκες στα ντέρμπι με Έβερ-
τον, Γιουνάιτεντ, Άρσεναλ, αλλά και
εκτός έδρας νίκες σε δύσκολες έδρες,
όπως αυτές των Μπόρνμουθ και Γουλβς,
δείχνουν το «μέταλλο» με το οποίο φτιά-
χτηκε αυτή η ομάδα. Παρά το ότι έχασε
το αήττητο της με την ήττα από τη Σίτι
με 2-1 στο ντέρμπι της Πέμπτης, εν-
τούτοις το προβάδισμα των 4 βαθμών
τη διατηρεί στην κορυφή του βαθμο-
λογικού πίνακα.  

Αυτοί που ξεχώρισαν
Αναμφίβολα όλη η αμυντική τετράδα

με τους Φαν Ντάικ, Γκόμεζ, Ρόμπερτσον,
Αλεξάντερ-Άρνολντ και με μπροστάρη
τον Άλισον, έχουν συμβάλει τα μέγιστα
ούτως ώστε η Λίβερπουλ να έχει με δια-
φορά έξι τερμάτων την καλύτερη άμυνα
της κατηγορίας, μιας και έχει δεχθεί
μόλις 10 γκολ σε 21 αγώνες. Παρά το
κάπως μουδιασμένο ξεκίνημα, η αξιο-
ζήλευτη μπροστινή τριάδα των Μανέ,

Σαλάχ και Φιρμίνο είναι σε τρομερή
φόρμα και αποδεικνύουν πως η περσινή
σεζόν δεν ήταν «one season wonder»,
αλλά αντίθετα είναι ικανοί να φτάσουν
τις περσινές τους αποδόσεις, ακόμη
και να τις ξεπεράσουν. Επίσης, οι Μίλνερ
και Βαϊνάλντουμ κάνουν τρομερή χρο-
νιά, ειδικά ο Άγγλος χαφ, ο οποίος παίζει
κυριολεκτικά παντού, ενώ είναι σταθερή
αξία, σαν το παλιό καλό κρασί.

Κλοπ, ο αναμορφωτής 
Ο Γερμανός τεχνικός, μετά την άκρως

πετυχημένη του θητεία στην Ντόρ-
τμουντ, είχε αναλάβει μια ομάδα που
πάλευε για ένα ευρωπαϊκό εισιτήριο
και τη μεταμόρφωσε μέσα σε τρία χρό-
νια, φτάνοντας τη φετινή σεζόν να είναι
μια ώριμη και έμπειρη ομάδα, ικανή να
φτάσει στον πρώτο της τίτλο πρωτα-
θλήματος μετά το μακρινό 1990.

Ισορροπημένο πρόγραμμα 
Πλέον ακολουθούν τέσσερα παιχνί-

δια με μικρομεσαίες ομάδες, τα οποία
η Λίβερπουλ οφείλει να κερδίσει πριν
πάει στο Old Trafford για να αντιμετω-
πίσει τη φορμαρισμένη με τον Σόλσκιερ
στον πάγκο, Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ.
Από πλευράς ντέρμπι η Λίβερπουλ θα
έχει να δώσει εκτός έδρας αυτά με Έβερ-
τον και Τσέλσι, ενώ θα φιλοξενήσει στο
Anfield την 3η της βαθμολογίας αυτή
τη στιγμή, Τότεναμ.

Η περσινή σεζόν έκλεισε με τον ιδα-
νικότερο τρόπο, μιας και η Σίτι κα-
τέκτησε το πρωτάθλημα των μεγάλων
ρεκόρ, αφού έγινε η 1η ομάδα που
το κατακτά με 100 βαθμούς, ενώ η
επίθεσή της έβγαζε «φωτιές» με 106
γκολ. Στην φετινή σεζόν μεγάλος
της στόχος είναι το Champions Le-
ague, εντούτοις θέλει οπωσδήποτε
και την κατάκτηση του τίτλου στην
Αγγλία προκειμένου να κτίσει μια
νέα «αυτοκρατορία». Βασίζεται στο
πολύ πλούσιο και ποιοτικό δυναμικό
της. Είναι αξιοσημείωτο ότι (σε σχέση
με πέρσι) κανείς δεν έφυγε και πρό-
σθεσε μόνο τον Μαχρέζ, από τη Λέ-
στερ για ακόμη περισσότερες επι-
θετικές επιλογές.

Ιδανικό ξεκίνημα
Ξεκίνησε τη νέα σεζόν από εκεί

που έμεινε πέρσι, κερδίζοντας την
Άρσεναλ εκτός έδρας, ενώ φόρτωσε
με 6 γκολ τη Χάντερσφιλντ. Στην 3η
μόλις αγωνιστική υπέστη την 1η απώ-
λεια βαθμών, μιας και εξήλθε ισόπαλη
1-1 με τη Γουλβς, σε ένα παιχνίδι στο
οποίο είχε δικαιολογημένα παράπονα
από τη διαιτησία. Ακολούθησαν εύ-
κολες νίκες με μικρομεσαίες ομάδες,
αλλά και η εκτός έδρας ισοπαλία με
τη Λίβερπουλ, ωστόσο συνέχιζε αήτ-
τητη την πορεία της στην οποία έφτα-
σε σε σερί 7 συνεχόμενων νικών, το
καλύτερο της για φέτος, θυμίζοντας
κάτι από την περσινή ομαδάρα. 

Παρ ’όλα αυτά όμως ο Δεκέμβριος
αποδείχτηκε «καταραμένος» για τους
«Πολίτες» μιας και υπέστησαν 3 ήττες,
από Τσέλσι, Κρίσταλ Πάλας και Λέ-
στερ, χάνοντας έτσι την πρωτιά και
δίνοντας την ευκαιρία στη Λίβερπουλ
να πάρει ένα σημαντικό προβάδισμα
7 πόντων. Ωστόσο, η νίκη με 2-1 στο
μεταξύ τους ντέρμπι, επανάφερε κά-
πως την ηρεμία, μειώνοντας στο -4
και πλέον θα τα δώσει όλα για όλα
για να διατηρήσει τα σκήπτρα της.

Απουσίες που κόστισαν 
Η πολύμηνη απουσία του Ντε

Μπρούινε, ο οποίος επέστρεψε και
τραυματίστηκε (πλέον είναι στο
100%), έκαναν τον Πεπ να αναζητήσει
άλλες λύσεις, για να αντικαταστήσει
το βασικότατό του γρανάζι. Επιπρό-

σθετα η απουσία του Αγουέρο από
το ντέρμπι με την Τσέλσι, αποδεί-
χτηκε φαρμακερή, μιας και ο Ζεσούς
δεν ενέπνεε εμπιστοσύνη, ενώ και
η απουσία του Φερναντίνιο στις ήττες
από Πάλας και Λέστερ ήταν μοιραία.
Η επιστροφή του Βραζιλιάνου χαφ
στο ντέρμπι με τη Λίβερπουλ, στο
οποίο ήταν ο πολυτιμότερος της ομά-
δας του, απέδειξε γιατί παραμένει
ακόμη τόσο απαραίτητος για τον
Γκουαρντιόλα.

Tα θέλει όλα ο Γκουαρντιόλα
Είναι πλέον έτοιμος να κτυπήσει

κάθε τίτλο και για τον λόγο αυτό
θέλει σε κάθε παιχνίδι, τους ποδο-
σφαιριστές του ετοιμοπόλεμους, να
δίνουν το 100% και να βάζουν πρώτα
την ομάδα και ύστερα το προσωπικό
συμφέρον. Αυτό που απαιτεί ο Κα-
ταλανός τεχνικός γίνεται σε μεγάλο
βαθμό. Για παράδειγμα οι Αγουέρο
και Στέρλινγκ, όχι μόνο αποδίδουν
τα μέγιστα στην επίθεση, αλλά βοη-
θούν και στο πρέσινγκ από την άμυνα
των αντιπάλων!

Παρόμοιο πρόγραμμα
Όπως η Λίβερπουλ, έτσι και η Σίτι

θα έχει να δώσει εκτός έδρας ντέρμπι
με τη Γιουνάιτεντ, ενώ θα έχει στο
Etihad τα ντέρμπι με Άρσεναλ, Τσέλσι
και Τότεναμ.

H κούρσα του αιώνα στην Αγγλία
Συγκλονίζει η μάχη της Λίβερπουλ με τη Μάντσεστερ Σίτι για τον τίτλο στην Premier League

Των ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ 
και ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΥΔΟΥΝΑ

Την περασμένη Πέμπτη (3/1), η Μάν-
στεστερ Σίτι νίκησε τη Λίβερπουλ με
2-1 σε ένα ντέρμπι που παρακολού-
θησαν εκατομμύρια φίλαθλοι σε όλο
τον κόσμο. Η Σίτι δεν ήταν πολύ κα-
λύτερη από τη Λίβερπουλ, όμως οι
λεπτομέρειες ήθελαν τη διαφορά με-
ταξύ των δύο διεκδικητών του τίτλου

στην Αγγλία να κλείνει στους τέσσερις
βαθμούς.

Έτσι η «κούρσα του αιώνα» στην
Premier League για τον τίτλο, συνε-
χίζεται με αμείωτο το ενδιαφέρον, χω-
ρίς φαβορί. Η Λίβερπουλ έχει τη δια-
φορά, όμως η Σίτι έχει τις περισσότερες
λύσεις. Το περιθώριο για λάθη είναι
πλέον ελάχιστο. Η συνέχεια προβλέ-
πεται να είναι συναρπαστική.

Αξίζει να υπενθυμίσουμε ότι πέρυσι

η αήττητη Σίτι πήγε στο Άνφιλντ να
παίξει με τη Λίβερπουλ και γνώρισε
εκεί την πρώτη της ήττα στις αρχές
του Ιανουαρίου. Φέτος, η αήττητη
Λίβερπουλ πήγε στο Έιτιχαντ να παί-
ξει με τη Σίτι και γνώρισε εκεί την
πρώτη της ήττα στις αρχές Ιανουα-
ρίου. Η Λίβερπουλ, με τους πολλούς
φανατικούς οπαδούς σε όλον το πλα-
νήτη, γνώρισε την πρώτη της ήττα
αλλά δείχνει ικανή και αποφασισμένη

να επιστρέψει στις νίκες και στην
εξαιρετική εικόνα της πριν από το
ντέρμπι στο Έιτιχαντ. 

Η Σίτι έμεινε ζωντανή, σε ένα ντέρμ-
πι στο οποίο είχε κορυφαίο τον Φερ-
ναντίνιο, ο οποίος είναι υπερπολύτιμος
για τους πρωταθλητές παρά τη μεγάλη
ποιότητα που διαθέτουν. Έχουν και
την εμπειρία και δείχνουν να ξεπερ-
νούν τα (σοβαρά) αγωνιστικά προβλή-
ματα του Δεκεμβρίου. 

Λίβερπουλ

Πιο έτοιμη 
από ποτέ για
πρωτάθλημα

Μάντσεστερ Σίτι 

Να συνεχίσει
από εκεί που
έμεινε πέρσι

Ο Γκουαρντιόλα, στην 3η σεζόν στην
Αγγλία, θέλει να κτυπήσει κάθε τίτλο.

O Kλοπ, μέσα σε τρία χρόνια κατάφερε
να μεταμορφώσει την Λίβερπουλ.

<<<<<<<

Η ομάδα του λιμανιού
πραγματοποιεί το καλύτερο
ξεκίνημα της, όχι μόνο 
στα χρονικά της Premier 
League, αλλά γενικά σε
ολόκληρη την ιστορία της.

<<<<<<<

Η νίκη με 2-1 στο ντέρμπι,
επανέφερε την ηρεμία και
την αυτοπεποίθηση στους
«Πολίτες» και πλέον θα 
τα δώσουν όλα για να δια-
τηρήσουν τα σκήπτρα τους.

Η διεκδίκηση του τίτλου συνεχίζεται με αμείωτο ενδιαφέρον, χωρίς φαβορί. Η Λίβερπουλ έχει τη διαφορά στη βαθμολογία, όμως η Σίτι έχει τις περισσότερες λύσεις.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Η Airbnb κατακτά
τα ελληνικά βουνά
Σε πεδίον δόξης λαμπρόν και για τις χειμε-
ρινές εξοχικές κατοικίες εξελίσσεται η αγο-
ρά των βραχυχρόνιων μισθώσεων, καθώς
αυξάνεται ο αριθμός των προσφερόμενων
ακινήτων. Προορισμοί όπως Πήλιο, Αράχω-
βα και Καϊμακτσαλάν είναι οι δημοφιλέστε-
ρες επιλογές χειμερινού τουρισμού. Σελ. 12

ΣΤΙΣ ΗΠΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΥ

Ο εμπορικός πόλεμος
πλήττει πολυεθνικές
Εκτός από την Αpple και άλλες αμερικανι-
κές και γενικά δυτικές εταιρείες αντιμετω-
πίζουν προβλήματα στην κολοσσιαία
αγορά της Κίνας, λόγω του εμπορικού πο-
λέμου. Η αναπάντεχη εξέλιξη στην Apple,
θέτει σε αμφισβήτηση την εμπορική πολιτι-
κή του Ντόναλντ Tραμπ. Σελ. 8

ΕΛΛΑΔΑ

Οι μεγάλες προκλήσεις
των τραπεζών το 2019
Χρονιά πολλαπλών προκλήσεων θα αποτε-
λέσει το 2019 για το ελληνικό τραπεζικό σύ-
στημα. Καλείται να αντιμετωπίσει το θέμα των
κόκκινων δανείων και να προχωρήσει μετα-
σχηματισμό του επιχειρησιακού του μοντέ-
λου, δημιουργώντας σταθερές πηγές εσόδων
και επανόδου στην κερδοφορία. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Εχει παρέλθει η εποχή
της μεγάλης ανάπτυξης
Οικονομολόγοι και δημοσιογράφοι του
πρακτορείου Bloomberg απαντούν στα καί-
ρια ερωτήματα για την παγκόσμια οικονο-
μία και τις εξελίξεις το 2019. Η αστάθεια
στις αγορές και η μείωση των εξαγωγών
μάς προϊδεάζουν πως η εποχή της μεγάλης
ανάπτυξης έχει παρέλθει. Σελ. 11
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Βρισκόμαστε ήδη στις πρώτες μέ-
ρες του 2019. Μιας χρονιάς που
ξεκίνησε με μεγάλη αναστάτωση
στις αγορές. Αναστάτωση που
έχει να κάνει με δυσμενείς εξε-
λίξεις σε διαφορετικές χώρες και
για διαφορετικούς λόγους. Μέσα
σε αυτό το κλίμα, μπορεί κάποιος
να υποθέσει ότι η κυπριακή οι-
κονομία θα αντιμετωπίσει έντο-
νες εξωτερικές προκλήσεις πέρα
από τα επιτόπια προβλήματα, τα
οποία έχουν κυρίως να κάνουν
με την ευρωστία του χρηματο-
πιστωτικού τομέα, αλλά και τον
κίνδυνο υπερθέρμανσης σε κά-
ποιους τομείς της οικονομίας.

Η πιο άμεση πηγή εξωτερικής
αβεβαιότητας για την Κύπρο αφο-
ρά την τελική κατάληξη του Bre-

xit. Αν η Βρετανία φύγει από την
Ευρωπαϊκή Ένωση κατόπιν συμ-
φωνίας, πρακτικά δεν πρόκειται
να αλλάξουν πολλά πράγματα σε
σχέση με τα σημερινά δεδομένα.
Αυτό βεβαίως είναι το καλό σε-
νάριο για εμάς ή μάλλον, για να
ακριβολογούμε, το δεύτερο κα-
λύτερο σενάριο, καθώς θα ήταν
πιο συμφέρον να μην αποχωρού-
σε η Βρετανία από την Ευρωπαϊ-
κή Ένωση. Οι μεγάλες προκλή-
σεις έχουν να κάνουν με το εν-
δεχόμενο άτακτης εξόδου. Σε αυ-
τήν την περίπτωση, θα επικρα-
τήσει προσωρινά χάος όσον αφο-
ρά τις εμπορικές σχέσεις, δασμούς
και τα δικαιώματα διακίνησης
και εγκατάστασης. Φανταστείτε
πόσο θα επηρεαστεί ο τουρισμός

αν οι βρετανοί τουρίστες θα χρει-
άζονται βίζα για να εισέλθουν σε
χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ακόμα πιο αβέβαιο είναι σε
περίπτωση Brexit χωρίς συμφω-
νία το θέμα του εμπορίου. Αν,
για παράδειγμα, επιβληθούν δα-
σμοί στο εμπόριο, αυτό θα επη-
ρεάσει αρνητικά τις κυπριακές
εξαγωγές. Γενικά, η αβεβαιότητα
γύρω από το θέμα αυτό θα επη-
ρεάσει φέτος την πορεία της βρε-
τανικής οικονομίας. Αν η Βρετα-
νία μπει σε ύφεση, η Κύπρος θα
πληρώσει κάποιο κόστος, πιθανόν
με μείωση στις αφίξεις τουρι-
στών.

Πέρα όμως από το ειδικό θέμα
του Brexit, φαίνεται ότι η διεθνής
οικονομία θα έχει χαμηλότερες

επιδόσεις από ό,τι αρχικά είχε
υπολογιστεί. Τα αμερικανικά χρη-
ματιστήρια πέφτουν κατακόρυφα
τις τελευταίες εβδομάδες, προ-
δικάζοντας απότομη προσγείωση,
επιβράδυνση παρατηρείται και
στην Κίνα, ενώ οι αριθμοί της
ανάπτυξης στην Ευρώπη είναι
χαμηλοί. Το μόνο θετικό από τις
επιβραδυντικές τάσεις στη διεθνή
οικονομία είναι η μεγάλη πτώση
της τιμής του πετρελαίου. Κατά
τα άλλα, η Κύπρος, όσο και αυτό
να μη γίνεται άμεσα αντιληπτό,
είναι μια εξωστρεφής οικονομία
που εξαρτάται πάρα πολύ από το
τι συμβαίνει στις άλλες οικονο-
μίες. Αυτό φαίνεται , μεταξύ άλ-
λων και πέρα από τις στατιστικές,
από το ειδικό βάρος που έχει ο

τομέας των διεθνών υπηρεσιών
στην οικονομία τους αλλά και η
σημασία που έχουν ο τουρισμός
και η ναυτιλία, τομείς εξ ορισμού
διεθνοποιημένοι.

Θα χρειαστεί, λοιπόν, μεγάλη
προσοχή ως προς την επίδραση
τυχόν εξελίξεων στο εξωτερικό.
Η αντιμετώπισή τους είναι ένα
δύσκολο εγχείρημα, επειδή ως
μικρή χώρα δεν έχουμε μεγάλη
εσωτερική αγορά για να αντικα-
ταστήσει αυτή τυχόν απώλειες
στον κύκλο εργασιών των επι-
χειρήσεων. Επιπλέον, το πολύ
υψηλό δημόσιο χρέος δεν αφήνει
πολλά περιθώρια επεκτατικής
δημοσιονομικής πολιτικής σε πε-
ρίπτωση που θα υπάρξει επιβρά-
δυνση στη διεθνή οικονομία.

Η κυπριακή οικονομία και το αβέβαιο εξωτερικό περιβάλλον

ΔΙΕΘΝΗ

Βαρύ το
κόστος της
κλιματικής
αλλαγής

Σελ. 10

Η Κύπρος συγκαταλέγεται στις χώ-
ρες εκείνες που βρίσκονται πολύ
πίσω από του στόχους που έχει
θέσει η Ε.Ε. σχετικά με την διείσ-
δυση των ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας (ΑΠΕ) στην παραγωγή
ηλεκτρικού ρεύματος, μέχρι το

2020. Σύμφωνα με στοιχεία της
Eurostat η Κύπρος βρίσκεται έξι
ποσοστιαίες μονάδες πίσω από
τον στόχο που έχει τεθεί και πρέπει
να καλύψει. Η κατάταξη αυτή ανα-
δεικνύει τα ουκ ολίγα προβλήματα
που συνεχίζουν να υπάρχουν, σε

επίπεδο γραφειοκρατίας εδώ και
δέκα χρόνια, από τότε που οι Βρυ-
ξέλλες με Οδηγία της καθόρισε
ως ποσοστό συμμετοχής των ΑΠΕ
στη συνολική κατανάλωση ενέρ-
γειας το 20%. Τα προβλήματα που
αναφύονται, στο συγκεκριμένο

κομμάτι των ΑΠΕ, φαντάζουν για
τους άμεσα ενδιαφερόμενους ως
βουνό απροσπέλαστο που σε αρ-
κετές περιπτώσεις μπλοκάρουν
μεγάλες επενδύσεις στην ενέργεια.
Εκτός από τις περιπτώσεις εκείνες
όπου ενδιαφέρον επιδείχθηκε για

μεγάλες επενδύσεις στην ηλιακή
ενέργεια, υπάρχουν οι καταναλω-
τές και τα σχέδια επιχορήγησης
που εξήγγειλε κατά καιρούς η κυ-
βέρνηση. Ένα τέτοιο σχέδιο βρί-
σκεται στα σκαριά από το Υπουρ-
γείο Οικονομικών. Σελ. 4

Η προειδοποίηση της Apple για έσοδα αισθητά χαμηλότερα του στόχου στο τρίμηνο που ολοκληρώθηκε στις 31 Δεκεμβρίου προκάλεσε αναταραχή στα
χρηματιστήρια. Το γεγονός ότι το σύνολο της απόκλισης εμφανίζεται στην κινεζική αγορά ενέτεινε τους φόβους, καθώς θεωρήθηκε ισχυρή ένδειξη γε-
νικότερης επιβράδυνσης. Ετσι κι αλλιώς η Apple θεωρείται από τις αγορές εταιρεία-βαρόμετρο για την πορεία της διεθνούς οικονομίας. Σελ. 8

H Κίνα πληγώνει Apple και αγορές Αναζητούν
λύσεις για 
να ζεστάνουν 
τα ορεινά
Βαρύ το κόστος θέρμανσης
Τρεις προτάσεις του Επιτρόπου
ορεινών κοινοτήτων για εξεύρεση
λύσεων στο υψηλό κόστος για
θέρμανση που καλούνται να πλη-
ρώνουν κάθε χρόνο οι κάτοικοι
των περιοχών αυτών θα τεθούν
ενώπιον του Υπουργικού στο τέ-
λος Ιανουαρίου. Περίπου 17 εκατ.
ευρώ για το ηλεκτρικό ρεύμα και
5,4 εκατ. ευρώ για το πετρέλαιο
θέρμανσης πλήρωσαν το 2017 οι
ορεινές κοινότητες. Σελ. 5

Γιορτές με
πληρότητες
εως και  90% 
Ικανοποίηση ξενοδόχων

Ημέρες καλοκαιριού θύμιζαν οι
πληρότητες ξενοδοχείων τα
Χριστούγεννα και την Πρωτο-
χρονιά, που έφταναν μέχρι και
το 90%. Την ίδια περίοδο ζων-
τάνεψαν και τα ορεινά θέρετρα
με πληρότητες γύρω στο 60%.
Ζητούμενο για τους ξενοδόχους
παραμένει να διατηρήσουν θε-
τικά ποσοστά και για το υπό-
λοιπο της χειμερινής περιόδου.
Για το καλοκαίρι παρουσιάζον-
ται συγκρατημένοι. Σελ. 3

Ηλεκτροσόκ στις επενδύσεις σε ΑΠΕ
Γραφειοκρατία και άλλα προβλήματα κρατούν την Κύπρο πίσω από τους στόχους της Ε.Ε.
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Σιγά-σιγά φάγαμε μια δεκαετία από
τότε που κάποιοι μας έλεγαν πως η
διεθνής κρίση θα μας πιάσει ξώφαλ-
τσα και δεν είχαμε ιδιαίτερους λόγους
ανησυχίας. Μας ήθελαν δηλαδή να
πιστέψουμε πως η κρίση θα πέρναγε
από πάνω όπως τις τζίκλες και εξαι-
τίας της λειψυδρίας θα προσπερ-
νούσαν για άλλα μέρη…

Έκτοτε γράφτηκαν τόμοι, λέχ-
θηκαν ασύλληπτοι όγκοι θεωριών
και ο κόσμος ένιωσε μύρια συναι-
σθήματα. Συνοψίζοντας όμως με
δύο λέξεις, ο κόσμος άλλαξε. Και εί-
μαστε στο σήμερα. Ουδείς μπορεί
να αμφισβητήσει πως σε οικονομικό
επίπεδο τα πράγματα βαίνουν σαφώς
καλύτερα σε σχέση πάντοτε με πριν
από λίγα χρόνια. Επανήλθαμε σε θε-
τικούς ρυθμούς ανάπτυξης της οι-
κονομίας, η ανεργία είναι πλέον μο-
νοψήφια σε ποσοστό, το δημόσιο
χρέος είναι επιτέλους σε τροχιά μεί-
ωσης και δεν αναμένονται εκπλήξεις
που να θέτουν σε κίνδυνο αυτή την
τροχιά. Οι ισολογισμοί πλέον είναι
ισοσκελισμένοι και τα δημόσια τα-
μεία άρχισαν να αποκτούν πλεονά-
σματα. Μπήκε σε τροχιά υλοποίησης
αριθμός μεγάλων δημόσιων έργων
που στην πλειοψηφία τους αναμέ-
νεται να βοηθήσουν στην άμβλυνση
του μεγάλου κυκλοφοριακού προ-
βλήματος, το οποίο στοιχίζει σε
όλους μας ποικιλοτρόπως, επιβαρύ-
νοντας τη ζωή μας, την τσέπη μας,
αλλά και το περιβάλλον.

Οι δύο κύριοι πνεύμονες της οι-
κονομίας που επανήλθαν σε πλήρη
λειτουργία είναι αυτοί των κατα-
σκευών και του τουρισμού. Το μον-
τέλο του υπόλοιπου τομέα των υπη-
ρεσιών που προϋπήρχε δεν υφίστα-
ται πλέον, αλλά υπάρχουν σε εκκό-
λαψη νέα προϊόντα όπως αυτά των
επενδυτικών ταμείων και των τα-
μείων διαχείρισης. Ως πρώτη εντύ-
πωση, φαίνεται να χρειάζεται πολλή
δουλειά ώστε να καταστεί γρήγορη
και χωρίς προβλήματα η αδειοδό-
τηση και ο έλεγχός τους. Και αν θέ-
λουμε να αποκτήσουμε σοβαρό (για
εμάς) μερίδιο της παγκόσμιας αγοράς
θα πρέπει να βιαστούμε επειδή η
ευκαιρία δεν θα είναι διαθέσιμη για
πάντα. Η ναυτιλία είναι ένας πολλά
υποσχόμενος τομέας και είναι θετικό
πως επιτέλους υπάρχει αρμόδιο υφυ-
πουργείο για να αναπτύξει τις ανά-
λογες στρατηγικές επέκτασης και
διατήρησης.

Η νέα χρονιά μας έφερε και το
πολυαναμενόμενο Υφυπουργείο
Τουρισμού. Ο υφυπουργός είναι αρ-
κετά υποσχόμενος και ελπίζω να
καταφέρει τη μέγιστη δυνατή στή-
ριξη τόσο εκ των έσω, όσο και στη
Βουλή έτσι ώστε να περάσουν και
να εφαρμοστούν οι νέες νομοθεσίες
που αλλάζουν άρδην το τοπίο στον
τουριστικό τομέα. Το πνεύμα των
νέων νομοθετημάτων τοποθετούν
τον τουρισμό σε μια νέα και σύγ-
χρονη βάση που απαντά στις νέες

τάσεις του τομέα. Αναμένω τη θετική
στήριξη όλων των κομμάτων και
όταν γίνει αυτό θα δούμε πολύ σύν-
τομα να έρχεται στην αγορά νέο
προϊόν αντάξιο των προσδοκιών
μας που διατηρούμε εδώ και δεκαε-
τίες. Αυτό εννοείται πως θα αποτε-
λέσει νέο πυλώνα ανάπτυξης πολλών
μετώπων στην οικονομία προς όφε-
λος όλων. Από την άλλη, κρατώ μικρό
καλάθι στο θέμα μετάλλαξης του
ΚΟΤ σε Υφυπουργείο Τουρισμού,
δεδομένων των ταχυτήτων που κι-
νείται η κρατική μηχανή αλλά και
των αντιλήψεών της σε όλο σχεδόν
το φάσμα λειτουργίας της. Αν αρχί-
σουν οι συντεχνίες και τα κόμματα
να θέλουν να διορίζουν πάλι τους
δικούς τους, τότε απλώς θα πρέπει
να του βάλουμε ρίγανη και τέλος
στα όνειρα εξέλιξης.

Μπορεί ο κατασκευαστικός το-
μέας να πηγαίνει πολύ καλά και οι
πωλήσεις ακινήτων να σημειώνουν
τριμηνιαίες θετικές μεταβολές. Όμως
εδώ υπάρχει ένα τεράστιο πέπλο
μυστηρίου για το ποιος θα είναι ο
επηρεασμός της αγοράς από το στοκ
που διατηρούν οι τράπεζες και θα
πρέπει πρώτα να διαθέσουν. Το πέ-
πλο καλύπτει και τη μελλοντική πο-
λιτική της ΚΕΔΙΠΕΣ αλλά και τα τα-
μεία που μπήκαν και μπαίνουν στον
χορό της εξαγοράς δανείων από τρά-
πεζες και το πώς θα διαχειριστούν
αυτά τα δάνεια αλλά και τα ενυπό-
θηκα ακίνητα.

Σε διεθνές επίπεδο, το νερό άρχισε
να σιγοβράζει. Είναι πολύ πιθανόν
να έρθει στο προσκήνιο μια νέα διε-
θνής οικονομική κρίση εντός τριετίας
από τα σήμερα. Αυτά τα στοιχεία
δημιουργούν ένα καθεστώς αβεβαι-
ότητας. Δεν πρέπει με κανένα τρόπο
να εφησυχάσουμε. Ένας κυπριακός
τρόπος αντιμετώπισης και προετοι-
μασίας είναι το «αρπάξετε τώρα ό,τι
μπορείτε και αύριο άξιος που εννά
ζήσει…». Αυτός ο τρόπος υπενθυ-
μίζω – αν και λαϊκότατος – πάντα
μας έφερε στο χείλος του γκρεμού,
ακόμη μας έριξε και κάποιες βαθμίδες
κάτω. Ας επιλέξουμε τον εναλλακτικό
τρόπο. Αυτόν της σωστής προετοι-
μασίας, της συνεχούς μελέτης των
δεδομένων, της λογικής επέκτασης
των δραστηριοτήτων μας, του λο-
γικού διαχρονικού κέρδους (αντί
της πρόσκαιρης κερδοσκοπίας), του
εμπλουτισμένου προϊόντος που να
διασφαλίζει διασπορά κινδύνου (αντί
της τυφλής αντιγραφής), αλλά πρώ-
τιστα της αλλαγής νοοτροπίας σε
όλα τα επίπεδα και δη στο να είμαστε
πιο συλλογικοί στις επιδιώξεις μας
παρά να βλέπουμε το ατομικό μας
συμφέρον. Σε αυτό το κλίμα όπου
η αβεβαιότητα είναι το μόνο βέβαιο
είναι ο πιο δύσκολος δρόμος, αλλά
ανταμείβει όλους.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Αχρείαστος ο περιορισμός
των εξόδων
«Η ένταξη στις μισθολογικές κλίμακες πρέπει να
γίνει με τη συνεργασία της ΕΤΥΚ, ούτως ώστε το
«πάντρεμα» της ένταξης να γίνει δίκαια και αξιο-
κρατικά και φυσικά να μη στοχεύει στον περιορι-
σμό των εξόδων αλλά ούτε και στην αχρείαστη
σπατάλη». Η στήλη θεωρεί ότι η ΕΤΥΚ θα πρέπει
να στοχεύει στη μισθολογική εξίσωση των εργα-
ζομένων με την διεύθυνση ώστε να μην υπάρχει
αυτή η «ρατσιστική» κατά την έκφρασή της δια-
φορά. Τώρα αν η τράπεζα θα κάνει κέρδη ή όχι
αυτό είναι δευτερεύον. Έτσι και αλλιώς οι μέτο-
χοι, οι καταθέτες ή οι φορολογούμενοι θα τα
πληρώσουν. 

••••
Eκαψαν τα χέρια τους
Ένα ενδιαφέρον ρεπορτάζ της stockwatch με
τίτλο «Μεγάλες οι ζημιές των hedge funds στην
Κύπρο» φανερώνει τα σοβαρά προβλήματα και
τις χαμηλές προοπτικές του τραπεζικού τομέα.
Σύμφωνα με την ανάλυση της stockwatch οι μέ-
τοχοι των δύο μεγάλων εισηγμένων στο ΧΑΚ τρα-
πεζών χάνουν περίπου 65% της επένδυσής τους
από το 2014. Το δημόσιο που επένδυσε στον Συ-
νεργατισμό τα έχασε όλα. Ωστόσο, και στην Ευ-
ρώπη οι αποδόσεις των τραπεζών δεν είναι κα-
λές, αφού σύμφωνα με τη Financial Times οι
απώλειες των μετοχικών αξιών κατά το 2018
φθάνουν το 25%. Με την εξέλιξη της τεχνολο-
γίας πάντως είναι αμφίβολο αν οι τράπεζες θα
κατορθώσουν ξανά να αποκτήσουν τη δεσπό-

ζουσα θέση που είχαν στο παρελθόν οι μετοχές
τους. Αντιθέτως, οι μετοχές εταιρειών που βασί-
ζονται στην τεχνολογία όπως η Tesla, η Apple και
η Amazon κατέχουν τα σκήπτρα στις αποδόσεις.
Στην Κύπρο η Logicom κατάφερε να διατηρήσει
ανοδική τάση κερδοφορίας για πολλά χρόνια,
κερδίζοντας παράλληλα και την εμπιστοσύνη της
αγοράς. 

••••
Ανησυχία για το αύριο
Στα κάρβουνα οι ξενοδόχοι για να διατηρή-
σουν τα περσινά ποσοστά πληρότητας των μο-

νάδων τους. Παρουσιάζονται δε ανήσυχοι για
το αύριο που τους ξημερώνει μετά το Brexit.
Φυσικά οι ανησυχίες δεν περιορίζονται μόνο
στους εξωγενείς παράγοντες. Στο εσωτερικό,
τα καταλύματα Airbnb είναι ίσως ο μεγαλύτε-
ρος αντίπαλός τους. Τα επιμέρους της ρύθμισης
του θέματος παραμένουν ακόμα ανοικτά, κα-
θώς οι αλλαγές επί της σχετικής πρότασης νό-
μου στην Επιτροπή Εμπορίου δίνουν και παίρ-
νουν. Η συζήτηση δεν αφήνει φυσικά αδιάφο-
ρους τους ξενοδόχους.

••••
Δύσκολοι καιροί 
για τράπεζες
Η συνεχιζόμενη συρρίκνωση των εσόδων των
κυπριακών τραπεζών επιβαρύνεται τώρα και
από τον ξένο ανταγωνισμό. Η Fintech Revolut
ανακοίνωσε τον περασμένο Δεκέμβριο την εξα-
σφάλιση άδειας για τραπεζικές εργασίες που
σημαίνει πως οι πελάτες της θα μπορούν να κα-
ταθέτουν τους μισθούς τους και να διενεργούν
μια σειρά τραπεζικών εργασιών με καθόλου ή
ελάχιστο κόστος σε σχέση με τις χρεώσεις των
άλλων τραπεζών. Η Revolut θα προσφέρει επί-
σης προσωπικά και επαγγελματικά δάνεια σε
πολύ ανταγωνιστικούς όρους, καθώς δεν θα
έχει συντεχνίες να τη βομβαρδίζουν με αιτήμα-
τα που αφορούν άλλες εποχές. Με τη χρήση τε-
χνολογίας τα οφέλη θα μεταφέρονται στους πε-
λάτες, οι οποίοι αργά ή γρήγορα θα κάνουν τις
επιλογές τους. Το βέβαιο είναι πως οι κυπριακές
τράπεζες δεν θα βγουν κερδισμένες από τις
εξελίξεις αυτές. 

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Χρονιά εδραίωσης της
τουρκικής κατοχής το 2019

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η στάσητης κυπριακής κυβέρνησης
στο Κραν Μοντάνα και η απροθυμία
εκδήλωσης πρωτοβουλίας μετά τις
προεδρικές εκλογές ανέδειξε πως
η γνωστή φράση περί αδιαλλαξίας
της Τουρκίας δεν πείθει τους ξένους
πρωταγωνιστές στο Κυπριακό, πε-
ριλαμβανομένου του γενικού γραμ-
ματέα του ΟΗΕ. Ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης έριξε πριν από μερικούς
μήνες στο τραπέζι μια πρόταση περί
χαλαρής Ομοσπονδίας χωρίς όμως
κανένα περιεχόμενο ή προετοιμασία
από ελληνοκυπριακής πλευράς. Δύο
βασικά μέλη της διαπραγματευτικής
ομάδας παραιτήθηκαν, ο πρώην γε-
νικός εισαγγελέας Αλέκος Μαρκίδης,
ο οποίος επί κυβερνήσεως Γλαύκου
Κληρίδη υπήρξε το δεξί του χέρι
στο Κυπριακό, αλλά και ο Τουμάζος
Τσελεπής, ο οποίος επί προεδρίας
Δημήτρη Χριστόφια, αλλά και Τάσ-
σου Παπαδόπουλου, υπήρξε, επίσης,
μέλος της διαπραγματευτικής ομά-
δας. Αν και ο γ.γ. αναμένει συγκε-
κριμένες κινήσεις, αλλά και δεσμεύ-
σεις και από τις δύο κοινότητες η
ελληνική κυπριακή πλευρά δείχνει
πως έχει άλλες προτεραιότητες. Η
προσήλωση της κυβέρνησης στον
στρατηγικό τομέα της ενέργειας και
οι διμερείς συμφωνίες με τις γειτο-
νικές χώρες, όπως το Ισραήλ και
την Ελλάδα φαίνεται να αποτελούν
την απάντηση της στην τουρκική
προκλητικότητα. Η κυβέρνηση
προσδοκά, όπως η στρατηγική αυτή
συμμαχία θα προσφέρει στο μέλλον
μεγαλύτερα οφέλη στο Κυπριακό
από μια θεωρητικά καλύτερη δια-
πραγματευτική θέση. Ανάλογες το-
ποθετήσεις βέβαια γίνονταν πριν
από 15 χρόνια επί κυβερνήσεως
Τάσσου Παπαδόπουλου, όταν πρό-
βαλε το επιχείρημα πως η Κύπρος
θα μπορεί να διαπραγματευτεί κα-
λύτερα εντός της Ε.Ε. και πως με 58
βέτο θα μπορούσε να ασκήσει πιέ-
σεις στην Τουρκία. Έκτοτε η κατοχή
συνέχισε να εδραιώνεται, κανένας
τούρκος στρατιώτης δεν αποχώρησε,
κανένας πρόσφυγας δεν επέστρεψε
και καμία προσδοκία ότι η στρατη-
γική αυτή θα απέδιδε δεν επαλη-
θεύτηκε. Έκτοτε αναζητούμε λύση
με το ορθό περιεχόμενο λες και όλα
τα προηγούμενα χρόνια το ζητού-
μενο ήταν κάτι διαφορετικό. Η πλει-
οψηφία των Τουρκοκυπρίων επι-
διώκει λύση ΔΔΟ. Αν με τη στάση
της η πλευρά μας διαφανεί αρνητική
προς το πλαίσιο λύσης του γ.γ. τότε
θα πρέπει να θεωρείται βέβαιο ότι
οι Τουρκοκύπριοι θα ζητήσουν από
την Ε.Ε. να μην «τιμωρούνται» για
την αδιαλλαξία των Ελληνοκυπρίων.
Θα προβάλουν δηλαδή το ίδιο επι-
χείρημα που είχε προβάλει ο Γλαύκος
Κληρίδης κατά τη διάρκεια των εν-

ταξιακών διαπραγματεύσεων. Η
Τουρκία θα ασκήσει πιέσεις ώστε
να πετύχει κάποιου είδους αναγνώ-
ριση των Κατεχομένων. Το άνοιγμα
του αεροδρομίου της Τύμπου σε
διεθνείς πτήσεις θα αποτελέσει το
κουτί της Πανδώρας. Σε ένα τέτοιο
ενδεχόμενο οι Τουρκοκύπριοι θα
μπορέσουν να αναπτύξουν την ξε-
νοδοχειακή τους βιομηχανία και θα
προσφέρουν σε σύντομο χρονικό
διάστημα πολύ πιο ανταγωνιστικό
προϊόν από αυτό που προσφέρεται
στις ελεύθερες περιοχές της Δημο-
κρατίας. Με φθηνή ηλεκτρική ενέρ-
γεια, αλλά και εργατικό δυναμικό
από την Τουρκία οι κυπριακές ξε-
νοδοχειακές εταιρείες δεν θα μπο-
ρούν απαντήσουν. Μέσα σε 5-6 χρό-
νια τα Κατεχόμενα θα μπορούν να
καταστούν ο μεγαλύτερος ανταγω-
νιστής της ξενοδοχειακής βιομη-
χανίας των ελεύθερων περιοχών.
Φαίνεται πως στην παρούσα φάση
η κυβέρνηση Αναστασιάδη είναι
προσηλωμένη πέραν των ενεργει-
ακών σχεδιασμών και στην οικο-
νομική ανάπτυξη, η οποία καθοδη-
γείται σε μεγάλο βαθμό από το πρό-
γραμμα πολιτογραφήσεων. Έτσι η
κατοχή μπορεί να περιμένει. Ο προ-
σφυγικός κόσμος δεν επείγεται. Κα-
νένας πρόεδρος της Δημοκρατίας
δεν έχασε πολιτικά, προσφεύγοντας
στη γνωστή ρητορική για την ανάγ-
κη ασφάλειας και λειτουργικότητας
της λύσης. Η καλή οικονομική πορεία
επιτρέπει στην κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη να μεταθέτει την επίλυση του
Κυπριακού για αργότερα ώστε να
εξαντλήσει την υπόλοιπη της θητεία,
μιας και κανένα κόμμα της αντιπο-
λίτευσης πέραν του ΑΚΕΛ δεν δείχνει
να επείγεται για λύση. Η πολιτική
τύπου βλέποντας και κάνοντας όμως
δεν είναι ανέξοδη. Τα πολιτικά παί-
γνια της ελληνικής κυπριακής πλευ-
ράς τα οποία ο σημερινός πρόεδρος
κατάγγελλε στους ξένους είναι γνώ-
ριμα στον διεθνή παράγοντα. Ο απο-
κλεισμός από την πλευρά μας της
τουρκοκυπριακής κοινότητας από
τα οφέλη της ένταξης στην Ε.Ε.,
αλλά και την εκμετάλλευση των
υδρογονανθράκων θα αλλάξουν
βαθμιαία τη στάση πολλών από τους
ευρωπαίους εταίρους μας. Απόδειξη
τούτου είναι το Βατερλό της εξω-
τερικής πολιτικής του Τάσσου Πα-
παδόπουλου όταν το 2004 υποχρε-
ώθηκε να αποδεχθεί την έναρξη εν-
ταξιακών διαπραγματεύσεων της
Τουρκίας χωρίς κανένα απολύτως
αντάλλαγμα παρά την συνέχιση της
τουρκικής κατοχής. Το άνοιγμα του
αεροδρομίου της Τύμπου ίσως απο-
τελέσει το τίμημα της αδιέξοδης πο-
λιτικής που ο πρόεδρος Αναστασιά-
δης στο παρελθόν κατάγγελλε. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

ΠΛΗΡΩΣ Ελαστική
Ζήτηση/Προσφορά

Πλήρως ελαστική ζήτη-
ση/προσφορά παρουσιά-
ζουν τα αγαθά και οι υπη-
ρεσίες των οποίων η ζη-
τούμενη/προσφερόμενη
ποσότητα παρουσιάζει με-
ταβολές  χωρίς καμία αύ-

ξηση ή μείωση στην τιμή τους (δηλ. με
σταθερή τιμή).

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Λίγο οι εκπτώσεις και οι μειώσεις στις τιμές καυσίμων, λίγο οι μειώσεις στους λογαριασμούς της ΑΗΚ, μάλλον το 2019 μπήκε με το δεξί.

Αβεβαιότητα, η μόνη βεβαιότητα
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GCC Computers is the local partner of UNIT4,
who has recently been awarded a highly
prestigious contract to implement and provide
long term support of an ERP system for the
whole of the Government of Cyprus. This will
cover the key business areas of Accounting,
Budgeting, HR and Payroll.  Part of this contract
requires us to establish a local helpdesk situated
within the Government Buildings.

To deliver this we are looking to recruit 2
Senior Support Consultants who can join the
implementation process in the early stages of the
contract to learn on the job and become an expert
in the Unit4 Business World Application. At the
end of the currently 3 year implementation period
these Senior Support Consultants will then
transition to lead the helpdesk and manage other
support staff with the intention of delivering a
world class support service to the Government.

Job details
As a Senior Support Consultant you will

provide a professional, efficient and effective
support service in the resolution of support
requests and the completion of a variety of other
tasks required to support our customer base.

Key tasks and responsibilities
• Investigate, document and resolve the

application problems passed to the Support
team 

• Process all service requests adhering to
Service Level Guidelines;

• Deliver application support and services to
our customer base directly and remotely;

• Comply with local Information and Security
Requirements and all Business procedures,
policies and ISO standards;

• Investigate, document and present to the
Customer Services Team Leader process

improvements that enhance the customer
experience;

• Identify opportunities for service
improvement or chargeable activities and to
raise these via the appropriate channels;

• Responsible for your own personal
development plan which must include both
product/technical knowledge as well as soft
skill development;

• Train and mentor less experienced members
of the team around product knowledge, skills
and processes. 

Job requirements
Knowledge and skills

• Exceptional Customer facing skills,
understand and be able to implement the
concept of exceptional Customer Service;

• Demonstrate strong verbal communication
skills (English and Greek), the ability to
develop customer relationships whilst gaining
trust and respect for the company;

• Exhibits strong analytical and problem
solving abilities, can determine root causes
by asking the right questions;

• Exhibits excellent communication skills
carefully selecting the most appropriate
method of communication;

• Fluent in English and Greek, both written and
verbal;

• Ability to manage your own time to prioritize
workload and meet deadlines;

• Friendly and professional manner with an
enthusiastic positive approach to tasks;

• Demonstrate strong verbal communication
skills, the ability to develop customer
relationships whilst gaining trust and respect
for the company.

• Able to use initiative and work alone, and as
part of a team.

Education
Bachelor’s degree in a related field desirable

but equivalent real world experience will be
considered.

Experience
• 3+ years’ of experience in a government

related IT industry;
• 3+ years’ of experience with key business

processes;
• Previous experience of working with

ERP/Finance/Procurement systems;
• Proven knowledge of ERP functionality,

installation, maintenance and typical use
cases.

• SQL skills.
• Experienced with Microsoft Office;
• Previous experience of working in a Customer

Service environment preferred;
• Accounting Qualification(s) preferred;
• Knowledge of RDBMS preferred.

Personality
We expect our colleagues to be energetic, self-

motivated and initiative taker. A very good team
player but also able to work individually. You are
enthusiastic, realistic and creative. You like to
build relationships, flexible and have an open
communication style. You are able to work
flexible hours, as customers may need essential
support out of core hours from time to time.

Training will be provided and travel to the UK
may be required to become familiar with the
Global Support systems used by Unit4.

About GCC Computers
GCC Computers has a distinguished market

presence in Cyprus as a provider of ICT-based
solutions and System Integrator and has built a
strong reputation as an employer of the best

technology professionals.
For more than 30 years, GCC has been

acknowledged with considerable success serving
Public/Government, Telecommunications &
Utilities, Banking/Finance and SME (Small-
Medium-Enterprise) sectors with strategic
consulting and innovative technology.

GCC’s expertise and extensive partnerships
help clients harness the technology power to
thrive on change and guide their digital
transformation journeys.

About UNIT4
UNIT4 is a global cloud-focused business

software and services company with over 3.500
employees, ranked as a top 6 mid-market ERP
software player globally, and 2nd largest
European ERP Supplier. UNIT4 helps dynamic
public sector and commercial services
organizations to embrace change simply, quickly
and cost effectively.

We provide our clients with software products
and services that are designed to meet the needs
of an ever-changing business world. Our
solutions have been designed to adapt to any
internal or external changes our clients’
businesses may face, irrespective of industry or
market sector. Our aim is to help our customers
embrace change successfully, while minimizing
the cost and maximizing the efficiency of the
change process.

Applications
Interested candidates must electronically
submit their applications with a recent C.V
to careers@gcc.com.cy

For further information
Tel.: (+357) 22 206 222

Job Title: Senior Support Consultant
Location: Nicosia, Cyprus | GCC Computers Office
Full-time/part-time: Full-time

Συγκρατημένοι οι ξενοδόχοι για το καλοκαίρι
Μέχρι και 90% οι πληρότητες των ξενοδοχείων τις ημέρες της Πρωτοχρονιάς, άνοδος και στα θέρετρα των ορεινών

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ανάσα για τα ξενοδοχεία ήταν οι
μέρες των Χριστουγέννων και της
Πρωτοχρονιάς, αφού σύμφωνα με
στοιχεία του Παγκύπριου Συνδέ-
σμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ), που
αντιπροσωπεύει το 60% των αδει-
οδοτημένων τουριστικών καταλυ-
μάτων, οι πληρότητες για τις γιορτές
των Χριστουγέννων, δηλαδή από
τις 24 μέχρι τις 27 Δεκεμβρίου κυ-
μάνθηκαν από 60%-80%. Για την
Πρωτοχρονιά, δηλαδή από τις 30
Δεκεμβρίου μέχρι τις 2 Ιανουαρίου,
οι πληρότητες στα ξενοδοχεία θύ-
μισαν κάτι από καλοκαίρι, καθώς
σε περιπτώσεις ξεπέρασαν ακόμα
και το 90%. Περισσότερη η τουρι-
στική κίνηση και στα ορεινά, τα
οποία αν και δεν συγκαταλέγονται
στις προτιμήσεις των επισκεπτών
σημειώθηκε αύξηση της πληρότη-
τας που έφτασε μέχρι και το 60%.
Πρώτη σε προτίμηση ήταν φέτος
τις γιορτές η Πάφος και ακολουθούν
τα ξενοδοχειακά καταλύματα της
Λεμεσού και της Λάρνακας, με την
τελευταία να κερδίζει ολοένα και
περισσότερά ποσοστά τουριστών.

Εγχώριος ο τουρισμός 
Ικανοποιημένοι παρουσιάζονται

οι ξενοδόχοι για τις πληρότητες
στα ξενοδοχεία κατά τη διάρκεια
των εορτών. Σύμφωνα με τον ΠΑ-
ΣΥΞΕ, οι πληρότητες στηρίχθηκαν
κυρίως στον εγχώριο τουρισμό,
καθώς οι Κύπριοι τουρίστες επω-
φελήθηκαν των εορταστικών πα-
κέτων και των προσφορών στις
οποίες προχώρησαν τα πλείστα ξε-
νοδοχεία για την περίοδο των εορ-
τών. Ωστόσο, το γεγονός ότι οι
πληρότητες ήταν ψηλές τον Δε-
κέμβριο, δεν φαίνεται να διασφα-
λίζει μια θετική εικόνα και τους
επόμενους μήνες. Πηγές αναφέ-

ρουν στην «Κ» ότι το ζητούμενο
για τους ξενοδόχους παραμένει η
διατήρηση των θετικών ποσοστών
και για το υπόλοιπο της χειμερινής
περιόδου. Εξάλλου, η επιμήκυνση
της τουριστικής περιόδου αποτελεί
ένα από τα βασικά και διαχρονικά
στοιχήματα για την τουριστική
βιομηχανία στην Κύπρο. Το πρώτο
βήμα έγινε φέτος με την ελαφρά
αύξηση του αριθμού των ξενοδο-
χείων που έμειναν ανοικτά και
κατά τη χειμερινή περίοδο – περί-
που το 50% των ξενοδοχείων λει-
τούργησαν.  Τα στοιχεία δείχνουν,
πάντως, ότι οι τολμηροί ξενοδόχοι
της χειμερινής περιόδου θα πρέπει
να συμβιβαστούν και φέτος με πλη-
ρότητες της τάξης του 50-60% στην
καλύτερη περίπτωση. Αυτά τα πο-

σοστά θα παραμείνουν τουλάχιστον
για Ιανουάριο και Φεβρουάριο, τους
δύο μήνες κατά τους οποίους η
τουριστική κίνηση φτάνει στο να-
δίρ. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι μεγάλος
αριθμός ξενοδοχείων που ανέστει-
λαν τη λειτουργία τους τον χειμώνα
το έπραξαν και για σκοπούς αξιο-
ποίησης των πολεοδομικών κινή-
τρων στο πλαίσιο του εκσυγχρο-
νισμού των μονάδων τους. Αυτό
οδηγεί στο συμπέρασμα ότι ενδε-
χομένως τον επόμενο χειμώνα, ο
αριθμός των ξενοδοχείων που θα
επιλέξουν να παραμείνουν ανοικτά
θα είναι ακόμα μεγαλύτερος, κάτι
που θα αποτελέσει ακόμα ένα βήμα
προς τα εμπρός στην προσπάθεια
για την επιμήκυνση της τουριστι-
κής περιόδου.

Ρευστή η εικόνα
Παρά την ικανοποίηση για τα

θετικά μέχρι στιγμής πρόσημα της

χειμερινής περιόδου, οι ξενοδόχοι
θεωρούν μάλλον παρακινδυνευ-
μένο να προβούν σε εκτιμήσεις
για το καλοκαίρι.

Ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ Ζαχα-
ρίας Ιωαννίδης εξήγησε ότι η κα-
τάσταση παραμένει ρευστή λόγω
δύο βασικών παραγόντων. Καταρ-
χάς λόγω της αβεβαιότητας του
Brexit και των συνακόλουθων επι-
πτώσεων για τον εξερχόμενο του-
ρισμό, λόγω δε και της εξασθένισης
της συναλλαγματικής ισοτιμίας
της στερλίνας. 

Αυτό έχει αρνητική επίπτωση
στις χώρες της Ευρωζώνης, περι-
λαμβανομένης φυσικά και της Κύ-
πρου και από την άλλη φαίνεται
να ευνοεί ανταγωνιστικούς μας
προορισμούς. Κατά δεύτερο λόγω

της εξασθένισης της ισοτιμίας του
ρωσικού νομίσματος έναντι του
ευρώ.

«Είναι γι’ αυτό που βλέπουμε
τις θεαματικές αυξήσεις που γί-
νονται σε προορισμούς όπως η
Τουρκία, η Αίγυπτος και η Τυνη-
σία», σχολιάζει ο κ. Ιωαννίδης και
τονίζει ότι οι ανταγωνιστικές συν-
θήκες που θα επικρατήσουν το
2019 θα είναι ιδιαίτερα έντονες
λόγω της δυναμικής επανόδου και
ανάκαμψης των συγκεκριμένων
ανταγωνιστικών για εμάς, προορι-
σμών της Μεσογείου. Έχουν πάν-
τως εκφραστεί τις προηγούμενες
μέρες από άλλους φορείς του του-
ρισμού εκτιμήσεις για αύξηση του-
ριστικών αφίξεων και το 2019, της
τάξης του 3%, ποσοστό πολύ πιο
κάτω σε σχέση με την αύξηση που
κατέγραψε το 2018. 

Τα δεδομένα που δημιουργούν-
ται φαίνεται να οδηγούν ξενοδό-
χους και ταξιδιωτικούς πράκτορες
να επιλέγουν για το 2019 μικρότερο
καλάθι και να αρκούνται στη δια-
τήρηση των επιπέδων του ’18 από
τη μία, και να επικεντρώνονται
από την άλλη σε τρόπους ενίσχυ-
σης της ανταγωνιστικότητας του
τουριστικού μας προϊόντων.

Στα συν πάντως για τη φετινή
καλοκαιρινή περίοδο θα  πρέπει
να θεωρηθεί η λειτουργία του Υφυ-
πουργείου Τουρισμού. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, το επόμενο Σαββατοκύ-
ριακο ξεκινά η περίοδος των προ-
κρατήσεων, η οποία θα αποτελέσει
βαρόμετρο για την καλοκαιρινή
περίοδο και αναμένεται ότι θα ολο-
κληρωθεί τον Απρίλιο. Τότε είναι
που εκτιμάται ότι θα υπάρχει και
μια πιο καθαρή εικόνα, με βασι-
κότερο παράγοντα το πόσοι Βρε-
τανοί θα επιλέξουν να βάλουν και
φέτος την Κύπρο στα καλοκαιρινά
τους πλάνα. 

<<<<<<<

Αυξημένη ήταν η κίνηση
στην Πάφο και ακολου-
θεί η Λεμεσός και Λάρ-
νακα και σε λιγότερο
βαθμό τα ορεινά θέρε-
τρα, όπου οι πληρότητες
κυμάνθηκαν στο 50-
60%. 

Γύρω στο 50% των ξενοδοχείων επέλεξαν να παραμείνουν ανοικτά και τον χειμώνα, ποσοστό αυξημένο σε σχέση με την αντίστοιχη περσινή περίοδο.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Την έντονη αντίδραση των ατόμων
με αναπηρία έφερε διάταγμα του
υπουργού Εσωτερικών το οποίο
δημοσιεύτηκε στην επίσημη Εφη-
μερίδα της Δημοκρατίας στις 14
Σεπτεμβρίου πέρυσι, μετά από πα-
ρότρυνση της Επιτροπής Προσβα-
σιμότητας. Συγκεκριμένα, η Ορ-
γάνωση Παραπληγικών Κύπρου
(ΟΠΑΚ) θεωρεί πως είναι απίστευτο
ότι κάποιοι αποφάσισαν να υπο-
βαθμίσουν τις πρόνοιες προσβα-
σιμότητας χωρίς την παρουσία κά-
ποιου εκπροσώπου ατόμων με ανα-
πηρίες σε τροχοκάθισμα. Μιλώντας
στην «Κ», ο πρόεδρος της ΟΠΑΚ,
Δημήτρης Λαμπριανίδης, ανέφερε
πως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή
Εσωτερικών απέκλεισε το αίτημά
τους για συμμετοχή στην Επιτροπή
Προσβασιμότητας, καταγγέλλοντας
ότι πήρε αποφάσεις οι οποίες υπο-
βάθμισαν την προσβασιμότητα
των ΑμεΑ σε κτιριακές εγκαταστά-
σεις. Η ΟΠΑΚ, όπως τονίζεται, ήταν
η μόνη οργάνωση που ζήτησε να
συμμετέχει στην εν λόγω Επιτροπή,
σημειώνοντας παράλληλα ότι οι
άλλες οργανώσεις που είναι μέλη
της Κυπριακής Συνομοσπονδίας
Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ)
δεν έδειξαν ενδιαφέρον να ενταχ-
θούν σε αυτή, αλλά ούτε και αντέ-
δρασαν στις αποφάσεις που λή-
φθηκαν. Την ίδια ώρα οι παραπλη-
γικοί καταγράφουν πως οι αποφά-
σεις που πάρθηκαν υποβαθμίζουν
τις απαιτήσεις που υπήρχαν στον
ίδιο κανονισμό όταν ψηφίστηκε
το 2017, αλλά και στις πρόνοιες
του περί οδών και οικοδομών νόμου
του 1999 για την προσβασιμότητα
των κτιρίων σε άτομα που χρησι-

μοποιούν αναπηρικό τροχοκάθι-
σμα. «Δηλαδή 19 χρόνια μετά κά-
ποιοι αποφάσισαν να υποβαθμί-
σουν τις πρόνοιες για προσβασι-
μότητα. Μια αλλαγή που εύλογα
μπορούμε να θεωρήσουμε ότι εξυ-
πηρετεί συμφέροντα επιχειρημα-
τιών που κτίζουν γραφειακούς χώ-
ρους, εις βάρος της προσβασιμό-
τητας των πολιτών και τη δημι-
ουργία προσβάσιμων εργασιακών
χώρων» τονίζει μεταξύ άλλων, στην

επιστολή της η Επιτροπή. Ανάμεσα
στις τροποποιήσεις του κανονισμού
συμπεριλαμβάνεται η αφαίρεση
υποχρέωσης δημιουργίας προσβά-
σιμου χώρου υγιεινής για Άτομα
με Αναπηρία σε γραφεία με εμβαδό
μικρότερο των 125 τ.μ. 

Η δεύτερη επιστολή
Η ΟΠΑΚ απέστειλε νέα επιστολή

στα μέσα Δεκεμβρίου στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, ζητώντας εκ νέου
την αποκατάσταση αυτής της υπο-
βάθμισης που έγινε και η οποία
βάσει των ισχυρισμών θα επιτρέψει
να ανεγερθούν νέα κτίρια με γρα-
φειακούς χώρους, οι οποίοι δεν θα
είναι προσβάσιμοι σε άτομα με
αναπηρίες και οι οποίοι θα αδυνα-

τούν να φιλοξενήσουν άτομα με
αναπηρίες και να προσφέρουν σε
αυτά ισότιμη εξυπηρέτηση. Στην
εν λόγω επιστολή αναφέρουν πως
«μελετώντας καλύτερα τις αλλαγές
διαπιστώσαμε ανάμεσα σε άλλες
και τις πιο κάτω σοβαρές υποβαθ-
μίσεις των απαιτήσεων του κανο-
νισμού». Οι οποίες είναι οι εξής:

1. Έχει ακυρωθεί η απαίτηση
για προσβάσιμο χώρο υγιεινής σε
καφετέριες, εστιατόρια, καφενεία
και σνακ μπαρ, μπυραρίες, καμπαρέ
και άλλες παρόμοιες χρήσεις οι
οποίες έχουν εμβαδό μικρότερο
των 65 τ.μ. 

2. Σε φροντιστήρια η απαίτηση
για προσβάσιμο χώρο υγιεινής αφο-
ρά χώρους που εξυπηρετούν πε-

ρισσότερα από 10 άτομα ενώ πριν
η απαίτηση αφορούσε χώρους που
εξυπηρετούν περισσότερα από 3
άτομα. 

3. Διαγράφηκε η απαίτηση για
προσβάσιμο χώρο υγιεινής με ντους
σε φυλακές. 

4. Στους χώρους λατρείας μεί-
ωσαν την απαίτηση σε ένα χώρο
υγιεινής ενώ πριν ο κανονισμός
απαιτούσε δύο χώρους υγιεινής,
ένα για κάθε φύλο». 

Όπως τονίζουν, το θέμα είναι
εξαιρετικά σοβαρό, απαιτώντας να
αποκατασταθούν οι αλλαγές που
έγιναν και να παγοποιηθεί η δια-
δικασία εξέτασης σχετικών αιτή-
σεων στο Τμήμα Πολεοδομίας ή
και αλλού, ειδικά όσον αφορά γρα-

φειακούς χώρους και καφετέριες
ή παρόμοιες επιχειρήσεις. 

Τι λέει ο ΥΠΕΣ 
Την απάντηση του στον ΟΠΑΚ

έδωσε μία εβδομάδα αργότερα ο
γενικός διευθυντής του Υπουργείου
Εσωτερικών, Κύπρος Κυπριανού,
ο οποίος ξεκαθάρισε ότι σκοπός
της αναθεώρησης του Παραρτή-
ματος ήταν η διασφάλιση της ομα-
λής διεξαγωγής των διαδικασιών
αδειοδότησης μέσω της διευκρι-
νιστικής απαίτησης για τις πολε-
οδομικές αιτήσεις, καθώς η απο-
σαφήνιση ή και διαγραφή σχεδίων
όπου αυτές δεν τεκμηριώνονταν
ή δεν αφορούσαν τους οικοδομι-
κούς Κανονισμούς. Πρόσθεσε δε
ότι το Υπουργείο αναγνωρίζοντας
σε κάθε περίπτωση τα δικαιώματα
των ΑμεΑ και τη σημασία προσβα-
σιμότητάς τους στο δομημένο πε-
ριβάλλον, διαβίβασε άμεσα στη
Συμβουλευτική Προσβασιμότητας
την απαίτηση του Οργανισμού για
χώρο υγιεινής ΑμεΑ σε γραφεία με
εμβαδόν μικρότερο των 125 τ.μ.
ώστε να ληφθεί η απαραίτητη από-
φαση. Υπογράμμισε δε, ότι με τη
λήψη της όποιας απόφασης από
την Συμβουλευτική Επιτροπή Προ-
σβασιμότητας, το Υπουργείο θα
προβεί στις ανάλογες ενέργειες και
θα ενημερώσει τον ΟΠΑΚ. «Πα-
ράλληλα», σημείωσε, «επιθυμώ να
σας ενημερώσω ότι το Υπουργείο
Εσωτερικών έχει ήδη προβεί σε
ενέργειες για την ετοιμασία νέου
Παραρτήματος ΙΙΙ από το ΕΤΕΚ στο
οποίο θα ληφθεί πρόνοια και για
κατηγορίες κτιρίων που δεν περι-
λήφθηκαν στο αρχικό κείμενο (π.χ.
απαιτήσεις για φοιτητικές εστίες,
αεροδρόμια, λιμάνια, εργοστάσια

κ.α.)», τονίζοντας ότι μόλις ολο-
κληρωθεί η ετοιμασία του αυτό θα
τους διαβαστεί άμεσα πριν από τη
δημοσίευση του, προκειμένου να
παραθέσουν τις απόψεις τους. 

Στο ίδιο μήκος κύματος κινή-
θηκε και ο υπουργός Εσωτερικών,
Κωνσταντίνος Πετρίδης μιλώντας
στην «Κ», λέγοντας ότι έχει ήδη
δώσει οδηγίες στον πρόεδρο της
Επιτροπής Προσβασιμότητας, Κυ-
ριάκο Κούρο, να ανοίξει νέος διά-
λογος συμπεριλαμβανομένου και
της ΟΠΑΚ, μέσω του οποίου να κα-
τατεθούν οι απόψεις της με απο-
τέλεσμα εντός του πρώτου τριμή-
νου του 2019 να γίνει επανέκδοση
νέου διατάγματος, αφού ληφθούν
υπόψη οι παράμετροι που αναφέ-
ρουν οι παραπληγικοί. Πρόσθεσε
δε πως ως Υπουργείο βρίσκονται
σε επικοινωνία με τον πρόεδρο της
Οργάνωσης, Δημήτρη Λαμπριανί-
δη. Κληθείς να σχολιάσει το αίτημα
για παγοποίηση της διαδικασίας
εξέτασης σχετικών αιτήσεων, ο κ.
Πετρίδης είπε πως αυτό είναι ένα
διάταγμα, το οποίο ισχύει και δεν
μπορεί να σταματήσουν να εξετά-
ζονται οι αιτήσεις των αδειών που
κατατεθήκαν αυτούς τους δύο μή-
νες, προσθέτοντας παράλληλα, ότι
δεν τίθεται θέμα εξυπηρέτησης
συμφερόντων, αφού όπως εξήγησε,
μέρος στην διαβούλευση έλαβε και
η ΚΥΣΟΑ, η οποία εκπροσωπεί και
αυτές τις κοινωνικές ομάδες. Όσον
αφορά, υπογράμμισε, την έκδοση
των αδειών, αν και δεν δύναται να
σταματήσει η διαδικασία εξέτασης
των αιτήσεων, μπορεί στο πλαίσιο
έκδοσης της Πολεοδομικής Άδειας
και της Άδειας Οικοδομής να συμ-
περιληφθούν σχετικοί όροι σχετικά
με την εξυπηρέτηση των ΑμεΑ.

Νέος διάλογος ΥΠΕΣ- ΑμεΑ για προσβασιμότητα 
Οι πρόνοιες που έφεραν αντιδράσεις και οι αλλαγές που εξετάζονται ενόψει νέου διατάγματος το οποίο και αναμένεται 

<<<<<<<

Πάρθηκαν αποφάσεις,
οι οποίες υποβάθμισαν
την προσβασιμότητα
των ΑμεΑ σε κτιριακές
εγκαταστάσεις, τονίζει
στην «Κ» ο πρόεδρος
της ΟΠΑΚ. 

Ο υπουργός Εσωτερικών, Κωνσταντίνος Πετρίδης, μιλώντας στην «Κ»,
ανέφερε ότι έχει ήδη δώσει οδηγίες για νέο διάλογο, ώστε εντός του
πρώτου τριμήνου του 2019 να γίνει επανέκδοση νέου διατάγματος. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Μια γρήγορη ανάγνωση των στοι-
χείων της Ευρωπαϊκής Στατιστικής
Υπηρεσίας (Eurostat), σχετικά με
τη διείσδυση των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) στην πα-
ραγωγή ηλεκτρικού ρεύματος, είναι
αρκετή για να διαφανεί πως η Κύ-
προς συγκαταλέγεται στις χώρες
εκείνες που βρίσκονται πολύ πίσω
από του στόχους που έχει θέσει η
Ε.Ε. Κατάταξη που αναδεικνύει τα
ουκ ολίγα προβλήματα που συνε-
χίζουν να υπάρχουν, σε επίπεδο
γραφειοκρατίας εδώ και δέκα χρό-
νια, από τότε που οι Βρυξέλλες με
οδηγία της καθόρισε ως ποσοστό
συμμετοχής των ΑΠΕ στη συνολική
κατανάλωση ενέργειας το 20%.
Ένα χρόνο πριν εκπνεύσει η χρο-
νική προθεσμία που έχει τεθεί, η
Κύπρος βρίσκεται σχεδόν 6 ποσο-
στιαίες μονάδες πίσω από τον στό-
χο που έχει τεθεί και πρέπει να κα-
λύψει. Μια εξέλιξη που φέρνει στην
επιφάνεια χρόνιες αγκυλώσεις που
έχουν να κάνουν, κυρίως με το
πλαίσιο διαδικασιών παραγωγής
ηλεκτρισμού με τη χρήση ηλιακής
ενέργειας. Τα προβλήματα που
αναφύονται, στο συγκεκριμένο
κομμάτι των ΑΠΕ, φαντάζουν για
τους άμεσα ενδιαφερόμενους ως
βουνό απροσπέλαστο που σε αρ-
κετές περιπτώσεις μπλοκάρουν με-
γάλες επενδύσεις στην ενέργεια.
Εκτός από τις περιπτώσεις εκείνες
όπου ενδιαφέρον επιδείχθηκε για
μεγάλες επενδύσεις στην ηλιακή
ενέργεια, υπάρχουν οι καταναλωτές
και τα σχέδια επιχορήγησης που
εξήγγειλε κατά καιρούς η κυβέρ-
νηση. Ένα τέτοιο σχέδιο βρίσκεται
στα σκαριά από το Υπουργείο Οι-
κονομικών, σύμφωνα με τις πλη-

ροφορίες που έχει στη διάθεσή της
η «Κ» και αναμένεται να παρου-
σιασθεί το επόμενο διάστημα. 

Οι διαδικασίες
Για να γίνει κατανοητή η εικόνα

που επικρατεί στην Κύπρο σε σχέ-
ση με τα υπόλοιπα κράτη της Ε.Ε.
στο κομμάτι των ΑΠΕ, αρκεί μια
απλή σύγκριση των υφιστάμενων
ποσοστών παραγωγής ηλιακής και
αιολικής ενέργειας, καθώς και από
βιομάζα. Ο μέσος όρος της Ε.Ε. για
το 2016 κινήθηκε στο 29,6% την

ώρα που η Κύπρος έχει κολλήσει,
τα τελευταία δύο χρόνια, στο 8,4%.
Ποσοστό πολύ πίσω από τον εθνικό
στόχο του 13,8% με χρονικό ορί-
ζοντα υλοποίησης, το 2020. Δεν,
όμως, είναι μόνο το χαμηλό ποσο-
στό που προκαλεί ανησυχία. Το
κυριότερο πρόβλημα που εντοπί-
ζεται είναι το καθεστώς αδειοδό-
τησης, παραγωγής ΑΠΕ κυρίως
στον τομέα της ηλιακής ενέργειας.
Ενδεικτικό της κατάστασης που
επικρατεί στο κομμάτι αυτό, τους
τελευταίους έξι μήνες, είναι το εν-
διαφέρον που επιδείχθηκε από

επενδυτές - παραγωγούς σε ένα
σχέδιο που εξαγγέλθηκε τον πε-
ρασμένο Ιούνιο και αφορούσε την
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
με τοποθέτηση συστημάτων σε
οροφές κτηρίων. Η ανταπόκριση
ήταν μηδαμινή η δε παράταση που
δόθηκε δεν έφερε αποτελέσματα,
εξέλιξη που έχει θορυβήσει το
Υπουργείο Ενέργειας που ετοιμά-
ζεται να παρέμβει πυροσβεστικά,
προκειμένου να απλοποιηθούν οι
γραφειοκρατικές διαδικασίες πα-
ραχώρησης αδειών σε ενδιαφερό-
μενους επενδυτές.

Φεύγουν επενδύσεις
Η περιπλοκή κατάσταση που

επικρατεί στον τομέα παραγωγής
και ηλιακής ενέργειας έρχεται να
συμπληρώσει η αγορά παραγωγής
ΑΠΕ. Η εικόνα που δίνεται από
τους άμεσα εμπλεκόμενους μπορεί
να χαρακτηριστεί αποκαρδιωτική
και σε καμία περίπτωση δεν συ-
νάδει με τις αυστηρές υποδείξεις
του ιδίου του Προέδρου της Δημο-
κρατίας για διευκόλυνση των επεν-
δυτών που επιθυμούν να δραστη-
ριοποιηθούν στην Κύπρο με ταχεία
διεκπεραίωση των γραφειοκρατι-
κών εργασιών. Ένα χαρακτηριστικό
δείγμα γραφειοκρατικής δυσκαμ-
ψίας είναι η περίπτωση μεγάλης
επένδυσης παραγωγής ηλεκτρικού
ρεύματος, από ηλιακή ενέργεια με
την τοποθέτηση πάνελ στην οροφή
μεγάλου εμπορικού κέντρου της
Λευκωσίας. Η επένδυση έχει μείνει
στα αζήτητα, γιατί όπως υποστη-
ρίζεται η Ρυθμιστική Αρχή Ενέρ-
γειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) δεν ανοίγει
το φάκελο αδειοδότησης για τον
λόγο ότι ο επενδυτής δεν έχει προ-
σκομίσει εκ των προτέρων τροπο-
ποίηση πολεοδομικής άδειας, κάτι

που έχει δεσμευθεί να πράξει προ-
τού ξεκινήσει η λειτουργία της μο-
νάδας παραγωγής ηλιακής ενέρ-
γειας. Αποτέλεσμα της πρακτικής
που ακολουθείται είναι το έργο να
έχει παγώσει, επειδή ο επενδυτής
χωρίς την άδεια λειτουργίας αδυ-
νατεί να εξασφαλίσει τα αναγκαία
κεφάλαια χρηματοδότησης. Η «Κ»
αναζήτησε απαντήσεις από τη ΡΑ-
ΕΚ για το συγκεκριμένο θέμα αλλά
και άλλα που άπτονται της αρμο-
διότητάς της, για ζητήματα ηλιακής
ενέργειας χωρίς αυτό να γίνει κα-
τορθωτό. Επίσης, όπως είμαστε σε
θέση να γνωρίζουμε, οι περίπλοκες
διαδικασίες αποθάρρυναν πολυε-
θνική εταιρεία που δραστηριοποι-
είται στον χώρο της ενέργειας να

επεκταθεί στην Κύπρο. Εκτός από
τους μεγάλους παραγωγούς και
ηλιακής ενέργειας που θα μπορού-
σαν να καλύψουν το ποσοστό που
απαιτείται προκειμένου να καλυ-
φθεί ο στόχος της Κύπρου για τις
ΑΠΕ το 2020, υπάρχουν και οι μι-
κρότεροι παραγωγοί με την εγκα-
τάσταση συστημάτων σε οικίες.
Στο κομμάτι αυτό η κατάσταση
φαντάζει λίγο καλύτερη, σε σχέση
με τις μεγάλες επενδύσεις, ωστόσο
η διείσδυση των επιδοτούμενων
από το κράτος φωτοβολταϊκών πα-
ραμένει σε χαμηλά επίπεδα, σε
σχέση με τον πληθυσμό. Κάτι που
φαίνεται και στα στατιστικά στοι-
χεία που δίνει ο Διαχειριστής Συ-
στήματος Μεταφοράς Κύπρου (3%

επί του συνόλου της παραγόμενης
ενέργειας). Μπροστά στην κατά-
σταση που έχει δημιουργηθεί η
κυβέρνηση προσανατολίζεται στην
εξαγγελία ενός ακόμη σχεδίου επι-
δότησης φωτοβολταϊκών, το οποίο
θα διαφέρει σε σχέση με τα προ-
ηγούμενα. 

Σύμφωνα με τις πληροφορίες
της «Κ», στο στάδιο της εκπόνησης
βρίσκεται ένα σχέδιο το οποίο θα
απευθύνεται σε καταναλωτές με
την τοποθέτηση συστημάτων στις
οροφές οικιών τους. Σύμφωνα με
τις υπάρχουσες πληροφορίες, το
υπό μελέτη σχέδιο θα διαφέρει με
τα υπόλοιπα, στο κομμάτι διάθεσης
της παραγόμενης από τον ήλιο
ενέργειας.

Η γραφειοκρατία
κλείνει τον δρόμο 
στην ηλιακή ενέργεια
Πίσω από τον στόχο της Ε.Ε. για το 2020 η Κύπρος στα ποσοστά 
διείσδυσης παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ

ΠΟΣΟΣΤΟ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΑΙΟΛΙΚΩΝ ΠΑΡΚΩΝ
ΣΤΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΝΟΜΗΣ ΕΠΙ ΤΗΣ ΣΥΝΟΛΙΚΗΣ
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ 0,05%

ΔΙΕΙΣΔΥΣΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΩΝ ΠΗΓΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ (ΑΠΕ)
ΣΤΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΕΤΟΣ 2017)

ΠΟΣΟΣΤΟ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΑΙΟΛΙΚΩΝ ΠΑΡΚΩΝ
ΣΤΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ ΕΠΙ ΤΗΣ ΣΥΝΟΛΙΚΗΣ
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ 4,20%

ΠΟΣΟΣΤΟ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΑΠO ΣΥΜΒΑΤΙΚΕΣ
ΜΟΝΑΔΕΣ ΕΠΙ ΤΗΣ ΣΥΝΟΛΙΚΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ
ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ 91,65%

ΠΟΣΟΣΤΟ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ
ΒΙΟΜΑΖΑΣ ΕΠΙ ΤΗΣ ΣΥΝΟΛΙΚΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ
ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ 0,73%

ΠΟΣΟΣΤΟ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΦΩΤΟΒΟΛΤΑΪΚΩΝ
ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ ΕΠΙ ΤΗΣ ΣΥΝΟΛΙΚΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ
ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ 3,37%

0,05%

0,73%

3,37%

4,20%

91,65%
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Οι γραφειοκρατικές αγ-
κυλώσεις που παρατη-
ρούνται έχουν να κά-
νουν με τις διαδικασίες
αδειοδότησης κυρίως
μεγάλων επενδύσεων
που έχουν ως αποτέλε-
σμα μεγάλα ενεργειακά
έργα να έχουν παγώσει.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Στην εθνική στρατηγική για ανάπτυξη
ορεινών κοινοτήτων προσανατολί-
ζεταιτο γραφείο Επιτρόπου Ορεινών
Κοινοτήτων και ο Γιαννάκης Παπα-
δούρης για εξεύρεση λύσεων στο
υψηλό κόστος θέρμανσης που κα-
λούνται να πληρώνουν κάθε χρόνο
οι κάτοικοι αυτών των περιοχών.
Πρόκειται για ζήτημα το οποίο θα
απασχολήσει σύσκεψη μεταξύ των
ενδιαφερομένων πλευρών στις 16
Ιανουαρίου οπότε και θα τεθούν τα
αιτήματα των κοινοταρχών για το
κόστος θέρμανσης και οι εισηγήσεις
του Επιτρόπου για τους τρόπους μεί-
ωσης της κατανάλωσης του ηλεκτρι-
κούρεύματος, κατά συνέπειακαιτη
μείωση του κόστους.  Από τις ειση-
γήσεις ξεχωρίζουν τρεις, οι οποίες
ανταποκρίνονται και στις εθνικές
υποχρεώσεις έναντι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για μείωση 20% των εκ-
πομπών διοξειδίου του άνθρακα
μέχρι το 2020 και είναι οι εξής: 

- Ηεγκατάστασηφωτοβολταϊκών
και αιολικών πάρκων.

- Η αναβάθμιση της ενεργειακής
απόδοσης των κτηρίων και,

- Η αντικατάσταση των τζακιών
στις ορεινές κατοικίες, με ενεργειακά
τζάκια, κίνηση που θα επιφέρει εξοι-
κονόμηση του 1/3 της ποσότητας
των ξύλων.

Πρόκειται για προτάσεις, οι οποίες
στηρίζονται στο σκεπτικό ότι η όποια
δαπάνη πρέπει να είναι παραγωγική
και αποτελεσματική και να αντιμε-
τωπίζει τα προβλήματα στη βάση
τους και μόνιμα, όπως τονίζεται.Κάτι
που, σύμφωνα με τον Σταύρο Καζαμία
υπεύθυνο του γραφείου του Επιτρό-
που για τις ορεινές περιοχές, δεν
μπορεί να εξασφαλίσει το επίδομα
θέρμανσης, αφού «δίνεται λύση στο
πρόβλημα μεμονωμένα και αποσπα-
σματικά». Παρόλα αυτά υπογραμμί-
ζεται ότι όποια κι αν είναι η απόφαση

η οποία θα ληφθεί στησύσκεψη της
16ης Ιανουαρίου, θα γίνει σεβαστή
και αυτή θα προωθηθεί ενώπιον του
Προεδρικού από πλευράς του γρα-
φείου του Επιτρόπου. Στο ίδιο μήκος
κύματος και οι θέσεις του πρώην Επι-
τρόπου Περιβάλλοντος και βουλευτή
των Οικολόγων  Χαράλαμπου Θεο-
πέμπτου. Μιλώντας στην «Κ» τονίζει
ότι η ενεργειακή αναβάθμιση των
κτηρίων είναι η σωστή οδός επίλυσης
του θέματος, υπενθυμίζοντας ότι
από την πρώτη Ιανουαρίου 2019, και
τα κυβερνητικά κτήρια θα πρέπει να
είναι σχεδόν μηδενικής ενεργειακής
κατανάλωσης. 

Δύο εκατ. τον χρόνο 
Για διάστημα 8 χρόνων τοεπίδομα

θέρμανσης ανήλθε στα 16 εκατ. ευρώ,
ποσό το οποίο δαπανήθηκε από την
κυβέρνηση, ωστόσο, το πρόβλημα
θέρμανσης των κοινοτήτων παρα-
μένει άλυτο. Η εισήγηση που θα τεθεί
ενώπιον Υπουργικού Συμβουλίου
είναι να παραχωρηθεί ποσό ύψους
10 εκατομμυρίων ευρώ, το οποίο θα
κατανεμηθεί ισόποσα σε ορίζοντα
πενταετίας και με το οποίο θα επι-
δοτείται η ενεργειακή αναβάθμιση
κατοικιών και επιχειρήσεων και η
εγκατάσταση ενεργειακών τζακιών.
Ηστρατηγική για την ανάπτυξη ορει-
νών περιοχών προχωρά ένα βήμα
παραπέρα και παραθέτει 25 σημεία
στα οποία θα μπορούν να εγκατα-
σταθούν φωτοβολταϊκά και αιολικά
πάρκα. Μεταξύ αυτών ηπεριοχή Σο-
λέας, Μαραθάσας και Πάχνας, ενώ
όπως αναφέρεται από το γραφείο
του Επιτρόπου, ήδη έχει εκφραστεί
ενδιαφέρον από δύο επενδυτές. Στην
περίπτωση της ενεργειακής αναβάθ-
μισης των κτηρίων, προτείνεται αυτή
να συνδυαστεί με μορφολογική ανα-
βάθμιση των κτηρίων, δηλαδή να
λαμβάνεται υπόψη και το γραφικό
των οικισμών, τα παραδοσιακά υλικά
με τα οποία είναι χτισμένα τα σπίτια,

καθώς και οι ιδιαιτερότητές τους. Η
εθνική στρατηγική θα κατατεθεί
ενώπιον Υπουργικού Συμβουλίου τέ-
λος Ιανουαρίου.

Πάνω από 9 εκατ. ευρώ 
Η ανακίνηση του θέματος πέριξ

του επιδόματος θέρμανσης έγινε κα-

τόπιν δηλώσεων κοινοταρχών της
περιοχής, που πριν από περίπου δύο
εβδομάδεςζήτησαν την επαναφορά
του.  Ενώ καθίσταται ξεκάθαρο ότι
το κόστος επαναφοράς του επιδό-
ματος δεν συμπεριλαμβάνεται στον
προϋπολογισμό του 2019, μιλώντας
στην «Κ» ο κοινοτάρχης Πεδουλά

Μάριος Θεοχάρους υπεραμύνθηκε
της θέσης για επαναφορά, εξηγώντας
ότι το κόστος θέρμανσης απορροφά
ένα σεβαστόκαι συχνά δυσβάσταχτο
κονδύλι για τα νοικοκυριά των ορει-
νών περιοχών, δίνοντας ως παρά-
δειγμα περιπτώσεις χαμηλοσυντα-
ξιούχων. Η «Κ» έχει στην κατοχή

της στοιχεία τα οποία δίνουν μια πιο
ακριβή εικόνα για το πόσο κοστίζει
στις ορεινές περιοχές η θέρμανση.
Για την περίοδο του 2017, το κόστος
του ηλεκτρισμού τόσο για νοικοκυριά
όσο και για επιχειρήσεις, αλλά και
για τον οδικό φωτισμό, ανήλθε στα
17 εκατ. ευρώ. Γιατο πετρέλαιο θέρ-
μανσης, 5,4 εκατ. ευρώ, για τη βιο-
μάζα και τον ξυλάνθρακα δαπανή-
θηκαν άλλα 2 εκατ. ευρώ, ενώ για
το υγραέριο το κόστος ανήλθε στα
1,9 εκατ. ευρώ. Αν συνυπολογιστούν
τα δύο τελευταία ποσά τότε το κόστος
θέρμανσης ξεπερνά τα 7 εκατομμύρια
ευρώ, ποσό στο οποίο δεν εντάσσεται
το κόστος του ηλεκτρισμού.Σύμφωνα
με τα στοιχεία της ΑΗΚ, ποσοστό
πέραν του 50% του κόστους ενέρ-
γειας για τις ορεινές περιοχές αφορά
το πετρέλαιο κίνησης και την βεν-
ζίνη.

Πιο ακριβά από την Ευρώπη
Όπως προκύπτει από το παρα-

τηρητήριο τιμών, στην Κύπρο το
πετρέλαιο θέρμανσης κυμαίνεται
στα 0,898/λίτρο με τους φόρους, ενώ
χωρίς τους φόρους, η τιμή ήταν στα
0,619 ευρώ/λίτρο. Σε κάθε περίπτωση
πωλείται πιο ακριβά σε σχέση με
τον μέσο όρο της Ε.Ε., όπου οι τιμές
κινούνται στα 0,806 ευρώ/λίτρο και
0,554 ευρώ/λίτρο αντίστοιχα.  Εκτι-
μάται ότι οι τιμές θα εξακολουθήσουν
να είναι ψηλότερες από το μέσο όρο
των τιμών στις 28 χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, αν και αυτό που
θα μπορούσε να διαφοροποιηθεί εί-
ναι ενδεχομένως η θέση της Κύπρου
μεταξύ των Κρατών της Ε.Ε. Σύμ-
φωνα με στοιχεία της τελευταίας,
για τις τιμές πετρελαίου θέρμανσης
(συμπεριλαμβανομένων των φόρων)
στην πρώτη θέση βρίσκεται αυτή
την στιγμή η Δανία, ακολουθεί η
Σουηδία, η Πορτογαλία και η Ελβετία,
ενώ η Κύπρος βρίσκεται στη 14η
θέση.

ΠΕΤΡΕΛΑΙΟ 
ΚΙΝΗΣΗΣ

ΒΕΝΖΙΝΗ

ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΣ

ΠΕΤΡΕΛΑΙΟ 
ΘΕΡΜΑΝΣΗΣ

LPG

ΗΛΙΑΚΗ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑ

ΒΙΟΜΑΖΑ

ΚΗΡΟΖΙΝΗ

ΞΥΛΑΝΘΡΑΚΑΣ

ΑΙΟΛΙΚΗ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑ

224.826

29,9

183.223

24,2

94.330

17,0

56.228

5,4

34.103

1,9

31.945

0

18.734

1,6

8.658

0,8

2.867

0,5

2.357

0

Ενεργειακές δαπάνες 
ορεινών κοινοτήτων (2017)

Τελική κατανάλωση ενέργειας (MWh)

Eνδεικτικό κόστος ενέργειας (εκατ. ευρώ)

ΠΗΓΗ: AHK, ENEΡΓΕΙΑΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΚΥΠΡΙΩΝ ΠΟΛΙΤΩΝ

Τρίπτυχο αντί επίδομα θέρμανσης στα ορεινά
Οι προτάσεις του Επιτρόπου Ορεινών Κοινοτήτων που θα τεθούν σε συνάντηση των φορέων, ποια τα ποσά που προβλέπονται  
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Χρονιά πολλαπλών προκλήσεων
θα αποτελέσει το 2019 για το ελ-
ληνικό τραπεζικό σύστημα, που
καλείται να αντιμετωπίσει με απο-
τελεσματικούς όρους το μείζον θέ-
μα της μείωσης των κόκκινων δα-
νείων, αλλά και να απαντήσει στη
μεγάλη πρόκληση του μετασχη-
ματισμού του επιχειρησιακού του
μοντέλου, δημιουργώντας σταθε-
ρές πηγές εσόδων και επανόδου
στην κερδοφορία.

Το στοίχημα θεωρείται κρίσιμο,
καθώς θα λειτουργήσει ως κατα-
λύτης για την επιστροφή των επεν-
δυτών στον τραπεζικό κλάδο, ο
οποίος το 2018 μέτρησε διαδοχικές
απώλειες με συρρίκνωση της κε-
φαλαιοποίησής του στο μισό σε
σχέση με τις αρχές του έτους. Το
ερώτημα δεν εξαντλείται στο αν
οι τράπεζες θα χρειαστούν κεφά-
λαια. 

Το ζητούμενο είναι ακόμη και
αν η προσπάθεια μείωσης των
κόκκινων δανείων οδηγήσει σε
ζημίες και οι τράπεζες χρειαστεί
να καταφύγουν στις αγορές, να
είναι σε θέση να πείσουν ότι τα
κεφάλαια αυτά θα «πιάσουν τόπο».
Το στοίχημα αποδεικνύεται εξαι-
ρετικά δύσκολο, λαμβάνοντας
υπόψη ότι μετά την αποεπένδυση
στις δραστηριότητες του εξωτε-
ρικού, το βάρος πέφτει στην εγ-
χώρια οικονομία, οι ρυθμοί ανά-
πτυξης της οποίας, παρότι θετικοί,
δεν δημιουργούν ιδιαίτερη αισιο-
δοξία. Είναι χαρακτηριστικό ότι
ήδη ο αρχικός στόχος που είχαν
θέσει οι τράπεζες έναντι του SSM
μόλις τον Οκτώβριο και ο οποίος
προέβλεπε ότι τα μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια θα πρέπει να υποχω-
ρήσουν από τα 82 δισ. ευρώ στο
τέλος του 9μήνου του 2018 στα
32,7 δισ. ευρώ στο τέλος του 2021,

θεωρείται ξεπερασμένος. Η κριτική
που ασκείται είναι ότι ο στόχος
αυτός, αφενός διατηρεί τα NPEs
των ελληνικών τραπεζών στο επί-
πεδο του 20% στο τέλος της τριε-
τίας, όταν ο αντίστοιχος ευρωπαϊ-
κός μέσος έχει οριστεί στο 3,6%
και ήδη τα σχέδια που δρομολο-
γούνται από τα επιτελεία των ελ-
ληνικών τραπεζών, αλλά και από
το υπουργείο Οικονομίας, απο-
σκοπούν σε περαιτέρω μείωση
ώστε ο δείκτης των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων να υποχωρήσει
σε μονοψήφιο ποσοστό, δηλαδή
κάτω από το 10% στο τέλος της
τριετίας.

Η δημιουργία ενός σχήματος,
στο οποίο οι τράπεζες θα μεταφέ-
ρουν ένα τμήμα των κόκκινων δα-
νείων –σύμφωνα με τους υπολογι-
σμούς του ΤΧΣ θα μεταφερθούν
15 δισ. ευρώ– με την εγγύηση του
ελληνικού Δημοσίου, θα αποτελέσει
ένα ακόμη εργαλείο, το οποίο όμως
από μόνο του δεν είναι αρκετό για
να περιορίσει δραστικά το βουνό
των κόκκινων δανείων που έχουν
συσσωρευθεί στους ισολογισμούς
των τραπεζών. Με αυτό το δεδο-
μένο, η προσπάθεια, ακόμη και αν
το σχέδιο εφαρμοστεί σχετικά άμε-
σα, θα πρέπει να συνεχιστεί με
αμείωτη ένταση, αξιοποιώντας όλα
τα εργαλεία που έχουν σήμερα στη
διάθεσή τους.

Eurobank
Η τιτλοποίηση μεγάλων χαρτο-

φυλακίων δανείων θα αποτελέσει
ένα ισχυρό crash test για την τρα-
πεζική αγορά, που επιχειρεί για
πρώτη φορά μετά πολλά χρόνια
να βγει στις αγορές και να τιμολο-
γηθεί γι’ αυτή την κίνηση. Την
αρχή θα κάνει η Eurobank που
ανοίγει τον δρόμο με την τιτλο-
ποίηση στεγαστικών δανείων
ύψους 2 δισ. ευρώ και η οποία ανα-

μένεται να ολοκληρωθεί στο τέλος
του πρώτου εξαμήνου. Η επιτυχία
της κίνησης προεξοφλείται με δε-
δομένο ότι η τράπεζα έχει ήδη ανα-
κοινώσει τη συγχώνευσή της με
την Grivalia μέσω της οποίας θα
ενισχύσει τα κεφάλαιά της κατά
900 εκατ. ευρώ, ενώ πρόσθετο όφε-
λος θα προκύψει από την πώληση
της εταιρείας διαχείρισης δανείων
την FPS, που αποτελεί σήμερα τον
μεγαλύτερο διαχειριστή κόκκινων
δανείων στη χώρα. Σε κάθε περί-
πτωση, η κίνηση της Eurobank θα
λειτουργήσει ως μοχλός πίεσης
και για τις υπόλοιπες τρεις τράπε-
ζες, που από διαφορετική θέση η
κάθε μία μετρούν τις δυνάμεις τους
για το πού θα επικεντρώσουν τις
προσπάθειές τους. Σύμφωνα με
όλες τις εκτιμήσεις, οι πωλήσεις

δανείων που κυριάρχησαν το 2018
μπαίνουν για το 2019 σε δεύτερο
πλάνο, καθώς τα δάνεια χωρίς εξα-
σφαλίσεις που αποτέλεσαν τον κύ-
ριο όγκο των πωλούμενων χαρτο-
φυλακίων εξαιτίας επίσης του ότι
είχαν υψηλές προβλέψεις, εξαντ-
λούνται. Τον λόγο έχουν πλέον οι
τιτλοποιήσεις με ή χωρίς την εγ-
γύηση του ελληνικού Δημοσίου,
ένα εργαλείο που θα δώσει τη δυ-
νατότητα να «χτιστεί» σταδιακά
μια αξιόπιστη καμπύλη αξιολόγη-
σης του ιδιωτικού χρέους, που σή-
μερα δεν υπάρχει.

Alpha
Τη σκυτάλη των πρωτοβουλιών

εκτιμάται ότι θα πάρει η Alpha
Bank, η οποία αν και έχει το δεύτερο
μεγαλύτερο δείκτη NPEs, μετά την

Πειραιώς, υπερέχει ως προς την
επάρκεια κεφαλαίων που διαθέτει.
Το χαρακτηριστικό αυτό της επι-
τρέπει να «κάψει» περισσότερα κε-
φάλαια από το «μαξιλάρι» που δια-
θέτει, προχωρώντας με τη σειρά
της σε τιτλοποιήσεις δανείων, κατά
προτίμηση με την εγγύηση του ελ-
ληνικού Δημοσίου.

Εθνική
Η Εθνική Τράπεζα από την πλευ-

ρά της εμφανίζεται σε πλεονεκτική
θέση ως προς το ύψος των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων που έχει
στον ισολογισμό της, τα οποία είναι
τα χαμηλότερα στο τραπεζικό σύ-
στημα –σε απόσταση αναπνοής
από τη Eurobank–, ενώ την ίδια
στιγμή διαθέτει και τον υψηλότερο
δείκτη κάλυψης με προβλέψεις.
Παρά το γεγονός ότι αυτό θα μπο-
ρούσε να φέρει την Εθνική σε θέση
υπεροχής, δεν είναι αρκετό να αν-
τιστρέψει τα αδύναμα σημεία της
τράπεζας, που είναι η σημαντική
συρρίκνωση των τραπεζικών ερ-
γασιών σε συνδυασμό με την αύ-

ξηση των λειτουργικών εξόδων
και τη χαμηλή κερδοφορία, τόσο
μετά από συνεχιζόμενες δραστη-
ριότητες όσο και μετά τον υπολο-
γισμό των ζημιών από μη συνεχι-
ζόμενες δραστηριότητες. Με ανοι-
χτό, άλλωστε, το μέτωπο της Εθνι-
κής Ασφαλιστικής, η πώληση της
οποίας παραμένει δέσμευση της
διοίκησης, η Εθνική καλείται να
αναμετρηθεί με τις ανελαστικές
δομές της, που απαιτούν τον ριζικό
μετασχηματισμό τους.

Πειραιώς
Η Τράπεζα Πειραιώς που το 2018

βρέθηκε στη δίνη των αγορών, αδυ-
νατώντας να καλύψει το ομόλογο
των 500 εκατ. ευρώ για την κεφα-
λαιακή της ενίσχυση, παραμένει
στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος,
λόγω της ανοιχτής υποχρέωσης
που έχει ακόμη, του υψηλού δείκτη
μη εξυπηρετούμενων δανείων που
τη βαραίνει, αλλά και της απόφασης
να μεταφέρει για το 2019 την απο-
πληρωμή των CoCos. 

Οι πωλήσεις κόκκινων δανείων
και σημαντικών assets θα αποτε-
λέσουν βασικό εργαλείο για την
εξυγίανση του χαρτοφυλακίου της
τράπεζας, η διοίκηση της οποίας
φαίνεται ότι προκρίνει την οργανική
διαχείριση του προβληματικού χαρ-
τοφυλακίου σε μια προσπάθεια να
αποφύγει να εγγράψει περαιτέρω
ζημίες που θα πλήξουν τα κεφάλαιά
της.

Η μητέρα όλων
των μαχών για 
τις συστημικές
τράπεζες
Εξυγίανση του χαρτοφυλακίου τους
χωρίς να χρειαστούν νέα κεφάλαια

<<<<<<

Η τιτλοποίηση μεγάλων
χαρτοφυλακίων
δανείων θα αποτελέσει
ένα ισχυρό crash test
για την αγορά.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Η κατάσταση του τραπεζικού κλάδου
αποτελεί ίσως τη μεγαλύτερη πρό-
κληση για τις προοπτικές της ελ-
ληνικής οικονομίας το 2019, με
τους αναλυτές να επισημαίνουν
πως η εξεύρεση μίας γρήγορης και
πειστικής λύσης για τον καθαρισμό
των ισολογισμών των ελληνικών
τραπεζών από το «βουνό» των μη
εξυπηρετούμενων δανείων αποτελεί
μονόδρομο για την ανάκαμψη της
ελληνικής οικονομίας. Την ίδια
στιγμή, οικονομολόγοι και διαχει-
ριστές κεφαλαίων επισημαίνουν
πως είναι πολύ σημαντικό οι γενικές
εκλογές να γίνουν όσο το δυνατόν
πιο γρήγορα έτσι ώστε να σβηστεί
αυτή η –επίσης– μεγάλη αβεβαι-
ότητα γύρω από την Ελλάδα, σε
μία ήδη «χαμένη χρονιά», όπως τη
χαρακτηρίζουν, λόγω του «παγώ-
ματος» των μεταρρυθμίσεων την
προεκλογική περίοδο.

Η φόρμουλα
Το κύριο θέμα για την Ελλάδα

παραμένει η φερεγγυότητα του
τραπεζικού συστήματος, όπως επι-
σημαίνει στην «Κ» και ο Μάικλ Χι-
ούσον, επικεφαλής αναλυτής της
CMCMarkets. Εάν οι πολιτικοί δεν
μπορέσουν να καταλήξουν σε μια
ενιαία και πειστική φόρμουλα για
την ανακεφαλαιοποίηση του τρα-
πεζικού συστήματος και την επί-
λυση του προβλήματος των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων, η ελληνική
οικονομία θα συνεχίσει να παλεύει
να επιπλεύσει.

Η μεγάλη πρόκληση για την Ελ-
λάδα το 2019 θα είναι ο τρόπος αν-
τιμετώπισης των προβλημάτων
των ελληνικών τραπεζών, υποστη-

ρίζει και ο Τζιανλούκα Ζίγκλιο, επι-
κεφαλής στρατηγικός αναλυτής
της αγοράς σταθερού εισοδήματος
στην Continuum Economics. Οπως
επισημαίνει, μιλώντας στην «Κ»,
ο καθαρισμός των ισολογισμών
τους παραμένει βασική προϋπόθε-
ση για να σταματήσει η απομό-
χλευση, να αυξηθεί ο τραπεζικός
δανεισμός και επομένως να υπο-
στηριχθεί η οικονομική ανάκαμψη.
Ωστόσο, υπάρχει ο κίνδυνος δημι-
ουργίας επικίνδυνων κεφαλαιακών
ελλείψεων, οι οποίες πρέπει να αν-
τιμετωπιστούν με προσοχή για να
αποφευχθεί η κατάρρευση του τρα-

πεζικού κλάδου. Η δημιουργία μιας
bad bank ή ενός ταμείου χρημα-
τοοικονομικής σταθεροποίησης,
σύμφωνα με τα πρότυπα της Γερ-
μανίας για τη διαχείριση των απο-
πληρωμών των επισφαλών χρεών,
με την κυβέρνηση να εγγυάται τη
χρηματοδότησή του εμμέσως μέσω
του «μαξιλαριού» κεφαλαίων (cash
buffer), θα μπορούσε να είναι μια
λογική επιλογή. «Μεγάλο πρόβλημα
θα μπορούσε να είναι ο χρόνος που
απαιτείται για να αποκατασταθεί
η εμπιστοσύνη στην κυβέρνηση
για τη λειτουργία ενός τέτοιου συ-
στήματος, αλλά νομίζω ότι πρέπει

να δοθεί προτεραιότητα σε κάτι
τέτοιο, ώστε η σταθεροποίηση των
τραπεζών να επιτευχθεί με τον κα-
λύτερο τρόπο χωρίς να οδηγηθεί
ο κλάδος σε τεράστιες κεφαλαιακές
ελλείψεις», τονίζει ο κ. Ζίγκλιο.

Μία δεύτερη μεγάλη πρόκληση
είναι η γεμάτη εκλογική ατζέντα
του 2019, η οποία σύμφωνα με τους
αναλυτές θα οδηγήσει σε καθυστέ-
ρηση των μεταρρυθμίσεων με τους
κινδύνους γύρω από τα δημοσιο-
νομικά να επιστρέφουν. Οπως ση-
μειώνει στην «Κ» ο Αθανάσιος Βαμ-
βακίδης, επικεφαλής επενδύσεων
στις αγορές συναλλάγματος του

G10 στην Bank of America Merrill
Lynch, ένας σημαντικός κίνδυνος
είναι ότι το 2019 θα είναι ένα χαμένο
έτος όσον αφορά τις μεταρρυθμίσεις
στην Ελλάδα. «Με τρεις εκλογές
στην Ελλάδα, είναι πολύ πιθανό να
μην πραγματοποιηθούν σημαντικές
μεταρρυθμίσεις και θα μπορούσαμε
ακόμη να δούμε οπισθοχώρηση σε
πολιτικές, γεγονός που θα θέσει
υπό αμφισβήτηση τις μακροπρό-
θεσμες προοπτικές ανάκαμψης της
ελληνικής οικονομίας», τονίζει. «Η
Ελλάδα δεν έχει χρόνο να χάσει
την περίοδο μετά το πρόγραμμα.
Η ανάκαμψη της οικονομίας είναι

εξαιρετικά αδύναμη. Είναι στην
πραγματικότητα η πιο αδύναμη
ανάκαμψη που έχει σημειωθεί ποτέ
σε μία ανεπτυγμένη οικονομία,
μετά μία κρίση. Μόνο η αποφασι-
στική πρόοδος σε μεταρρυθμίσεις,
που θα προσελκύσουν επενδύσεις,
μπορεί να κάνει την ελληνική οι-
κονομία να αναπνεύσει και πάλι».

Για χαμένη χρονιά κάνει λόγο
και ο Βολφγκάνγκο Πικόλι, συμ-
πρόεδρος της Teneo Intelligence.
Οπως σημειώνει, το καλύτερο σε-
νάριο είναι οι γενικές εκλογές να
γίνουν τον Μάιο, έτσι ώστε το δεύ-
τερο εξάμηνο του έτους να μην
αποτελέσει και αυτό ένα χαμένο
εξάμηνο όπως το πρώτο. Πιθανή
εκλογική νίκη της Νέας Δημοκρα-
τίας έχει τη δυνατότητα να προ-
σελκύσει το ενδιαφέρον των επεν-
δυτών, αλλά ο αρχικός ενθουσια-
σμός θα μπορούσε να «εξατμιστεί»
γρήγορα εάν η νέα κυβέρνηση δεν
περάσει κάποια φιλικά προς τις
επιχειρήσεις μέτρα κατά την πρώτη
περίοδο της διακυβέρνησής της.

«Κλειδί» για την επιστροφή της
Ελλάδας στις αγορές, η οποία…
αγνοείται από τον Φεβρουάριο του
2018, αποτελεί σύμφωνα με τον κ.
Ζίγκλιο το πέρας των εκλογών. «Η
ικανότητα της Ελλάδας για μία επι-
τυχή επιστροφή στις αγορές το
επόμενο έτος θα εξαρτηθεί προ-
φανώς από τις συνθήκες της αγο-
ράς, οι οποίες είναι πιθανόν να
είναι πολύ πιο ευνοϊκές, δεδομένου
ότι η αντιπαράθεση της Ιταλίας με
την Ε.Ε. έχει πλέον αναβληθεί, κα-
θώς και την ικανότητα της Ελλάδας
να ενισχύσει την εμπιστοσύνη των
επενδυτών μέσω της συνέχειας
των μεταρρυθμίσεων», αναφέρει.
Γι’ αυτό είναι σημαντικό η χώρα

να αφήσει πίσω της την αβεβαι-
ότητα των εκλογών.

Η πρόκληση
Η πρόσβαση στη χρηματοδότηση

της αγοράς αποτελεί για τον Τζοάο
Αλμέιντα, οικονομολόγο της Mor-
gan Stanley, την επόμενη μεγάλη
πρόκληση για την Ελλάδα. Οπως
σημειώνει, η χώρα βγήκε από το
τρίτο πρόγραμμα προσαρμογής
χωρίς κάποιο «δίχτυ ασφαλείας»
(backstops). Η επιστροφή της στις
αγορές είναι τώρα η επόμενη πρό-
κληση. Η ύπαρξη του cash buffer
είναι θετική, αλλά ο απώτερος στό-
χος είναι να αποκατασταθεί η συ-
νεχής πρόσβαση στην αγορά.

Τέλος, σύμφωνα με τους αναλυ-
τές, η Ελλάδα, εκτός από τις εσω-
τερικές προκλήσεις, το 2019 είναι
αντιμέτωπη με πολλούς εξωτερικούς
κινδύνους. «Η επιβράδυνση της ευ-
ρωπαϊκής οικονομικής ανάπτυξης,
η αυστηρότερη νομισματική πολι-
τική διεθνώς, η επιδείνωση της ιτα-
λικής δημοσιονομικής κατάστασης,
η άνοδος του λαϊκισμού και η αβε-
βαιότητα γύρω από τις πολιτικές
Τραμπ, επηρεάζουν αρνητικά τις
προοπτικές ανάκαμψης και καθι-
στούν πολύ δύσκολη την εκ νέου
πρόσβαση της Ελλάδας στις αγο-
ρές», σημειώνει ο κ. Βαμβακίδης.

«Δομικά η ελληνική οικονομία
είναι ακόμα εύθραυστη και η δυ-
νητική ανάπτυξη φαίνεται πολύ
χαμηλή, ενώ υπάρχει υψηλότερη
αβεβαιότητα σχετικά με την ευρω-
παϊκή πολιτική και τη βιωσιμότητα
του χρέους στην περιφέρεια. Με
την ΕΚΤ να σταματά το QE, αυτή
η τάση θα συνεχιστεί. Ολα αυτά
θα δημιουργήσουν επιπλέον προ-
κλήσεις για την Ελλάδα».

<<<<<<

Αναζητείται 
μία πειστική φόρμουλα
για τον «βραχνά» 
των μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων – Nα μη χα-
θεί χρόνος με τις εκλογι-
κές αναμετρήσεις.

Εκλογές και χρηματοπιστωτικό σύστημα, οι μεγάλες αβεβαιότητες για την Ελλάδα

Η πρόκληση δεν αφορά μόνο τις τράπεζες. Αφορά εξίσου τα ελληνικά
νοικοκυριά και τις ελληνικές επιχειρήσεις, που θα βρεθούν ενώπιον γενι-
κευμένων πιέσεων για τις ρυθμίσεις των οφειλών τους. Το γεγονός, άλ-
λωστε, ότι οι τράπεζες έχουν μειώσει τα κόκκινα δάνεια μέσα από πωλή-
σεις χαρτοφυλακίων, δεν σημαίνει ότι αυτά τα δάνεια δεν θα επιδιωχθεί
να εισπραχθούν. Το 2019 θα αποτελέσει χρονιά που τα funds που είναι
ήδη στην Ελλάδα αγοράζοντας χαρτοφυλάκια, θα δραστηριοποιηθούν έν-
τονα, δίνοντας τη δυνατότητα για πιο γενναίες ρυθμίσεις. Οι ηλεκτρονικοί
πλειστηριασμοί μετά τον πρώτο χρόνο λειτουργίας της ηλεκτρονικής
πλατφόρμας μπαίνουν σε πλήρη εφαρμογή και σύμφωνα με στοιχεία από
τις τράπεζες, ο αριθμός τους θα αυξηθεί στις 25.000 το 2019 (από 20.000
το 2018), ενώ το 2020 θα φτάσουν στις 35.000 και τις 40.000 το 2021.

«Στην πρέσα» νοικοκυριά και επιχειρήσεις

Σύμφωνα με τους αναλυτές, η Ελλάδα, εκτός από τις εσωτερικές προκλή-
σεις, το 2019 θα είναι αντιμέτωπη με πολλούς εξωτερικούς κινδύνους.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     7Ε Λ Λ Α Δ ΑKυριακή 6 Ιανουαρίου 2019

Στην Ελλάδα δεν αναζητούν ερ-
γασία μόνο όσοι είναι άνεργοι
αλλά και όσοι ήδη έχουν δουλειά.
Μάλιστα, έξι στους δέκα εργα-
ζομένους στη χώρα μας βρίσκον-
ται σε φάση διαρκούς αναζήτη-
σης εργασίας, γεγονός που υπο-
δηλώνει ότι μεγάλο μέρος των
εργαζομένων είτε δεν είναι ικα-
νοποιημένο από την υφιστάμενη
εργασία του είτε επιλέγει θέσεις
εργασίας για καθαρά βιοποριστι-
κούς λόγους.

Ετσι, σύμφωνα με την έρευνα
της Adecco Ελλάδας για την απα-
σχολησιμότητα στη χώρα το
2018, το 66%, έναντι 51% το 2015,
των ερωτώμενων δηλώνει ότι
βρίσκεται σε ενεργή αναζήτηση
εργασίας, με το 58% αυτών να
είναι εργαζόμενοι και το 91%
άνεργοι. Συνεπώς, λόγω της κα-
τάστασης αυτής, αρκετοί υπο-
ψήφιοι καταφεύγουν στο εξωτε-
ρικό στην προσπάθειά τους να
βρουν θέσεις που θα συμβαδίζουν
με τις επαγγελματικές τους προσ-
δοκίες. Ετσι, εάν και φέτος ο αριθ-
μός των εργαζομένων που ανα-
ζητεί εργασία στο εξωτερικό πα-
ρουσιάζει πρώτη φορά στα τέσ-
σερα χρόνια που διεξάγεται η
σχετική έρευνα πτωτική τάση,
υπάρχουν ακόμα πολλοί που εξε-
τάζουν την πιθανότητα αναζή-
τησης ευκαιριών εκτός Ελλάδας.

Συγκεκριμένα μάλιστα, σύμφωνα
με την έρευνα της Adecco Ελλά-
δας, το ποσοστό των υποψηφίων
που εξετάζουν το ενδεχόμενο
εργασίας στο εξωτερικό ανέρχε-
ται στο 22%, ενώ πέρυσι το αν-
τίστοιχο ποσοστό άγγιζε το 33%.

Σημαντικό όμως στοιχείο είναι
να εξεταστούν οι λόγοι για τους
οποίους οι εργαζόμενοι καταφεύ-
γουν σε θέσεις εργασίας που δεν
ανταποκρίνονται στα κριτήρια
που οι ίδιοι έχουν θέσει για την
επιλογή ενός εργοδότη ή μίας εται-
ρείας. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με την
έρευνα, το 45% των συμμετεχόν-
των στην έρευνα εκτιμά ότι η εται-
ρεία στην οποία εργάζονται σή-
μερα αμείβει δίκαια τους υπαλλή-
λους της έναντι του 17% που πι-
στεύει το ακριβώς αντίθετο. Μά-
λιστα το συγκεκριμένο κριτήριο
τοποθετείται στην κορυφή της λί-
στας κριτηρίων επιλογής εργοδότη
από τους συμμετέχοντες (48%).
Από την άλλη, περίπου οι μισοί
ερωτώμενοι, δηλαδή ποσοστό της
τάξης του 49%, εκτιμούν ότι στις
εταιρείες όπου απασχολείται
υπάρχει ήρεμο και ευχάριστο κλί-
μα εργασίας έναντι ποσοστού 8%
που εκτιμά το αντίθετο.

Σημειώνεται ότι, και το συγκε-
κριμένο κριτήριο θεωρείται σχεδόν
από τους μισούς (47%) ένα από τα

βασικότερα κριτήρια επιλογής μίας
εταιρείας ή εργοδότη.

Επιπλέον, 52% των ερωτώμενων
δηλώνουν ότι η εταιρεία στην
οποία εργάζονται σήμερα έχει
ισχυρές προοπτικές για μελλοντική
ανάπτυξη, όταν αντίθετα το 11%
δεν συμφωνεί με την άποψη αυτή.
Μάλιστα, το 37% των συμμετε-
χόντων εκτιμά ότι ένα τέτοιο κρι-
τήριο θα καθιστούσε την εταιρεία
πιο «ελκυστική». Από την άλλη,
το 45% συμμετεχόντων θεωρεί
ότι η εταιρεία στην οποία εργάζεται

σήμερα προτρέπει τους υπαλλή-
λους να τηρούν το ωράριο εργασίας
έναντι 14% που διαφωνεί. Το 27%
εκτιμά ότι αυτό το στοιχείο θα συ-
νέβαλλε στην επιλογή μίας εται-
ρείας. Συνεπώς, όπως συμπεραίνει
και η ίδια η έρευνα, φαίνεται πως
αρκετοί είναι οι εργαζόμενοι που
θεωρούν πως οι εταιρείες όπου
εργάζονται δεν ανταποκρίνονται
στις προσδοκίες τους.

Επίσης, από τα ευρήματα της
έρευνας, προκύπτει ότι το ποσοστό
των εργαζομένων που δηλώνουν
ότι έχουν βρεθεί κάποια στιγμή
εκτός αγοράς εργασίας εμφανίζει
αυξητική τάση. Συγκεκριμένα, το
64% των ερωτώμενων που αυτή
τη στιγμή εργάζονται δήλωσε ότι
έχει βρεθεί εκτός εργασίας του-
λάχιστον μία φορά, σε σύγκριση
με το 58% που δήλωνε το 2017,
και το 54% το 2015 και το 2016.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ

Εξι στους δέκα
εργαζομένους
αναζητούν
άλλη δουλειά
Δεν είναι ικανοποιημένοι με τις αμοιβές
και τις εργασιακές συνθήκες

Την Πέμπτη 27 Δεκεμβρίου 2018
ξεκίνησε η δυνατότητα υποβολής
επενδυτικών σχεδίων στο μεγα-
λύτερο καθεστώς ενισχύσεων του
αναπτυξιακού τομέα, τη «Γενική
Επιχειρηματικότητα». 

Οι ενδιαφερόμενες επιχειρήσεις
θα έχουν τη δυνατότητα να υπο-
βάλουν τα επενδυτικά τους σχέδια
μέχρι την Παρασκευή 29 Μαρτίου
2019. 

Ο προϋπολογισμός του τρίτου
κύκλου του καθεστώτος «Γενική
Επιχειρηματικότητα» ανέρχεται
σε 350 εκατ. ευρώ, εκ των οποίων
τα 140 εκατ. ευρώ θα διατεθούν
με τη μορφή της επιχορήγησης,
της επιδότησης χρηματοδοτικής
μίσθωσης και της επιδότησης του
κόστους της δημιουργούμενης
απασχόλησης και τα υπόλοιπα 210
εκατ. ευρώ με τη μορφή της φο-
ροαπαλλαγής.

Το ελάχιστο επιλέξιμο ύψος της
επένδυσης για την υπαγωγή επεν-
δυτικών σχεδίων στο εν λόγω κα-
θεστώς ενίσχυσης ορίζεται με βάση
το μέγεθος του φορέα, ήτοι:

α) Για μεγάλες επιχειρήσεις, στο
ποσό των 500.000 ευρώ.

β) Για μεσαίες επιχειρήσεις και
συνεταιρισμούς στο ποσό των
250.000 ευρώ.

γ) Για μικρές επιχειρήσεις, στο
ποσό των 150.000 ευρώ.

δ) Για πολύ μικρές επιχειρήσεις,
στο ποσό των 100.000 ευρώ.

ε) Για τις Κοινωνικές Συνεταιρι-
στικές Επιχειρήσεις (Κοιν.Σ.Επ.)
του N. 4430/2016 (Α΄ 205), καθώς
και τους Αγροτικούς Συνεταιρι-
σμούς (Α.Σ.), τις Ομάδες Παραγω-
γών (Ο.Π.) και τις Αγροτικές Εται-
ρικές

Συμπράξεις (ΑΕΣ) του Ν.
4384/2016 (Α΄ 78) στο ποσό των
50.000 ευρώ.

Τα επενδυτικά σχέδια πρέπει να
έχουν τον χαρακτήρα της αρχικής

επένδυσης και συγκεκριμένα να
πληρούν μία από τις ακόλουθες
προϋποθέσεις:
• Δημιουργία νέας μονάδας.
• Επέκταση της δυναμικότητας
υφιστάμενης μονάδας.
• Διαφοροποίηση της παραγωγής
μιας μονάδας σε προϊόντα ή υπη-
ρεσίες που δεν έχουν παραχθεί
ποτέ σε αυτήν.
• Θεμελιώδη αλλαγή του συνόλου
της παραγωγικής διαδικασίας υφι-
στάμενης μονάδας.

• Απόκτηση του συνόλου στοιχεί-
ων ενεργητικού, τα οποία ανήκουν
σε επιχειρηματική εγκατάσταση
που έχει κλείσει και η οποία αγο-
ράζεται από επενδυτή που δεν σχε-
τίζεται με τον πωλητή και αποκλείει
την απλή εξαγορά των μετοχών
μιας επιχείρησης.

Τον Δεκέμβριο του 2018, εξάλ-
λου, υπεγράφη από τον υπουργό
Οικονομίας και Ανάπτυξης Γ. Δρα-
γασάκη και τον αναπληρωτή
υπουργό Οικονομικών η κοινή
υπουργική απόφαση που καθορίζει
και τα ποσά ανά είδη ενισχύσεων
σε ένα ακόμη καθεστώς του ανα-
πτυξιακού νόμου, επίσης για τον
τρίτο κύκλο υποβολών. Πρόκειται
για το καθεστώς «Ενισχύσεις Μη-
χανολογικού Εξοπλισμού» για το
οποίο θα διατεθούν 150 εκατ. ευρώ
με τη μορφή της φοροαπαλλαγής.
Η σχετική προκήρυξη αναμένεται
να δημοσιευθεί εντός του επόμενου
διαστήματος.

Πρόγραμμα επιδότησης
επενδυτικών σχεδίων
ύψους 350 εκατ. ευρώ

<<<<<<

Το 49% εκτιμά ότι στις
εταιρείες στις οποίες
απασχολείται υπάρχει
ήρεμο και ευχάριστο 
κλίμα εργασίας.

Το δυσμενές αποτύπωμα της οικονομικής κρίσης στις εργασιακές συνθή-
κες δείχνει η έρευνα της Adecco για την απασχολησιμότητα στην Ελλάδα.

<<<<<<

Για μεγάλες επιχειρή-
σεις το ελάχιστο 
επιλέξιμο ύψος της
επένδυσης ανέρχεται 
στις 500.000 ευρώ.
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Αναταραχή προκλήθηκε χθες στις
διεθνείς κεφαλαιαγορές μετά την
ανακοίνωση της Apple ότι οι μει-
ωμένες πωλήσεις iPhone στην Κί-
να την υποχρεώνουν να αναθε-
ωρήσει προς τα κάτω τα προβλε-
πόμενα έσοδά της – κι αυτό επα-
ληθεύει τον χαρακτηρισμό της
εταιρείας ως «βαρόμετρου της διε-
θνούς οικονομίας». Συγκεκριμένα,
η Apple αργά τη νύχτα της Τετάρ-
της, μετά το κλείσιμο της Γουόλ
Στριτ, ανακοίνωσε πρώτη φορά
σε 16 χρόνια πως αναθεωρεί επί
τα χείρω τις προβλέψεις εσόδων.
O διευθύνων σύμβουλός της Τιμ
Κουκ ανέφερε ότι το τρίμηνο
Οκτωβρίου - Δεκεμβρίου 2018 (το
πρώτο για το οικονομικό έτος της
Apple) οι πωλήσεις θα διαμορφω-
θούν στα 84 δισ. δολάρια, έναντι
προβλέψεων από 89 έως και 93
δισ. δολάρια.

Αναταραχή
Η τιμή της μετοχής της Apple

κατρακύλησε κατά 8,5% στις συ-
ναλλαγές μετά το κλείσιμο της
αμερικανικής αγοράς την Τετάρτη,
ενώ όταν άνοιξαν οι αγορές σε
ΗΠΑ, Ασία και Ευρώπη χθες Πέμ-
πτη, επικράτησε μεγάλη αναστά-
τωση. Πριν από το κλείσιμο, στην
αμερικανική αγορά ο δείκτης S&P
500 εμφάνιζε δραστικές απώλειες
1,87% και 2,2% ο Dow Jones. Οι
επενδυτές, φοβούμενοι τα επί-
χειρα από την εξασθένηση της
ζήτησης από την Κίνα, στράφηκαν
σε ασφαλή καταφύγια, όπως το
γιεν, ενώ προχώρησαν σε μαζική
πώληση μετοχών των ομίλων υψη-
λής τεχνολογίας. 

Οι δε αποδόσεις των γερμανικών
ομολόγων υποχώρησαν στις πρωι-
νές συναλλαγές στα χαμηλότερα
επίπεδά τους κατά στην τελευταία
διετία. Οπως επισημαίνει στους
New York Times ο επικεφαλής οι-
κονομολόγος της Moody’s Ana-
lytics Μαρκ Ζάντι, «η Apple είναι
ο προάγγελος γεγονότων – γιατί
το iPhone είναι ένα προϊόν που
όλοι το ξέρουν και το αγοράζουν.
Σε αντίθετη περίπτωση, εάν δεν
το αγοράσουν, σημαίνει πως τα

βγάζουν πέρα δύσκολα ή στρέ-
φονται σε άλλες συσκευές».

Το συγκεκριμένο προϊόν έχει
ζωτική σημασία για την Apple,
διότι της προσφέρει τα σχεδόν
δύο τρίτα των συνολικών της εσό-
δων. Επιπλέον, της προσφέρει
πρόσθετα κέρδη από προϊόντα
συνδεόμενα με τα iPhone, όπως
είναι τα ρολόγια Apple Watch, κα-
θώς και από υπηρεσίες όπως η
παροχή μουσικών κομματιών Ap-
ple Music, επισημαίνει το Bloom-

berg. «Αν και είχαμε αντιληφθεί
τις δυσκολίες στις αναδυόμενες
αγορές, δεν είχαμε προβλέψει το
μέγεθος της επιβράδυνσης στην
Κίνα», τόνισε ο κ. Κουκ. O Nτάνιελ
Αϊβς, αναλυτής της Wedbush Se-
curities, δίνει το στίγμα, λέγοντας
τα εξής: «Το σοκαριστικό δεν είναι
η υστέρηση έναντι του στόχου
της Apple, αλλά η μεγάλη απόκλι-
ση από αυτόν και το ότι αυτή αφο-
ρά αποκλειστικώς και μόνον την
αγορά της Κίνας. Οι επενδυτές
κατελήφθησαν εξαπίνης». Ακόμα
δεν είναι ξεκάθαρο πόσο η ανα-
δίπλωση στην Κίνα επηρεάζει και
άλλες αμερικανικές εταιρείες,
όπως εκείνες στον τομέα της τε-
χνολογίας και του αυτοκινήτου.
Ούτως ή άλλως, παρατηρείται έν-
τονη νευρικότητα στις αγορές και
οι μετοχές των ομίλων υψηλής τε-
χνολογίας, που στήριξαν το ζωηρό

αγοραστικό ενδιαφέρον το 2018,
τώρα λειτουργούν ως τροχοπέδη.
Σημειωτέον πως τα iPhone εξαι-
ρούνται από τους δασμούς που
επέβαλε η κυβέρνηση Τραμπ σε
προϊόντα που κατασκευάζονται
στην Κίνα (και τα iPhone εντάσ-
σονται σε αυτήν την κατηγορία)
– άρα δεν ακρίβυναν περαιτέρω
λόγω των επιπλέον δασμών. Εν-
τούτοις, ο Τιμ Κουκ επισήμανε
ότι η εμπορική διένεξη μεταξύ
Ουάσιγκτον και Πεκίνου και η συ-
νεπαγόμενη αβεβαιότητα στις διε-
θνείς κεφαλαιαγορές επηρεάζουν
τη συμπεριφορά των Κινέζων κα-
ταναλωτών και τα κέρδη της Ap-
ple. Ωστόσο, στις ΗΠΑ και σε άλλες
ανεπτυγμένες αγορές, όπως η Γερ-
μανία και η Νότια Κορέα, τα έσοδά
της στο τέλος του 2018 έφθασαν
σε επίπεδα-ρεκόρ.

BLOOMBERG, REUTERS

Αναταραχή από τη μείωση
πωλήσεων της Apple στην Κίνα
Οι αγορές την εξέλαβαν ως ένδειξη γενικότερης επιβράδυνσης της ζήτησης

<<<<<<

Για τις αγορές, η Apple
αποτελεί ένα είδος βα-
ρόμετρου για την πο-
ρεία της διεθνούς 
οικονομίας.

Η Αpple πλήττεται από την επι-
βράδυνση της κινεζικής οικονο-
μίας, την αλλαγή καταναλωτικών
συμπεριφορών μεταξύ των μελών
της μεσαίας και ανώτερης τάξης,
τη στροφή σε εγχώριας κατα-
σκευής προϊόντα, αλλά και από
τις επιπτώσεις του σινοαμερικα-
νικού εμπορικού πολέμου. Πάντως,
δεν είναι η μόνη από τις αμερικα-
νικές και γενικότερα δυτικές εται-
ρείες που αντιμετωπίζουν αυτά
τα προβλήματα στην κολοσσιαία
αγορά της Κίνας. 

Ισως, μάλιστα, ακριβώς αυτή η
αναπάντεχη εξέλιξη στην Apple,
μία εμβληματική εταιρεία της αμε-
ρικανικής υψηλής τεχνολογίας και
καινοτομίας με διεθνές βεληνεκές,
να θέτει σε αμφισβήτηση την εμ-
πορική πολιτική του προέδρου
Ντόναλντ Tραμπ. Ο τελευταίος
είχε ισχυριστεί ότι τα μακροπρό-
θεσμα οφέλη από τον εμπορικό
πόλεμο με την Κίνα δικαιολογούν
τις βραχυπρόθεσμες δυσκολίες
που θα αντιμετωπίσουν επενδυτές
και καταναλωτές. Δεν ξέρουμε εάν
είχε σκεφθεί τις παράπλευρες απώ-
λειες τύπου Apple.

Ρίσκο
Ο κώδωνας του κινδύνου λόγω

της ραγδαίας επιβράδυνσης στην
Κίνα έχει χτυπήσει και για άλλες
μεγάλες αμερικανικές εταιρείες.
«Η οικονομία της Κίνας ανακόπτει
ταχύτητα πολύ πιο γρήγορα από
όσο δείχνουν τα επίσημα οικονο-
μικά στοιχεία. Και αυτό σημαίνει
πως το Πεκίνο δέχεται πολύ με-
γάλες πιέσεις να έρθει σε έναν κά-
ποιο συμβιβασμό με τις ΗΠΑ», πα-
ρατηρεί στο Bloomberg ο Λίλαντ
Μίλερ, διευθύνων σύμβουλος της
εταιρείας αναλύσεων και ερευνών,
China Beige Book. Η εταιρεία διε-
ξάγει πάμπολλες έρευνες σε όλους

τους κλάδους της κινεζικής οικο-
νομίας. «Από την πλευρά τώρα
των ΗΠΑ, η κάμψη στο χρηματι-
στήριο δημιουργεί ανάλογες πιέ-
σεις και στον πρόεδρο Τραμπ».

Στην περίπτωση της αμερικα-
νικής εταιρείας ταχυδρομικών
υπηρεσιών FedEx, αυτή αναθεώ-
ρησε τις προβλέψεις κερδών στα
τέλη του 2018 εξαιτίας των εμπο-
ρικών διενέξεων, ενώ και η επίσης
αμερικανική Starbucks ανησυχεί.

Η αλυσίδα με τα φερώνυμα καφέ
θέλει να γίνει κορυφαία στην Κίνα,
ανοίγοντας νέο κατάστημα ανά
λίγες ώρες. 

Ομως, όπως είπε τον Δεκέμβριο,
οι πωλήσεις μακροπρόθεσμα θα
αυξηθούν μόλις 1%, δηλαδή πολύ
λιγότερο από το 3% - 4%, που προ-
βλέπεται για τις αγορές στις ΗΠΑ
και αλλού. Η γερμανική αυτοκι-
νητοβιομηχανία Daimler ήταν μία
από τις πρώτες επιχειρήσεις με
διεθνή παρουσία που επισήμαναν
τον αντίκτυπο των εμπορικών διε-
νέξεων. Ετσι, προειδοποίησε πέ-
ρυσι τον Ιούνιο ότι οι τιμωρητικοί
δασμοί στην Κίνα επί των εισα-
γόμενων αυτοκινήτων από τις
ΗΠΑ θα πλήξουν τις πωλήσεις
στην κινεζική αγορά. Και αυτό συ-
νέβη και στα αυτοκίνητα της Daim-
ler, όπως και στα iPhone της Ap-
ple.

Εγχώριες ετικέτες
Εν τω μεταξύ, οι εύποροι κατα-

ναλωτές στην Κίνα –αυτοί που
αγοράζουν αδιαλείπτως κάθε νέο
μοντέλο iPhone– αλλάζουν συμ-
περιφορά. Πολλά ακριβά εστιατό-
ρια στο Πεκίνο και τη Σαγκάη είναι
άδεια, όπως και τα δωμάτια των
πεντάστερων ξενοδοχείων. Οι δε
πωλήσεις αυτοκινήτων και διαμε-
ρισμάτων στην Κίνα ελαττώνονται
από τον Σεπτέμβριο μέχρι τον Δε-
κέμβριο συνεχώς. 

Πολλοί προτιμούν αντί να αγο-
ράσουν ένα iPhone, να επιλέξουν
ένα φθηνότερο έξυπνο κινητό
Huawei, στηρίζοντας την ομώνυμη
κινεζική εταιρεία. Οσοι τώρα δεν
έχουν καν τη δυνατότητα να απο-
κτήσουν ένα νέο μοντέλο iPhone,
προτιμούν να αγοράσουν ένα με-
ταχειρισμένο κάτω από το ένα τρί-
το της τιμής ενός καινούργιου.

REUTERS, BLOOMBERG

Ο εμπορικός πόλεμος πλήττει τις δυτικές πολυεθνικές

Οι εύποροι καταναλωτές στην Κίνα –αυτοί που αγοράζουν αδιαλείπτως
κάθε νέο μοντέλο iPhone– αλλάζουν συμπεριφορά. Πολλά ακριβά εστια-
τόρια στο Πεκίνο και στη Σαγκάη είναι άδεια, όπως και τα δωμάτια των
πεντάστερων ξενοδοχείων. Οι δε πωλήσεις αυτοκινήτων και διαμερισμά-
των στην Κίνα εμφανίζουν μεγάλη μείωση.
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Ο πρόεδρος Τραμπ
υποστηρίζει ότι τα μα-
κροπρόθεσμα οφέλη
από τον εμπορικό 
πόλεμο με την Κίνα δι-
καιολογούν τις βραχυ-
πρόθεσμες δυσκολίες.

Το σοκαριστικό δεν είναι η υστέρηση έναντι του στόχου της Apple, αλλά η μεγάλη απόκλιση από αυτόν και το
ότι αυτή αφορά αποκλειστικώς και μόνον την αγορά της Κίνας, τονίζουν χρηματιστηριακοί αναλυτές.

Περισσότερο από μισό τρισεκα-
τομμύριο δολάρια, που διατηρού-
σαν προηγουμένως σε λογαρια-
σμούς στο εξωτερικό, επαναπα-
τρίστηκε από αμερικανικές εται-
ρείες το 2018, ωστόσο τα διαθέ-
σιμα στοιχεία δείχνουν ότι ο ρυθ-
μός ελαττώνεται, γεγονός που θα
μπορούσε να προκαλέσει νέα υπο-
χώρηση των μετοχών στη Wall
Street. Οι αμερικανικές εταιρείες
άρχισαν τον εκπατρισμό κεφα-
λαίων από το εξωτερικό ώστε να
εκμεταλλευτούν τη φορολογική
μεταρρύθμιση που είχε καταφέρει
να περάσει η κυβέρνηση Τραμπ
από το Κογκρέσο στα τέλη του
2017. Ωστόσο ο επαναπατρισμός
εταιρικών κεφαλαίων υποχώρησε
το τρίτο τρίμηνο του 2018 στα 93
δισ. δολάρια. Το ποσό είναι σχεδόν
το μισό από αυτό που είχε κατα-
γραφεί στη διάρκεια του δευτέρου
τριμήνου του έτους και λιγότερο
από το ένα τρίτο των 300 δισ. δο-
λαρίων που είχε επαναπατριστεί
από αμερικανικές εταιρείες το
πρώτο τρίμηνο του 2018. Οι νέοι
κανονισμοί που εφάρμοσε η κυ-
βέρνηση Τραμπ προβλέπουν πως
η αμερικανική κυβέρνηση απο-
κτάει τη δυνατότητα να φορολο-
γήσει τα κέρδη που έχουν συσ-
σωρεύσει στο εξωτερικό αμερι-
κανικές εταιρείες ασχέτως της το-
ποθεσίας όπου έχουν αποταμιευ-
τεί. Οι κανόνες που ίσχυαν προ-
ηγουμένως προέβλεπαν ότι οι αμε-
ρικανικές εταιρείες μπορούσαν
να «αναβάλουν» την καταβολή
φόρου για κέρδη που είχαν κατα-
γράψει στο εξωτερικό και τα οποία
διατηρούσαν σε λογαριασμούς
στο εξωτερικό.

Η αλλαγή των κανόνων αποτέ-
λεσε πολύ ισχυρό κίνητρο για τον
επαναπατρισμό μέρους των κερ-
δών συνολικού ύψους τριών τρι-
σεκατομμυρίων δολαρίων που
υπολογίζεται ότι διατηρούνται σε
μετρητά ή σε αμερικανικά ομόλογα
σε τράπεζες χωρών όπως η Ιρλαν-
δία και η Ελβετία. Ωστόσο τώρα
αναλυτές της JPMorgan προειδο-
ποιούν πως το ύψος των κεφαλαί-
ων που επαναπατρίζονται από
αμερικανικές εταιρείες μειώνεται
ραγδαία. Για τη Wall Street το πρό-
βλημα είναι πως τα επαναπατρι-

σμένα κεφάλαια ενίσχυσαν ση-
μαντικά την επαναγορά μετοχών
από τις εταιρείες, η οποία με τη
σειρά της περιόρισε την υποχώ-
ρηση της τιμής των μετοχών.

Εξετάζοντας τα στοιχεία του
ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών,
οι αναλυτές της JPMorgan κατέ-
ληξαν στο συμπέρασμα ότι οι αμε-
ρικανικές εταιρείες προχώρησαν
στον επαναπατρισμό κεφαλαίων
60 δισ. δολαρίων (εξαιρούνται οι
χρηματοπιστωτικές) το τρίτο τρί-
μηνο, ενώ το δεύτερο τρίμηνο επα-
ναπατρίστηκαν κεφάλαια ύψους
115 δισ. δολαρίων και το πρώτο
τρίμηνο κεφάλαια ύψους 225 δισ.
δολαρίων. Προβλέπουν δε ότι τα
κεφάλαια που επαναπατρίστηκαν
στη διάρκεια του τετάρτου τριμή-
νου θα είναι ακόμη λιγότερα επειδή
πολλές εταιρείες είχαν ήδη εγγρά-
ψει τον εφάπαξ φόρο που θα κα-

ταβάλουν για τα κεφάλαια που
φέρνουν πίσω. Παράλληλα, στοι-
χεία του αμερικανικού υπουργείου
Οικονομικών δείχνουν πως μει-
ώνεται και το ύψος των αμερικα-
νικών κρατικών ομολόγων που
διακρατούνται σε χώρες με χαμηλή
φορολογία εταιρειών, όπου συνή-
θως καταφεύγουν αμερικανικές
εταιρείες ώστε να περιορίζουν το
ύψος των φόρων που καταβάλλουν.
Το επίπεδο των αμερικανικών ομο-
λόγων που διακρατούνται στην
Ιρλανδία, όπου μεταξύ άλλων έχουν
τη φορολογική τους βάση αμερι-
κανικές εταιρείες όπως η Apple
και η Pfizer, περιορίστηκε κατά
40 δισ. δολάρια μεταξύ των αρχών
του έτους και του τέλους Οκτω-
βρίου και διαμορφώθηκε συνολικά
στα 287,6 δισ. δολάρια.

REUTERS

Επαναπατρισμός μισού
τρισ. από αμερικανικές
εταιρείες το 2018
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Η αλλαγή 
των κανόνων
αποτέλεσε πολύ 
ισχυρό κίνητρο 
για την επιστροφή
μέρους 
των κερδών τους.

Τα διαθέσιμα στοιχεία δείχνουν ότι ο ρυθμός επαναπατρισμού κεφαλαίων
ελαττώνεται, γεγονός που θα μπορούσε να προκαλέσει νέα υποχώρηση
των μετοχών στη Wall Street.



Μια χρονιά γεμάτη 
πρωταγωνιστές!

Tην Κυριακή 13 Ιανουαρίου μαζί με την Καθημερινή

Το 2019, κάθε μήνας είναι και μια αξέχαστη 
σκηνή της χρυσής εποχής του ελληνικού 
κινηματογράφου! 

Αποκτήστε το επιτοίχιο ημερολόγιο  της 
Καθημερινής «Μεγάλοι Έλληνες  Ηθοποιοί» 
και υποδεχτείτε κάθε μήνα  με χαμόγελο!και υποδεχτείτε κάθε μήήνα αι υ με χαμόγελο!χαμόγε ο!
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Θάνατοι, τραυματισμοί και ανυπο-
λόγιστη οικονομική ζημία είναι
ορισμένα αποτελέσματα των ρα-
γδαίων καιρικών φαινομένων που
έπληξαν κάθε γωνιά του πλανήτη
το 2018. Κοινός παρονομαστής των
φονικών πλημμυρών, πυρκαγιών
και τυφώνων είναι ο άνθρωπος,
που επανειλημμένως αγνοεί τις
προειδοποιήσεις για την υπερθέρ-
μανση του πλανήτη και προκαλεί
ζημίες δισεκατομμυρίων εντείνον-
τας την καταστροφικότητα των
καιρικών φαινομένων. Χαρακτη-
ριστικό είναι ότι οι εκπομπές άν-
θρακα και γενικά οι εκπομπές αε-
ρίων του θερμοκηπίου έχουν συμ-
βάλει στην επιδείνωση των κατα-
στροφικότερων καιρικών φαινο-
μένων του 2018. 

Η βρετανική φιλανθρωπική ορ-
γάνωση Christian Aid κατέγραψε
τα δέκα πιο ζημιογόνα –από οικο-
νομική σκοπιά– καιρικά φαινόμενα,
το κόστος των οποίων εκτιμάται
ότι έφθασε τα 96,2 δισ. δολ. Η Ch-
ristian Aid υπολογίζει πως τα τέσ-
σερα πρώτα προκάλεσαν ζημία πά-
νω από 7 δισ. δολαρίων το κάθε
ένα. Μάλιστα, στη ζημία αυτή δεν
υπολογίζεται το διαφυγόν κέρδος
και το κόστος από τη μείωση της
παραγωγικότητας.

Η μεγαλύτερη καταστροφή που
προκλήθηκε από την κλιματική αλ-
λαγή και εκτιμάται ότι συνολικά
ξεπέρασε τα 32 δισ. δολάρια οφεί-
λεται στους τυφώνες «Φλόρενς»
και «Μάικλ», που έπληξαν τις ΗΠΑ
με διαφορά ενός μήνα. Σύμφωνα
με την αναφορά της Christian Aid,
ο τυφώνας «Φλόρενς», που προκά-
λεσε ζημία 17 δισ. δολαρίων, ήταν
ο τρίτος ισχυρότερος που έχει χτυ-
πήσει ποτέ τις ΗΠΑ, προκαλώντας
βροχόπτωση που σε ορισμένα μέρη
έφθασε τα 90 εκατοστά. Ο τυφώνας
«Μάικλ», που έσπειρε την κατα-
στροφή τον Οκτώβριο στη Φλόριν-
τα, έφθασε τα 250 χιλιόμετρα την
ώρα. Εξαιτίας των εκπομπών αερίων
του θερμοκηπίου, η βροχόπτωση
του τυφώνα «Φλόρενς» αυξήθηκε
κατά 50 % και η εμβέλεια της κα-
ταιγίδας επεκτάθηκε κατά 80 χι-
λιόμετρα, σύμφωνα με σχετική
έρευνα. Ενα ακόμη δείγμα της επί-
πτωσης της κλιματικής αλλαγής
είναι η πρόσφατη πυρκαγιά στην
πόλη Παράδεισο της Καλιφόρνιας,
που άφησε πίσω της 14.000 κατε-
στραμμένα σπίτια και 85 νεκρούς,
με τη ζημία να αποτιμάται έως και
10 δισ. δολάρια. Εκτιμάται πως τα
δάση που περικύκλωναν τον Πα-
ράδεισο ήταν πιο ξηρά και η θερ-

μοκρασία που επικρατούσε στην
περιοχή ήταν υψηλότερη από ό,τι
συνήθως εξαιτίας της κλιματικής
αλλαγής. Ως αποτέλεσμα, η πυρ-
καγιά τέθηκε εκτός ελέγχου και
εξαπλώθηκε με ραγδαίους ρυθμούς.
Το κύμα καύσωνα και η ξηρασία,
που χτύπησαν τη βόρεια Ευρώπη
κατά τους καλοκαιρινούς μήνες
του 2018, προκάλεσαν οικονομική
ζημία ύψους περίπου 7,5 δισ. δο-

λαρίων. Σύμφωνα με ανάλυση της
βρετανικής μετεωρολογικής υπη-
ρεσίας, ήταν 30 φορές πιο πιθανό
να υπάρξει καύσωνας εξαιτίας της
κλιματικής αλλαγής και των εκ-
πομπών αερίων του θερμοκηπίου.
Ενα καλοκαίρι ακραίων καιρικών
φαινομένων βίωσε η Ιαπωνία, όπου
τις πλημμύρες του Ιουνίου και Ιου-
λίου ακολούθησαν ο καύσωνας του
Αυγούστου και ο τυφώνας «Τζέμπι».
Η οικονομική ζημία αυτών των
απρόβλεπτων γεγονότων του κα-
λοκαιριού υπολογίζεται να αγγίξει
τα 12,5 δισ. δολάρια. Ο καύσωνας
δεν θα μπορούσαν να συμβούν χω-
ρίς τη ανθρώπινη συμβολή στην
υπερθέρμανση του πλανήτη, σύμ-
φωνα με έρευνα του πανεπιστημίου
του Τόκυο και του Μετεωρολογικού
Ινστιτούτου της Ιαπωνίας.

<<<<<<

Στη ζημία δεν υπολογί-
ζονται το διαφυγόν
κέρδος και το κόστος
από τη μείωση 
της παραγωγικότητας.

96,2 δισ. δολάρια 
κόστισαν 
τα 10 εντονότερα 
καιρικά φαινόμενα
Ο άνθρωπος πίσω από τους τυφώνες,
τις φονικές πλημμύρες και πυρκαγιές

Η ιδέα της εξόδου μιας χώρας από
την Ευρωζώνη δεν θα πρέπει να
θεωρείται πλέον ταμπού, δήλωσε
ο Οτμαρ Ισινγκ, ένας από τους αρ-
χιτέκτονες του κοινού νομίσματος
και ο πρώτος οικονομολόγος της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.
Ο Ισινγκ δήλωσε σε συνέντευξη
που παραχώρησε στη γερμανική
εφημερίδα Der Taggesspiegel ότι
θα πρέπει να εξετάζεται η έξοδος
ενός κράτους από την Ευρωζώνη
όταν αυτό δεν σέβεται τους δημο-
σιονομικούς κανόνες της νομισμα-
τικής ένωσης.

Το ευρώ «μπορεί να επιζήσει μό-
νον αν συμμορφώνονται όλες οι
χώρες με τις δεσμεύσεις τους», είπε
ο Ισινγκ. «Μέχρι τώρα, δεν προβλέ-
πεται η έξοδος μιας χώρας από τη
νομισματική ένωση – η είσοδός της
θεωρείται αμετάκλητη, αιώνια κατά
κάποιον τρόπο», δήλωσε ο Γερμανός
πρώην κεντρικός τραπεζίτης. «Ωστό-
σο, το ζήτημα της αποχώρησης
(από την Ευρωζώνη) δεν θα πρέπει
να είναι πλέον ταμπού εάν μια χώρα,
ή ακόμη και αρκετές χώρες, προ-
βαίνει σε παραπτώματα και προ-

καλεί ακραία σύγκρουση». Ο πρώην
επικεφαλής οικονομολόγος της ΕΚΤ
ανέδειξε συγκεκριμένα την Ιταλία
ως ιδιαίτερο πρόβλημα, υποστηρί-
ζοντας πως «όχι μόνο παραβιάζει
τις δεσμεύσεις τις οποίες είχε ανα-
λάβει η χώρα απέναντι στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, αλλά επίσης καυ-
χάται για την ηθελημένη παραβίαση
των κανόνων».

Η ιταλική κυβέρνηση είχε συγ-
κρουστεί επί μήνες με την Ε.Ε. με
αντικείμενο τον προϋπολογισμό
του 2019, προτού τελικά καταλήξει
σε συμβιβασμό στα μέσα Δεκεμβρί-
ου. Η κυβέρνηση συνεργασίας που
ανέλαβε την εξουσία στην Ιταλία
στα τέλη Μαΐου είχε στείλει στην
Επιτροπή προσχέδιο προϋπολογι-
σμού, που προέβλεπε δημοσιονομικό
έλλειμμα ύψους 2,4% του ιταλικού
ΑΕΠ, από 1,8% το 2018. Η Κομισιόν
είχε απαντήσει απορρίπτοντας, για
πρώτη φορά στην ιστορία της, προ-
σχέδιο προϋπολογισμού κράτους-
μέλους προβλέποντας πως το δη-
μοσιονομικό έλλειμμα της Ιταλίας
θα ανέλθει το 2019 στο 2,9% και το
2020 στο 3,1% του ΑΕΠ.

Υπέρ της εξόδου χωρών  
από την Ευρωζώνη ο Ισινγκ

Τέταρτο θερμότερο έτος το ’18
Το 2018 καταγράφηκε ως το τέταρτο
θερμότερο έτος στην ιστορία του
πλανήτη και αναμένεται πως οι εκ-
πομπές αερίων του θερμοκηπίου θα
είναι οι υψηλότερες που έχουν ση-
μειωθεί ποτέ. Οι προβλέψεις για τα
επόμενα έτη δείχνουν πως η θερ-
μοκρασία θα ανεβεί περισσότερο
εάν δεν ληφθούν άμεσα μέτρα κατά
της υπερθέρμανσης του πλανήτη.
Η έκθεση του Πάνελ του ΟΗΕ για
την Κλιματική Αλλαγή που δημοσι-
εύθηκε τον Οκτώβριο δείχνει πως
τα ακραία καιρικά φαινόμενα θα
αποτραπούν μόνον εάν οι εκπομπές
ρύπων σταματήσουν άμεσα και ορι-
στικά. Παρότι ο ΟΗΕ έχει ασκήσει
πιέσεις για αλλαγή πορείας όσον

αφορά την υπερθέρμανση του πλα-
νήτη, φαίνεται ότι δεν είναι όλοι
έτοιμοι να υποστηρίξουν τα μέτρα.
Τα «Κίτρινα Γιλέκα» διαμαρτυρήθη-
καν στη Γαλλία πριν από μερικές
εβδομάδες για την αύξηση της φο-
ρολογίας των καυσίμων, που στο-
χεύει στη μείωση των εκπομπών
αερίων. Η γερμανική κυβέρνηση
φαίνεται να υποκύπτει στις ανησυ-
χίες για αύξηση του λογαριασμού
ηλεκτρικού ρεύματος, που οφείλεται
στη χρήση ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας. Η ιταλική κυβέρνηση συ-
νεργασίας δείχνει να ενδιαφέρεται
λιγότερο για τις ανανεώσιμες πηγές
ενέργειας ενώπιον των προβλημάτων
που αντιμετωπίζει με το χρέος.

Το Πεκίνο αποφάσισε να εισαγάγει αμερικανικό ρύζι ως κίνηση καλής θελήσεως
Η κινεζική κυβέρνηση επέτρεψε
για πρώτη φορά στην ιστορία της
την εισαγωγή ρυζιού από τις Ηνω-
μένες Πολιτείες, καθώς εντείνονται
οι διαπραγματεύσεις με στόχο την
αποκλιμάκωση της έντασης στο
εμπόριο. 

Αναλυτές θεωρούν πως η εισα-
γωγή ρυζιού από τις ΗΠΑ αποτελεί
κίνηση καλής θελήσεως και σημάδι
πως έχει επιτευχθεί, τουλάχιστον
προς το παρόν, μερική βελτίωση
των διμερών σχέσεων.

Η απόφαση για εισαγωγή ρυζιού
από τις ΗΠΑ δημοσιεύτηκε και έρ-
χεται ενόψει των διμερών διαπραγ-
ματεύσεων για το εμπόριο, που
αναμένεται να διεξαχθούν από αύ-
ριο 7 Ιανουαρίου στο Πεκίνο. Την
1η Δεκεμβρίου ο Αμερικανός πρό-
εδρος Ντόναλντ Τραμπ και ο Κι-
νέζος ομόλογός του Σι Τζινπίνγκ
είχαν συμφωνήσει να ισχύσει εκε-
χειρία στον εμπορικό πόλεμο και

είχαν αναστείλει τη λήψη νέων
μέτρων προστατευτισμού και οι-
κονομικών αντιποίνων. Η προθε-
σμία που έχει παραχωρήσει ο
Τραμπ για επίτευξη συνολικής
συμφωνίας για τις εμπορικές σχέ-
σεις των δύο πλευρών λήγει την
1η Μαρτίου και μέχρι τώρα το Πε-
κίνο έχει αναγγείλει μεγάλες ει-
σαγωγές αμερικανικού πετρελαίου
και σόγιας προκειμένου να περιο-
ριστεί το κινεζικό εμπορικό πλε-

όνασμα έναντι των ΗΠΑ. Η Ουά-
σιγκτον, από την πλευρά της, έχει
αναστείλει έως το Μάρτιο την επι-
βολή επιπλέον δασμού 15% σε ει-
σαγωγές από την Κίνα 200 δισ.
δολαρίων. Σε αυτές τις εισαγωγές
οι ΗΠΑ έχουν ήδη επιβάλει αυξη-
μένο δασμό 10%. Μέχρι στιγμής
δεν είναι σαφές το ύψος των ει-
σαγωγών αμερικανικού ρυζιού
στην Κίνα. 

Συνήθως το Πεκίνο καλύπτει
τις ανάγκες του σε ρύζι μέσω ει-
σαγωγών από άλλες χώρες της νο-
τιοανατολικής Ασίας. Η κίνηση
έρχεται μετά τη δέσμευση του κι-
νεζικού υπουργείου Εμπορίου, στις
αρχές της εβδομάδας, πως θα επι-
τρέψει την εισαγωγή και άλλων
αμερικανικών προϊόντων. «Η έκ-
δοση άδειας για αμερικανικό ρύζι
υποδηλώνει βελτίωση των σχέσε-
ων ΗΠΑ και Κίνας», λέει στο Reu-
ters η Τσέρι Ζανγκ, αναλύτρια

αγροτικών προϊόντων στην εται-
ρεία συμβούλων JCI. 

Προβλέπει πως οι εισαγωγές ρυ-
ζιού θα γίνουν από κρατικές κινε-
ζικές εταιρείες. Αξιωματούχοι σε
κινεζικό think tank που πρόσκειται
στην κινεζική κυβέρνηση λένε
στο Reuters ότι η τιμή του αμερι-
κανικού ρυζιού δεν είναι ανταγω-
νιστική σε σύγκριση με τις τιμές
που έχει το ρύζι στη νοτιοανατο-
λική Ασία και πως η απόφαση θα
πρέπει να ερμηνευτεί ως κίνηση
καλής θέλησης. Η Κίνα άνοιξε την
αγορά ρυζιού όταν έγινε μέλος του
Παγκοσμίου Οργανισμού Εμπορίου
το 2001, ωστόσο η απουσία πρω-
τοκόλλου με τις ΗΠΑ για την κα-
τάσταση στην οποία θα πρέπει να
είναι το ρύζι ώστε να θεωρείται
ασφαλής η εισαγωγή του, οδήγησε
στην ουσιαστική απαγόρευση ει-
σαγωγής αμερικανικού ρυζιού
στην Κίνα.

Η Κίνα άνοιξε την αγορά ρυζιού όταν έγινε μέλος του Παγκοσμίου Οργανι-
σμού Εμπορίου το 2001, ωστόσο η απουσία πρωτοκόλλου με τις ΗΠΑ για την
κατάσταση στην οποία θα πρέπει να είναι το ρύζι ώστε να θεωρείται ασφα-
λής η εισαγωγή του οδήγησε στην ουσιαστική απαγόρευση εισαγωγής αμερι-
κανικού ρυζιού στην Κίνα.

<<<<<<

Συνήθως η Κίνα 
καλύπτει τις ανάγκες
της σε ρύζι μέσω 
εισαγωγών από άλλες
χώρες της Νοτιοανατο-
λικής Ασίας.

Το 2018 ήταν περιπετειώδες για την αυτοκινητοβιομηχανία
Η χρονιά που μόλις εξέπνευσε, ήταν
ιδιαίτερα περιπετειώδης για τον
κλάδο της αυτοκινητοβιομηχανίας
σε διεθνή κλίμακα. Ο Σέρτζιο Μαρ-
κιόνε, ο χαρισματικός επικεφαλής
της Fiat και εμπνευστής της ιτα-
λοαμερικανικής συμμαχίας Fiat -
Chrysler, απεβίωσε αιφνιδίως. Ο
εμβληματικός επικεφαλής της συμ-
μαχίας Renault - Nissan - Mitsubishi,
Κάρλος Γκοσν, κατηγορείται για
οικονομικές ατασθαλίες και κρα-
τείται στην Ιαπωνία. Οι Ford και
General Motors προβαίνουν σε
αναδιοργάνωση των δραστηριο-
τήτων τους, καθώς και σε απολύ-
σεις. Ο αμφιλεγόμενος ιδρυτής της
Tesla, Ελον Μασκ, με ένα μήνυμά
του στο Twitter προανήγγειλε την
έξοδο της εταιρείας από το χρημα-
τιστήριο, προκαλώντας αναστάτωση
στις αρμόδιες αρχές και στην αγορά.
Τα επιτόκια στις ΗΠΑ αυξάνονται
και οι πωλήσεις οχημάτων ελαττώ-
νονται, όταν τα προηγούμενη χρό-
νια είχαν εκτιναχθεί. Οι εταιρείες
τείνουν να εξαρτώνται για έσοδα
από τις πωλήσεις ακριβότερων φορ-
τηγών και οχημάτων πολλαπλών
δραστηριοτήτων, ώστε να αντιμε-
τωπίσουν τις αυξημένες τιμές των

πρώτων υλών και να βρουν τη θέση
τους στο ραγδαία μεταβαλλόμενο
τοπίο του κλάδου. Ειδικότερα, όπως
επισημαίνει στο Bloomberg η Ρεμ-
πέκα Λίντλαντ, αναλύτρια της αυ-
τοκινητοβιομηχανίας στην Cox Au-
tomotive, «το θέμα των διευθυνόν-
των συμβούλων στον κλάδο είναι
ζωτικής σημασίας». Λόγου χάριν,

όπως διευκρίνισε, τίθεται εν αμφι-
βόλω εάν ο επικεφαλής της Ford,
Τζιμ Χάκετ, έχει την ικανότητα να
«κουμαντάρει» την εταιρεία σε αυ-
τές τις εποχές των αλλαγών, ενώ
ο θάνατος του Μαρκιόνε και η σύλ-
ληψη Γκοσν προκάλεσαν κραδα-
σμούς στην παγκόσμια αυτοκινη-
τοβιομηχανία. Πέραν τούτου, επι-
πτώσεις στον κλάδο προκάλεσε το
2018 και ο εμπορικός πόλεμος με-
ταξύ ΗΠΑ και Κίνας. Ο Αμερικανός
πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ επέβαλε
δασμούς στις εισαγωγές χάλυβα
και αλουμινίου τον Μάρτιο, γεγονός
το οποίο προκάλεσε αύξηση τιμών
σε εξαρτήματα αυτοκινήτων και
αύξηση κόστους για τις εταιρείες.
Στην περίπτωση της Ford, η εται-
ρεία προχωρεί σε μεγάλα βήματα,
αν και ορισμένοι επενδυτές θεω-
ρούν πως έχει καθυστερήσει να τα
κάνει. Από τις αρχές του 2018 η
τιμή της μετοχής της είχε απολέσει
σχεδόν 40% της αξίας της. Η εται-
ρεία ανακοίνωσε πως θα διακόψει
την κατασκευή επιβατικών οχη-
μάτων στις Ηνωμένες Πολιτείες,
ενώ το μόνο μοντέλο που θα δια-
σωθεί θα είναι η περίφημη Mustang.
Αλλωστε, η τάση των καταναλωτών

στη χώρα είναι να αγοράζουν αγρο-
τικά, φορτηγάκια και αυτοκίνητα
πολλαπλών χρήσεων και δραστη-
ριοτήτων. Η General Motors θα
κλείσει επτά εργοστάσια διεθνώς
και θα απολύσει 14.000 άτομα.

Τον Μάρτιο συνέβη το πρώτο
δυστύχημα, που έχει γίνει γνωστό,
με χρήση αυτόνομου οχήματος.
Ενα αυτοκίνητο της Uber προκάλεσε
τον θάνατο πεζής στην Αριζόνα με
αποτέλεσμα να ανασταλεί το συγ-
κεκριμένο πρόγραμμα. Ωστόσο,
στις αρχές Δεκεμβρίου δημοσίευμα
των New York Times ανέφερε ότι
συντόμως η Uber θα επανέλθει με
όχημα άνευ οδηγού. Ο Ελον Μασκ,
ο «πατέρας» της Τesla, βρέθηκε στο
στόχαστρο των ομοσπονδιακών
αρχών στις ΗΠΑ, διότι τον Αύγουστο
δήλωνε πως είχε εξασφαλίσει κε-
φάλαια για να αποχωρήσει η εται-
ρεία του από το χρηματιστήριο. Κι
αυτό το έκανε χωρίς πρότερη ενη-
μέρωση των Αρχών, ως ώφειλε. Επι-
βλήθηκε πρόστιμο σε αυτόν και
την Tesla ύψους 20 εκατ. δολαρίων,
αλλά υπήρξε και μία καλή εξέλιξη:
το τρίτο τρίμηνο η Tesla εμφάνισε
κέρδη υπεράνω προβλέψεων.

BLOOMBERG

Η μεγαλύτερη καταστροφή που προκλήθηκε από την κλιματική αλλαγή, και εκτιμάται ότι συνολικά ξεπέρασε τα 32 δισ. δολάρια, οφείλεται στους τυφώνες
«Φλόρενς» και «Μάικλ», που έπληξαν τις ΗΠΑ με διαφορά ενός μήνα. Ο τυφώνας «Φλόρενς», που προκάλεσε ζημία 17 δισ. δολαρίων, ήταν ο τρίτος ισχυρότε-
ρος που έχει χτυπήσει ποτέ τις ΗΠΑ. Ο τυφώνας «Μάικλ», που έσπειρε την καταστροφή τον Οκτώβριο στη Φλόριντα, έφθασε τα 250 χιλιόμετρα την ώρα.
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Η στροφή προς τα ηλεκτροκίνητα
αυτοκίνητα, η αυτόνομη οδήγηση
και οι νέοι περιορισμοί στις εκπομ-
πές αερίων αποτελούν τις μεγάλες
προκλήσεις που καλούνται να αντι-
μετωπίσουν οι αυτοκινητοβιομηχα-
νίες τόσο το 2019 όσο και τα επό-
μενα χρόνια.
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Οικονομολόγοι και δημοσιογράφοι
του αμερικανικού ειδησεογραφι-
κού πρακτορείου Bloomberg απαν-
τούν στα καίρια ερωτήματα για
την παγκόσμια οικονομία και τις
εξελίξεις το 2019.

– Θα διολισθήσει σε ύφεση η
παγκόσμια οικονομία;

– Οχι. Οι αγορές κλυδωνίζονται,
οι κεντρικές τράπεζες εγκαταλεί-
πουν την πολιτική του φθηνού
χρήματος και βρίσκεται σε εξέλιξη
ένας εμπορικός πόλεμος. Το ΔΝΤ,
όμως, εξακολουθεί να προβλέπει
ότι η παγκόσμια οικονομία θα ανα-
πτυχθεί για τρίτη χρονιά με ρυθμό
3,7%. Ακόμη κι αν δεν φτάσει σε
αυτόν τον ρυθμό, πάντως, η παγ-
κόσμια ανάπτυξη σίγουρα θα είναι
ικανοποιητική.

Ο οικονομολόγος του Bloom-
berg Τομ Ορλίκ τονίζει πως το
2019 δεν θα αρχίσει με την ισχυρή
ανάπτυξη του 2018. Η παγκόσμια
οικονομία θα αναπτυχθεί με χα-
μηλότερους ρυθμούς και θα είναι
αισθητή η απόκλιση ανάμεσα στις
ΗΠΑ και στον υπόλοιπο κόσμο.
Η μεγάλη αστάθεια στις αγορές
και η μείωση των εξαγωγών μάς
προϊδεάζουν πως η εποχή της με-
γάλης ανάπτυξης έχει παρέλθει.
Δεν αποτελούν, όμως, ένδειξη
επικείμενης ύφεσης.

– Θα κλιμακωθεί ο εμπορικός
πόλεμος;

– Είναι σαφώς το σημαντικότερο
ερώτημα για την παγκόσμια οικο-
νομία το 2019. Η προσωρινή εκε-
χειρία ανάμεσα στον πρόεδρο Τραμπ
και τον Κινέζο ομόλογό του, Σι Τζιν-
πίνγκ, είναι καλό σημάδι. Η νευρι-
κότητα στις αγορές και η ανησυχία
για το μέλλον των δύο οικονομιών
εξωθούν τους δύο ηγέτες προς μια
συμφωνία. Ο,τι κι αν γίνει, όμως,
δεν αναμένεται να ανακληθεί το
μεγαλύτερο μέρος των δασμών που
επέβαλε η Ουάσιγκτον σε κινεζικά
προϊόντα αξίας 250 δισ. δολαρίων.
Το ίδιο ισχύει και για την απειλή
της Ουάσιγκτον να επιβάλει περαι-
τέρω δασμούς εάν δεν προχωρήσει
η Κίνα σε μεταρρυθμίσεις.

Σύμφωνα με τον οικονομολόγο
του Bloomberg Τομ Ορλίκ, η εκε-
χειρία ανάμεσα στις ΗΠΑ και στην
Κίνα θα διαρκέσει. Η Κίνα δεν θα
προχωρήσει στις βαθιές διαρθρω-
τικές αλλαγές που απαιτούν τα
«γεράκια» της Ουάσιγκτον. Θα κι-
νηθεί τόσο όσο χρειάζεται για να
ισχυριστεί η Ουάσιγκτον ότι νί-
κησε, αλλά και για να την εξωθήσει
σε περαιτέρω μέτρα προστατευ-
τισμού. Ακόμη και στην περίπτωση

αυτή, πάντως, θα μειωθούν οι εξα-
γωγές το 2019.

– Θα σταματήσει η Federal Re-
serve να αυξάνει τα επιτόκια;

– Η Fed έχει προαναγγείλει δύο
αυξήσεις επιτοκίων για το 2019
και μία για το 2020 καθώς αισιο-
δοξεί πως θα συνεχιστεί η στιβαρή
ανάπτυξη. Οι επενδυτές εκτιμούν
πως η αισιοδοξία αυτή παραβλέπει
τις ενδείξεις επιβράδυνσης. Ηδη
ο φόβος πως η Fed αυξάνει πολύ
γρήγορα τα επιτόκια έχει προκα-
λέσει απώλειες στις μετοχές αμε-
ρικανικών εταιρειών. Ο πρόεδρος
Τραμπ θα εξακολουθήσει, άλλωστε,

να ασκεί πιέσεις στον επικεφαλής
της Fed, Τζερόμ Πάουελ, αν η νο-
μισματική πολιτική της παραμένει
περιοριστική.

Σύμφωνα με τους οικονομολό-
γους του Bloomberg, Τιμ Μάχεντι
και Γελένα Σουλιάτγεβα, η επιβρά-
δυνση και η δυσχέρεια στη χρη-
ματοδότηση δεν επαρκούν για να
σταματήσει η Fed τις αυξήσεις
των επιτοκίων. Ο ρυθμός ανάπτυ-
ξης της οικονομίας θα μετριασθεί,
αλλά θα παραμείνει πάνω από το
μακροπρόθεσμο δυναμικό της.

– Μπορεί να ελέγξει η Κίνα την
επιβράδυνσή της χωρίς μέτρα
στήριξης;

– Μετά το πρώτο τρίμηνο του
έτους θα φανεί ποιος θα είναι ο αν-
τίκτυπος του εμπορικού πολέμου
στις εξαγωγές. Μέχρι την 1η Μαρ-
τίου θα έχει φανεί, άλλωστε, αν ση-
μειώνεται πρόοδος στις εμπορικές
συνομιλίες ανάμεσα στην Ουάσιγ-
κτον και στο Πεκίνο. Οι κινεζικές
αρχές επιθυμούν να προχωρήσουν
με στοχευμένα μέτρα τόνωσης της
οικονομίας. Πολλά θα εξαρτηθούν,

πάντως, από την κατανάλωση, που
στα τέλη του 2018 επιβραδύνθηκε.
Ισως τα χρέη των κινεζικών νοι-
κοκυριών σε συνδυασμό με το αυ-
ξημένο κόστος ζωής στις μεγάλες
πόλεις αρχίζουν να «δαγκώνουν».
Το Πεκίνο μπορεί να αναγκαστεί
να στραφεί σε μια πιο επιθετική
στήριξη της ανάπτυξης.

Ο οικονομολόγος του Bloomberg
Τομ Ορλίκ εκτιμά πως η Κίνα μπορεί
να ελέγξει μια σταδιακή επιβρά-
δυνση των ρυθμών ανάπτυξης,
όμως όλα θα εξαρτηθούν από τον
εμπορικό πόλεμο. Αν αποκλιμακω-
θεί η ένταση με την Ουάσιγκτον
και δεν μειωθούν σημαντικά οι εξα-
γωγές της Κίνας, τότε οι κινεζικές
αρχές θα έχουν μεγαλύτερα περι-
θώρια ελιγμών για να χειριστούν
την κατάσταση. Αν, όμως, κλιμα-
κωθεί η ένταση με την Ουάσιγκτον,
η κινεζική ηγεσία θα αναγκαστεί
μάλλον να καταφύγει σε επιθετικά
μέτρα στήριξης της οικονομίας.
Ιδιαιτέρως αν ο συνδυασμός εξω-
τερικών και εσωτερικών προβλη-
μάτων οδηγήσει σε μεγάλη ανεργία
και προβλήματα επιχειρήσεων.

Καλοί και κακοί οιωνοί του 2019
Τι φέρνει το 2019 στην παγκόσμια οικονομία σε επτά ερωτήσεις - απαντήσεις

– Θα υπάρξει συμφωνία για το
Brexit;

– Εχουν αυξηθεί οι πιθανότητες
να μην επιτευχθεί συμφωνία. Η
Τράπεζα της Αγγλίας εκτιμά πως
κάτι τέτοιο θα είναι καταστροφή
για την οικονομία της Βρετανίας.
Οι περισσότεροι οικονομολόγοι
θεωρούν πως θα αποφευχθεί η κα-
ταστροφή, αλλά η ανάπτυξη δεν
θα είναι ικανοποιητική. Οι έμποροι
λιανικής έχουν πληγεί, η αγορά
ακινήτων επιβραδύνεται και ο πλη-
θωρισμός βρίσκεται σε επίπεδα
πάνω από τον στόχο της Τράπεζας
της Αγγλίας. Ως εκ τούτου, η ανά-
πτυξη θα είναι στην καλύτερη πε-
ρίπτωση περιορισμένη και κάτω
από τον ρυθμό που σημείωνε η
βρετανική οικονομία πριν από το
δημοψήφισμα του 2016.

Ο οικονομολόγος του Bloomberg
Νταν Χάνσον επισημαίνει πως η
πλειονότητα των Βρετανών βου-
λευτών τάσσεται κατά της εξόδου
από την Ε.Ε. χωρίς συμφωνία. Γι’
αυτό και φαίνεται πως θα υπάρξει
συμφωνία το 2019. Αν αυτή επι-
τευχθεί, θα δοθεί ώθηση στην ανά-
πτυξη, θα υπάρξει ασφάλεια και
ίσως εφαρμοστεί πιο χαλαρή δη-
μοσιονομική πολιτική. Τότε θα ακο-
λουθήσει ανάπτυξη κοντά στο 2%.

– Θα αντιμετωπίσουν οι αναδυό-
μενες αγορές νέα κρίση;

– Το 2019, η Fed δεν θα αυξάνει
τόσο επιθετικά τα επιτόκια, ενώ το
πετρέλαιο θα είναι φθηνό. Ετσι θα
υπάρχει σχετική ηρεμία στις αγορές.
Από δημοσκόπηση του Bloomberg
μεταξύ επενδυτών, διαπραγματευτών
και αναλυτών προκύπτει η πρόβλεψη
πως τα περιουσιακά στοιχεία των
αναδυόμενων αγορών θα ανακάμ-
ψουν το 2019. Σύμφωνα μάλιστα με
τη Morgan Stanley, οι αναδυόμενες
το επόμενο έτος θα αποτελέσουν
τον μοχλό ανάπτυξης της παγκόσμιας
οικονομίας. Υπάρχουν, ωστόσο, θύ-
λακοι κινδύνου, όπως η πολιτική κρί-
ση σε Αργεντινή και Τουρκία, ενώ
η Νότιος Κορέα είναι υπερχρεωμένη
και η Ρωσία κινδυνεύει από νέο κύμα
κυρώσεων. Η Νότιος Αφρική αγωνί-
ζεται με οικονομία που παραπαίει
εν μέσω πολιτικής αβεβαιότητας.

Ο οικονομολόγος του Bloomberg
Σκοτ Τζόνσον τονίζει πως η αβεβαι-
ότητα γύρω από τη νομισματική πο-
λιτική της Fed, το εμπόριο και τις
τιμές του πετρελαίου θα παραταθεί
και το 2019. Τυχόν επιβράδυνση της
παγκόσμιας ανάπτυξης μπορεί να
αποβεί περαιτέρω εις βάρος των ανα-
δυόμενων αγορών.

– Θα αρχίσει να αυξάνει τα επι-
τόκια η ΕΚΤ;

– Εχει δηλώσει πως τα επιτόκια
της Ευρωζώνης θα παραμείνουν σε
ιστορικά χαμηλά επίπεδα «τουλάχι-
στον μέχρι το καλοκαίρι του 2019».
Οι οικονομολόγοι συμμερίζονται την
άποψη της ΕΚΤ πως η Ευρωζώνη ση-
μειώνει σταθερή ανάπτυξη, παρά τα
τελευταία στοιχεία που κατατείνουν
σε επιβράδυνση. Αναμένουν, έτσι,
την πρώτη αύξηση των επιτοκίων
τον Σεπτέμβριο. Οι επενδυτές βλέ-
πουν τα πράγματα αλλιώς. Εκφράζουν

φόβους πως η Ευρωζώνη βρίσκεται
στα πρόθυρα παρατεταμένης επι-
βράδυνσης εν μέσω εμπορικού πο-
λέμου και πολιτικής αστάθειας. Εκτι-
μούν πως η πρώτη αύξηση επιτοκίων
θα έρθει γύρω στον Απρίλιο του 2020,
οπότε θα έχει αναλάβει καθήκοντα
ο διάδοχος του Μάριο Ντράγκι. Σύμ-
φωνα με τον Τζέιμι Μουρέι, οικονο-
μολόγο του Bloomberg, η ΕΚΤ θα
εξετάσει την πρώτη αύξηση των επι-
τοκίων το 2019 αν τα πράγματα εξε-
λιχθούν έτσι όπως περιμένουν ο Μά-
ριο Ντράγκι και οι συνεργάτες του.
Αν το μεγαλύτερο μέρος του 2019
σημειώνεται ανάπτυξη 0,5% κάθε
τρίμηνο και αυξάνονται οι μισθοί,
δεν θα έχει κανένα λόγο να αναβάλει
την αύξηση η ΕΚΤ. Μάλλον θα προ-
χωρήσει το 2019, αλλά ύστερα από
κάποιους μήνες.

Τι προβλέπεται για Brexit, 
αναδυόμενες αγορές 
και επιτόκια ΕΚΤ

<<<<<<

Η Fed δεν θα αυξάνει
τόσο επιθετικά
τα επιτόκια, ενώ
το πετρέλαιο
θα είναι φθηνό.

<<<<<<

Η αστάθεια στις αγορές
και η μείωση των εξα-
γωγών μάς προϊδεά-
ζουν πως η εποχή της
μεγάλης ανάπτυξης
έχει παρέλθει.

Η επιβράδυνση και η δυσχέρεια στη χρηματοδότηση δεν επαρκούν για να σταματήσει η Fed τις αυξήσεις των επι-
τοκίων. Ο ρυθμός ανάπτυξης θα μετριασθεί, αλλά θα παραμείνει πάνω από το μακροπρόθεσμο δυναμικό της.

Η ΕΚΤ θα εξετάσει την πρώτη αύξη-
ση των επιτοκίων το 2019, εάν τα
πράγματα εξελιχθούν έτσι όπως πε-
ριμένει ο Μάριο Ντράγκι.

Η γερμανική αυτοκινητοβιομηχανία
Volkswagen θα αναγκαστεί να εξε-
τάσει και πάλι το σχέδιο επενδύσεων
στα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, ύψους
30 δισ. ευρώ, μετά την απόφαση
που πήρε η Ευρωπαϊκή Ενωση τη
προηγούμενη Δευτέρα σχετικά με
τις εκπομπές αέριων ρύπων. Η Ε.Ε.
αποφάσισε να περιορίσει, μέχρι το
2030, κατά 37,5% τις εκπομπές διο-
ξειδίου του άνθρακα. Ο νέος στόχος
είναι πιο φιλόδοξος από τον αρχικό
που προέβλεπε μείωση των εκπομ-
πών διοξειδίου του άνθρακα κατά
30%. Πρακτικά, η αλλαγή σημαίνει
πως περισσότερο από το 40% των
αυτοκινήτων που πωλεί η Volkswa-
gen στην Ευρώπη θα πρέπει να είναι
ηλεκτρικά, δήλωσε ο Χέρμπερτ Ντις,
διευθύνων σύμβουλος της γερμα-
νικής αυτοκινητοβιομηχανίας. «Αυτό
σημαίνει πως το υπάρχον σχέδιο

αναδιαμόρφωσης (της παραγωγής)
δεν επαρκεί», είπε ο Ντις προσθέ-
τοντας ότι το σχέδιο επενδύσεων
της εταιρείας θα αναθεωρηθεί το
φθινόπωρο του 2019. Ταχύτερη
στροφή προς αυτοκίνητα που θα
κινούνται μέσω μπαταριών θα οδη-
γήσει σε ταχύτερη απόσυρση από
την αγορά των συμβατικών μοντέ-
λων που χρησιμοποιούν κινητήρα
εσωτερικής καύσης, σε αλλαγή των
σχεδίων παραγωγής και στην ανάγ-
κη για προμήθεια περισσότερων
μπαταριών, εξήγησε ο επικεφαλής
της αυτοκινητοβιομηχανίας με τις
μεγαλύτερες πωλήσεις παγκοσμίως.
Μπορεί οι κανονιστικές αρχές να
πιέζουν ασφυκτικά τις αυτοκινη-
τοβιομηχανίες ώστε να καταπολε-
μήσουν την κλιματική αλλαγή, ωστό-
σο ο Ντις ανέφερε πως εξακολουθεί
να είναι «τελείως ασαφές» πως θα

παραχθεί με φιλικό προς το περι-
βάλλον τρόπο η ενέργεια που απαι-
τείται για να κινηθεί ένας τόσο με-
γάλος αριθμός ηλεκτρικών αυτοκι-
νήτων, αλλά και πως θα δημιουρ-
γηθεί η υποδομή που απαιτείται
ώστε να φορτίζονται τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα. Πιο επιθετική στροφή
προς τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα απο-
τελεί πρόκληση τεραστίων διαστά-
σεων για τη Volkswagen. 

Η παραγωγή ηλεκτρικών μοντέ-
λων απαιτεί λιγότερες ώρες εργασίας
κατά τη συναρμολόγησή τους σε
σύγκριση με τα συμβατικά, πράγμα
που σημαίνει πως η επιτάχυνση της
παραγωγής ηλεκτρικών αυτοκινή-
των θα μπορούσε να οδηγήσει σε
προστριβές με το πανίσχυρο εργα-
τικό συνδικάτο της Volkswagen.
Εν τω μεταξύ, οι καταναλωτές δεν
δείχνουν ιδιαίτερα πρόθυμοι να

αγοράσουν ηλεκτρικά οχήματα, με
πολλούς εξ αυτών να επιλέγουν με-
γάλα σπορ αυτοκίνητα ελεύθερου
χρόνου, γεγονός που περιπλέκει
ακόμη περισσότερο τον προγραμ-
ματισμό για τη μετάβαση από τη
μία τεχνολογία στην άλλη. Οι νέοι
κανονισμοί πρακτικά αποτελούν
ποσόστωση για ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα, υποστηρίζει ο Ελμαρ Ντέγ-
κενχαρτ, διευθύνων σύμβουλος της
Continental, της δεύτερης μεγαλύ-
τερης εταιρείας παραγωγής ανταλ-
λακτικών για αυτοκίνητα. Ο Ντέγ-
κενχαρτ λέει πως οι αυτοκινητοβιο-
μηχανίες θα έπρεπε να έχουν με-
γαλύτερο περιθώριο επιλογών για
την τεχνολογία που θα χρησιμο-
ποιήσουν, ώστε να περιορίσουν τις
εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα,
διότι τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα εξα-
κολουθούν να είναι υπερβολικά

ακριβά για να τα προσφέρουν οι αυ-
τοκινητοβιομηχανίες στους πελάτες
τους σε λογικές τιμές. «Χωρίς προ-
σιτές λύσεις, δεν θα υπάρξουν αγο-
ραστές», αναφέρει ο Ντέγκενχαρτ.
«Δεν θα υπάρξουν τα επιθυμητά
αποτελέσματα όσον αφορά την προ-
στασία του περιβάλλοντος», προ-
σθέτει. Η Daimler, μητρική εταιρεία
της Mercedes-Benz, ανακοίνωσε
πως σκοπεύει να συμμορφωθεί με
τους στόχους για περιορισμό της
εκπομπής διοξειδίου του άνθρακα,
αν και προέβλεψε αύξησή τους το
2018 και το 2019. Ο Γερμανός υπουρ-
γός Οικονομικών Πέτερ Αλτμάιερ
δήλωσε πως δεν θα πρέπει να επι-
βαρυνθεί υπερβολικά η αυτοκινη-
τοβιομηχανία και ότι η μετάβαση
προς αυτοκίνητα που δεν θα εκπέμ-
πουν αέριους ρύπους θα πρέπει να
γίνει σταδιακά.

Νέοι κανόνες της Ε.Ε. πιέζουν την αυτοκινητοβιομηχανία

Ο Γερμανός υπουργός Οικονομικών
Πέτερ Αλτμάιερ δήλωσε ότι δεν θα
πρέπει να επιβαρυνθεί υπερβολικά
η αυτοκινητοβιομηχανία και πως η
μετάβαση προς αυτοκίνητα που δεν
θα εκπέμπουν αέριους ρύπους θα
πρέπει να γίνει σταδιακά.
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Η Airbnb «κατακτά» και τα ελληνικά βουνά
Εκατοντάδες εξοχικά σε χειμερινά θέρετρα ενοικιάζονται μέσω ψηφιακών πλατφορμών

Και ξενοδοχεία
Εκτός από τα χιλιάδες απούλητα
εξοχικά, μεγάλος είναι και ο
αριθμός των ξενοδοχειακών μο-
νάδων που βρίσκονται σε χειμε-
ρινούς τουριστικούς προορι-
σμούς και έχουν πλέον περιέλ-
θει στα χέρια των τραπεζών.
Αποτελούν μάλιστα και την
πλειονότητα των ξενοδοχει-
ακών ακινήτων που βρίσκονται
στα χαρτοφυλάκιά τους.

Οι ξένοι τουρίστες

Στην περαιτέρω αύξηση της
επισκεψιμότητας και της έλευ-
σης και ξένων τουριστών σε δη-
μοφιλείς τουριστικούς προορι-
σμούς του χειμώνα αποβλέπουν
όσοι έχουν «ξεμείνει» με ανα-
ξιοποίητες εξοχικές κατοικίες ή
ξενώνες. Στο πλαίσιο αυτό, ο ρό-
λος των ψηφιακών πλατφορμών
βραχυχρόνιας μίσθωσης αναμέ-
νεται να είναι καθοριστικός.

Οι μετατροπές

Στελέχη της αγοράς ακινήτων επι-
σημαίνουν ότι αρκετές από τις
απούλητες μεζονέτες μπορούν να
μετασκευαστούν και να μετατρα-
πούν σε δωμάτια/διαμερίσματα
που να μισθώνονται μέσω Airbnb
στο μέλλον. Για παράδειγμα, ένα
ακίνητο των 400 τ.μ. (και είναι αρ-
κετά αυτά στις περιοχές αυτές)
μπορεί εύκολα να χωριστεί σε
τρία τέσσερα μικρότερα διαμερί-
σματα προς αξιοποίηση.

Βυθίστηκαν οι τιμές πώλησης των «σαλέ» την τελευταία δεκαετία

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε πεδίον δόξης λαμπρόν και για τις
χειμερινές εξοχικές κατοικίες εξε-
λίσσεται η αγορά των βραχυχρόνιων
μισθώσεων, καθώς αυξάνεται χρόνο
με τον χρόνο ο αριθμός των προ-
σφερόμενων ακινήτων μέσω των
σχετικών ψηφιακών πλατφορμών.

Προορισμοί όπως το Πήλιο, η
Αράχωβα και το Καϊμακτσαλάν φι-
γουράρουν μεταξύ των δημοφιλέ-
στερων επιλογών χειμερινού του-
ρισμού, αν και, επί του παρόντος,
η συντριπτική πλειονότητα της ζή-
τησης προέρχεται από την εγχώρια
αγορά, δηλαδή από Ελληνες επι-
σκέπτες. Πάντως, σύμφωνα με στε-
λέχη της αγοράς ακινήτων, εφόσον
οι ομορφιές της ελληνικής υπαίθρου
και τον χειμώνα ανακαλυφθούν από
περισσότερους ξένους επισκέπτες,
είναι σαφές ότι σε λίγα χρόνια θα

πολλαπλασιαστεί με γεωμετρική
πρόοδο ο αριθμός των σχετικών αγ-
γελιών, όπως άλλωστε συνέβη και
με άλλες περιοχές της χώρας. Ακόμα
κι έτσι βέβαια, υπολογίζεται ότι η
μέση αύξηση των διαθέσιμων ακι-
νήτων ανέρχεται σε πάνω από 100%
κατά την περίοδο της τελευταίας
διετίας. Σύμφωνα με στοιχεία της
Airbnb, κατά την περίοδο των εορ-
τών, στο Πήλιο προσφέρονταν προς
ενοικίαση 306 ακίνητα, τα περισ-
σότερα μονοκατοικίες, με τη μέση
τιμή ενοικίασης να διαμορφώνεται
σε 98 ευρώ/ημερησίως. Αντιστοίχως,
στη δημοφιλή Αράχωβα, το μέσο
κόστος για την εκμίσθωση ακινήτων
διαμορφωνόταν σε 160 ευρώ, με τις
αγγελίες να ανέρχονται σε 157. Πάν-
τως, για ολόκληρα σπίτια το μέσο
κόστος ενοικίασης στην πάλαι ποτέ
«Μύκονο του χειμώνα», όπως είχε
επικρατήσει να λέγεται κατά τα χρό-

νια πριν από την οικονομική κρίση,
διαμορφώνεται πλησίον των 200
ευρώ/ημερησίως. Ακριβότερα μι-
σθώνονται τα ακίνητα στον Αγιο
Αθανάσιο της Πέλλας, άλλον ένα
δημοφιλή χειμερινό προορισμό.
Σύμφωνα με την ανάλυση των αγ-
γελιών από την Airbnb, το μέσο κό-
στος ενοικίασης ανέρχεται σε 200
ευρώ, κάτι που ίσως οφείλεται στο
ότι ο αριθμός των προσφερόμενων
ακινήτων είναι σχετικά χαμηλός,
μόλις 58 ακίνητα. Σε κάθε περίπτω-
ση, η όλο και μεγαλύτερη χρήση
υπηρεσιών βραχυχρόνιων μισθώ-
σεων από Ελληνες και ξένους επι-
σκέπτες έχει προσφέρει σημαντική
διέξοδο σε εκατοντάδες ιδιοκτήτες
ακινήτων, οι οποίοι έχουν «εγκλω-
βιστεί» στη συγκεκριμένη αγορά
επί 10 και πλέον χρόνια. Πρόκειται
για όσους προχώρησαν στην αγορά
πολυτελών σαλέ και βιλών σε χει-

μερινούς προορισμούς της χώρας
κατά την περίοδο από το 2002 μέχρι
το 2007, όταν οι αξίες είχαν βρεθεί
στο ζενίθ και στη συνέχεια είτε προ-
χώρησαν σε αναγκαστικές πωλήσεις
σε πολύ χαμηλότερη τιμή, εξαιτίας
αδυναμίας αποπληρωμής του δα-
νείου, είτε κράτησαν τα ακίνητά
τους, χωρίς όμως να μπορούν να
αποκομίσουν κάποιο οικονομικό
όφελος από αυτά, ελλείψει ζήτησης
είτε για αγορά είτε για ενοικίαση.

Πλέον, καθώς το κλίμα στην αγο-
ρά ακινήτων έχει αρχίσει να αντι-
στρέφεται και όλο και περισσότεροι
Ελληνες προτιμούν τις βραχυχρόνιες
μισθώσεις για τις διακοπές τους
(έναντι των ξενώνων/ξενοδοχείων)
και για χειμερινούς προορισμούς,
ο αριθμός των ιδιοκτητών που επι-
λέγουν να αξιοποιήσουν με τον τρό-
πο αυτό το χειμερινό εξοχικό τους
έχει αρχίσει να αυξάνεται σημαν-

τικά. Αξίζει να σημειωθεί ότι στην
περίπτωση της αγοράς των χειμε-
ρινών εξοχικών μεγάλο μέρος της
ζημίας από την οικονομική κρίση
την υπέστησαν κατασκευαστές, οι
οποίοι επένδυσαν στην αγορά αυτή,
συνήθως δανειζόμενοι, ανεγείρον-
τας κατά κανόνα πολυτελείς κατα-
σκευές, με συνολικό κόστος (μαζί
με την αγορά γης) άνω των 1.500
ευρώ/τ.μ. Χαρακτηριστική είναι η
εικόνα που περιέγραφαν τα προ-
ηγούμενα χρόνια μεσίτες επιση-
μαίνοντας την κατάσταση στο Λι-
βάδι της Αράχωβας, όπου μετά το
κατασκευαστικό «αμόκ» –σε σημείο
που μεζονέτες χτίστηκαν σχεδόν
και μέσα στη λίμνη– δεκάδες συγ-
κροτήματα ολοκληρώθηκαν στο
τέλος της προηγούμενης δεκαετίας,
δίχως καμία προοπτική πώλησης,
παραμένοντας ακόμα και σήμερα
χωρίς ιδιοκτήτες.

Ετος-ορόσημο χαρακτηρίζουν το
2018 φορείς της αγοράς ακινήτων
αναφορικά με τα χειμερινά εξοχικά,
καθώς οι τιμές κινήθηκαν ανοδικά,
έπειτα από δέκα και πλέον χρόνια
συνεχών μειώσεων.

Από το 2008 μέχρι και το 2017,
οι αξίες των εξοχικών κατοικιών
σε δημοφιλείς χειμερινούς προ-
ορισμούς κατέγραψαν συνεχείς
μειώσεις, με αποτέλεσμα να έχουν
υποχωρήσει κατά μέσον όρο 54%,
ενώ σε ορισμένες περιπτώσεις,
όπως στον Αγιο Αθανάσιο Πέλλας,
έχουν μειωθεί κατά 64%.

Σύμφωνα με την τελευταία ετή-
σια έρευνα της εταιρείας πιστο-
ποιημένων εκτιμητών Geoaxis Pro-
perty & Valuation Services, σε σχέ-

ση με το 2017, φέτος, οι ζητούμενες
τιμές πώλησης κατοικιών στην
Αράχωβα, στον Αγιο Αθανάσιο,
στο Καρπενήσι και στα Τρίκαλα
Κορινθίας κατέγραψαν ετήσια
άνοδο της τάξεως του 0,7% κατά
μέσον όρο. Στα Τρίκαλα Κορινθίας
οι τιμές αυξήθηκαν κατά 0,9%
σε 1.135 ευρώ/τ.μ., παραμένοντας
βέβαια κατά 49% χαμηλότερα
από το υψηλότερο σημείο στο
οποίο είχαν βρεθεί το 2008, όταν
τα αντίστοιχα ακίνητα πωλούνταν
αντί 2.250 ευρώ/τ.μ. Στην Αρά-
χωβα, σήμερα, τα ακίνητα που
κόστιζαν 3.000 ευρώ/τ.μ. πωλούν-
ται αντί 1.300 ευρώ/τ.μ., σημει-
ώνοντας μικρή αύξηση κατά
0,85% σε σχέση με το αντίστοιχο

περυσινό διάστημα.
Αντίστοιχα, στον Αγιο Αθανάσιο

Πέλλας, όπου οι αξίες είχαν φτάσει
στο ύψος των 3.300 ευρώ/τ.μ. το
2008, σήμερα, οι τιμές πώλησης
διαμορφώνονται σε 1.190 ευρώ/τ.μ.,
σημειώνοντας μικρή άνοδο κατά
0,65% σε σχέση με το προηγούμενο
έτος. Στο Καρπενήσι, η φετινή
άνοδος ανέρχεται σε 0,33%, με τις
αξίες να διαμορφώνονται σε 1.220
ευρώ/τ.μ. κατά μέσον όρο. Πάντως,
στη συγκεκριμένη περιοχή, η πτώ-
ση των τιμών από το 2008, όταν
ανέρχονταν σε 2.300 ευρώ/τ.μ.,
δεν ξεπερνά το 47%. Οπως ανα-
φέρει ο επικεφαλής της Geoaxis,
κ. Γιάννης Ξυλάς, «τα παραπάνω
αποτελέσματα αποτυπώνουν με

εύλογο τρόπο την υπερεκτίμηση
του Αγίου Αθανασίου αλλά και της
Αράχωβας (κυρίως Λιβαδιού) κατά
το τέλος της εποχής της υπέρμε-
τρης οικονομικής ευφορίας του
2008. Στον αντίποδα, το Καρπενήσι
αναπτυσσόμενο πιο ήπια κατά την
περίοδο προ του 2008 φαίνεται να
καταγράφει αναλογικά πιο ελεγ-
χόμενη πτώση». Σύμφωνα με τον
ίδιο, μπορεί μεν η πτωτική πορεία
των αξιών να έχει πλέον ολοκλη-
ρωθεί, ωστόσο οι συνθήκες για
την περαιτέρω ανάκαμψη των τι-
μών δεν φαίνεται να συντρέχουν
επί του παρόντος.

Επιπλέον, με δεδομένο ότι το 2019
θα αποτελέσει έτος διαδοχικών εκλο-
γικών αναμετρήσεων, οι προοπτικές

για ανάκαμψη της αγοράς χειμερι-
νών εξοχικών κατοικιών δεν φαί-
νεται να είναι ιδιαίτερα θετικές. Η
εν λόγω αγορά εξακολουθεί να εξαρ-
τάται σχεδόν αποκλειστικά από την
εγχώρια ζήτηση, η οποία δεν προ-
βλέπεται να ανακάμψει άμεσα.  

Αλλωστε, η τραπεζική χρημα-
τοδότηση παραμένει σποραδική
και αφορά μόνο αγοραστές με
υψηλό πιστοληπτικό προφίλ, οι
οποίοι, ούτως ή άλλως, ενδιαφέ-
ρονται περισσότερο για την από-
κτηση κύριας κατοικίας, ή για κά-
ποια επένδυση στην αγορά των
βραχυχρόνιων μισθώσεων της
Αθήνας, ή της Μυκόνου, παρά για
την απόκτηση κάποιου «σαλέ»
στην Αράχωβα.

Πάνω από 10.000 εξοχικές κατοι-
κίες, όπως επίσης και χιλιάδες
ακόμα τουριστικά καταλύματα,
ξενώνες και μικρά ξενοδοχεία σε
χειμερινούς τουριστικούς προορι-
σμούς, παραμένουν στα «αζήτη-
τα», απόρροια της οικονομικής
κρίσης των προηγούμενων ετών.
Ενδεικτικό της υπερβολικής ανά-
πτυξης των ετών που προηγήθη-
καν της οικονομικής κρίσης, όταν
το σύνολο του εγχώριου «τζετ σετ»
και σωρεία ελευθέρων επαγγελ-
ματιών (γιατροί, δικηγόροι κτλ.)
αναζητούσαν ένα σπίτι και για τις
χειμερινές (εκτός από τις καλο-
καιρινές) τους αποδράσεις, είναι
το ότι κάθε χρόνο, στην ευρύτερη
περιοχή της Αράχωβας, κατα-
σκευάζονταν τουλάχιστον 100 με-

ζονέτες, κυρίως από τεχνικές εται-
ρείες της Αθήνας. Αλλοι, λιγότερο
συντηρητικοί στις εκτιμήσεις τους,
αναφέρονταν σε έως και 200 νέα
ακίνητα που «έπεφταν» στην αγο-
ρά κάθε χρόνο.

Ακόμα χειρότερα για τους εμ-
πνευστές των σχεδίων αυτών,
ήταν το ότι τα περισσότερα από
τα ακίνητα αυτά αφορούσαν επι-
φάνειες της τάξεως των 300-400
τ.μ., τα οποία όχι μόνο ήταν δύ-
σκολο να συντηρηθούν, αλλά
υπερκάλυπταν τις ανάγκες των
υποψήφιων αγοραστών τους. Το
αποτέλεσμα ήταν ο κορεσμός της
αγοράς, ήδη πριν από το «χτύπη-
μα» που επέφερε η οικονομική
κρίση, η οποία ακολούθησε και
είχε ως αποτέλεσμα τον μαρασμό

ακόμα και ολόκληρων οικισμών
όπως το Λιβάδι, που αποτέλεσε
την πρώτη διέξοδο όσων δεν μπο-
ρούσαν να βρουν το ακίνητο της
αρεσκείας τους (ή που να αντέχει
το «πορτοφόλι» τους) στον κυρίως
οικισμό της Αράχωβας.

Οπως ανέφεραν μεσίτες με
άμεση εμπειρία από τις ημέρες
της «φούσκας» των χειμερινών

προορισμών, το διάστημα από το
2002 μέχρι και τα τέλη του 2005,
οι τιμές πώλησης ακινήτων στην
περιοχή της Αράχωβας αυξήθη-
καν ακόμα και κατά 100% σε ορι-
σμένα σημεία, τόσο για κατοικίες
όσο και για οικόπεδα. Ακριβότερα
πωλούνταν τα ακίνητα που βρί-
σκονται εγγύτερα στο χιονοδρο-
μικό κέντρο του Παρνασσού.
Ηταν η περίοδος της αθρόας έκ-
δοσης στεγαστικών δανείων από
τις τράπεζες, ακόμα και στο 120%
της αξίας του προς απόκτηση
ακινήτου, καθώς εκτός από το
κόστος αγοράς χορηγούνταν και
επιπλέον «επισκευαστικό» δάνειο
για την επίπλωσή του, ή τη δια-
μόρφωση ορισμένων από τα χα-
ρακτηριστικά του.

Μάλιστα, ήταν τέτοια η ζήτηση
που για ορισμένα χρόνια, κυρίως
μέχρι το 2006, ορισμένοι ιδιώτες
προχωρούσαν σε αγορές οικοπέ-
δων εκτός σχεδίου, με στόχο να
κατασκευάσουν και να πωλήσουν
οι ίδιοι τρεις μεζονέτες, αποσβέ-
νοντας με τον τρόπο αυτό το κό-
στος της τέταρτης, την οποία και
κρατούσαν για ίδια χρήση. Μάλι-
στα, ανάλογα με το σημείο του οι-
κοπέδου, οι τιμές ενδεχομένως
και να ήταν υψηλότερες, επιτρέ-
ποντάς τους να καταγράψουν ακό-
μα και κέρδη. Ενα πρόσθετο πλε-
ονέκτημα της αγοράς οικοπέδου,
έναντι της απευθείας αγοράς έτοι-
μου σπιτιού, ήταν ότι ο μελλον-
τικός ιδιοκτήτης εξασφάλιζε ου-
σιαστικά έναν πολύ μεγαλύτερο

χώρο πέριξ της οικίας του, ενώ
επιπλέον όριζε ο ίδιος τις προδια-
γραφές του εξοχικού του. Αντιθέ-
τως, όσοι αγόραζαν έτοιμο σπίτι
(εκτός φυσικά από τον κυρίως οι-
κισμό της Αράχωβας) αποκτούσαν
ουσιαστικά εξ αδιαιρέτου ιδιοκτη-
σία σε κοινό οικόπεδο.

Σε κάθε περίπτωση, με το ξέ-
σπασμα της κρίσης η αγορά των
χειμερινών εξοχικών κατοικιών
ήταν η πρώτη που «χτυπήθηκε»,
καθώς, σε αντίθεση με τα εξοχικά
σε θερινούς τουριστικούς προ-
ορισμούς, στηριζόταν αποκλει-
στικά στη ζήτηση από την εγχώρια
αγορά. Μόλις αυτή περιορίστηκε
σε... υπό το μηδέν επίπεδα, ήταν
σαφές ότι το πλήγμα θα ήταν με-
γάλο και άμεσο.

Στα αζήτητα περισσότερα από 10.000 ακίνητα σε χειμερινούς προορισμούς
<<<<<<

Με το ξέσπασμα 
της κρίσης, 
η συγκεκριμένη αγορά
ήταν η πρώτη 
που «χτυπήθηκε».
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Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ*

Πώς φαντάζεσθε ένα πολιτικό θρίλερ
στη συγγραφή του οποίου συμ-
πράττουν ένας χαρισματικός πρώην
Aμερικανός πρόεδρος και ένας δη-
μοφιλής μυθιστοριογράφος; Ο Μπιλ
Κλίντον, που για πρώτη φορά κα-
ταπιάνεται με το μυθιστόρημα, συ-
νεισφέρει μια μοναδική γνώση της
πολιτικής και ο Τζέιμς Πάτερσον
προσθέτει τη δική του τέχνη του
σασπένς, χάρις στην οποία έχει
πουλήσει πάνω από 375 εκατομ-
μύρια βιβλία. Από αυτή τη συνερ-
γασία περισσεύουν το μυστήριο,
η αγωνία και η δράση, αλλά απου-
σιάζει το σεξ, καθώς ο αναγνώστης
επιχειρεί να ξεδιαλύνει τον γρίφο
από τον οποίο εξαρτάται η τύχη
της Αμερικής.

Τα ίχνη του Κλίντον είναι εμ-
φανή, καθώς μας οδηγεί στα άδυτα
του Λευκού Οίκου και στις ίντριγ-
κες της Ουάσιγκτον στο πενθήμερο
που εκτυλίσσεται η ιστορία. Ο πρό-
εδρος Τζόναθαν Ντάνκαν, πρώην
κυβερνήτης της Βόρειας Καρολίνας
και αιχμάλωτος πολέμου στο Ιράκ,
με κλονισμένη υγεία, είναι αφο-
σιωμένος στη μοναχοκόρη του
Λίλι μετά τον θάνατο της συζύγου
του, δεν εμπιστεύεται την αντι-
πρόεδρο Κάθριν Μπραντ, εκτιμά
την προσήλωση της επιτελάρχου
του Λευκού Οίκου Κάρολιν Μπροκ
και δεν κρύβει την περιφρόνησή
του για τον πρόεδρο της Βουλής
Λέστερ Ρόουντς, ο οποίος μηχα-
νορραφεί με απώτερο σκοπό την
καθαίρεσή του.

Ο Ντάνκαν βρίσκεται αντιμέτω-
πος με μια εφιαλτική απειλή ασφα-
λείας, ικανή να καταστρέψει τη
χώρα του. Δεν πρόκειται για εισβολή
στρατού ή επίθεση με πυρηνικά
όπλα, αλλά για έναν αόρατο εχθρό
με τη μορφή ενός φονικού ιού που
έχει διεισδύσει στους ηλεκτρονι-
κούς υπολογιστές που συνδέουν
τα δίκτυα ηλεκτρισμού, υδροδό-
τησης, συγκοινωνιών, επικοινω-

νιών, υγείας, άμυνας και τραπεζών,
έτοιμου να επιτεθεί όταν δοθεί η
εντολή, προκαλώντας χάος, τρόμο,
βία και αναρχία στην Αμερική με
αλυσιδωτές επιπτώσεις και στο
εξωτερικό.

Η συμμορία
Την επιχείρηση έχει αναλάβει,

έναντι αδράς αμοιβής, ο πιο επι-
κίνδυνος κυβερνοτρομοκράτης
στον κόσμο, ο Τούρκος ακραίος
εθνικιστής Σουλιμάν Τζιντορούκ,
επικεφαλής των «Υιών της Τζιχάντ»,
που στρατολογεί δύο ιδιοφυΐες από
αυτόνομες φιλορωσικές περιοχές,
τη Νίνα από την Αμπχαζία και τον
σύντροφό της Αουγκι, από το Ντο-
νέτσκ της ανατολικής Ουκρανίας.
Η πρώτη έχει επιφορτισθεί με τη
δημιουργία του ιού και ο δεύτερος
με τη διασπορά του.

Καθώς όμως οι δυο τους συνει-
δητοποιούν το μέγεθος της επικεί-
μενης καταστροφής, αυτομολούν
και προσφέρονται να αδρανοποι-
ήσουν τον ιό, με την κωδική ονο-
μασία «Σκοτεινοί αιώνες», ζητώντας
ως αντάλλαγμα τη μεσολάβηση της
Ουάσιγκτον, ώστε να χορηγηθεί
αμνηστία στη Νίνα από την κυβέρ-
νηση της Γεωργίας. Για να αποκτή-
σουν μάλιστα αξιοπιστία στον Λευ-
κό Οίκο επικαλούνται μια βραχεία,
δοκιμαστική μόλυνση των ηλε-
κτρονικών υπολογιστών του Πεν-

ταγώνου και του δικτύου υδροδό-
τησης στο Λος Αντζελες, που προ-
καλούν πανικό. Μπροστά στον θα-
νάσιμο κίνδυνο που αντιμετωπίζει
η χώρα του, ο πρόεδρος, παρά τους
αρχικούς ενδοιασμούς του, απο-
φασίζει να διαπραγματευθεί και
με τον διάβολο. Τα ίχνη του Πά-
τερσον είναι τώρα ορατά, καθώς
κλιμακώνεται η αγωνία. Ο Ντάνκαν
μεταμφιεσμένος συναντάται μυ-
στικά με τον Αουγκι στο γήπεδο
μπέιζμπολ της Ουάσιγκτον, ενώ
η Νίνα τους περιμένει σε ένα αυ-
τοκίνητο έξω από το γήπεδο. Σε
αναζήτηση όμως των δύο «προ-
δοτών» βρίσκεται ομάδα μισθο-
φόρων του Τζιντορούκ, με επικε-
φαλής μία επαγγελματία δολοφόνο
από τη Βοσνία με το παρατσούκλι
Μπαχ, που λατρεύει τον μεγάλο
συνθέτη της κλασικής μουσικής.

Η Μπαχ προσπαθεί να δολοφο-
νήσει τη Νίνα, καταδιώκοντας συ-
νάμα και τον Αουγκι, ο οποίος απο-
πειράται να διαφύγει με τον πρό-
εδρο σε ένα απομονωμένο αγρό-
κτημα της Βιρτζίνια. Το ζητούμενο
είναι να φτάσουν εκεί και με τη
βοήθεια και άλλων προγραμματι-
στών να προσπαθήσουν να λύσουν
τον γόρδιο δεσμό εξουδετέρωσης
του ιού, αποστολή όμως στην οποία
η Νίνα, που βρίσκεται διαρκώς σε
θανάσιμο κίνδυνο, είναι απολύτως
απαραίτητη. Για τον έξω κόσμο, ο
πρόεδρος αγνοείται και οι εικασίες
για την εξαφάνισή του πληθαίνουν,
τραβώντας την προσοχή των ηγε-
τών του Ισραήλ, της Γερμανίας και
της Ρωσίας.

Η αγωνία κορυφώνεται καθώς
πλησιάζει απειλητικά η ώρα μηδέν,
και το δράμα λύνεται όταν αποκα-

λύπτεται από πού ξεκίνησε η όλη
συνωμοσία. Στο σχέδιο φαίνεται
πως εμπλέκονται Σαουδάραβες
πράκτορες, αλλά και υψηλά ιστά-
μενοι από τη Μόσχα. Πάνω απ’ όλα
όμως, αν περνάει ένα σαφές μήνυμα
κάτω και πίσω από τις γραμμές (το
οποίο φαίνεται να έχει αποδέκτη,
στη θεωρία έστω, τον σημερινό
ένοικο του Λευκού Οίκου και όχι
μόνο), είναι ο διεθνής, παγκόσμιος
κίνδυνος της ακραίας πόλωσης,
της τοξικής παραπολιτικής γραμμής
τόσο από τους ίδιους τους πολιτι-
κούς όσο και τα μέσα επικοινωνίας
και δικτύωσης, που δηλητηριάζει
την ατμόσφαιρα και υπονομεύει
κάθε πιθανότητα πολιτικής λύσης
απέναντι σε καυτά προβλήματα.
Την ίδια στιγμή, οι δύο συγγραφείς
μοιάζουν να απευθύνουν έκκληση
(εδώ ίσως να γίνεται πιο εμφανής
ο ρόλος του Μπιλ Κλίντον ως συν-
συγγραφέα) για προστασία της Δη-
μοκρατίας, με αιχμές που παρα-
πέμπουν στους κινδύνους που ελ-
λοχεύουν σήμερα.

  Το βιβλίο των Μπιλ Κλίντον - Τζέιμς
Πάτερσον «Ο πρόεδρος αγνοείται»

(μτφρ. Γιάννη Σπανδωνή, σελ. 544) 
κυκλοφορεί από τις εκδόσεις Ωκεανίδα.

Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε ως
προϊστάμενος του Γραφείου Τύπου 
στην ελληνική πρεσβεία της Ουάσιγκτον.

Εξαφάνιση στον Λευκό Οίκο
Ο Μπιλ Κλίντον και ο Τζέιμς Πάτερσον συμπράττουν συγγραφικά, σε ένα πολιτικό θρίλερ με επίκαιρο μήνυμα

Το μυθιστόρημα «Ο πρόεδρος αγνοείται» μας οδηγεί στα άδυτα του Λευκού Οίκου και στις ίντριγκες της Ουάσιγκτον κατά το πενθήμερο που εκτυλίσσεται η ιστορία.

Στο βιβλίο «Ο πρόεδρος αγνοείται»
περισσεύουν το σασπένς, η δράση,
το μυστήριο και η αγωνία.

Ο Τζέιμς Πάτερσον με τον Μπιλ Κλίντον, συν-συγγραφείς του μυθιστορήματος.

Ο πρόεδρος Ντάνκαν
βρίσκεται αντιμέτωπος με
έναν φονικό ηλεκτρονικό
ιό, που απειλεί να φέρει
χάος, τρόμο, βία και
αναρχία στην Αμερική.

Οι δύο συγγραφείς μοιά-
ζουν να απευθύνουν έκ-
κληση για προστασία της
Δημοκρατίας, με αναφο-
ρές στους κινδύνους που
ελλοχεύουν σήμερα.
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Η θεατρική ομάδα «Σόλο για
Τρεις» συνεχίζει της παραστάσεις
του εμβληματικού έργου του Ευ-
γένιου Ιονέσκο «Η Φαλακρή Τρα-
γουδίστρια», έργο το οποίο καθιέ-
ρωσε το «θέατρο του παραλό-
γου». Η σκηνοθεσία είναι της Μα-
ρίας Μανναρίδου Καρσερά και με
την παράσταση αυτή κλείνει ένας
κύκλος θεατρικών παραγωγών της
ομάδας, με τις παραστάσεις «Πίν-
τερ Χ 11», «Και το Όνομα αυτού»
και «Αντρόνικος ή ο Ζωγκράφος».
«Η Φαλακρή τραγουδίστρια» γρά-
φτηκε το 1948 και ακόμα και σή-
μερα είναι επίκαιρο. Χλευάζει το
παράλογο στην επικοινωνία μετα-
ξύ των ανθρώπων, σατιρίζει θέμα-
τα όπως η ισοπέδωση της ταυτότη-
τας του ατόμου, η αποδοχή των
σλόγκαν από τις μάζες, καθώς και
τις συνταγές ιδεών που τροφοδο-
τούν και μεταμορφώνουν τις κοι-

νωνίες σε συλλογικά αυτόματα.
Διαδραματίζεται σε ένα τυπικό αγ-
γλικό σαλόνι, ενός τυπικού αγγλι-
κού ζευγαριού του κυρίου και της
κυρίας Σμιθ. Είναι ένα τυπικό αγ-
γλικό απόγευμα, όταν ξαφνικά ει-
σβάλουν στο σαλόνι τους το φιλικό
τους ζευγάρι Μάρτινς, το οποίο
μαζί με την υπηρέτρια του σπιτιού
και έναν πυροσβέστη φροντίζουν
για την διατάραξη της αγγλικής
ηρεμίας τους. Συμμετέχουν οι:
Βαλεντίνος Κόκκινος, Δημήτρης
Αντωνίου, Ηλιάνα Κάκκουρα, Θα-
νάσης Δρακόπουλος, Φώτης Απο-
στολίδης, Χριστιάνα Λάρκου και
Χριστίνα Χριστόφια. Παραστάσεις
από τις 9 Ιανουαρίου μέχρι και τις
24 Ιανουαρίου, ώρα 8:30 μ.μ. κά-
θε Τετάρτη και Πέμπτη. Θέατρο
Χώρα – Κοραή 1, (Πλατεία Αρχιεπι-
σκοπής), Λευκωσία. Πληροφορίες
τηλέφωνο 99711261.

Η «Αναφορά στον Γκρέκο», το τελευταίο
έργο του σημαντικού συγγραφέα Νίκου
Καζαντζάκη, ανεβαίνει στο Παττίχειο Δη-
μοτικό Θέατρο Λεμεσού σε μια ελεύθερη
διασκευή και με την υποκριτική και σκη-
νοθετική σφραγίδα του καλλιτέχνη Τάκη
Χρυσικάκου. Ο Τάκης Χρυσικάκος, μέσα
από τον κορυφαίο θεατρικό μονόλογο, ερ-
μηνεύει τον Νίκο Καζαντζάκη και πρόσω-
πα του έργου του και συνομιλεί με τους
πρωταγωνιστές του. Ταξιδεύει τους θεα-
τές στους σταθμούς της ανηφορικής
πνευματικής πορείας του Καζαντζάκη και
ζωντανεύει επί σκηνής με τον λόγο του,
τη ζωή και τα βιώματά του. Η παράσταση
«Αναφορά στον Γκρέκο», εγκαινιάζει και
την εναλλακτική σκηνή 100 θέσεων «Πατ-

τίχειο On Stage», η οποία δημιουργήθηκε
πάνω στη σκηνή του Παττιχείου Λεμεσού,
δίδοντας τη δυνατότητα στους θεατές να
βρίσκονται σε απόσταση αναπνοής από το
θέαμα και τον καλλιτέχνη. Παραστάσεις 8,
9, και 10 Ιανουαρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Παττί-
χειο Θέατρο, Αγίας Ζώνης 6, Λεμεσός.
Πληροφορίες και προπώληση εισιτηρίων
τηλέφωνο 25377277, www.pattihio.com.cy

ΑΦΗΓΗΣΗ
«Ιστορίες
των Κόσμων»
Η Marina Katsari (αφήγηση, κλαρίνο)
και ο Vaggelis Gettos (ακορντεόν, λα-
ούτο, κιθάρα, κρουστά) αναζητούν τις
λέξεις και τους ήχους σε ιστορίες της
Κεντρικής Αφρικής, της Ρωσίας και
της Αραβίας, δημιουργώντας τη δική
τους ιδιαίτερη ατμόσφαιρα στο νέο
χώρο του Kafenio o Platanos. Σάββα-
το 12 Ιανουαρίου, ώρα 8:00 μ.μ. Κα-
φενείο Ο Πλάτανος, αρχιεπισκόπου
Μακαρίου Γ΄, Καϊμακλί.
Πληροφορίες τηλέφωνο 99584374.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Περί αυτού
πρόκειται...

« Θ α σας πω μια ιστορία. Τις προάλλες
πήγα στον καρδιολόγο μου και εκεί

που κουβεντιάζαμε μου διηγήθηκε ένα
περιστατικό: Ηταν στο “401” και έκανε
ηλεκτροκαρδιογράφημα σε έναν νεαρό
στρατιώτη με σοβαρό πρόβλημα καρδιάς.
Κάποια στιγμή τα βλέμματά τους συναν-
τήθηκαν και ο φαντάρος άρχισε να κλαίει.
Εκείνος ταράχτηκε τόσο πολύ που παρά-
τησε τον ασθενή και βγήκε έξω. Και εγώ
του είπα: Εμένα αυτή είναι η δουλειά μου.
Να αγκαλιάζω τους ανθρώπους και να
κλαίω μαζί τους. Εσύ τους κοιτάς μέσα από
την οθόνη. Εγώ τους αγκαλιάζω. Ο Σαίξπηρ,
ο Πίντερ, ο Ευριπίδης, ο Αισχύλος κ.ο.κ.
είναι όντα που αγκαλιάζουμε και εκείνοι
αγκαλιάζουν εμάς. Κάποτε μας σφίγγουν
λίγο περισσότερο, κάποτε μας πονάνε,
κάποτε δακρύζουμε, κάποτε χαλαρώνουμε,
κάποτε αγριεύουμε, αλλά πάντως είμαστε
αγκαλιασμένοι. Περί αυτού πρόκειται...».

Το 2001 ο Γιώργος Μοσχίδης συμπλή-
ρωνε 50 χρόνια στο θέατρο, τα γιόρτασε
παίζοντας τον ρόλο του πατέρα στο «Ημε-
ρολόγιο της άμμου» του Δημήτρη Κορδάτου
(στο «Εμπρός» σε σκηνοθεσία Τάσου Μπαν-
τή). Η συνέντευξη με την «Κ», απ’ όπου
και το απόσπασμα, δημοσιεύθηκε Απρίλιο
του 2001.

Ξαναδιαβάζοντας αυτήν, την τυπωμένη,
συνάντηση, διαπίστωσα ότι εκείνος ο
ρόλος είχε πολλά στοιχεία από την προ-
σωπικότητα του Γιώργου Μοσχίδη, που
έφυγε από τη ζωή τις τελευταίες μέρες
του 2018 σε ηλικία 87 ετών. Μνήμες, αι-
σθήματα, άνθρωποι ξέμπαρκοι και καρα-
βοτσακισμένοι, ένα έργο ρευστό και «άμορ-
φο» σαν την άμμο, αποσπασματικό και
«δεσμευτικό» όπως το ημερολόγιο.

Με τη χαρακτηριστική βραχνάδα της
φωνής του και την αψάδα της συμπερι-
φοράς του, παρατηρητικός, επινοητικός,
χιουμορίστας, εγκάρδιος και αυστηρός,
διέσχισε δεκαετίες επί της σκηνής και επί
της ζωής. Το 2014 συνυπήρξε, τελευταία
φορά, στο Εθνικό Θέατρο με τον Γιώργο
Μιχαλακόπουλο, την πιο στέρεη ίσως θε-
ατρική φιλία του, στην παράσταση «Ενας
άνθρωπος για όλες τις εποχές», του Ρόμπερτ
Μπολτ που σκηνοθέτησε ο Βαγγέλης Θε-
οδωρόπουλος.

Ο Μιχαλακόπουλος έπαιζε τον θρησκό-
ληπτο Τόμας Μουρ, ο Μοσχίδης τον καρ-
δινάλιο Γουίλις, μικρό ρόλο αλλά αλησμό-
νητο. Ούτως ή άλλως, με τον ίδιο επαγ-
γελματισμό, υπηρετούσε πρωταγωνιστι-
κούς, δευτεραγωνιστικούς ρόλους, μονο-
λόγους και μικρά περάσματα, εμπλουτί-
ζοντας κάθε εμφάνισή του με το στιβαρό
ταμπεραμέντο του. «Στιβαρό», χωρίς αυ-
ταρέσκεια, ανάγκη για αυτοπροβολή. Ηταν
άνθρωπος μοναχικός, αλλά όχι μόνος. Αρι-
στοκράτης και προλετάριος, τόσο στην
καταγωγή όσο και στην ερμηνευτική κλί-
μακά του.

Ο Γιώργος Μοσχίδης ανήκε σε μια γενιά
ηθοποιών που συμπορεύτηκαν και συ-
στρατεύτηκαν, όταν χρειάστηκε, με δε-
σμούς ισχυρούς. Περισσότερα τους ένωναν
παρά τους χώριζαν ακόμη κι όταν έμενε
η εντύπωση μιας απόστασης ή μικροπα-
ρεξηγήσεων από πικρίες, που μοιάζουν
ασήμαντες τώρα πια. Αγαπούσαν την ομα-
δική δουλειά, έφτιαχναν παρέες, σμίλευαν
τον χρόνο με συναντήσεις και αφηγήσεις.
Ετρεφαν μεγάλο σεβασμό, δέος σχεδόν,
στους δασκάλους. Κάθε φορά που εμφα-
νιζόταν ο Κάρολος Κουν ανάμεσά τους –
θυμάμαι μια Πρωτοχρονιά στα μέσα του
’80 σε φιλικό σπίτι– μετατρέπονταν όλοι
οι, 50άρηδες τότε πρωταγωνιστές, ένας
κι ένας, σε μαθητές. Αντιμετώπιζαν τον
δάσκαλο με τρακ, συστολή, μεγάλο θαυ-
μασμό και εξίσου μεγάλη φροντίδα.

Ο «έρωτας» είναι μια λέξη που χρησι-
μοποιούσε συχνά ο Γιώργος Μοσχίδης. Ελε-
γε για παράδειγμα: «Οταν νιώθω ερωτικά
με κάτι, αυτό το κάτι το κάνω καλά», ή
«Το θέατρο είναι σαν τον έρωτα. Οταν τε-
λειώνει μια παράσταση είναι σαν να τε-
λειώνει ένα φιλί, ένα χάδι, ένα αγκάλια-
σμα...».

«Σκεφτήκατε ποτέ να κάνετε κάτι άλλο,
εκτός από το θέατρο;», τον είχα ρωτήσει
τότε, το 2001. «Παλιά, ένας φίλος μου με
ρώτησε το ίδιο πράγμα. Γιατί θέλεις να
βγεις στο θέατρο; Επειδή νομίζεις ότι είναι
πιο εύκολο ή επειδή δεν ξέρεις να κάνεις
τίποτε άλλο; Δεν του απάντησα. Τώρα θα
του απαντούσα ότι, ναι, δεν ήξερα να κάνω
τίποτε άλλο».

Η αλήθεια είναι ότι πριν ασχοληθεί με
το θέατρο, πέρασε από το μυαλό του να
γίνει γεωπόνος. Του άρεσε η γη, την αγα-
πούσε. Εκείνη η επιθυμία έγινε πραγμα-
τικότητα σε μια βεράντα γεμάτη λουλούδια,
σε ένα ρετιρέ της Χατζηγιάννη Μέξη. Αφη-
σε έναν μικρό κήπο, περιποιημένο και
ολάνθιστο...

Φ τιάξαμε Υφυπουργείο Τουρισμού και
δέσαμε τον γάιδαρο, που λέγεται του-

ρισμός και που θα κάνει την Κύπρο μας
αγνώριστη τουριστικά. Ο ΚΟΤ άλλαξε και
έβαλε τα σκολιανά του και ο υφυπουργός
θα παρακάθεται στο Υπουργικό Συμβούλιο.
Προηγουμένως ο υπουργός Ενέργειας, Εμ-
πορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, όταν
πήγαινε στις συνεδριάσεις του Υπουργικού
ήταν περισσότερο της ενέργειας, του εμ-
πορίου και της βιομηχανίας, και λιγότερο
του τουρισμού, αλλά είχε τον ΚΟΤ και το
Δ.Σ. του και πορευόταν ο άνθρωπος. Οι
τουρίστες αυξάνονταν, η ήλιος και οι θά-
λασσες δεν μας έλειψαν, ευτυχώς ποτέ,
οπότε με κάποιες δυσκολίες, βέβαια, πο-
ρευόμασταν και σπάζαμε τα ρεκόρ αφίξεων
το ένα μετά το άλλο, τώρα δε που έχουμε
κοτζαμάν υφυπουργείο θα δείτε τι έχει να
γίνει.  Ο νέος υφυπουργός δεν είναι αλεξι-
πτωτιστής του τουρισμού, προέρχεται από
μία άκρως τουριστική οικογένεια – όχι
όμως από τη Μέκκα του τουρισμού μας,
την ελεύθερη Αμμόχωστο και αυτό είναι
μείον του, για κάποιους – από οικογένεια
που ξέρει από καλό τουρισμό και αυτό
πρέπει να του το πιστώσουμε. Βέβαια, θα
πρέπει να λάβουμε υπ’ όψιν μας ότι η ενα-
σχόληση της οικογένειας με τα τουριστικά

κοινά εδώ και δεκαετίες μπορεί να ενέχει
και κακοτοπιές, διότι πώς μπορείς να πας,
αν χρειαστεί, κόντρα με το θέλημα του πα-
τρός και τα θέσμια της οικογενείας; Θα
πρέπει να αποδείξει ο νέος υφυπουργός
ότι δεν μπήκε στην πολιτική για να κεφα-
λαιοποιήσει την κομματική του προέλευση,
ότι δεν ασχολήθηκε με τα κοινά για
να διαιωνίσει τις οικογενειακές
επιχειρήσεις, εν ολίγοις ότι δεν
επελέγη γιατί είναι γόνος, αλλά
γιατί μεταξύ των άλλων 45 που
προτάθηκαν στον Πρόεδρο ή
ο ίδιος σκέφτηκε είναι ο κα-
λύτερος, ο πιο καταρτισμένος και ο
ικανότερος να ηγηθεί της ατμομη-
χανής της κυπριακής οικονομίας,
που είναι ο τουρισμός. 

Οι προκλήσεις που έχει να αν-
τιμετωπίσει ο νέος μας θεσμός
είναι τόσες πολλές. Ας απα-
ριθμήσουμε μερικές, δια-
σύνδεση του τουριστικού
προϊόντος με τον πολι-
τισμό μας, υλικό και άυ-
λο. Με διαφήμιση στο
εξωτερικό που να δια-
φοροποιείται από το ελ-
ληνικό τουριστικό προ-

ϊόν, έτσι ώστε να μη μοιάζει η Κύπρος ένας
μακρινός ελληνικός προορισμός και το ση-
μειώνω επειδή συμβαίνει.  Ακριβώς επειδή
το Υφυπουργείο Τουρισμό κληρονομεί τον
ΚΟΤ και δεν πρέπει να ασχοληθεί με προσ-
λήψεις, οργανογράμματα και λοιπές πεζές
πραγματικότητες, θα πρέπει να καθίσουν
να δουν πώς ο τουρισμός θα ωθήσει άλλα
χαρακτηριστικά του τόπου μας, μιας και

τους αριθμούς τους πιάσαμε, άρα θα
πρέπει να τους διατηρήσουμε και φυσικά

να τους αυξήσουμε. Είπαμε, θά-
λασσα και ήλιο και καλό καιρό
τουριστικά τα αξιοποιούμε –

πολλές φορές κάνουμε και κα-
τάχρηση – να δούμε, λοιπόν, τι

άλλο θα πρέπει να προτείνουμε στους
επισκέπτες μας. Ας πούμε στους

ξένους ότι έχουμε πά-
ρα πολλά μνημεία,
αρχαία, βυζαντινά,

μεσαιωνικά, οθωμα-
νικά, νεότερα. Να φτιά-

ξουμε φυλλάδια που θα
υπάρχουν στα αεροδρόμια
της Λάρνακας και της Πά-
φου, να αναδείξουμε την

ντόπια γαστρονομία – τι κι αν
μας πήραν το χαλλούμι οι Άγ-

γλοι, εδώ έρχονται για να το φάνε, αν κα-
ταφέρουν να το βρουν στα μπουφέ των ξε-
νοδοχείων, βέβαια. Αλήθεια, με το κυπριακό
πρωινό τι θα κάνουν τα ξενοδοχεία μας; Ο
κύριος υφυπουργός θα πρέπει να το δει
επισταμένα το θέμα, κάτι θα ξέρει, δεν
μπορεί τόσα χρόνια στα πράγματα. Θα πρέ-
πει να δούμε τι κάνουμε με τον χειμερινό
τουρισμό και πώς θα τα αναπτύξουμε ήπιες
επιχειρηματικές ευκαιρίες στις ορεινές κοι-
νότητες, οι οποίες φυτοζωούν τον χειμώνα;
Πώς θα συντονιστούν οι επαρχίες και οι
δήμοι και οι κοινότητες να καθίσουν σε
ένα κοινό τραπέζι για να μην έχουμε 23
κινηματογραφικά φεστιβάλ το καλοκαίρι;
Τον Ακάμα πώς θα τον αξιοποιήσουμε για
ένα άλλο είδος τουρισμού που δεν χρειάζεται
ξενοδοχεία μεγαθήρια και παραλιάρες, πώς
θα τον διαφημίσουμε ως εναλλακτικό προ-
ορισμό; Λάρνακα και Λεμεσός πώς θα μπουν
δυναμικά στους προορισμούς κρουαζιέρας
της ανατολικής Μεσογείου, Ισραήλ, Αίγυ-
πτος, Κρήτη, Καστελόριζο, Ρόδο, Κάρπαθο,
(μακάρι να μπορούσαμε να είχαμε και τους
hot τουρκικούς προορισμούς).

Και μιας και τα είπαμε για το Υφυπουργείο
Τουρισμού, να είμαστε καλά να δούμε και
Υφυπουργείο Πολιτισμού… και στα δικά
μας, λοιπόν. 
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Ο ΚΟΤ ενηλικιώθηκε

Παράλληλα με την παράσταση «Η Πολύχρωμη Ιστο-
ρία της Φρίντα Κ.» στο Wherehaus 612 τρέχει η Έκ-
θεση «Remaking Frida» με τη συμμετοχή 21 καλλι-
τεχνών. Τα εκθέματα αντλούν τη θεματική τους από
τη ζωή και το έργο της μεξικανής ζωγράφου Φρίντα
Κάλο. Συμμετέχουν οι καλλιτέχνες: Αφροδίτη Αβρα-
αμίδου, Σόφη Αδάμου, Μαρία Αργυρού, Μάρω
Ασπρή, Έμιλυ Γεωργίου, Ζωή Γιάλλουρου, Παυλίνα
Δημητριάδη, Αγγέλα Ηρακλέους, Ιωάννα Κανάρη-
Παπαδοπούλου, Άννα-Μαρία Χαραλάμπους, Ηρώ
Κασκάνη, Χριστίνα Μαϊφόσιη, Φρόσω Μαύρου, Νι-
κόλας Μιχαηλίδης, Νικολέττα Παπαμιχαήλ, Γεωργία
Πηλαβάκη, Αριέτα Σταυρίδου, Μαρία Τσιάκκα – Πέ-
τρινες Δημιουργίες, Κατερίνα Ττάκκα, Πολύμνια Χα-
ραλάμπους και Γιώργος Γεωργίου - Lash Dolls. Διάρ-
κεια έκθεσης έως 3 Φεβρουαρίου, κάθε Τετάρτη,
Σάββατο και Κυριακή. Ώρες λειτουργίας: Εκτός πα-
ράστασης, από τις 5:30 μέχρι τις 7:30 μ.μ. Με την
παράσταση, μισή ώρα πριν από την έναρξη της, δη-
λαδή 8:00-8:30 μ.μ. , αλλά και μετά το πέρας της,
μέχρι και τις 11:15 μ.μ. Wherehaus 612 (Μιχαήλ Κου-
σουλίδη, Βιομηχανική Περιοχή Παλλουριώτισσας,
Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 70000138.

ΘΕΑΤΡΟ
«Αναφορά στον Γκρέκο» του Ν. Καζαντζάκη 

ΘΕΑΤΡΟ

«Η Φαλακρή τραγουδίστρια» του Ευγένιου Ιονέσκο

ΕΚΘΕΣΗ

«Remaking Frida» με συμμετοχή 21 καλλιτεχνών

ΜΟΥΣΙΚΗ
Συναυλία
Μουσικής
Δωματίου 
Οι μουσικοί της Συμφωνικής
Ορχήστρας Κύπρου, Virginie
Bove (φλάουτο) και Simeon
Spasov (όμποε), μαζί με τον
πιανίστα Borislav Alexandrov,
καθηγητή στο Ευρωπαϊκό Πα-
νεπιστήμιο παρουσιάζουν συ-
ναυλία μουσικής δωματίου στο
Τεχνόπολις 20 στην Πάφο. Το
τρίο ενώθηκε αποκλειστικά για
αυτή τη συναυλία, στην οποία
θα παρουσιάσουν πρόγραμμα
με έργα των Telemann, Gau-
bert, Saint-Saens Mendels-
sohn, Rachmaninov, Baton και
Chopin. Σάββατο, 12 Ιανουαρί-
ου ώρα 8:30 μ.μ. Τεχνόπολις
20, λεωφόρος Νικολάου Νικο-
λαΐδη 18 Πάφος. Πληροφορίες
τηλέφωνο 70002420, info@te-
chnopolis20.com. Kρατήσεις
μόνο τηλεφωνικώς.

ΕΚΘΕΣΗ
«Movement» του Φώτου Πρωτοπαπά
Η γκαλερύ «Αποκάλυψη» παρουσιάζει μία ιδιαίτερη καλλιτεχνική πρότα-
ση που θα εντυπωσιάσει το φιλότεχνο κοινό. Πρόκειται για το project του
καλλιτέχνη Φώτου Πρωτοπαπά που είναι ένα αφιέρωμα στο αγαπημένο
του αντικείμενο το αυτοκίνητο και ειδικά τα μοντέλα Porsche. Στα έργα με

τα αυτοκίνητα ο καλλιτέχνης αφίεται στο προσωπι-
κό του συναίσθημα και αγάπη για το αντικείμενο
που καταπιάνεται. Η ιδέα αυτή, άρχισε από τη προ-
ηγούμενη του δουλειά, με έκθεση που έγινε στη
Λεμεσό, με τίτλο «Don’t think paint». Ο Φώτος
σπούδασε στη Νέα Υόρκη, Καλές Τέχνες , όπου
απεφοίτησε με τιμητική διάκριση και έχει κάνει 19
ατομικές εκθέσεις και έργα του υπάρχουν σε ιδιω-

τικές συλλογές στην Κύπρο, στην Ελλάδα, στην Αγγλία, Γερμανία, Νέα Υόρ-
κη και στην Εθνική Πινακοθήκη της Κύπρου. Διάρκεια έκθεσης έως 26 Ια-
νουαρίου. Γκαλερύ Αποκάλυψη, Χύτρων 30, Μέγαρο Τοφάρκο, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22300150, info@apocalypse-gallery.com.cy
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Eφτασε στην Αθήνα ανυπομονώντας
να συναντήσει τους Ελληνες ανα-
γνώστες της και να επισκεφθεί την
Ακρόπολη. «Είναι υπέροχο να έχω
αναγνώστες σε άλλες χώρες και το
ελληνικό κοινό είναι πολύ ενθου-
σιώδες», μου λέει η Mπ. Α. Πάρις με
ενθουσιασμό ανάμεικτο με υπερη-
φάνεια. Το κέντρο της Αθήνας είναι
ηλιόλουστο και δείχνει χαρούμενη
χαζεύοντας από ψηλά την πρωτεύου-
σα όπως λάμπει στο φως· ανυπομονεί
για μια βόλτα μετά τη συνέντευξη.

Εγραψε το πρώτο της βιβλίο έπειτα
από παρότρυνση μιας από τις πέντε
κόρες της να λάβει μέρος σε ένα δια-
γωνισμό των Sunday Times. Ηταν
διακοπές στη Βρετανία και επιστρέ-
φοντας στη Γαλλία, όπου ζούσε εκεί-
νη την εποχή, αγόρασε έναν υπο-
λογιστή και άρχισε να γράφει. Εκείνο
το βιβλίο και λίγα ακόμη δεν κυκλο-
φόρησαν ποτέ, γιατί, αν και καλο-
γραμμένα, εκδότες και ατζέντηδες
της έλεγαν ότι δεν ήταν σωστά για
την αγορά. Στην ερώτησή της «και
ποια είναι σωστά για την αγορά;» η
απάντηση ήταν «τα ψυχολογικά θρί-

λερ». «Απάντησα ότι εγώ δεν θα
έγραφα ποτέ ψυχολογικό θρίλερ»,
μου λέει γελώντας, ξέροντας πια ότι
έχει ήδη υπογράψει τρία πολύ δη-
μοφιλή και πολυμεταφρασμένα ψυ-
χολογικά θρίλερ, τα «Πίσω από κλει-
στές πόρτες», «Η κατάρρευση» και
«Φέρε με πίσω» – κυκλοφορούν στην
Ελλάδα από τις εκδόσεις Bell. Οταν
παρ’ όλα αυτά ολοκλήρωσε το πρώτο,
για την ίδια ήταν απλώς ένα βιβλίο.
Εκπληκτη άκουσε τον εκδότη να της
λέει ότι ήταν ένα εξαιρετικό ψυχο-
λογικό θρίλερ και να της ζητάει να
γράψει κι άλλα. «Τελικά», λέει, «δεν
επέλεξα εγώ αυτό το είδος λογοτε-
χνίας, αυτό με επέλεξε».

Το σοκ για τις κόρες της
Συγγραφέας, όμως, ήθελε να γίνει

από όταν τα παιδιά της ήταν μικρά
και τους διηγούνταν αυτοσχέδιες
ιστορίες. «Σκεφτόμουν ότι, όταν θα
μεγάλωναν και θα είχα χρόνο, θα
έγραφα παιδικά βιβλία». Οι κόρες
της ήξεραν το όνειρό της και ήταν
σοκ γι’ αυτές όταν τους έδωσε να
διαβάσουν το «Πίσω από κλειστές
πόρτες». «Δεν μπορούσαν να το πι-
στέψουν, δεν καταλάβαιναν πώς γί-

νεται να γράψω κάτι τόσο σκοτεινό
και τρομακτικό. Την ίδια έκπληξη
εξέφρασαν και οι φίλοι μου, γιατί
είμαι ένας θετικός και ευτυχισμένος
άνθρωπος, και τους ξένισε ότι είχα
γράψει κάτι τέτοιο», ομολογεί και
συνεχίζει παίρνοντας ένα μάλλον
πονηρό ύφος: «Πάντως, μου άρεσε
που εξέπληξα τα παιδιά μου!». Η
αλήθεια είναι ότι ούτε η ίδια γνωρίζει
από πού πηγάζουν η σκοτεινιά, ο
φόβος, η θλίψη, το κακό που γεμίζουν
τις σελίδες των βιβλίων της. «Εχω
πλούσια φαντασία», είναι μια εξή-
γηση που μπορεί να σκεφθεί.

Δεν σχεδιάζει κάποιου είδους πλο-
κή την οποία ακολουθεί στην πορεία
του βιβλίου. «Απλά αρχίζω να γράφω,
κυλάει από μέσα μου», μου εξηγεί
με ικανοποίηση. «Από τη στιγμή

που έχω την αρχή, που φαντάζομαι
τη σκηνή με την οποία θα ξεκινάει,
και το τέλος, απλά γράφω και βλέπω
πού θα με πάει. Γι’ αυτό και μερικές
φορές εκπλήσσομαι από το πού κα-
ταλήγει η ιστορία. Οταν σκέφτηκα
τον Τζακ από το “Πίσω από κλειστές
πόρτες”, δεν ήταν τόσο κακός όσο
τελικά προέκυψε στο βιβλίο. Οσο
έγραφα ήταν σαν να μου έλεγε “έλα
τώρα, μπορώ να είμαι ακόμα πιο κα-
κός”». Οσο για την ιδέα, μπορεί να
τη βρει οπουδήποτε: «Επιστρέφαμε
με τον άντρα μου στη Γαλλία και
σταματήσαμε σε ένα πάρκινγκ στη
μέση του πουθενά. Πήγε στην τουα-
λέτα και όσο τον περίμενα σκέφτηκα
τι θα γινόταν αν γυρνούσε και δεν
ήμουν εκεί. Και όταν επέστρεψε,
του είπα ότι σκέφτηκα μια ιδέα για

ένα βιβλίο. Ηταν το “Φέρε με πίσω”».
Δεν υπάρχουν συγγραφείς από τους
οποίους εμπνεύστηκε, παρότι θυ-
μάται έντονα το καλοκαίρι που ο
μπαμπάς της της απαγόρευσε να
βλέπει τηλεόραση και διάβασε όλα
τα βιβλία της Αγκαθα Κρίστι.

Πριν από ένα χρόνο μετακόμισαν
με τον σύζυγό της πίσω στη Βρε-
τανία, για να βρίσκεται κοντά στους
υπέργηρους γονείς της, και στις
αρχές του 2019 θα εγκατασταθούν
στο νέο τους σπίτι. Ανυπομονεί να
τακτοποιηθεί για να συγκεντρωθεί
στο γράψιμο. Ονειρεύεται να γράφει
όλη μέρα. Συνήθως αυτό κάνει. Από
τις 8 το πρωί κάθεται μπροστά στον
υπολογιστή και αρχίζει να γράφει.
«Μπορεί να μου μιλήσει ο σύζυγός
μου και να μην το καταλάβω· να

σηκώσω τα μάτια και να δω ότι είναι
4 το απόγευμα και δεν έχω φάει με-
σημεριανό. Μου αρέσουν αυτές οι
μέρες, είναι υπέροχες», μου λέει με
χαρά. Στο εξής, όμως, θα προσπα-
θήσει να ακολουθήσει μια πιο «υγιή»
ρουτίνα συγγραφής, «σκοπεύω να
γράφω από τις 8 έως τις 2, να κάνω
διάλειμμα για φαγητό, να πηγαίνω
έναν περίπατο και να γράφω λίγο
ακόμη το απόγευμα», μου εξηγεί.
Εχει τελειώσει το πρώτο προσχέδιο
του τέταρτου μυθιστορήματός της.
Εχει ακόμη πολλές ιστορίες να διη-
γηθεί, μου λέει, αλλά δηλώνει κα-
τηγορηματικά ότι «δεν θα γράψω
ποτέ μια ρομαντική ιστορία». Μετά
θυμάται ότι το ίδιο είχε πει και πριν
γίνει γνωστή για τα ψυχολογικά
θρίλερ της και ξεσπάει σε γέλια.

Δεν επέλεξα
το ψυχολογικό
θρίλερ, αυτό
με επέλεξε
Η Μπ. Α. Πάρις μιλάει στην «Κ»

«Ούτε εγώ γνωρίζω από πού πηγάζουν η σκοτεινιά, η θλίψη, ο φόβος των βι-
βλίων μου», λέει η γνωστή συγγραφέας.

Τα τρία βιβλία της Μπ. Α. Πάρις
κυκλοφορούν στην Ελλάδα από τις εκδόσεις Bell.

Είναι υπέροχο να έχω
αναγνώστες σε άλλες χώ-
ρες και το ελληνικό κοινό
είναι πολύ ενθουσιώδες.

Οταν σκέφτηκα τον Τζακ,
δεν ήταν τόσο κακός όσο
προέκυψε στο «Πίσω
από κλειστές πόρτες».
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Τάκης Χρυσικάκος αποφάσισε
να αναμετρηθεί με ένα από τα πιο
σημαντικά έργα του σπουδαίου
Κρητικού συγγραφέα, την «Ανα-
φορά στον Γκρέκο», δημιουργώντας
ένα απαιτητικό θεατρικό έργο. Η
παράσταση θα φιλοξενηθεί για
τρεις παραστάσεις στο Παττίχειο
Θέατρο Λεμεσού. Ο Τάκης Χρυσι-
κάκος μίλησε στην «Κ» γι’ αυτή
του την προσπάθεια και για τις
προκλήσεις που κλήθηκε να αντι-
μετωπίσει. Ο ηθοποιός υποδύεται
τον Νίκο Καζαντζάκη, αλλά και διά-
φορους χαρακτήρες από την «Ανα-
φορά στον Γκρέκο», καθιστώντας
το όλο εγχείρημά του ακόμη πιο
δύσκολο και είναι βέβαιο ότι αφιέ-
ρωσε πολλές ώρες στη μελέτη του
έργου του συγγραφέα: «Χρειάστηκε
να κάνω μεγάλη έρευνα για να μπο-
ρέσω να προσεγγίσω το έργο του
Νίκου Καζαντζάκη ‘Αναφορά στον
Γκρέκο’, έτσι ώστε να το αποδώσω
επί σκηνής. Κι αυτό επειδή η προ-
σωπικότητα του Καζαντζάκη είναι
τεράστια. Και η δύναμή της, ως
γνωστόν, έχει ξεπεράσει τα όρια
της χώρας», μου λέει ο κ. Χρυσι-
κάκος, συμπληρώνοντας: «Χρει-
άστηκε πολύς χρόνος και πολύς
κόπος, περισσότεροι από πέντε
μήνες, για να μπορέσω να κάνω
αυτή την προσαρμογή, να συνται-
ριάξω τα κομμάτια σε ενιαίο κεί-
μενο, να μπουν οι μουσικές ενδιά-
μεσα Δημήτρη Χαΐνη Αποστολάκη.
Ποια είναι εκείνα τα χαρακτηρι-
στικά που ξεχώρισε από μία προ-
σωπικότητα του βεληνεκούς του
Νίκου Καζαντζάκη : «Ο Καζαντζά-
κης έχει μια παγκοσμιότητα και
αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να
το λάβουμε πολύ σοβαρά υπόψη»,
μου λέει ο κ. Χρυσικάκος και συ-
νεχίζει «Πώς μπόρεσε αυτός ο άν-
θρωπος, ενώ μιλάει τόσο πολύ για
τον τόπο του, την Κρήτη, την Ελ-
λάδα, να καταφέρει να εμπνέει και
να συνεγείρει ένα παγκόσμιο εν-
διαφέρον. Μέσα από την έρευνα,
λοιπόν, που έκανα, και συνεχίζω
να κάνω, για να προσεγγίσω το
φαινόμενο Νίκος Καζαντζάκης κα-
τάλαβα ότι ο Καζαντζάκης δεν ήταν
απλώς ένας συγγραφέας, αλλά ένας
στοχαστής, ένας φιλόσοφος. Ένας
άνθρωπος, ο οποίος μέχρι την τε-
λευταία του πνοή αναζητεί, ανα-
θεωρεί, ερευνά, αμφισβητεί και
έτσι πηγαίνει παρακάτω», συμπλη-
ρώνει. 

Είναι σίγουρο ότι ο Τάκης Χρυ-
σικάκος δεν φοβήθηκε τις δυσκο-
λίες του έργου που θέλησε να φέρει
εις πέρας, έπρεπε να ψυχογραφήσει
τον Νίκο Καζαντζάκη, τους χαρα-
κτήρες του έργου του, αλλά και τη
γενικότερη φιλοσοφία του συγγρα-
φέα και σημειώνει: «Μέσα στο έργο
του βρίσκουμε και αντιφάσεις. Οι
αντιφάσεις αυτές είναι φυσιολογι-
κές διαφορετικές κατευθύνσεις

ενός ανθρώπου, ο οποίος είναι διαρ-
κώς σε αναζήτηση, σε έρευνα και
αλλάζει πράγματα. Στο τελευταίο
του έργο –το οποίο έγραψε τρεις
φορές—την ‘Αναφορά στον Γκρέ-
κο’, βλέπουμε ότι είναι πλέον πολύ
κατασταλαγμένος» και συνεχίζει
«Είναι πολύ κοντά –πάντα ήταν,
αλλά εδώ περισσότερο– στον θεό,
στην πίστη και οι απόψεις του είναι
φιλτραρισμένες. Κάνει έναν απο-
λογισμό. Μια πνευματική διαδρο-
μή» και ο ηθοποιός πιστεύει από-
λυτα ότι είναι μια διαδρομή πνευ-
ματική, αυτή που διέγραψε στην
«Αναφορά στον Γκρέκο» ο Νίκος
Καζαντζάκης, αλλά είναι και δια-
δρομή της ίδιας του της ζωής, με
τις εμπειρίες του: «Αναφέρει πράγ-
ματα για τον πατέρα του. Βεβαίως
έχει γράψει τον ‘Καπετάν Μιχάλη’,
για να μπορέσει να ισορροπήσει
τη σχέση που είχε με έναν πατέρα,
ο οποίος τον απαξίωνε συνεχώς

και να φτάσει στο σημείο να πει
στην ‘Αναφορά στον Γκρέκο’, ότι
τον αγάπησε μετά τον θάνατό του
ενώ πριν ένιωθε έχθρα για εκείνον»,
παρατηρεί ο κ. Χρυσικάκος και συ-
νεχίζει: «Μας μιλάει για τη λατρεία
που είχε στη μάνα του, για τον
πρώτο του έρωτα, όταν ήταν ακόμα
πολύ μικρό παιδί. Το πρώτο του
τραύμα και τον σπαραγμό του, όταν
βρέθηκε στο νεκροταφείο και είδε
το κρανίο αυτής της γυναίκας». 

Δεν κάνουμε διάλεξη
Ο Τάκης Χρυσικάκος μού επιση-

μαίνει ότι μέσα από τον όγκο του
βιβλίου «Αναφορά στον Γκρέκο»
επέλεξε τα σημεία που, κατά τη
γνώμη του, ήταν τα πιο θεατρικά,
«Όταν βγαίνουμε στο θέατρο δεν
κάνουμε σε καμία περίπτωση διά-
λεξη. Στο θέατρο λέμε μια ιστορία
και μοιραζόμαστε συναισθήματα.
Αυτό συμβαίνει ακόμα και όταν
κάνουμε διδακτικό θέατρο» και
μου δίνει το παράδειγμα του
Μπρεχτ: «Το βλέπουμε πολύ κα-
θαρά και στον Μπρεχτ, ο οποίος
κάνει διδακτικό θέατρο και δανεί-
ζεται λαϊκούς μύθους. ‘Ο κύκλος
με την κιμωλία’, για παράδειγμα.
Ο Μπρεχτ παίρνει λαϊκούς μύθους
και μέσα από αυτούς περνάει αυτά
που θέλει να πει». Ο Τάκης Χρυσι-
κάκος μου επισημαίνει ότι κατ’ αυ-
τόν τον τρόπο κινήθηκε και ο ίδιος
«Στηρίχτηκα σε συναισθηματικούς
σταθμούς της ζωής του Καζαντζάκη
και λιγότερο σε φιλοσοφικούς. Βε-
βαίως δεν θα μπορούσε να λείπει
η αναφορά του στον Όμηρο, που
είναι τεράστιο κομμάτι επιρροής
στη ζωή του Καζαντζάκη. Στον
απολογισμό του αυτόν επιστρέφει

στον Ζορμπά. Ο θαυμασμός του
γι’ αυτόν τον άντρα που ήταν εν-
τελώς αντίθετος από τον ίδιο, και
που ωστόσο θα ήθελε να ήταν σαν
και αυτόν αλλά δεν τολμούσε, εκεί-
νος ένας διανοούμενος να γίνει
σαν τον «δράκο» ήταν το έναυσμα
για να γράψει ένα τεράστιο κεφά-
λαιο στην απολογία της ζωής του». 

Σε ποιον όμως αναφέρεται ο Νί-
κος Καζαντζάκης και γι’ αυτόν ο
Τάκης Χρυσικάκος, σε θεατρικό

κοινό; «Ο Καζαντζάκης διαλέγει
να κάνει την αναφορά του με στρα-
τιωτικό τρόπο στον στρατηγό παπ-
πού του, στον Θεοτοκόπουλο. Αυτό
το κάνει, επειδή, όπως αναφέρει,
είναι ο μόνος που μπορεί να τον
νιώσει. Και το μόνο που ζητάει κά-
νοντας αυτή την αναφορά είναι να
του δώσει την ευχή του ο Θεοτο-
κόπουλος. Και τελειώνοντας πη-
γαίνει πια να τον συναντήσει.
Οδεύει στον θάνατό του», μου λέει
ο κ. Χρυσικάκος. 

Η παράσταση «Αναφορά στον
Γκρέκο» παίζεται για 5η συνεχή
χρονιά και ο Τάκης Χρυσικάκος
συνεχίζει την έρευνά του. «Ψάχνο-
μαι να δω τι είναι αυτό που πιθανόν
μου λείπει, πώς θα γίνω πιο αφαι-
ρετικός, πώς θα μπω πιο βαθιά στην
ουσία, στο μεδούλι της προσωπι-
κότητας αυτού του ανθρώπου» μου
λέει και τονίζει «επειδή αγαπώ το
θέατρο, όταν ο ηθοποιός δεν παίζει
έναν ρόλο, αλλά γίνεται ο ρόλος,
προσπαθώ, μέχρι τώρα και για όσες
παραστάσεις έχουν απομείνει, να
μπαίνω όλο και περισσότερο στην
προσωπικότητα και στα συναισθή-
ματα αυτού του ανθρώπου».

Αυτό που δικαιώνει τον ηθοποιό
Τάκη Χρυσικάκο είναι όταν ο κό-
σμος του λέει ότι δεν είδαν τον
Χρυσικάκο, αλλά τον Καζαντζάκη:
«Στην Κρήτη ήταν πολύ συγκινη-
τική η αντίδραση του κοινού, ήταν
σοκαριστική. Όταν παίξαμε την
παράσταση στο Ηράκλειο, στον
τάφο του Καζαντζάκη, και στο τέλος
έφευγα προς ένα τεράστιο δέντρο
στο βάθος και υπήρχε γιγαντιαία
η σκιά από έναν προβολέα, η οποία
μίκραινε καθώς έφευγα, ο κόσμος

βουρκωμένος μου έλεγε ότι ένιωσε
πως ο ίδιος ο Καζαντζάκης είχε
βγει από τον τάφο του και απομα-
κρυνόταν...». Η τελευταία δε εμ-
πειρία του στο Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήμιο στη Θεσσαλονίκη ήταν
άκρως συγκινητική, «Στο τέλος της
παράστασης πρύτανης και αντι-
πρυτάνεις ήρθαν κοντά μου βουρ-
κωμένοι και μου είπαν ότι πρώτη
φορά σε εκδήλωση δεν ακουγόταν
ούτε ψίθυρος από το κοινό, το οποίο
ξεπέρασε τα χίλια άτομα» μου λέει. 

«Ταυτίστηκα»
Ο Τάκης Χρυσικάκος ανακάλυψε,

ενόσω μελετούσε τον Νίκο Καζαν-
τζάκη, αλλά και κατά τη διάρκεια
των πέντε χρόνων, πολλά κοινά
στοιχεία με τον χαρακτήρα του και
τονίζει: «Ταυτίστηκα όπως λέμε
στη θεατρική γλώσσα. Πολλά από
τα λόγια του Καζαντζάκη ανακά-
λυψα πως είναι και δικές μου σκέ-
ψεις. Ειλικρινά, όταν βγαίνω επάνω
στη σκηνή και λέω αυτά τα πράγ-
ματα, δεν αισθάνομαι ούτε στο
ελάχιστο ότι παίζω έναν ρόλο. Λέω
τη δική μου υποκειμενική αλήθεια». 

Μία πνευματική,
μα και προσωπική
διαδρομή - κατάθεση
Ο Τάκης Χρυσικάκος παρουσιάζει στο Παττίχειο Θέατρο την
παράσταση «Αναφορά στον Γκρέκο», του Νίκου Καζαντζάκη

Ο Τάκης Χρυσικάκος, ένας ηθοποιός
με σημαντική πορεία στα καλλιτε-
χνικά πράγματα και έχει ταχθεί
στην ηθοποιία. Έχει δοκιμαστεί
και στο θέατρο και στην τηλεόραση,
άραγε αυτή η πορεία του τον βοή-
θησε στο να φέρει εις πέρας την
παράσταση «Αναφορά στον Γκρέ-
κο»; «Η πορεία στο θέατρο είναι
μια μοναχική πορεία. Είναι κατα-
πληκτικό ότι κανείς δεν στάθηκε
δίπλα μου σε όλη αυτή την προ-
σπάθεια. Όλα αυτά, τα πάντα, είναι
αποτέλεσμα δικής μου, μοναχικής
δουλειάς, χωρίς κανένας μα κανένας
φορέας να βοηθήσει. Δεν το λέω

με παράπονο, αλλά με περηφάνια.
Είμαι περήφανος γιατί κατορθώνω
το αδύνατο. Να η φράση του Κα-
ζαντζάκη: ‘Φτάσε όπου δεν μπο-
ρείς’. Κανείς δεν περίμενε, ούτε
και εγώ, ότι αυτή η παράσταση θα
αποκτούσε τόση δύναμη και θα
μας καλούσαν παντού να την πα-
ρουσιάσουμε.

Για παράδειγμα, πρόσφατα μι-
λούσα με ανθρώπους στη Νέα Υόρ-
κη, αλλά έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον
και από τη Μόσχα, ώστε να μετα-
βούμε εκεί για να παρουσιάσουμε
την ‘Αναφορά στον Γκρέκο’. Εκ-
φράζει δε και ένα παράπονο προς

την ελληνική Πολιτεία, η οποία
δεν στάθηκε αρωγός σε αυτή την
προσπάθειά του, αλλά των Εκδό-
σεων: «Δυστυχώς η Πολιτεία είναι
εχθρική σε όλα. Η πρότασή μας,
τόσο εμού όσο και των εκδόσεων
Καζαντζάκη, να προσφέρουμε δω-
ρεάν αυτή την παράσταση για να
μαγνητοσκοπηθεί και να διανεμη-
θεί στα σχολεία δεν γνωρίζω ούτε
αν έφτασε στον αρμόδιο υπουργό
Παιδείας. Καμία, ωστόσο, ανταπό-
κριση δεν είχαμε έως τώρα. Εμείς
όμως συνεχίζουμε τον δικό μας
ανήφορο για να φτάσουμε όπου
δεν μπορούμε».

Η παράσταση είναι αποτέλεσμα μοναχικής δουλειάς

Όταν βγαίνουμε στο
θέατρο δεν κάνουμε σε
καμία περίπτωση διά-
λεξη. Στο θέατρο λέμε
μια ιστορία και μοιραζό-
μαστε συναισθήματα.

info

«Αναφορά στον Γκρέκο», Παττίχειο
Δημοτικό Θέατρο Λεμεσού, στις 8, 9,
και 10 Ιανουαρίου 2019, σε μια ελεύ-
θερη διασκευή και με την υποκριτική
και σκηνοθετική σφραγίδα του Τάκη
Χρυσικάκου.
Πληροφορίες και προπώληση
εισιτηρίων τηλ.: 25377277, 
www.pattihio.com.cy
www.soldoutticketbox.com

Ο Τάκης Χρυσικάκος δη-
λώνει περήφανος, γιατί
κατορθώνει το αδύνατο
με την παράσταση «Ανα-
φορά στον Γκρέκο» και
τονίζει «Να η φράση του
Καζαντζάκη: ‘Φτάσε
όπου δεν μπορείς’».

Η «Αναφορά στον Γκρέκο» του Νίκου Καζαντζάκη είναι ένα από τα εμβληματικά έργα του μεγάλου συγγραφέα, ένα εί-
δος αυτοβιογραφίας του. 

«Χρειάστηκε πολύς χρόνος και πολύς κόπος, περισσότεροι από πέντε μήνες, για να μπορέσω να κάνω αυτή την προ-
σαρμογή, να συνταιριάξω τα κομμάτια σε ενιαίο κείμενο, να μπουν οι μουσικές ενδιάμεσα Δημήτρη Χαΐνη Αποστολά-
κη, λέει ο Τάκης Χρυσικάκος.
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06.30: Πρωινό ξύπνημα, ακούγοντας ένα...
κοκοράκι πάνω από το κεφάλι μου να μου
λέει: «Μπαμπά, ξύπνα! Είναι μέρα έξω». Οχι,
Πάνο, δεν είναι ακόμα. «Είναι, είναι!». Η
μέρα της γυναίκας μου και εμένα ξεκινάει
κάποιες φορές έτσι, με τον γιο μας. «Η Πέπα
το γουρουνάκι», «Τόμας το τρενάκι», καβγάς
για το γάλα. Μπαίνουμε στο αυτοκίνητο με
προορισμό το νηπιαγωγείο της Γερμανικής
Σχολής Αθηνών. Στη διαδρομή ακούμε γερ-
μανικά τραγουδάκια για να συνηθίζουν τα
αυτιά την... εύηχη γερμανική γλώσσα. Φτά-
νουμε στο σχολείο, βάζει τα παντοφλάκια
του και μου λέει: «Αντε, μπαμπά, πήγαινε
τώρα στη δουλίτσα σου!». Τον αφήνω με
ένα χαμόγελο, Tschüs και φεύγω.

07.30-09.00: Επιστροφή στο σπίτι. Πρωινό,
στην καλύτερη περίπτωση λίγο γυμναστή-
ριο, έλεγχος σε email, τηλεφωνήματα – και
φτιάχνεται το πρόγραμμα της μέρας.

09.00-13.00: Γύρισμα για τη «Γυναίκα χωρίς
όνομα» (ξεκίνησα έπειτα από πολλά χρόνια
σίριαλ για τον ΑΝΤ1) ή σπικάζ ή ψώνια ή
δουλειές στις τράπεζες ή μάθημα Γερμανικών
ή... ή... Πάντα κάτι θα προκύψει. Τα πρωινά
μου φεύγουν πάντα πολύ γρήγορα και με
το τηλέφωνό μου να χτυπάει συνεχώς.

13.00-14.15: Φτάνω στην περιοχή κοντά
στη Γερμανική Σχολή. Διάβασμα. Κι αν η
γυναίκα μου έχει κάποιο κενό βρισκόμαστε
και πηγαίνουμε κάπου ήσυχα για έναν καφέ,
κάνοντας σχέδια για την υπόλοιπη μέρα,
για το φαγητό μας, ακόμη και για το πού θα
πάμε διακοπές. Αυτό είναι το αγαπημένο
μας θέμα συζήτησης! Τα σχέδια για το κα-
λοκαίρι μας δίνουν δύναμη τον χειμώνα.

14.15: Παίρνω τον Πάνο από το σχολείο και
επιστρέφουμε στο σπίτι. Λέμε τα νέα μας,
συχνά μαγειρεύουμε μαζί, παίζουμε, φτιά-
χνουμε παζλ ή ασχολούμαστε με κάποια
άλλη δραστηριότητα. Και κυρίως κάνουμε
συμφωνία για το πόση ώρα θα δει παιδικά
προγράμματα στην τηλεόραση ή αν θα
φάει λίγη σοκολάτα μια και είναι «το πιο
καλό παιδί και του αξίζει ένα δωράκι».

15.30: Η μαμά γυρίζει στο σπίτι και τρώμε
παρέα. Είναι πολύ σημαντικό το μεσημέρι
να μπορούμε να καθόμαστε μαζί στο τρα-
πέζι – όπως τρώγαμε με τους γονείς μου.

16.00-19.00: Επιστροφή στο γύρισμα ή σε
άλλες υποχρεώσεις. Τις Κυριακές, βέβαια,
μια ωραία σιέστα επιβάλλεται. Οπως και
μια βόλτα στην εξοχή, ένα πικ-νικ, μια παι-
δική παράσταση ή μια βόλτα στον ιππικό
όμιλο στη Βαρυμπόμπη.

19.00-20.00: Πίσω στο σπίτι για ένα γρήγορο
ντους και λίγη κουβέντα με τη γυναίκα μου
και αρχίζει το μαρτύριο. Σε πόση ώρα θα
φτάσω στο κέντρο για την παράσταση;
Εχει πορεία απόψε; Σε ποιο στενό να στρίψω;
Θα βρω πάρκινγκ;

20.30-00.00: Φτάνω στο Θέατρο Αθηνών.
Βλέπω τους φίλους μου: τον Κωνσταντίνο,
τον Αιμίλιο, τον Οδυσσέα και τον Προμηθέα.

Λέμε τα νέα μας και τους προβληματισμούς
μας, λύνουμε τα θέματα που ενδεχομένως
έχουν προκύψει. Ακούμε το τρίτο κουδούνι
και το ταξίδι μας στην Ιρλανδία ξεκινάει.
Επειτα από τόσες παραστάσεις –περισσό-
τερες από 200– ο «Φάρος» είναι κάθε βράδυ
μια ευχάριστη έκπληξη. Είναι πολύ όμορφο
να παίζεις με φίλους, με ανθρώπους που
θαυμάζεις και ξέρεις ότι έχουν την ίδια
αγάπη και ανησυχία με σένα για τη δου-
λειά.

00.30: Φτάνω στο σπίτι. Η γυναίκα μου ξυ-
πνάει. «Κοιμήσου», της λέω. Εκείνη όμως
σηκώνεται. Μου ετοιμάζει να φάω κάτι ελα-
φρύ. Μας βάζει και από ένα ποτήρι κρασί.
Λέμε τα δικά μας και ξαπλώνουμε. Μπορεί
να διαβάσω λίγες σελίδες από κάποιο βιβλίο,
για να χαλαρώσω. Κλείνω το φως. Πρέπει
να κοιμηθώ. Το «κοκοράκι» θα ξυπνήσει
σύντομα και άλλη μια υπέροχη μέρα θα ξε-
κινήσει.

Ενα εικοσιτετράωρο με τον ηθοποιό Νίκο Ψαρρά
ΧΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

«Είναι πολύ όμορφο να παίζεις με φίλους, με ανθρώπους που θαυμάζεις και ξέρεις ότι έχουν την
ίδια αγάπη και ανησυχία με σένα για τη δουλειά», λέει ο Νίκος Ψαρράς.

Δ εν είναι ο πρώτος που το κάνει.
Είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα μι-

μηθούν και άλλοι τον Ισπανό σεφ
Ντάνι Γκαρθία, ο οποίος αποφά-
σισε να κλείσει το βραβευμένο με
τρία αστέρια Μισελέν –τη μεγα-
λύτερη γαστρονομική διάκριση–
εστιατόριό του, για να φτιάχνει
χάμπουργκερ. Είναι τρομερά δύ-
σκολο να αντέξεις σε τόσο υψηλές
θερμοκρασίες, σε αυτό το επίπεδο
όπου δεν συγχωρείται το παρα-
μικρό λάθος και με το άγχος να
χτυπάει... κόκκινο. Επίσης, οι λόγοι
είναι και οικονομικοί. Μπορεί κά-
ποιοι να φαντάζονται ότι όσο κερ-
δίζεις αστέρια τόσο πιο πλούσιος
γίνεσαι, η πραγματικότητα όμως
είναι τελείως διαφορετική. Ο προ-
ϋπολογισμός για ένα εστιατόριο
που βρίσκεται, λ.χ., στα καλύτερα
50 του κόσμου είναι τρομακτικά
υψηλός, μια απλή αστοχία μπορεί
να σου στοιχίσει πολύ ακριβά.
Αρα εκτός από σεφ πρέπει να είσαι
μάνατζερ, οικονομολόγος, δημο-
σιοσχετίστας και πολλά άλλα.

Ο Ισπανός σεφ αυτό εννοούσε
όταν δήλωνε: «Θέλω να δημιουρ-
γήσω πιάτα αξίας 15 ή 20 ευρώ.
Δεν υπάρχει λόγος να κρατάς
ανοικτό ένα εστιατόριο εάν δεν
μπορείς να το “τρέχεις” εσύ ο
ίδιος μέσα από την κουζίνα του».
Πέρυσι, ένας άλλος σπουδαίος
και πολυβραβευμένος σεφ, ο Γάλ-
λος Σεμπαστιάν Μπρα, ζήτησε
κάτι πρωτοφανές: Να εξαιρεθεί
από τον οδηγό Μισελέν, τη «βί-
βλο» της υψηλής γαστρονομίας.
Είπε δηλαδή πολύ απλά, «μη μου
δίνετε άλλα αστέρια, δεν αντέχω!».
Ισως για κάποιους αυτό ακούγεται
τρελό, αυτοκαταστροφικό, αλλά
το διαρκές κυνήγι της τελειότητας,
η απερίγραπτη αγωνία, η τεράστια
ευθύνη να στέκεσαι κάθε βράδυ
στο ύψος των... αστεριών, γνω-
ρίζοντας πως και μια απλή ατυχία

θα την πληρώσεις πολύ ακριβά,
δεν είναι κάτι που μπορούν όλοι
να αντέξουν. Επίσης, δεν είναι η
μοναδική επιλογή. Υπάρχουν και
άλλοι δρόμοι, όπου οι συνθήκες
είναι πιο απλές και πιο ανθρώπι-
νες. Οι δύο αυτές περιπτώσεις
δεν είναι οι μόνες. Υπάρχουν αμέ-
τρητες ιστορίες επαγγελματιών
που επέλεξαν άλλη πορεία, πιο
ήρεμη και πιο ανέφελη. Γενικό-
τερα υπάρχει μια τάση προς την
απλότητα, η οποία εκφράζεται
και σε επίπεδο ουσίας. Παρακο-
λουθούσα πρόσφατα στο Netflix

τη σειρά «The Final Table», άλλον
ένα διαγωνισμό μαγειρικής, μόνο
που οι συμμετέχοντες είναι 24
επαγγελματίες σεφ με πολλές δια-
κρίσεις ο καθένας και κριτές είναι
οι κορυφαίοι του πλανήτη, από
τη Γαλλίδα Aν Σόφι Πικ και τον
Βραζιλιάνο Ενρίκε Ολιβέιρα μέχρι
τον Ιταλό Κάρλο Κράκο και την
Γκράντα Ακατζ από τις ΗΠΑ. Ο
νικητής του διαγωνισμού θα
έπαιρνε μία θέση στο δικό τους
τραπέζι, στο τραπέζι των εννέα
θρύλων. Δεν κέρδισε ούτε το πιο
εντυπωσιακό, ούτε το πιο πρω-
τότυπο, ούτε το πιο όμορφο πιάτο.
Κέρδισε το πιο νόστιμο.

Αλλαγή πορείας
MISE EN PLACE / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Δεν αντέχουν όλοι τις υψηλές
θερμοκρασίες αυτού του επιπέδου.
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΠΑΠΑΣΠΥΡΟΥ
Χωρίς μαγνητόφωνο
εκδ. Πόλις, σελ. 424

« Σ υμβαίνει να θεωρώ την πραγ-
ματικότητα πολύ μεγαλύτερη

από αυτή που συνηθίσαμε να βλέ-
πουμε ή ν’ ακούμε», λέει η Ζυράννα
Ζατέλη σε μία από τις συνεντεύξεις
που αναδημοσιεύονται στον ανά
χείρας τόμο.

Οι συνομιλίες της Σταυρούλας
Παπασπύρου με τριάντα έναν συγ-
γραφείς αποκαλύπτουν την άπλετη
πραγματικότητα της μυθοπλασίας
καθώς και τα άπειρα βλέμματα με
τα οποία μπορεί κανείς να την ατε-
νίσει. Οι συνεντεύξεις δεν αναδει-
κνύουν μόνο την ιδιοπροσωπία
των λογοτεχνών, αλλά και την προ-
σωπική οπτική τους πάνω στην
ελληνική κοινωνία, οι ριζικές με-
ταβολές της οποίας περνούν άλλοτε
ευθέως και άλλοτε υπογείως στα
έργα τους.

Το βιβλίο συγκροτείται σαν μια
πρισματική πινακοθήκη πορτρέ-
των, ενώ την ίδια στιγμή χαρτο-
γραφεί ένα ιστορικό πανόραμα,
όπου παρακολουθούμε την Ελλά-
δα να περιέρχεται σε μελαγχολία,
έχοντας συρθεί στον εμφυλιακό
οδυρμό και στον σκοταδισμό της
επταετίας, έχοντας ξεσηκωθεί
από τη μεταπολιτευτική ευφορία
και τον ευδαιμονικό παροξυσμό

της δεκαετίας του ’90, έχοντας
ξεμυαλιστεί από το θριαμβικό
2004, για να φτάσει γονυπετής
στα μνημόνια.

Οι περισσότεροι συγγραφείς
υπογραμμίζουν τη σημασία της
περισυλλογής και της εγρήγορσης,
της ατομικής εντιμότητας, ακόμη
και αν δεν προ-
κρίνουν τον πο-
λιτικό χαρακτή-
ρα της γραφής
τους. Η Καρυ-
στιάνη, λόγου
χάριν, αναρω-
τιέται μήπως
αγαπά την Ελ-
λάδα που υπάρ-
χει μόνο στο
μυαλό της. Στην
πεζογραφία της
δεν πολιτεύε-
ται. Ανιχνεύει
την «έσω φω-
νή» των ηρώων,
«αυτή με την
οποία ψελλίζει
κανείς στον εαυτό του τους πιο
μύχιους φόβους, τις πιο τρελές ελ-
πίδες του, τις πιο βαριές ενοχές».
Για τον Θανάση Βαλτινό η λογο-
τεχνία είναι ένας ιδιωτικός αγώνας,
«ν’ απαθανατίσεις τον δικό σου
κόσμο, να δεις μπροστά σου μορ-
φοποιημένα όσα σε βασανίζουν».

«Ο καλλιτέχνης δεν κρίνεται μό-

νο από το έργο του αλλά και από
τον βίο και την πολιτεία του», υπο-
στηρίζει η Μάρω Δούκα, η οποία
κατοπτεύει οξυδερκώς, πάντοτε
από την αριστερή όχθη, τις μεταλ-
λάξεις του πολιτικού τοπίου. Τα
πολυφωνικά, πληθωρικά μυθιστο-
ρήματά της αναζητούν «γέφυρες

ανάμεσα στο
δύσθυμο σήμε-
ρα και στο αι-
ματοκυλισμένο
χθες». Πιο εσω-
στρεφής η Ζα-
τέλη, ιχνηλατεί
μια μυθική το-
πιογραφία μέσα
από τις φρενα-
πάτες και τις
ονειροφαντα-
σίες των ηρώων
της. Ο πόνος
τους την οδηγεί
στον βαθύ εαυ-
τό τους, διότι «ο
πόνος ανακινεί
τα σώψυχα κι

αυτός ακονίζει την πένα». Κινού-
μενη και εκείνη στα σκοτάδια του
ψυχισμού, η Καρυστιάνη ομολογεί
ότι πιστεύει στη λογοτεχνία «που
ενδιαφέρεται για ό,τι διώκεται: τον
πόνο, την ήττα, τη θλίψη, την αδυ-
ναμία». Η Γαλανάκη, από την πλευ-
ρά της, έχει ως άξονα της λογοτε-
χνίας της την πεποίθηση ότι «μια

πατρίδα έχει πάντα ανάγκη το πα-
ρελθόν της». Η περιφανής πολιτική
της συνείδηση συνυφαίνεται με
το άσβεστο ενδιαφέρον για το ατο-
μικό πάθος, για το δράμα της απο-
τυχίας. «Μέσα από τη δραματικό-
τητα προσώπων και καταστάσεων,
αυτό εξερευνώ: την ήττα». Η ήττα
τούς κάνει πιο ανθρώπινους, σκέ-
φτεται ο Κουμανταρέας για τους
ήρωές του.

Τα κείμενα της Παπασπύρου δια-
σώζουν τη φωνή των συγγραφέων
και μαζί την ηχητική του καιρού
τους, ενώ επίσης φανερώνουν την
αναγνωστική της ματιά. Αν και
φροντίζει να διατυπώνει διακριτικά
τις επισημάνσεις της, είναι πρό-
δηλη η μελέτη που έχει αφιερώσει
στον κάθε έναν από τους συνομι-
λητές της.

Τα προεισαγωγικά σχόλια των
συνεντεύξεων, όπως και οι ερω-
τήσεις, μαρτυρούν την προσήλωση
και τη διεισδυτικότητα των ανα-
γνώσεών της.

«Ολοι οι συγγραφείς είμαστε
μελλοθάνατοι μ’ αναστολή», λέει
ο Κουμανταρέας. Ο αναγνώστης
του μέλλοντος θα κρίνει ποιος απ’
όλους αξίζει τη διαιώνιση του λο-
γοτεχνικού του βίου. Προς το πα-
ρόν, η Παπασπύρου μεριμνά έτσι
ώστε και οι τριάντα ένας να δια-
σφαλίσουν παράταση της ανα-
στολής.

Ο Αμος Οζ , η Βίβλος, το Ταλμούδ και οι Εβραίοι
Τ ούτες τις μέρες γράφτηκαν πολλά

–και δικαίως– για τον Αμος Οζ
(1939-2018), στον ελληνικό και τον
διεθνή Τύπο. Στις λίγες λέξεις που
μου αναλογούν σε αυτήν εδώ τη
φιλόξενη στήλη δεν θα επαναλάβω
πράγματα που έχουν ήδη ειπωθεί,
αλλά, προκειμένου να αποφύγω και
το αμάρτημα της γενικότητας, θα
μιλήσω για ένα μόνο βιβλίο του –
ένα, κι αυτό μισό–, εκείνο που έγρα-
ψε στα αγγλικά μαζί με την κόρη
του: Αμος Οζ, Φάνια Οζ-Ζαλτσμπέργ-
κερ, «Οι Εβραίοι και οι λέξεις» (Κα-
στανιώτης 2012). Στο βιβλίο αυτό,
οι δύο συγγραφείς συζητάνε, από
την πρώτη σελίδα μέχρι την τελευ-
ταία, για τη Βίβλο και το Ταλμούδ,
έχοντας ωστόσο διευκρινίσει εξαρ-
χής ότι είναι και δύο κοσμικοί Ισ-
ραηλινοί Εβραίοι, ότι δεν πιστεύουν
στον Θεό και ότι η ταυτότητά τους
δεν προσδιορίζεται από θρησκευ-
τικές πεποιθήσεις. Μα για ποιο λόγο
τότε καταγίνονται με τη Διαθήκη
του Θεού; Η απάντηση που διατρέ-
χει όλο το βιβλίο είναι πως μιλάνε
για τη Βίβλο γιατί, απλούστατα,
είναι και οι δυο τους αυτό που είναι,
επειδή οι ίδιοι και οι πρόγονοί τους
διαβάζουν αδιάκοπα ανά τους αι-
ώνες αυτό ακριβώς το βιβλίο. Η Βί-
βλος είναι το βιβλίο που δίνει συ-
νέχεια και συνοχή στον εβραϊσμό.
Οι δύο κοσμικοί συγγραφείς υπε-
ρασπίζονται με πάθος την εβραϊκή
συνέχεια, όπως είναι άλλωστε και
ο τίτλος του πρώτου κεφαλαίου. Η
συνέχεια αυτή δεν είναι βεβαίως
συνέχεια αίματος και χρωμοσωμά-
των, είναι κειμενική συνέχεια. Εν
γενεά και γενεά, ένας δάσκαλος και
ένας μαθητής σκύβουν πάνω στα
ίδια βιβλία, πρωτίστως στη Βίβλο
και στο Ταλμούδ, πάνω στις ίδιες
λέξεις, στο σπίτι, στη γεσιβά και
στη συναγωγή. Αυτό το αδιάκοπο
γενεαλογικό συνεχές το εξασφάλι-
σαν εκείνοι οι σπουδαίοι δάσκαλοι
που φαίνεται πως υπήρξαν οι ραβ-
βίνοι και οι ταλμουδιστές (σ. 45).
Οι συγγραφείς υποστηρίζουν ότι
είναι νόμιμο να μιλάμε για εβραϊκό
έθνος τουλάχιστον από τον δέκατο
αιώνα μ.Χ. (!), ότι το εβραϊκό έθνος
δεν είναι νεωτερική επινόηση ή
παραπλανητική κατασκευή (σ. 203).
Το εβραϊκό έθνος είναι έθνος μέσω
των κειμένων του, και οι Εβραίοι
είναι λαός όχι επειδή πιστεύει σε
αυτά τα κείμενα, αλλά επειδή τα
διαβάζει και τα ερμηνεύει (σ. 203).
Η Βίβλος όμως αποτελεί για τους
συγγραφείς μας και κάτι πολύ πε-
ρισσότερο από συνεκτικό στοιχείο

της ταυτότητάς τους, «αυτά τα κεί-
μενα αποτελούν τις πολιτισμικές
και διανοητικές [τους] πύλες προς
τον κόσμο» (σ. 21), ο Αμος και η
Φάνια Οζ εννοούν και προσλαμβά-
νουν τον κόσμο μέσα από τις ση-
μασίες που ίδρυσε η Βίβλος. Περιττό
να προσθέσω ότι δεν περιορίζουν
τη σημασία της στα όρια του εβραϊ-
κού κόσμου, γι’ αυτό ακριβώς και
θεωρούν «θλιβερή πολιτισμική απώ-
λεια» (σ. 70) το γεγονός ότι η Βίβλος
δεν διδάσκεται στα σχολεία της Ευ-
ρώπης και της Αμερικής.

Κατανοητή αυτή η έμφαση στη
Βίβλο – αλλά και στο Ταλμούδ;
Ασφαλώς ναι, γιατί αυτά τα δύο εί-
ναι αξεχώριστα στην εβραϊκή πα-
ράδοση: η Βίβλος έφτασε στα χέρια

των συγγραφέων μέσα από τούτη
την ατέρμονη σκυταλοδρομία των
Σοφών. Η Βίβλος είναι ένα βιβλίο
που γέννησε αναρίθμητα βιβλία
και δεν μπορούμε πια να τη δια-
βάζουμε μόνη της, ξέχωρα από αυ-
τά. Ούτε οι Εβραίοι ούτε οι χριστια-
νοί. Το Ταλμούδ και η ραββινική
ερμηνευτική παράδοση είναι ένα
τεράστιο πνευματικό πεδίο όπου
δοξάζονται η συζήτηση και η δια-
φωνία (σ. 39). Ο,τι είναι για τους
Εβραίους το Ταλμούδ είναι για τους
χριστιανούς οι Πατέρες και οι λοιποί
εκκλησιαστικοί συγγραφείς και θε-
ολόγοι μέχρι σήμερα.

Στο τελευταίο κεφάλαιο του βι-
βλίου, οι συγγραφείς θα διακρίνουν
με έμφαση την ιδιότητα του Εβραί-
ου από την έννοια του ιουδαϊσμού,
δηλαδή ουσιαστικά από τη θρη-
σκεία. Η συγκρότηση της εβραϊκής
συλλογικότητας από άτομα δια-
μορφωμένα από τα κείμενα, από
άτομα που διαβάζουν αυτά τα κεί-
μενα, είναι κάτι ανθεκτικότερο και
πλουσιότερο από την έννοια του
ιουδαϊσμού (σ. 206). «Κι εμείς οι
άπιστοι παραμένουμε Εβραίοι μέσω
των κειμένων» (σ. 68). Ο Οζ και η
κόρη του θεωρούν λαθεμένη τη
στάση των φιλελεύθερων κοσμικών
Εβραίων που παραδίδουν τα κεί-
μενα αυτά στους υπερορθόδοξους
εθνικιστές (σ. 21, 69). Το Ταλμούδ
μάλιστα, κατά τους συγγραφείς,

«ανοίγει έναν εντυπωσιακά νέο
δρόμο για την εβραϊκή σκέψη, απο-
μακρύνοντάς την οριστικά από το
βιβλικό καθεστώς οικειότητας με
τη θεία παρέμβαση» (σ. 42).

Το βιβλίο πατέρα και κόρης Οζ
για τους Εβραίους και τις λέξεις
τους είναι αξιανάγνωστο όχι για τη
βιβλική του εμβρίθεια ή για τον
πλούτο των ερμηνευτικών του προ-
τάσεων πάνω σε διάφορα βιβλικά
χωρία ή περιστατικά, αλλά επειδή
ακριβώς οι δύο συγγραφείς του είναι
άθεοι, κοσμικοί Εβραίοι, που θεω-
ρούν ωστόσο τη Βίβλο και το Ταλ-
μούδ το μόνο συνεκτικό διαχρονικά
στοιχείο του εβραϊσμού. Ο Αμος
και η Φάνια Οζ μπορούν να φαν-
ταστούν –ίσως και να εύχονται–
έναν εβραϊσμό χωρίς την πίστη
στον Θεό της Βίβλου, αλλά ποτέ
χωρίς την ίδια τη Βίβλο και την ερ-
μηνεία της. Είναι αυτό δυνατό, και
για πόσο ακόμη; Το παράδειγμα
της Ευρώπης δείχνει ότι χωρίς την
πίστη, η Βίβλος και τα Ευαγγέλια
δεν αντέχουν από μόνα τους να
κρατήσουν ζωντανή μια ισχυρή
χριστιανική ταυτότητα. Σήμερα
στον απανταχού της γης εβραϊσμό
υπάρχει ένα άλλο συνεκτικό στοι-
χείο, ισχυρότερο ακόμη και από τα
βιβλικά κείμενα, το Ολοκαύτωμα
και η μνήμη του. Τι θα γίνει αύριο;
Την απάντηση θα τη δώσουν οι
απόγονοι των σημερινών Εβραίων.

Η Ανια Βουλούδη γεννήθηκε στη
Θεσσαλονίκη τον Αύγουστο του 1987.
Σπούδασε Δομικά Εργα στις Σέρρες.
Εχει πραγματοποιήσει δύο ατομικές
εκθέσεις φωτογραφίας κι έχει εκ-
δώσει δύο φωτογραφικά φανζίν
(Void 2016 και 2017). Το 2014 σχε-
δίασε τον δίσκο του μουσικού Μι-
χάλη Σιγανίδη «97%». H ποιητική
συλλογή «Η πλατεία ως μια βέβαιη
κατάληξη» (Αντίποδες, 2018) είναι
το πρώτο της βιβλίο.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Την «Πετρούπολη» του Αντρέι
Μπιέλυ, την «Υψικάμινο» του Αν-
δρέα Εμπειρίκου, το «Πρόσωπο
και το ιερό» της Σιμόν Βέιλ.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Μαλντορόρ του Λωτρεαμόν, γιατί
«εκτός από τον εαυτό του, τίποτα
δεν τον φοβίζει».

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζών-
τες και τεθνεώτες;
Τον Τσαρλς Μπουκόφσκι, τον Μίλτο
Σαχτούρη και τη Λένα Πλάτωνος.
Τους καλώ όλους στο σπίτι του
Γιώργου Ιωάννου επί της οδού Δε-
ληγιάννη στα Εξάρχεια με την έγ-
κριση και την παρουσία του.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Την όμοια με τη δική μου αγάπη
που είχε ο Γιώργος Ιωάννου για
την πλατεία Δικαστηρίων της Θεσ-
σαλονίκης, διαβάζοντας το βι-
βλίο του «Για ένα φιλότιμο».

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβά-
σατε πρόσφατα για πρώτη
φορά;
Τον «Μπολιβάρ» του Νίκου
Εγγονόπουλου.

Και ποιο είναι το βιβλίο που
έχετε διαβάσει τις πε-
ρισσότερες φορές;
Δεν επιστρέφω σε βι-
βλία, συνήθως. Αγω-
νιώ να προλάβω όσα
μου είναι άγνωστα.
Δεύτερη φορά έχω
διαβάσει μόνο
τα «Γράμματα σ’

ένα νέο ποιητή» του Ρίλκε όταν
ζούσα στη Γερμανία. Είχα ελάχι-
στα πράγματα μαζί μου κι έπρεπε
είτε να διαβάσω τα λιγοστά μου
βιβλία αργά αργά είτε να ξανα-
διαβάσω κάποιο. Αποδείχτηκαν
πολύ ωραίες διαδικασίες και οι
δύο.

Η πλατεία γιατί είναι μια βέβαιη
κατάληξη τελικώς; Πού θα τη βρού-
με αυτή την πλατεία;
Θα τη βρείτε κοιτώντας έξω απ’ το
παράθυρό μου. Πρόκειται για την
ωραιότερη πλατεία της Θεσσαλονί-
κης, στην οποία επέστρεψα πρό-
σφατα κατά τον επαναπατρισμό
μου. Η πλατεία αυτή ήταν και είναι
το σπίτι μου.

Από τα εικαστικά και τη φωτογρα-
φία στην ποίηση. Πώς βιώθηκε
αυτή η ωραία μετάβαση;
Δεν πρόκειται για μετάβαση, αφού
εμφανίστηκαν μαζί. Η φωτογραφία
αφορά το παρόν, ενώ όσα γράφω
είναι αδύνατο να μην αντλούν κάτι
από το παρελθόν. Είναι δύο διαφο-
ρετικές ανάγκες μου πάνω στον
χρόνο.

Εχετε Facebook, Twitter κτλ.; Υπάρ-
χει καθόλου ποίηση εκεί μέσα;
Εχω απ’ όλα. Θα βρείτε ποίηση
εξαιρετικά σπάνια ή καθόλου. Τα
χρησιμοποιώ ως φωτογράφος,
αφού οι εικόνες έχουν πιο λογική
θέση στην οθόνη.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤHΝ ΑΝΙΑ ΒΟΥΛΟΥΔΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Η Ελλάδα των συγγραφέων

Ο Αμος (φωτ.) και η Φάνια Οζ μπορούν να φανταστούν –ίσως και να εύχονται– έναν εβραϊσμό χωρίς την πίστη στον
Θεό της Βίβλου, αλλά ποτέ χωρίς την ίδια τη Βίβλο και την ερμηνεία της. Είναι αυτό δυνατό, και για πόσο ακόμη;

Στο τελευταίο κεφάλαιο
του βιβλίου, οι συγγραφείς
θα διακρίνουν με έμφαση
την ιδιότητα του Εβραίου
από την έννοια του ιου-
δαϊσμού, δηλαδή ουσια-
στικά από τη θρησκεία.
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MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

Δύο από τα σημαντικότερα μουσεία
της Ευρώπης, η Εθνική Πινακοθήκη
του Λονδίνου και το Μουσείο Πράδο
της Μαδρίτης, ένωσαν τις δυνάμεις
τους σε μια στρατηγική συμμαχία για
την οργάνωση της έκθεσης που φέρ-
νει στο κοινό τα αναγεννησιακά πορ-
τρέτα του Ιταλού ζωγράφου Λορέντσο
Λότο (π. 1480 - 1556/7). Ο Λότο ήταν
μια σπουδαία προσωπικότητα, σπου-
δαγμένος στη Βενετία, την εποχή της
μεγάλης ακμής, επηρεασμένος αρχι-
κά από τον Τζοβάνι Μπελίνι, πριν βρει

το δικό του αναγνωρίσιμο και μοναδι-
κό ύφος. Αυτό που κάνει τον Λορέν-
τσο Λότο ξεχωριστό είναι ο συμβολι-
σμός και το ψυχολογικό βάθος που
έδινε στις προσωπογραφίες του, με
μια πρώιμη νεωτερικότητα, γεγονός
που φέρνει στην εποχή μας τα πορ-
τρέτα του με μια διάθεση αινιγματική
και ανοικτή σε ερμηνείες. Η έκθεση
παρουσιάζει στο κοινό μοναδικά πορ-
τρέτα, άλλωστε γι’ αυτά κατέκτησε
φήμη ο Λορέντσο Λότο, αν και είχε φι-
λοτεχνήσει και πολλά έργα με θρη-

σκευτική θεματολογία. Ο Λότο μας
μυεί στον πυρήνα της αναγεννησια-
κής κοινωνίας, μέσα, φυσικά, από τον
περίγυρο των πελατών του. Βλέπουμε
μια μικρογραφία της μεσοαστικής κοι-
νωνίας της Ιταλίας και κυρίως της Βε-
νετίας, όπως αυτή διαμορφωνόταν και
δυνάμωνε στις αρχές του 16ου αιώνα,
όταν πλέον μια νέα τάξη εμπόρων,
κληρικών, επιστημόνων, λογίων, ια-
τρών και νομικών, δημιουργούσε τη
βάση της Ευρώπης που θα γεννήσει
αργότερα τον υλικό πολιτισμό. Ο Λο-

ρέντσο Λότο δεν αρκείται στην πιστή
απόδοση των μοντέλων του. Πέρα
από την ακριβή αναπαράσταση, χαρα-
κτηριστικό άλλωστε της Αναγέννησης
και του Μπαρόκ, πέρα από την επιθυ-
μία να δείξει τον πλούτο και την κοι-
νωνική ισχύ (με έμφαση στα ενδύμα-
τα και στα σημάδια της τρυφηλότη-
τας), ο Λορέντσο Λότο προχωράει σε
μια υπαινικτική αλλά σαφή αποδόμη-
ση της εξωτερικής εικόνας. Μας πα-
ραδίδει πορτρέτα των αρχών του 16ου
αιώνα στα οποία έχει ενσωματώσει

πρωθύστερες γνώσεις για την ψυχο-
σύνθεση και την προσωπικότητα. Τα
μοντέλα αμφισβητούν και αμφισβη-
τούνται. Η έκθεση στο Λονδίνο προ-
βάλλει επίσης τεκμήρια από τις σημει-
ώσεις του ίδιου του Λότο, που αποκα-
λύπτουν την έντονη προσωπικότητά
του και τον τρόπο που αντιμετώπιζε τα
μοντέλα του. Είναι η πρώτη, ίσως, έκ-
θεση που συνδέει ευθέως την Ανα-
γέννηση με την ψυχολογική διερεύ-
νηση των προσώπων που συγκροτούν
την εικονογραφία της.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ψυχογραφικά πορτρέτα της Αναγέννησης
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ΛΟΝΔΙΝΟ
Η μνήμη του πολέμου
Ο καθένας από εμάς μπροστά στην
εκατόμβη των θυμάτων του Α΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου μπορεί να αφεθεί στη
δύναμη της έκθεσης «Lest We Forget?»
που παρουσιάζεται έως τις 24/2, στο
Imperial War Museum του Λονδίνου.
Η έκθεση, με έργα τέχνης, μαρτυρίες
και τεκμήρια, επιχειρεί να προσεγγί-
σει το δράμα του Μεγάλου Πολέμου
μέσα από την επίδραση που είχε στην
κοινή γνώμη η είδηση του πρωτοφα-
νούς αριθμού των θυμάτων. Ηταν η
πρώτη μαζική πληροφόρηση στην
ιστορία του πολέμου.

ΖΥΡΙΧΗ
Αναδρομική Οσκαρ Κοκόσκα
Για πρώτη φορά στην Ελβετία παρου-
σιάζεται συγκεντρωμένο ένα μεγάλο
μέρος της εικαστικής παραγωγής του
Οσκαρ Κοκόσκα (1886-1980). Η μεγά-
λη έκθεση περιμένει το κοινό στο
Μουσείο Τέχνης της Ζυρίχης (Kunsth-
aus), όπου έχουν συγκεντρωθεί πάνω
από 200 έργα του Aυστριακού εξπρε-
σιονιστή και πολυδιάστατου δημιουρ-
γού. Περίοπτη θέση στην έκθεση έχει
επιφυλαχθεί για το περίφημο «Τρί-
πτυχο του Προμηθέα» (φωτ.), το
οποίο ήρθε από την Πινακοθήκη Cour-
tauld του Λονδίνου.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Αρτεμισία Τζεντιλέσκι
Από τις ελάχιστες γυναίκες ζωγρά-
φους του 17ου αιώνα, η Αρτεμισία
Τζεντιλέσκι (1593-1653) θα είναι στην
επικαιρότητα το 2019. Η αυτοπροσω-
πογραφία της, με την ίδια να ποζάρει
ως Αγία Αικατερίνη της Αλεξάνδρειας,
ανακαλύφθηκε στη Γαλλία το 2017 και
το 2018 αγοράστηκε από την Εθνική
Πινακοθήκη του Λονδίνου, όπου εκτί-
θεται. Στη διάρκεια του έτους θα πε-
ριοδεύσει σε διάφορα σημεία του
Ηνωμένου Βασιλείου. Το 2020 θα γί-
νει μια μεγάλη έκθεση για το έργο της
Τζεντιλέσκι.
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ΝΤΑΚΑΡ
Σύγχρονη Αφρική
Αυτή η εικαστική εγκατάσταση βρίσκε-
ται στο Ντακάρ, την πρωτεύουσα της
Σενεγάλης. Είναι έργο του Φιλίπ Ντον-
τάρ από την Αϊτή και έχει τοποθετηθεί
στον νέο χώρο σύγχρονης τέχνης που
εγκαινιάστηκε στο Ντακάρ. Είναι ένα
μουσείο με έμφαση στις νέες φωνές
της Αφρικής αλλά και όλου του κόσμου
(της Καραϊβικής εν προκειμένω), με
σκοπό να δώσει υπόσταση σε όλες τις
δημιουργικές δυνάμεις που ζουν στις
αφρικανικές χώρες αλλά και στην ευ-
ρύτατη διασπορά των αφρικανικών κοι-
νοτήτων στις δυτικές χώρες.
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ΛΟΝΔΙΝΟ
Ο Μονάρχης του Γκλεν
Από τα πιο γνωστά και εμβληματικά
πορτρέτα κερασφόρων ζώων στην
ιστορία της τέχνης είναι το έργο του
σερ Εντουιν Λάντσεερ «Ο Μονάρχης
του Γκλεν». Το είχε φιλοτεχνήσει το
1851 ως μέρος μιας τριλογίας για τα
ανάκτορα του Γουεστμίνστερ. Το 2017
αγοράστηκε από την Εθνική Πινακο-
θήκη της Σκωτίας και τώρα εκτίθεται
στο Λονδίνο στην Εθνική Πινακοθήκη,
σε μια έκθεση που αναδεικνύει τη
διαχρονική δύναμη αυτού του έργου
μέσα από τις επιδράσεις του ακόμη
και στη λαϊκή κουλτούρα.

H χρήση του πραγματικού χρόνου
στο σινεμά απωθεί τον σημερινό

μέσο θεατή. Η κίνηση ενός ανθρώ-
που που έρχεται από μακριά και
πλησιάζει προς την κάμερα, ολο-
κληρώνεται σε ένα αργόσυρτο μο-
νοπλάνο, σαν να το ζούσε πραγμα-
τικά ο θεατής μπροστά του. Αλλά
από την εποχή του MTV έως τα αδιά-
κοπα άλματα από λινκ σε λινκ στο
YouTube, τα πλάνα μακράς πνοής
για πολλούς περιττεύουν.

Ο ισοπεδωτικός εξοστρακισμός
των πλάνων πραγματικού χρόνου
δεν αποθαρρύνει ορισμένους σκη-
νοθέτες, όταν αντιλαμβάνονται ότι
το υλικό τους επιτάσσει μια τέτοια
προσέγγιση. Στο ασπρόμαυρο «Ρό-
μα», μία από τις τελευταίες σημαν-
τικές ταινίες της χρονιάς που μόλις
μας άφησε (όποιος δεν έχει δει το
φιλμ ας εγκαταλείψει τώρα την
ανάγνωση), ο Μεξικανός Αλφόνσο
Κουαρόν εδράζει όλο το κοίταγμα
στο παρελθόν (το δικό του, προ-
σωπικό, και οικογενειακό, σε μια

συνοικία του Μέξικο Σίτι το 1970,
που λέγεται Ρόμα) πάνω σε αυτού
του τύπου τα πλάνα ήδη από τους
τίτλους. Ενα αποτέλεσμα αυτής
της προοπτικής είναι η αποφυγή
της εύκολης νοσταλγίας: δίχως
ίχνος μουσικής και με ασπρόμαυρη
φωτογραφία, γινόμαστε μάρτυρες
της καθημερινότητας μιας πολυ-
μελούς οικογένειας η οποία δεν
έχει κάτι το εξιδανικευμένο, αντί-
θετα, όσο προχωράει η αφήγηση,
αργόσυρτη αλλά που εντάσσει δια-
κριτικά και αθόρυβα τον θεατή

στον ρυθμό της, βλέπουμε ότι είναι
μια καθημερινότητα με ρωγμές: ο
πατέρας εγκαταλείπει τους πάντες
στα καλά καθούμενα, ενώ η Κλέο,
η νταντά των παιδιών, βρίσκεται
αντιμέτωπη με μια ανεπιθύμητη
εγκυμοσύνη.

Στο «Ρόμα», η χρήση του πραγ-
ματικού χρόνου αφαιρεί κάθε φτια-
σίδωμα από το παρελθόν αλλά, κυ-
ρίως, φέρνει τον θεατή σε μια κα-
τάσταση αυξανόμενου άγχους: για
να μας δείχνει τόσο πολλή ώρα ο
σκηνοθέτης τους χαρακτήρες σε
μια σκηνή που μοιάζει να μην έχει
τέλος, κάτι πολύ δραματικό θα συμ-
βεί. Δεν είναι έτσι πάντα όμως. Για
παράδειγμα, το δραματικό έχει ήδη
συντελεστεί στην παρατεινόμενη
σκηνή του χειρουργείου, με το τύ-
λιγμα του νεκρού νεογνού πλάι στην
Κλέο, αυτή η σοφή παράταση του
δράματος όμως, μια αποκαρδιωτική,
όσο και βαθιά ανθρώπινη, στιγμή
απώλειας, συνδέεται άμεσα με την
αντίστοιχα αγωνιώδη είσοδο της

Κλέο, που δεν γνωρίζει κολύμπι,
στη θάλασσα για να σώσει τα (ξένα)
παιδιά της κυρίας της (και αυτό, σε
μια εκδρομή όπου η μητέρα απο-
καλύπτει στα παιδιά της την αλήθεια
για τον πατέρα τους). Η κάθαρση
μοιάζει να επέρχεται στην αμμουδιά,
όπου αγκαλιάζονται όλοι μαζί, και
όπου η Κλέο κάνει μια ομολογία
κομβικής σημασίας.

Στο τελευταίο, επίσης μακρύ πλά-
νο της ταινίας, βλέπουμε την Κλέο
να επιστρέφει στις καθημερινές ερ-
γασίες της. Ανεβαίνει μια εξωτερική
σκάλα για να πάει στην ταράτσα.
Το φιλμ κλείνει αθόρυβα, με την
αφιέρωση του Κουαρόν στην νταντά
του, που ενέπνευσε την Κλέο στην
ταινία. Η τελική εικόνα έχει –και
αυτή– μια ποίηση ζωής: μέσα από
τη φαινομενικά αδιάφορη καθημε-
ρινότητά της, η κοπέλα ανεβαίνει
και πάλι ψηλά. Μέσα στις ρωγμές
και τις τραγωδίες της, η καθημερι-
νότητα μπορεί να κρύβει πολλή, και
αληθινή, αγάπη.

«Ρόμα», η ποίηση της καθημερινότητας
Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Στην ταινία «Ρόμα», η κάθαρση μοιάζει να επέρχεται στην αμμουδιά, όπου
αγκαλιάζονται όλοι μαζί και η Κλέο κάνει μια ομολογία κομβικής σημασίας.

Ενα αποτέλεσμα της χρή-
σης πλάνων πραγματικού
χρόνου είναι η αποφυγή
της εύκολης νοσταλγίας.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Οταν πέθανε ο Χέρμαν Ροθ, ο γιος
του, ο Φίλιπ Ροθ, φρόντισε τα της
ταφής. Σε κάποιο συρτάρι του υπνο-
δωματίου βρήκαν ένα κουτί που πε-
ριείχε, προσεκτικά φυλαγμένα, δύο
ταλίτ, δύο περιώμια προσευχής (σ.
238). Ο γιος έθαψε τον πατέρα κατά
τα νενομισμένα της εβραϊκής θρη-
σκείας, όπως ακριβώς θάφτηκαν οι
γονείς και οι παππούδες του: με το
προγονικό σάβανο και με το περιώ-
μιο. Ο γιος όμως, ο Φίλιπ Ροθ, όταν
ήρθε η δική του ώρα, κηδεύτηκε με
πολιτική κηδεία, διακόπτοντας μια
μακρά οικογενειακή συνέχεια. Δεν
ξέρω τους λόγους της απόφασής
του, ξέρω όμως πως αυτή η απόφαση
σε καμία περίπτωση δεν σημαίνει
άρνηση της εβραϊκότητάς του, γιατί
η εβραϊκότητα του Ροθ είναι απο-
λύτως μη απαρνήσιμη, καθώς απο-
τελεί την ίδια τη διαμόρφωσή του,
μέσα στην οικογένειά του, από τις
αφηγήσεις του πατέρα και των άλ-
λων συγγενών, και μέσα στην εβραϊ-
κή γειτονιά του Νιούαρκ, που ήταν
γι’ αυτόν «η επιτομή του ιουδαϊ-
σμού» («Τα γεγονότα», σ. 25). Το
ρεπερτόριο των αφηγήσεων δεν
ήταν, παραδέχεται ο Ροθ, ιδιαίτερα
πλούσιο: «Οικογένεια, οικογένεια,
οικογένεια, Νιούαρκ, Νιούαρκ, Νι-
ούαρκ, Εβραίοι, Εβραίοι, Εβραίοι»,
και συμπληρώνει με χιούμορ: «Οπως
και το δικό μου πάνω-κάτω» («Τα
γεγονότα», σ. 28).

H λάθος διάγνωση
Το 1988, ο πατέρας, στα 86 χρόνια

του, ακμαίας υγείας μέχρι τότε, ξυ-
πνάει ένα πρωί με παραλυμένη τη
μία πλευρά του προσώπου του, κάτι
που διαγνώστηκε εσφαλμένα ως
πάρεση του προσωπικού νεύρου.
Στην πραγματικότητα η αιτία ήταν
ένας μεγάλος όγκος στον εγκέφαλο.
Ο γέρος δεν το βάζει κάτω, θέλει
να ξέρει τι του συμβαίνει, επισκέ-
πτεται γιατρούς, με λίστα ερωτή-
σεων, δεν παραδίδεται σε αυτούς
και σε κανέναν, θέλει να ελέγχει
τα πράγματα. Ο γιος του, ο Φίλιπ,
πενήντα πέντε χρόνων τότε (σ. 83),
είναι δίπλα του και του συμπαρα-
στέκεται με διακριτικότητα, τρυ-
φερότητα και νοιάξιμο. Το μεγάλο
δίλημμα είναι αν θα γίνει εγχείρηση
ή όχι. Αλλεπάλληλες συζητήσεις,
στάθμιση των υπέρ και των κατά.
Ολη αυτή τη φρικτά κουραστική
προσπάθεια με τους γιατρούς την
υποστηρίζει η ακατάβλητη επιθυμία
του ανθρώπου να ζήσει κι άλλο, να
ζήσει πολύ, να ζήσει για πάντα:
«Ωραία θα ήταν να είχα μερικά χρο-
νάκια ακόμα» (σ. 89) λέει κάποια
στιγμή ο πατέρας στον γιο, ενώ
εκείνο που πραγματικά σκέφτεται
και δεν λέει είναι «απαιτώ απλώς
αυτό που μου αξίζει – άλλα ογδόντα
έξι χρόνια! Και γιατί δηλαδή [...]
πρέπει σώνει και καλά να πεθαί-

νουμε;» (σ. 136, βλ. και σ. 196). Αντί
όμως να κάνει αυτή την ερώτηση
στον γιατρό, τον ρωτάει κάτι τελείως
διαφορετικό (επειδή ακριβώς άλλο
είναι αυτό που τον απασχολεί τώρα):
«Η βελόνα, η βελόνα που χώνεται
μέσα [στο κεφάλι] – δεν είναι επι-
κίνδυνο αυτό;» (σ. 136). Ενώ λοιπόν
ο Χέρμαν Ροθ κάνει όλο αυτόν τον
αγώνα με τους γιατρούς και τα νο-
σοκομεία για να ζήσει, στην ουσία
αυτό που προσπαθεί είναι να πε-
θάνει. Δεν πεθαίνει κανείς γυρίζον-
τας ένα διακόπτη, είναι κι αυτό μια
δουλειά που ο Χέρμαν Ροθ θέλει να
την κάνει σωστά, με τον δικό του
τρόπο, αναλαμβάνοντάς την ο ίδιος,
όσο γίνεται, χωρίς απελπισία, αλλά
με «εκείνο το αμάλγαμα υπερηφά-
νειας και παραίτησης» (σ. 152).

Η κορύφωση του αγώνα είναι οι
τελευταίες δώδεκα ώρες, λίγο πριν
από τα μεσάνυχτα της 24ης Οκτω-
βρίου 1989 μέχρι το μεσημέρι της

επόμενης μέρας, όταν ο πατέρας
«πάλεψε για την κάθε ανάσα με
φοβερή ένταση, μια ύστατη επί-
δειξη της πεισματικής μαχητικό-
τητας μιας ολόκληρης ζωής» (σ.
236). Ο γιος έχει την ευλογία να
βρίσκεται δίπλα του αυτές τις ώρες

για να του ψιθυρίσει τρυφερά στο
αυτί κάτι που εκείνος δεν μπορεί
να ακούσει: «Μπαμπά, πρέπει να
σ’ αφήσω να φύγεις πια» (σ. 237).
Ο γιος μένει εκεί μέχρι τέλους και
παρακολουθεί ανήμπορος την τε-
λευταία σκληρή δουλειά του πατέρα
του, τον θάνατό του.

Οι έντεκα λέξεις
Σε αυτά τα συμφραζόμενα θα γρά-

ψει και την κορυφαία φράση του
βιβλίου: «Είναι δύσκολη δουλειά ο
θάνατος κι ο πατέρας μου ήταν δου-
λευταράς» (σ. 237). Αξίζει να διαβάσει
κανείς το βιβλίο μόνο και μόνο για
να φτάσει σε αυτήν τη φράση, σε
αυτές τις έντεκα λέξεις, και να ανα-
πηδήσει διαβάζοντάς τες. «Είναι
φρικτό πράγμα ο θάνατος και ο πα-
τέρας μου πέθαινε. Του έπιασα το
χέρι, που τουλάχιστον ακόμα θύμιζε
το χέρι του· του χάιδεψα το μέτωπο,
που τουλάχιστον θύμιζε ακόμα το

μέτωπό του· και του είπα ένα σωρό
πράγματα που δεν μπορούσε πια
να ακούσει. Ευτυχώς, εκείνο το πρωί
δεν του είπα τίποτα που δεν το ήξερε
ήδη» (σ. 237-238). Θέλω να φαντά-
ζομαι τον Φίλιπ Ροθ να λέει στον
πατέρα του εκείνη την ύστατη ώρα
πόσο σπουδαίος ήταν και πόσο τον
αγαπάει. Κάθε γιος είναι και κλη-
ρονόμος (βλ. σ. 106). Εκείνο όμως
που έχει σημασία είναι τι κληρονομεί
από τον πατέρα, τι έχει να δώσει ο
πατέρας και τι είναι ικανός να πα-
ραλάβει ο γιος. Ο Φίλιπ Ροθ ζητάει
και παίρνει από τον πατέρα του τη
λίστα με τις ερωτήσεις στον γιατρό,
γραμμένη με τα δικά του κολλυβο-
γράμματα, και το κύπελλο ξυρίσμα-
τος του παππού του Σέντερ Ροθ, για
να τον συνδέει με τον πατέρα του
πατέρα του. Οσο και αν έχουν κι
αυτά τη σημασία τους, άλλη είναι
η καθαυτό πατρική κληρονομιά. Η
σχέση του γιου με τον πατέρα τώρα

στο τέλος αρχίζει να ξαναγίνεται
αισθησιακά απτή, ο γιος δεν αηδιάζει
κρατώντας τη μασέλα του πατέρα
του στα χέρια, αλλά νιώθει αντίθετα
υπέρτατη ικανοποίηση (σ. 154). Ο
Φίλιπ Ροθ είναι έτοιμος πια να δεχτεί
και να παραλάβει την πατρική κλη-
ρονομιά.

Ο Χέρμαν Ροθ θα αναγκαστεί να
κάνει ένα κανονικό χειρουργείο,
προκειμένου να γίνει βιοψία. Μία
από τις μετεγχειρητικές παρενέρ-
γειες είναι ότι δεν μπορεί να ενερ-
γηθεί. Υστερα από τέσσερις-πέντε
ημέρες, θα συμβεί αυτό που ήθελε
με κάθε τρόπο να αποφύγει: «Αφό-
δευσα πάνω μου», θα πει συντε-
τριμμένος και κλαίγοντας στον γιο
του. Νιώθει ταπεινωμένος και θέλει
να μην το μάθει κανείς άλλος. Ο
γιος θα καθαρίσει την τουαλέτα
και τον πατέρα, και θα τον οδηγήσει
στο κρεβάτι του για να ξεκουραστεί.
Εχει λερωθεί και ο ίδιος.

Η πατρική κληρονομιά του Φίλιπ Ροθ
Πώς βίωσε ο διάσημος συγγραφέας την ασθένεια και τη συγκλονιστική μάχη του πατέρα του, Χέρμαν, με τον θάνατο

Η εβραϊκότητα χωρίς Τορά, αλλά ως οικογενειακή ιστορία
«Πατώντας στις μύτες ξαναπήγα
στο δωμάτιό του, όπου κοιμόταν,
ακόμα ανέπνεε, ακόμα ζούσε, ακόμα
ήταν κοντά μου – είχε ξεπεράσει
άλλη μια δοκιμασία, αυτός ο άν-
θρωπος που μια ζωή τον ήξερα ως
πατέρα μου. Ενιωθα απαίσια για
την ηρωική, την απελπισμένη μάχη
που έδωσε για να καθαριστεί πριν
φτάσω εγώ στο μπάνιο, και για την
ντροπή, την ταπείνωση που θα
ένιωσε· κι ωστόσο τώρα που είχαν
τελειώσει όλα κι εκείνος κοιμόταν
βαθιά, σκεφτόμουν πως δεν θα μπο-
ρούσα να είχα ζητήσει τίποτε πε-
ρισσότερο απ’ αυτόν πριν πεθάνει
– ήταν κι αυτό σωστό, ήταν όπως
έπρεπε να είναι. Καθαρίζεις τα σκα-
τά του πατέρα σου γιατί πρέπει να
καθαριστούν, αλλά μετά το καθά-
ρισμα, όλα όσα μπορεί κανείς να
νιώσει, τα νιώθεις με έναν τρόπο
ασύγκριτο. Δεν ήταν η πρώτη φορά
που το συνειδητοποιούσα: άπαξ
και παρακάμψεις την αηδία και
αγνοήσεις την αναγούλα και υπερ-
πηδήσεις όλες εκείνες τις φοβίες
που έχουν γιγαντωθεί σαν ταμπού,
ανακαλύπτεις ένα ολόκληρο από-

θεμα ζωής που μπορείς να αγαπή-
σεις» (σ. 177). Και λίγο παρακάτω
συμπερασματικά: «Να [υπογραμ-
μίζει ο συγγραφέας], λοιπόν ποια
ήταν η κληρονομιά μου από τον
πατέρα μου. Κι όχι επειδή το κα-
θάρισμα είχε κάτι συμβολικό, αλλά
ακριβώς επειδή δεν είχε, επειδή
δεν ήταν τίποτε λιγότερο και τίποτε
περισσότερο από τη συγκεκριμένη
βιωμένη πραγματικότητα. Αυτή
ήταν η κληρονομιά από τον πατέρα
μου: ούτε τα λεφτά ούτε τα τεφιλίν
ούτε το κύπελλο ξυρίσματος, αλλά
τα σκατά» (σ. 178). Ιδια ακριβώς με
αυτή τη βιωμένη πραγματικότητα
του σκατοσκουπίσματος του πατέρα
είναι και η εβραϊκότητα του Φίλιπ
Ροθ. Ούτε Τορά ούτε Ταλμούδ, αλλά
η βιωμένη πραγματικότητα της οι-
κογένειας και του Νιούαρκ. Η εβραϊ-
κότητα του Ροθ δεν ορίζεται από
την πίστη στον Θεό ή την τήρηση
των Εντολών, αλλά από την οικο-
γενειακή ιστορία του και τη ζωή
στο Νιούαρκ.

Ο εβραϊσμός είναι ο κόσμος του.
Τίποτε λιγότερο, τίποτε περισσό-
τερο. Δεν υπήρχε πράγματι άλλη

επιλογή για τον Ροθ παρά να μιλήσει
για Εβραίους («Διαβάζοντας τον
εαυτό μου και άλλους», σ. 268), αν
ήθελε να οικοδομήσει έναν μυθο-
πλαστικό κόσμο που να είναι αλη-
θινός, δηλαδή να έχει καθολική
σημασία.

Η αμερικανικότητά του
Η τέτοιας λογής εβραϊκότητα του

Ροθ δεν μπορεί να διαφέρει σε τί-
ποτε από την αμερικανικότητά του:

«Η πραγματική δουλειά, αυτή η
αόρατη, τεράστια δουλειά που έκα-

νε [ο πατέρας μου] σ’ όλη του τη
ζωή, όπως και ολόκληρη εκείνη η
γενιά Εβραίων, ήταν πως έγιναν
Αμερικάνοι. Οι καλύτεροι [υπο-
γραμμίζει ο συγγραφέας] πολίτες.
Η Ευρώπη τελείωσε με τον πατέρα

μου» (σ. 127). Ο Φίλιπ Ροθ γίνεται
Αμερικανός όχι μέσα από ιδέες και
συναισθήματα, αλλά μέσω της βιω-
μένης πραγματικότητας του μπέιζμ-
πολ. Ο Ροθ δεν απέκτησε ίσως ποτέ
δικά του τεφιλίν, φυλακτήρια. Το
γάντι του μπέιζμπολ είναι γι’ αυτόν
ό,τι ήταν τα φυλακτήρια για τον
παππού του («Τα γεγονότα», σ. 48).

Φυλακτήρια είχε και ο Χέρμαν
Ροθ, από τα οποία φρόντισε να
απαλλαγεί όσο ζούσε. Τα έβαλε σε
μια χαρτοσακούλα και τα άφησε
μια μέρα στα αποδυτήρια της πι-
σίνας της Αδελφότητας, μέσα σε
ένα ντουλάπι. «Ναι, στα αποδυτήρια
της Αδελφότητας, εκεί όπου όλοι
τους γδύνονταν και ίδρωναν και
βρωμοκοπούσαν, εκεί όπου ως άν-
δρες μεταξύ ανδρών, εξοικειωμένοι
με την κάθε κόγχη και σχισμή των
ταλαιπωρημένων, γέρικων κορμιών
τους, κουβέντιαζαν κι έλεγαν τα
βρώμικα καλαμπούρια τους και
όπου παλιά, μια φορά κι έναν καιρό,
έκλειναν και τις δουλειές τους – να
ποιος ήταν ο ναός τους, ο τόπος
όπου παρέμεναν Εβραίοι» (σ. 97).

Να ποιος είναι ο τρόπος του Φίλιπ

Ροθ να παραμένει Εβραίος! Χωρίς
κανέναν αγγελισμό, χωρίς καμιά
εξιδανίκευση ή εξαΰλωση.

Η υπέρβαση
Η «Πατρική κληρονομιά» φωτίζει

και αυτή, με το δικό της φως, την
εβραϊκότητα του Ροθ, αλλά και την
υπερβαίνει. Υπερβαίνει ακόμη και
τη σχέση πατέρα - γιου, καθώς δεν
προορίζεται προφανώς να διαβά-
ζεται μόνο από άντρες αναγνώστες.
Τα υπερβαίνει και τα δύο, γιατί εκεί-
νο που κυρίως φωτίζει, με τρόπο
μοναδικό, είναι η θνητότητα, και
πιο συγκεκριμένα η δύσκολη δου-
λειά να πεθαίνεις.

Οι παραπομπές στα έργα του Ροθ
γίνονται όλες στις εκδόσεις Πόλις.
Οπου σημειώνεται μόνο σελιδάριθ-
μος, χωρίς άλλη ένδειξη, η παρα-
πομπή γίνεται στην «Πατρική κλη-
ρονομιά».

 Το κείμενο βασίζεται σε ομιλία του
Σταύρου Ζουμπουλάκη που δόθηκε

στο Μουσείο Μπενάκη στις 26 Νοεμβρίου
2018 και σε εκδήλωση του Κεντρικού 
Ισραηλιτικού Συμβουλίου.

Το εξώφυλλο του βιβλίου του Φί-
λιπ Ροθ «Πατρική κληρονομιά, μια
αληθινή ιστορία», που κυκλοφορεί
από τις εκδόσεις Πόλις.

Ο διάσημος συγγραφέας Φίλιπ Ροθ (φωτ.), όταν ήρθε η δική του ώρα, κηδεύθηκε με πολιτική κηδεία, διακόπτοντας μια μακρά οικογενειακή συνέχεια.

Δεν απέκτησε ίσως ποτέ
δικά του τεφιλίν, φυλα-
κτήρια, το γάντι του
μπέιζμπολ είναι γι’ αυτόν
ό,τι ήταν τα φυλακτήρια
για τον παππού του.

Εχει την ευλογία να βρί-
σκεται δίπλα του, για να
του ψιθυρίσει στο αυτί
κάτι που εκείνος δεν
μπορεί να ακούσει:
«Μπαμπά, πρέπει να σ’
αφήσω να φύγεις πια».
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Το κανάλι MOVIES BEST HD διατίθεται από τις συνδρομητικές πλατφόρμες CABLENET και CYTAVISION

www.mesimvria.com

Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Εκδοτικό γεγονός της χρονιάς θεωρώ
τη νέα μετάφραση του μοναδικού
μυθιστορήματος του Ράινερ Μαρία
Ρίλκε, οι «Σημειώσεις του Μάλτε
Λάουριντς Μπρίγκε» από τις εκδό-
σεις Κίχλη και έναν εκλεκτό μετα-
φραστή, τον συγγραφέα και εικα-
στικό καλλιτέχνη Αλέξανδρο Ισαρη.
Ο κ. Ισαρης έχει μεταφράσει μεγα-
θήρια: Τόμας Μαν, Βιρτζίνια Γουλφ,
Πέτερ Χάντγκε, Μούζιλ, Κανέτι,
Μπέρνχαρντ και πολλούς άλλους.
Ωστόσο, με τις «Σημειώσεις» βάζει
τελεία στις μεταφράσεις.

Οπως μου είπε όταν τον επισκέ-
φθηκα στο σπίτι του, στο Μετς,
όπου εγκαταστάθηκε ερχόμενος
από τη Θεσσαλονίκη πριν από πε-
ρίπου σαράντα χρόνια, με τον Ρίλκε
«έκλεισα ως μεταφραστής». Εργασία
που τον απασχόλησε τέσσερα χρό-
νια, εξαιτίας της οποίας ξυπνούσε
μέσα στη νύχτα ψάχνοντας λύσεις
μεταφραστικές. «Μπορεί να περ-
νούσαν και τρεις και τέσσερις μέρες
μέχρι να βρω τη σωστή λέξη», μου
έλεγε χαρακτηριστικά. «Εχω μετα-
φράσει δύσκολους συγγραφείς, αλλά
τίποτα δεν ήταν τόσο εξοντωτικό
όσο αυτό το βιβλίο».

Το μοναδικό αυτό μυθιστόρημα

ενός μεγάλου ποιητή, κυκλοφορούσε
στη χώρα μας από τις εκδόσεις Το
Ροδακιό στην παλαιά μετάφραση
του Δημήτρη Δήμου αλλά τώρα, με
την προσθήκη και των εκτενών σχο-
λίων του Ισαρη, η ονειρώδης αυτή
αφήγηση ενός μοναχικού ανθρώπου
στο Παρίσι, ο οποίος στοχάζεται
πάνω στην ύπαρξη, ενθυμούμενος
τα παιδικά του χρόνια, προσφέρεται
για νέα ανάγνωση.

«Εχει επικρατήσει ο “Οδυσσέας”
του Τζόις να λογίζεται ως εμβλη-
ματικό μοντερνιστικό μυθιστόρη-
μα», μου είπε ο κ. Ισαρης, «όχι το
έργο του Ρίλκε, το οποίο στέκει
“μόνο” του σε σχέση με τα έργα
του Κάφκα, του Ελιοτ, της Γουλφ,
παρότι είναι στο πνεύμα της εποχής.
Πράγματι, δεν μοιάζει με αυτά. Ο
Τζόις έχει το χαρακτηριστικό ιρ-
λανδέζικο χιούμορ. Ο Ρίλκε ως Γερ-
μανός δεν φημίζεται για το χιούμορ
του!», σχεδόν αναφωνεί ο κ. Ισαρης
γελώντας ο ίδιος.

«Στο βιβλίο αποδίδεται καταπλη-
κτικά η αίσθηση του ξένου μέσα σε
μια πόλη. Εχει πολλά πράγματα από
τη δική του ζωή αλλά και αυτούσιες
επιστολές, κυρίως με τη Σαλομέ. Ο
Ρίλκε κρατούσε καθημερινά ημε-
ρολόγιο. Στα άπαντά του, οι επιστο-
λές καταλαμβάνουν περισσότερο

χώρο από το ατόφιο λογοτεχνικό
έργο του. Το μόνο άτομο με το οποίο
μίλησε όσο βρισκόταν στο Παρίσι
ήταν ο Ροντέν (υπήρξε γραμματέας
του γλύπτη αλλά μετά έναν άσχημο
τσακωμό τον έδιωξε). Ηταν μοναχικό

άτομο, ζούσε φτωχικά αλλά είχε
πολλούς πλούσιους φίλους που τον
φιλοξενούσαν στους πύργους του.
Κατά τα άλλα δεν είχε εισοδήματα,
ήταν ένας καθ’ όλα ποιητής. Νιώθει
ξένος προς τα πάντα, γι’ αυτό και
καταφεύγει συχνά στην πιο φωτεινή
παιδική του ηλικία. Εζησε βέβαια
σαν πρίγκιπας όσο ήταν με την ιδιο-
κτήτρια του Ντουίνο, με κόμισσες
που τον φιλοξενούσαν στη Βενετία
– λάτρευε τη Βενετία».

Οι «Σημειώσεις» είναι το πεζο-
γράφημα ενός ποιητή αλλά σε καμία
περίπτωση δεν πρόκειται για ποι-
ητική πρόζα. «Στα γερμανικά δια-
τηρείται η μεγάλη μουσικότητα
του ποιητικού λόγου», λέει επ’ αυτού
ο κ. Ισαρης, «κάτι που με κούρασε
πολύ – έγραψα ολόκληρες σελίδες
ξανά και ξανά για να αποκτήσει
και το ελληνικό κείμενο την αντί-

στοιχη μουσικότητα. Στο τέλος του
έργου υπάρχει ένα αριστουργημα-
τικό κεφάλαιο για την αγάπη, όπου
χρησιμοποιεί την ιστορία του άσω-
του υιού. Είναι το πιο ποιητικό κεί-
μενο, αλλά και σχεδόν αδύνατο να
μεταφραστεί. Υπόψη, θεωρούσε
τη μουσική την πιο επικίνδυνη από
όλες τις τέχνες διότι μπορεί να επη-
ρεάσει σε βάθος την ανθρώπινη
ψυχή, μέχρι τρέλας. Το κεφάλαιο
για τον Μπετόβεν στο βιβλίο είναι
εκπληκτικό».

Η ερωμένη
Οταν μιλάς για τον Ρίλκε, όμως,

αναγκαστικά πρέπει να μιλήσεις
και για τη Λου-Αντρέα Σαλομέ, η
οποία υπήρξε ερωμένη του. «Ερω-
μένη και φίλη που έμεινε σταθερά
συνδεδεμένη μαζί του μέχρι το τέλος
της ζωής του. Οι παθιασμένοι έρωτες

που έζησε με διάφορες γυναίκες
δεν περνούν ωστόσο στις “Σημει-
ώσεις”, όπου ο κεντρικός χαρακτή-
ρας είναι ένας 28χρονος που φτάνει
στο Παρίσι για να αφιερωθεί στη
λογοτεχνία. Καθ’ όλη τη διάρκεια
του βιβλίου, δεν μιλά ούτε έρχεται
σε επαφή με κανέναν. Μιλάμε για
την απόλυτη μοναξιά».

Αν κάτι θυμάμαι έντονα από την
πρώτη ανάγνωση των «Σημειώσεων»
είναι το στοιχείο του παραφυσικού,
με τον τρόπο που φασματικές πα-
ρουσίες εμφανίζονται σε κομβικές
σκηνές της ταινίας «Ο καθρέφτης»
του Ταρκόφσκι. «Θα έλεγα ότι είναι
ένα μοντέρνο μεταφυσικό βιβλίο,
και πολύ ανατριχιαστικό επίσης»,
σχολιάζει ο κ. Ισαρης. «Ο Ρίλκε εξάλ-
λου ισχυριζόταν ότι μιλούσε με τους
αγγέλους, ότι ο Θεός του υπαγόρευσε
τους δύο πρώτους στίχους από τις
“Ελεγείες” του Ντουίνο. Στα σπίτια
που τον φιλοξενούσαν στη Γερμανία
άκουγε τους αγγέλους να του μιλούν
πίσω από τις ντουλάπες. Ηταν πνευ-
ματιστής: καλούσε τα πνεύματα, κι
όταν εμφανίστηκε μια γυναίκα στον
πύργο του Ντουίνο και του είπε ότι
πρέπει να πάει στην Ισπανία, μέσα
σε δύο μέρες έφυγε. Ηταν πάντοτε
μεταξύ δύο κόσμων».

Ενας ποιητής
στη μεθόριο
δύο κόσμων
Νέα μετάφραση για το μοναδικό 
μυθιστόρημα του Ράινερ Μαρία Ρίλκε

«Εχω μεταφράσει δύσκολους συγγραφείς, αλλά τίποτα δεν ήταν τόσο εξοντωτικό όσο αυτό το βιβλίο», λέει ο Αλέ-
ξανδρος Ισαρης για τη νέα μετάφραση των «Σημειώσεων του Μάλτε Λάουριντς Μπρίγκε» του Ρίλκε.

Οι «Σημειώσεις του Μάλτε Λάου-
ριντς Μπρίγκε» κυκλοφορούν από
τις εκδόσεις Κίχλη.

«Θεωρούσε τη μουσική
την πιο επικίνδυνη από
όλες τις τέχνες, διότι
μπορεί να επηρεάσει σε
βάθος την ανθρώπινη
ψυχή, μέχρι τρέλας».
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
10.00 Θεία λειτουργία

Καθαγιασμός των υδάτων
11.00 Η εποχή των παγετώνων

Η απόψυξη
Ice Age: The Meltdown
Παιδική ταινία. 

12.45 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι, με τον 
Πέτρο Πολυχρονίδη.

14.00 Την τύχη μου μέσα - (Ε)
Κυπριακή κωμική σειρά.

15.00 Ποιος ρωτάει; - (Ε)
Tηλεπαιχνίδι.

16.00 Oρνιθοσκαλίσματα
Κυπριακή τηλεταινία, με
τις Κρίστι Παπαδοπού-
λου, Άννα Μονογιού, κ.ά. 

17.00 FAKATEτους - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

17.45 Χαρούμενος ταξιδιώτης
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Αλέξ. Ταραμουντά. 

18.15 ΟΜΕGA NEWS 
18.20 Xαρούμενος ταξιδιώτης

(Συνέχεια)   
18.30 Free Willy 3: The rescue

Περιπέτεια, με τους 
Tζέισον Tζέιμς Pίχτερ, 
Όγκαστ Σιέλενμπεργκ.   

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05 Titanic

Δραματική περιπέτεια,
με τους Λεονάρντο Nτι-
Kάπριο, Kέιτ Γουίνσλετ.

00.10 Ου φονεύσεις - (Ε)
Αστυνομική σειρά  

01.00 Hemlock Grove - (Ε)
Σειρά τρόμου.

02.00 Eλεύθερη σχέση - (Ε)
Κωμική σειρά.

03.00 DanSing Junior - (Ε)
05.00 UNA Fatsa - (Ε)
03.30 Επαναλήψεις

ΟMEGA      ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

06.30 Το δόλωμα
08.10 Όσα κρύβει η νύχτα
09.55 Για ένα ταγάρι δολάρια
11.50 Ξένοιαστος παλαβιάρης 
13.35 Το στραβόξυλο
15.20 Συμμορία εραστών
17.05 Το ψώνιο
18.45 Ούτε γάτα, ούτε ζημιά
20.20 Μανταλένα
22.00 Μια τρελή... τρελή οικο-

γένεια
00.00 Ο μάγκας με το τρίκυκλο
01.50 Αναζήτηση 
03.20 Ο ψεύτης

21.05 Titanic 21.20 Battleship

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Λούης Night Show 21.00 The Black Prince

20.20 Μανταλένα

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

08.30 The Last Word
10.30 Happy Family
12.15 Wishin’ And Hopin’
14.00 Murder In Mexico:

The Bruce Beresford
Redman Story

15.45 Lino
17.30 Sweet Virginia
19.15 The Three Dogateers
21.00 The Black Prince
23.10 Una
00.50 Murder In Mexico:

The Bruce Beresford
Redman Story

02.20 Porto
03.45 Yentl

07.00 Θεία λειτουργία
10.00 Τελετή Κατάδυσης 

Τιμίου Σταυρού
11.00 Οι λοκμάδες της Καλλούς

Κυπριώτικο σκετς.
11.30 Ο έχων δύο χιτώνας

Κυπριώτικο σκετς.
12.00 Τα λουκάνικα,

ο σκαλαπούνταρος τζαι 
ο μάστρε Πέρικλος
Κυπριώτικο σκετς.

12.45 Χωρίς αποσκευές
Ταξιδιωτική εκπομπή.     

13.15 Παρέβ
Πρόγραμμα για τους 
Αρμένιους της Κύπρου.

14.15 ArtCafe, II - (E)
Κοινωνική εκπομπή.

15.15 Εκούφανεν ο Φώτης - (E)
Κυπριώτικο σκετς. 

16.30 Smart cookies
Τηλεταινία.    

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Ο σκαλαπούνταρος - (E)

Kυπριώτικο σκετς. 
18.50 Χωρίς αποσκευές

Ταξιδιωτική εκπομπή,
με την Ευρυδίκη.

19.20 Πεταλούδα
Δραματική σειρά, 
με τους Σώτο Φιλιππίδη, 
Πάμπο Χαραλάμπους. 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Tετ - Α - Τετ 

Τalk show.
22.45 The Full Monty

Κωμική ταινία, με τους 
Ρόμπερτ Καρλάιλ, 
Τομ Γουίλκινσον, κ.ά.     

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.35 Συνέχεια της ταινίας
00.45 Τhe Graham Norton Show
01.45 Επαναλήψεις

07.00 Πάμε πακέτο (Ε)
Κοινωνική εκπομπή, με
τη Βίκυ Χατζηβασιλείου. 

08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Η κουζίνα της μαμάς - (Ε)
Εκπομπή μαγειρικής,
με τον Ευτύχη Μπλέτσα.

10.45 Deal - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

11.30 To ξωτικό των 
Χριστουγέννων (Εlf)
Κωμωδία φαντασίας, 
με τους Γουίλ Φέρελ, 
Τζέιμς Κάαν, κ.ά.           

13.00 24 ώρες - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή.

14.00 Πάμε πακέτο (Ε)
Κοινωνική εκπομπή, με
τη Βίκυ Χατζηβασιλείου. 

15.30 Η φαμίλια - (E)
Κωμική σειρά.

16.15 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Κωμική σειρά.

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου

Κωμική σειρά.
19.30 Το σόι σου, V

Κωμική σειρά με τις Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

20.15 ALPHA NEWS
21.15 Λούης Night Show (E)

Σατιρική εκπομπή,
με τον Λούη Πατσαλίδη. 

23.45 Mετά τα μεσάνυχτα
Eκπομπή, με την 
Ελεονώρα Μελέτη.

01.15 Bake Off Greece
Εκπομπή
ζαχαροπλαστικής.

02.45 24 ώρες - (Ε)
03.30 Σαν οικογένεια - (E)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

06.40 Άκρως οικογενειακόν (E) 
Ελληνική σειρά.

07.30 Δείξε μου τον φίλο σου
Κυπριακή κωμική σειρά.  

09.00 Μamma mia (E)
Κυπριακή κωμική σειρά. 

10.00 To πιο γλυκό μου ψέμα
Κωμική σειρά.

11.10 Ονειροπαγίδα - (E)
Ελληνική σειρά.

12.00 Συνεντεύξεις
από το πρωινό
Ψυχαγωγική εκπομπή.

12.20 Υγεία πάνω απ’ όλα
Εκπομπή για την υγεία.

13.10 O αθλητισμός το 2018
(Ανασκόπηση) 

14.00 Τύχη βουνό - (E) 
Ελληνική σειρά.

14.50 Daddy cool - (E) 
Ελληνική σειρά.

15.45 O τρελός τα ’χει 400
Ελληνική κωμωδία.     

17.20 Εργαζόμενη γυναίκα - (E)  
Ελληνική σειρά.  

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 La Pasta Pomilώri (E) 

Κυπριακή κωμική σειρά.
19.30 Εσύ στον κόσμο σου - (Ε)

Κωμική σειρά..
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Ναυμαχία

Battleship
Επιστημονικής φαντασίας.

23.30 Shades of blue
Δραματική σειρά.  

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Πάνω από τον νόμο - (E) 

Αστυνομική σειρά.         
01.10 Χωρίς όρια - (E) 
02.00 Ιατρικό απόρρητο - (E) 
03.30 Επαναλήψεις

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο ταχυδρόμος Πατ
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ. Η Μπέμπα και οι κάρτες
δ. Οι αγκαλίτσες
ε. Πιμ και Πίμπα
στ. Μπίλι Μπαμ Μπαμ
ζ. Μπομπ και ο μάστορας
η. Οι Σούπερ Γουίνγκς 

11.00 Στη χώρα του Γιατί
Παιδική εκπομπή.

11.30 Παιδική ζώνη 
α. Παιχνιδούπολη
β. Μπέμπα και οι κάρτες
γ. Οι αγκαλίτσες

12.50 Παιδική ζώνη
Παιδική εκπομπή.

15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Το μικρό σπίτι στο λιβάδι

Οικογενιακή σειρά.
16.50 Το πλοίο της αγάπης - (E)

Love Boat, ΙΙ
18.10 Road Trip - (E)

Moυσική ταξιδιωτική 
εκπομπή, με την 
Ελένη Ξένου.

18.40 Παρέβ (E)
Πρόγραμμα για τους 
Αρμένιους της Κύπρου.

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 Τhe Great Outdoors - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
20.30 Railway stories - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
21.05 Τhe Graham 

Norton Show, ΧΧΙΙ
Chat show.

22.00 Οικόπεδο 12
Κυπριακή κωμωδία. 

23.35 Thomas Mann - (E)
Nτοκιμαντέρ.

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

22.45 The Full Monty

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
09.45 Έλα, χαμογέλα

Ψυχαγωγική εκπομπή. 
12.50 Dolce Vita, ΙΙΙ

Ψυχαγωγική εκπομπή.
14.20 Παιδιά από σπίτι

Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.00 Τηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Για πάντα παιδιά - (Ε)
22.30 Το ταξίδι της ζωής
23.30 Celebrity Travel
00.30 Fringe, ΙΙ

05.50 Οι Τάκκοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

06.50 Βασιλική - (Ε)
Δραματική σειρά.  

07.30 Θέκλα... 
μιλάμε ανοιχτά - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή.

09.00 O Tζάστιν και 
οι γενναίοι ιππότες 
Justin and the
Knights of Valour
Κινούμενα σχέδια.      

10.30 Boυράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

11.30 Εύκολα και σπιτικά 
Εκπομπή μαγειρικής 
με την Αθηνά Λοϊζίδου.   

12.00 Έρωτας βερεσέ - (E)
Κυπριακή τηλεταινία, 
με τους Σοφοκλή Κα-
σκαούνια, Κώστα Βήχα.

13.30 Στην υγειά μας (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

16.50 H εκδίκηση της ξανθιάς 2
Legally Blonde 2: 
Red, White and blonde
Kωμωδία, με τους
Pις Γουίδερσπουν, 
Σάλι Φιλντ, κ.ά. 

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Συνέχεια της ταινίας
18.40 Και τώρα τι κάνουμε; 

Kυπριακή τηλεταινία.  
20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Χόμπιτ: Η μάχη 

των πέντε στρατών
The Hobbit: The Battle 
of the Five Armies
Περιπέτεια φαντασίας.          

23.30 My Style Rocks Gala 
Ψυχαγωγική εκπομπή.

00.30 Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 My Style Rocks Gala
03.30 Επαναλήψεις

22.00 Οικόπεδο 12

08.30 Ξένη ταινία
10.15 Shredder man rules

Oικογενειακή κωμωδία. 
12.00 Ενας τετράποδος

πυροσβέστης
15.00 Ξένη ταινία
17.00 Tηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 The gif

Θρίλερ μυστηρίου.
23.10 Ξένη ταινία
01.00 The perfect assistant

Θρίλερ μυστηρίου.
02.30 The saint

Περιπέτεια.

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Οδεύοντας ολοταχώς για τα 90 του
χρόνια, ο Κλιντ Ιστγουντ παραμένει
δραστήριος, περνώντας μάλιστα,
για πρώτη φορά, μετά το «Gran To-
rino», και μπροστά από την κάμερα
σε δική του ταινία. Αφήνοντας (ευ-
τυχώς) πίσω το σχεδόν κωμικά κακό
«Αναχώρηση για Παρίσι», ο βετε-
ράνος Αμερικανός επιστρέφει στα
γνώριμα υψηλά του στάνταρ με
μια ιδιότυπη ταινία δρόμου και τον
ίδιο απόλυτο πρωταγωνιστή.

Το σενάριο του Νικ Σενκ (υπο-
γράφει και το «Gran Torino») θα
μπορούσε να αποτελεί και... spinoff
του παραπάνω εξαιρετικού φιλμ.
Βασίζεται, δε, σε μια πραγματική
ιστορία που έφερε στο φως άρθρο
των Νew York Times, με κεντρικό

πρόσωπο τον Ερλ Στόουν, έναν μο-
ναχικό ηλικιωμένο με σοβαρά οι-
κονομικά προβλήματα, ο οποίος
βρίσκει μια παράδοξη λύση. Συγ-
κεκριμένα, αναλαμβάνει να κάνει
μεταφορές με το αυτοκίνητο για
λογαριασμό του μεξικανικού καρτέλ
ναρκωτικών. Παράλληλα –και ενώ
οι δουλειές πάνε πρίμα– προσπαθεί
να αποκαταστήσει τις σχέσεις με
την αποξενωμένη του οικογένεια.

Ο Ιστγουντ σκηνοθετεί και κυ-
ρίως πρωταγωνιστεί με κέφι φιλο-
τεχνώντας το πορτρέτο ενός πα-
ράξενου ήρωα που ψάχνει να βρει
τη θέση του στη σύγχρονη (αγα-
πημένη) χώρα του. Ο Ερλ μπορεί
να δυσκολεύεται κάπως με τα μη-
νύματα των smartphones, ξέρει
όμως καλά να οδηγεί και λόγω ηλι-
κίας είναι υπεράνω υποψίας. Σύν-
τομα βέβαια θα βρεθεί στα ίχνη
του ένας επίμονος αστυνομικός
(Μπράντλεϊ Κούπερ) της δίωξης.
Από εκεί και έπειτα τα περισσότερα
τα κάνει η μορφή του ηλικιωμένου
πρωταγωνιστή. Το ανεμοδαρμένο
του πρόσωπο είναι εκείνο μιας άλ-
λης Αμερικής που χτίστηκε μέσα
στο ατσάλι των εργοστασίων και
πέρασε από τους πολέμους – ο ίδιος
ο Ερλ είναι βετεράνος της Κορέας.

Το κόστος
Το μεγαλύτερο φορτίο που κου-

βαλά ωστόσο ο τελευταίος δεν
είναι τα ναρκωτικά, αλλά το κόστος
μιας ζωής μακριά από την οικογέ-
νειά του. Οταν οι κίνδυνοι συγ-
κεντρώνονται γύρω του, αυτό που
τον ενδιαφέρει δεν είναι ο εαυτός
του αλλά το ενδεχόμενο να τους

χάσει οριστικά. Το δράμα βέβαια
δεν είναι ο κανόνας αλλά μάλλον
η εξαίρεση ενός πιο ανάλαφρου
και ξέγνοιαστου φιλμ. Επιπλέον,
ο αμφιλεγόμενος για τις πολιτικές
του τοποθετήσεις Ιστγουντ, φαί-
νεται εδώ να το διασκεδάζει σε
ένα σενάριο που τον θέλει να βρί-
σκεται σε συνεχή συνδιαλλαγή με
Μεξικανούς –άλλους καλούς κι άλ-
λους κακούς– συχνά με πολύ
αστεία αποτελέσματα.

Ο ίδιος ο 88χρονος σκηνοθέτης/
ηθοποιός το θέτει ως εξής: «Είχα
διαβάσει το άρθρο στους New York
Times για τον τύπο στον οποίο βα-
σίσαμε τον Ερλ και μου άρεσε η ιδέα
να παίξω έναν ρόλο της ηλικίας μου.
Πάντα παρατηρώ και μαθαίνω πράγ-
ματα, όπως και ο Ερλ. Οσο περισ-
σότερο ζεις, τόσο περισσότερο κα-
ταλαβαίνεις ότι δεν ξέρεις τα πάντα.
Οπότε απλώς συνεχίζεις». Δίπλα του,
εκτός από τον Κούπερ, έχει ακόμα
τον Λόρενς Φίσμπερν, τους ανερ-
χόμενους Μάικλ Πένια και Ταΐσα
Φαρμίγκα, αλλά και έναν απολαυ-
στικό Αντι Γκαρσία στον ρόλο του
αρχηγού του καρτέλ.

Η επιστροφή
του Κλιντ...
στον Ιστγουντ
«Το βαποράκι» κινείται στα γνώριμα 
μονοπάτια που χάραξε ο σκηνοθέτης

Ο 88χρονος Κλιντ Ιστγουντ περνάει ξανά μπροστά από την κάμερα, ερμηνεύοντας με το γνωστό στυλ του έναν ασυνήθιστο χαρακτήρα.

«Το βαποράκι»
HHH½
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Κλιντ Ιστγουντ
Ερμηνείες: Κλιντ Ιστγουντ,
Μπράντλεϊ Κούπερ, Λόρενς
Φίσμπερν, Αντι Γκαρσία

Στο «Πράσινο βιβλίο»
μεταφερόμαστε στις αρ-
χές της δεκαετίας του
1960, όταν ένας Αφροα-

μερικανός βιρτουόζος πιανίστας
(Μαρσάλα Αλι) ξεκινά για περιο-
δεία στις περιοχές του βαθέος
Νότου. Για οδηγό και προστάτη
του παίρνει μαζί έναν ιταλικής
καταγωγής γεροδεμένο τύπο
(Βίγκο Μόρτενσεν), με μεγάλη
εμπειρία από τον νυχτερινό κό-
σμο της Νέας Υόρκης. Οι δυο
τους θα ταξιδέψουν στον ρατσι-
στικό Νότο, ανακαλύπτοντας πως
έχουν περισσότερα κοινά από
όσα φαντάζονταν. Κλασική ταινία
δρόμου με αρκετές σύγχρονες
αναφορές και ένα απολαυστικό
πρωταγωνιστικό δίδυμο, υποψή-
φια για πέντε Χρυσές Σφαίρες.

Στην «Αγρια αχλαδιά», 
ο Τούρκος δεξιοτέχνης
Νούρι Μπίλγκε Τσεϊλάν
(«Χειμερία νάρκη») μας

παρουσιάζει άλλο ένα πολλαπλό
πορτρέτο της χώρας του. Ο επίδο-
ξος συγγραφέας Σινάν επιστρέ-
φει, έπειτα από σπουδές, στον
τόπο καταγωγής του, όπου θα έρ-
θει αντιμέτωπος με τα χρέη του
πατέρα του, αλλά και τον ίδιο τον
άνθρωπο που μισεί και αγαπά.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Destroyer» η Νικόλ
Κίντμαν επιστρέφει δί-
νοντας μία από τις καλύ-
τερες ερμηνείες της κα-

ριέρας της, υποψήφια και για
Χρυσή Σφαίρα. Υποδύεται την
Εριν, μια ντετέκτιβ της αστυνο-
μίας του Λος Ατζελες, της οποίας
η ζωή σημαδεύτηκε πριν από 16
χρόνια σε μια μυστική αποστολή
με στόχο την εξάρθρωση μιας
συμμορίας ληστών. Ο τρομακτι-
κός Σίλας, αρχηγός της τελευταί-
ας, επιστρέφει ύστερα από όλο
αυτό το διάστημα, όμως η Εριν εί-
ναι εκεί και τον περιμένει. Το
αστυνομικό φιλμ διανθίζεται με
έντονα στοιχεία ψυχογραφίας, σε
μια σκοτεινή ιστορία η οποία
εκτυλίσσεται στην κατά τα άλλα
ηλιόλουστη Καλιφόρνια.

21.15 The Hobbit
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Καλά νέα για τους λάτρεις του Στίβεν Κινγκ
Κυκλοφόρησαν και στην Ελλάδα τρία νέα και αδημοσίευτα βιβλία του Αμερικανού συγγραφέα μετρ του θρίλερ και του τρόμου

«Αφανείς ήρωες» ήταν ο τίτλος της
συναυλίας που πραγματοποιήθηκε
στις 5 Δεκεμβρίου στην αίθουσα
«Δημήτρης Μητρόπουλος». O Ιάσων
Ιωάννου (μπαρόκ βιολοντσέλο), ο
Θεόδωρος Κίτσος (θεόρβη, μπαρόκ
κιθάρα και μαντολίνο), ο Μάρκελλος
Χρυσικόπουλος (τσέμπαλο και κι-
νητό εκκλησιαστικό όργανο) και
ο Δημήτρης Τίγκας (βιολόνε), όλοι
τους γνωστοί εδώ και χρόνια από
τη συμμετοχή τους στις περισσό-
τερες συναυλίες μπαρόκ μουσικής
με διάφορα εγχώρια σύνολα, διέ-
πλασαν μια βραδιά με ενδιαφέρου-
σες εναλλαγές ανάμεσα στα έργα
συνθετών γνωστών, αλλά και λι-
γότερο οικείων.

Το πρόγραμμα είχε στηθεί κυρίως
γύρω από το μπαρόκ βιολοντσέλο
και έργα που έχουν γραφτεί γι’ αυτό.
Στο επίκεντρο βρέθηκε ο Ιάσων
Ιωάννου, ο οποίος δικαίωσε την

επιλογή του συνόλου χάρη στη μου-
σικότητα, την τονική ακρίβεια και
το καλό γούστο με το οποίο ερμή-
νευσε τα έργα. Ξεκίνησε με την
πρώτη Σονάτα για βιολοντσέλο και
συνεχές βάσιμο του Μπουαμορτιέ,
έργο που παρότι εναλλάσσει διά-
φορες διαθέσεις, παραμένει σταθερά
υποβλητικό ως προς την ατμόσφαι-
ρα. Ακολούθησε ο κομψός Κανόνας

για δύο του Ντομένικο Γκαμπριέλι,
τον οποίο απέδωσαν με ενέργεια
ο Ιωάννου με τον Τίγκα. Στη συνέ-
χεια ο Θεόδωρος Κίτσος ερμήνευσε
με ανάλαφρο ύφος και δεξιοτεχνική

άνεση τη Σονάτα για μαντολίνο και
κοντίνουο Κ. 89 του Ντομένικο
Σκαρλάτι. Το πρώτο μέρος της βρα-
διάς ολοκληρώθηκε με τη Σονάτα
αρ. 11 για βιολοντσέλο και συνεχές

βάσιμο του ελάχιστα γνωστού Πιέ-
τρο Τζοζέπε Γκαετάνο Μπόνι, την
οποία οι μουσικοί απέδωσαν με συ-
ναισθηματική ένταση και σαφή άρ-
θρωση, στοιχείο που αναδείκνυε
τον χαρακτήρα του έργου. Ανάλογα
κύλησε το δεύτερο μέρος της βρα-
διάς, με έργα των Νταλ Αμπακο,
Γκαμπριέλι και Μπαριέρ, καθώς και
μια σονάτα σε φα ελάσσονα του
Σκαρλάτι, την οποία ερμήνευσε
«εκτός προγράμματος» ο Χρυσικό-
πουλος στο τσέμπαλο.

Λίγες ημέρες νωρίτερα, στις 29
Νοεμβρίου, η Ελίζαμπετ Λεόνσκαγια
είχε πραγματοποιήσει στην ίδια αί-
θουσα τη δεύτερη συναυλία της με
Σονάτες του Σούμπερτ, στο πλαίσιο
του σχετικού κύκλου. Ακούστηκαν
η νεανική και μουσικολογικά προ-
βληματική Σονάτα σε μι μείζονα
(D. 459 και D. 459a), εκείνη σε λα
μείζονα (D. 664) και η Σονάτα σε

λα ελάσσονα (D. 845). Η Λεόνσκαγια
είναι μία από τις τελευταίες εκπρο-
σώπους ενός ερμηνευτικού ήθους
που χάνεται και το οποίο βασίζεται
στη βαθιά και ουσιαστική κατα-
νόηση των μουσικών κειμένων. Η
πλαστικότητα με την οποία χειρί-
ζεται τη μουσική δίνει ξεχωριστή
εκφραστικότητα στις υποενότητες
κάθε μέρους, παραμένοντας πάντα
στο πλαίσιο της συνολικής της αν-
τίληψης για το έργο. Το αποτέλεσμα
είναι μια ερμηνεία με αναρίθμητες
αποχρώσεις ενός, όμως, βασικού
χρώματος κάθε φορά. Η διασφάλιση
της απρόσκοπτης ροής της μελω-
δικής γραμμής ως υπόβαθρο επι-
λογών που θέτουν σε διάλογο το
στιβαρό και επιβλητικό με το ευ-
γενές και χαρίεν, είναι ένα ιδιαίτερο
χαρακτηριστικό της τέχνης της Λε-
όνσκαγια, που δίνει ξεχωριστή ποι-
ητικότητα στις ερμηνείες της.

Ξεχωριστή βραδιά μπαρόκ μουσικής με επίκεντρο το τσέλο
ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Ο Ιάσων Ιωάννου ερμήνευσε τα έργα με μουσικότητα, τέχνη, καλαισθησία.

Tου ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΑΜΑΛΟΥΚΑ

Ως μελετητή και συλλέκτη βιβλίων
του, μα κυρίως ως φανατικό ανα-
γνώστη Στίβεν Κινγκ εδώ και τριάν-
τα χρόνια, πάντα με απασχολούσε
το γεγονός ότι κάποια στιγμή ο αγα-
πημένος μου συγγραφέας θα πάψει
να ζει και δεν θα ξαναδιαβάσω κάτι
δικό του. Ωσπου εμφανίστηκε, συγ-
γραφικά, ο γιος του, Τζο Χιλ, τον
οποίο δέχτηκα να διαβάσω, αρνη-
τικά προκατειλημμένος ομολογώ,
για να με κερδίσει ολοκληρωτικά
και να έχω μια σιγουριά για το μέλ-
λον. Κι έπειτα εμφανίστηκε και ο
άλλος του γιος, ο Οουεν Κινγκ, κα-
νένα του βιβλίο όμως δεν είχε με-
ταφραστεί μέχρι σήμερα στη χώρα
μας. Αυτές τις μέρες, οι εκδόσεις
Κλειδάριθμος προσφέρουν στο ελ-
ληνικό κοινό τρία ολοκαίνουργια
και αδημοσίευτα βιβλία του Στίβεν
Κινγκ, το ένα γραμμένο σε συνερ-
γασία με τον γιο του, Οουεν.

Οι «Ωραίες κοιμωμένες» λοιπόν,
των Οουεν και Στίβεν Κινγκ, είναι
ένα πολυσέλιδο βιβλίο με πολλούς
ήρωες (ίσως υπερβολικά πολλούς)
στα χνάρια του «Θόλου» και του
«The Stand» (Το Κοράκι), πεδίο που
ο Κινγκ έχει αποδείξει ότι μπορεί
να «κεντήσει» συγγραφικά και να
σε παρασύρει βάζοντάς σε κυριο-
λεκτικά σ’ έναν άλλον κόσμο, εξ
ολοκλήρου φτιαγμένο από εκείνον.
Το παρόν βιβλίο δεν αποτελεί εξαί-
ρεση. Η παλιά μαεστρία δεν έχει
χαθεί κι ας μην μπορούμε να ανι-
χνεύσουμε ξεκάθαρα τον ρόλο του
κάθε συγγραφέα. Είμαστε ξεκάθαρα
σε κλίμα, σε διάθεση και σε σύμπαν
Κινγκ· κι αυτό αρκεί.

Μια απλή ιδέα
Η ιδέα αυτή τη φορά είναι εξαι-

ρετικά απλή, τόσο καλά δοσμένη
που μοιάζει συνηθισμένη, τόσο
απίθανη όσο και πιθανή: όταν οι
γυναίκες κοιμούνται, τυλίγονται
σιγά σιγά σε κάτι που μοιάζει με
κουκούλι και δεν ξυπνούν ξανά. Κι
αν κάποιος προσπαθήσει να σκίσει
τον ιστό, αντιδρούν με μεγάλη βι-
αιότητα. Το φαινόμενο, ο παράξενο
αυτός ιός, εξαπλώνεται εκτός από
άλλα μέρη και σε μια μικρή πόλη,
και πιο συγκεκριμένα σε μια γυ-
ναικεία φυλακή. Ολες οι κρατού-
μενες προσβάλλονται εκτός από
μία, την Ιβ. Παράλληλα οι δύο συγ-
γραφείς ξεδιπλώνουν τις ζωές, την
καθημερινότητα αλλά και τα συμ-
βάντα των πολλών ηρώων στη μι-
κρή κωμόπολη, που τοποθετείται
κοντά στα Απαλάχια Ορη.

Το βιβλίο ασχέτως πλοκής έχει
τη σφραγίδα των παλιών έργων
του Κινγκ. Τρέχει ανεμπόδιστο και,
ό,τι κι αν συμβαίνει, θέλεις να το
προχωρήσεις, να μάθεις τι θα γίνει
παρακάτω. Ασχέτως αν κάποια στιγ-
μή σε κουράσουν οι πολλοί ήρωες,
ασχέτως αν καμιά φορά οι λεπτο-
μέρειες είναι πιο πολλές απ’ όσες
θα ήθελες, το στόρι, η εξέλιξη, είναι
πάντα η κινητήριος δύναμη του
βιβλίου. Μπορώ να πω ότι μου θύ-

μισε περισσότερο απ’ όλα το «Κο-
ράκι», ίσως το καλύτερο πολυπρό-
σωπο βιβλίο του Κινγκ. Ας ελπί-
σουμε ότι στο μέλλον θα κυκλοφο-
ρήσει στη γλώσσα μας και κάποιο
προσωπικό βιβλίο του Οουεν Κινγκ,
ώστε να διακρίνουμε και να αξιο-
λογήσουμε καλύτερα τη συγγρα-
φική του πένα.

Αστυνομικό μυθιστόρημα
Ο Στίβεν Κινγκ μέχρι το 2014 δεν

είχε γράψει ένα καθαρά αστυνομικό
μυθιστόρημα. Δεν είχε μπει σε αυτά
τα φαινομενικά εύκολα νερά, που
καμιά φορά δείχνουν ρηχά και πα-
ραδεισένια, όμως πολλοί κατέληξαν
να πνιγούν εκεί χωρίς να το κατα-
λάβουν. Ο συγγραφέας πέρασε στα
χωράφια του αστυνομικού με το
«Ο κύριος Μερσέντες», πρώτο μέρος
της τριλογίας που είχε για ήρωα
τον ντετέκτιβ Μπιλ Χότζες. Τα βιβλία
μόνο κακά δεν ήταν, αλλά όχι χάρη
στο αστυνομικό κομμάτι ή την αστυ-
νομική πλοκή τους.

Ο Κινγκ επανέρχεται δριμύτερος
με το «The Outsider - Ο ξένος», ένα
βιβλίο που σου δίνει την εντύπωση
ότι ο συγγραφέας έχει τη φιλοδοξία
να δώσει ένα αστυνομικό μυθιστό-
ρημα αντάξιο του «Η διπλή δολο-
φονία της οδού Μοργκ», του μο-
ναδικού Εντγκαρ Αλαν Πόε, ή του
εκπληκτικού «Μη μιλήσεις σε κα-
νέναν» του Χάρλαν Κόμπεν. Δύο
βιβλία με αξεπέραστη πλοκή που
απογειώνουν είτε το κεφαλαιώδες
ερώτημα χιλιάδων αστυνομικών
βιβλίων «ποιος διέπραξε το φόνο;»

είτε ανατρέπουν κάθε λογική και
αφήνουν τον αναγνώστη με ανοιχτό
το στόμα. Μεγάλη φιλοδοξία του
Κινγκ αναμφίβολα.

Το μυθιστόρημα ξεκινάει όπως
ξεκινούν τα εκατοντάδες καθαρό-
αιμα αμερικανικά αστυνομικά. Ενας
ιδιαιτέρως απεχθής βιασμός και
φόνος ενός παιδιού και ένας βασικός
ύποπτος υπεράνω υποψίας με ένα
άλλοθι πιο γερό κι από το φράγμα
του Χούβερ. Ενας καθηγητής φι-
λολογίας και παράλληλα προπονη-
τής μπέιζμπολ (δυστυχώς, αυτό το
άθλημα δεν το αποφύγαμε ούτε
εδώ), έντιμος οικογενειάρχης με
σύζυγο και δύο κόρες, που συλλαμ-
βάνεται μέσα στο γήπεδο μπροστά
σε χίλιους εξακόσιους συμπολίτες
του και η ζωή του καταστρέφεται
σε μια στιγμή. Για την αστυνομία
είναι αδιαμφισβήτητα ο θύτης χάρη
σε πολλές μαρτυρίες και αποδεικτικά
στοιχεία, παρά το ακλόνητο άλλοθι
που προβάλλει ο ίδιος. Η υπόθεση
θυμίζει πραγματικά βιβλίο του Χάρ-
λαν Κόμπεν και ο Κινγκ πλέκει καλά
το αστυνομικό μυστήριο. Ποια θα
είναι η λύση; Ενας σωσίας; Μπορεί
ένας άνθρωπος να βρίσκεται σε δύο
διαφορετικά μέρη την ίδια στιγμή;
Μπορούν δύο άνθρωποι να έχουν
ακριβώς τα ίδια αποτυπώματα και
το ίδιο DNA; Ή η λύση βρίσκεται
στο υπερφυσικό; Εκεί όπου ο Κινγκ
παίζει στην έδρα του και ουσιαστικά
δεν έχει αντίπαλο; Οι σελίδες φεύ-
γουν σαν νερό και προβλέπω μεγάλα
ξενύχτια από τον αναγνώστη που
θα το πιάσει στα χέρια του.

Η ζυγαριά
Ενας άνθρωπος που, ενώ τρώει

κανονικά, χάνει συνεχώς βάρος.
Αυτή ήταν μια ιδέα του Κινγκ πάνω
στην οποία βασίστηκε κι έγραψε
(με το ψευδώνυμο Ρίτσαρντ Μπάκ-
μαν) το «Thinner» (ελληνικός τίτλος
«Αδύνατος», εκδόσεις Κέδρος, 1997,
εξαντλημένο, προσεχώς από εκδό-
σεις Κλειδάριθμος). Φαίνεται πως
αυτή η ιδέα ακόμα τριβέλιζε το μυα-
λό του συγγραφέα και αποφάσισε
να την ξαναπαρουσιάσει, κάπως
διαφορετικά είναι αλήθεια, στη νου-
βέλα «Εξύψωση». Το μέρος όπου
διαδραματίζεται η ιστορία του Σκοτ
Κάρι, ενός συνηθισμένου ανθρώπου,
σχεδιαστή ιστοσελίδων, είναι το
Καστλ Ροκ του Μέιν, αγαπημένη
συγγραφικά τοποθεσία του Κινγκ.
Ο Σκοτ όχι απλώς χάνει βάρος ανε-
ξήγητα, αλλά η ζυγαριά δείχνει το
ίδιο είτε φοράει ρούχα είτε όχι.
Αρκεί αυτό για μια νουβέλα ή ένα
μυθιστόρημα τρόμου-φαντασίας;
Οταν το πιάνει ο Κινγκ στα χέρια
του φυσικά, όμως εδώ ο ίδιος ο συγ-
γραφέας δεν αρκείται σε αυτό το
παράξενο φαινόμενο. Φαίνεται πως
ο σκοπός του είναι διαφορετικός.
Και είναι κυρίως πολιτικός και κοι-
νωνικός. Ο Κινγκ βάζει τον ήρωά
του να μαλώνει στην αρχή κι έπειτα
να υπερασπίζεται δύο νεαρές γει-
τόνισσές του, ιδιοκτήτριες ενός με-
ξικανικού εστιατορίου, που έχουν
παντρευτεί και η κλειστή κοινωνία
της μικρής κωμόπολης του Μέιν
τις αντιμετωπίζει εχθρικά και θέλει
να τις αποβάλει από τους κόλπους

της. Το σκηνικό θυμίζει πολύ άνετα
και τις δικές μας προκαταλήψεις.

Εξαιρετικός ρυθμός
Πέρα από το θέμα, ο ρυθμός είναι

εξαιρετικός, γνωστός Κινγκ, το ίδιο
και οι διάλογοι όπως και η αγωνία
για την τύχη του Σκοτ. Ενα μεγάλο
κεφάλαιο του βιβλίου περιγράφει
έναν αγώνα δρόμου, σελίδες που
θυμίζουν ένα άλλο βιβλίο του άλτερ
έγκο του Κινγκ, του Ρίτσαρντ Μπάκ-
μαν, το «The Long Walk» («Η μακριά
πορεία», εκδόσεις Κέδρος, 1997,
εξαντλημένο, προσεχώς από εκδό-
σεις Κλειδάριθμος) ανυπέρβλητο έρ-
γο του Κινγκ, ένα από τα κρυφά αρι-
στουργήματά του. Στίβεν Κινγκ λοι-
πόν, μοντέρνος, σύγχρονος, εναρ-
μονισμένος με το κλίμα της εποχής,
πάντοτε παρών χάρη στις εκδόσεις
Κλειδάριθμος, που έχουν αναλάβει
το τιτάνιο έργο της κυκλοφορίας
όλων των βιβλίων του, παλαιότερων
και καινούργιων, στα ελληνικά σε
νέες μεταφράσεις και προσεγμένες
εκδόσεις. Οι εκπλήξεις, όμως, από
τις εκδόσεις Κλειδάριθμος δεν στα-
ματούν εδώ. Παράλληλα με τις κα-
νονικές εκδόσεις των τριών βιβλίων
κυκλοφόρησε και μια ειδική έκδοση
σε περιορισμένο αριθμό αντιτύπων
που περιλαμβάνει και τα τρία έργα
με άλλο, πιο πολυτελές δέσιμο και
κουτί/κασετίνα. Ειλικρινά, δεν μπορώ
να φανταστώ καλύτερο δώρο για τις
γιορτές σ’ έναν αναγνώστη/φαν του
Στίβεν Κινγκ, και γνωρίζω πολύ καλά
πως στη χώρα μας δεν είναι λίγοι·
αντιθέτως.

Ενδιαφέρον ρεπερτόριο,
καλά προετοιμασμένο
από μουσικούς 
με γνώση και γούστο.

Στο πρώτο, ένας παράξε-
νος ιός χτυπάει γυναί-
κες, στο δεύτερο, ένας
οικογενειάρχης με ακλό-
νητο άλλοθι είναι ύπο-
πτος για τον φόνο ενός
παιδιού και στο τρίτο
περνάει και κοινωνικά-
πολιτικά μηνύματα.

Τα εξώφυλλα των δύο μυθιστορη-
μάτων και της νουβέλας του Κινγκ.
Δεξιά ο συγγραφέας Στίβεν Κινγκ,
υπογράφει βιβλία σε θαυμαστές του.
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